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1. BEVEZETŐ

Az MTA Agrártudományok Osztályának tájékoztatója immár tizenkettedik alka
lommal jelenik meg. Az eltelt időszak alatt fontos, az Osztály történetét, egy-egy év 
eseményeit összefoglaló, a tevékenységben részt vevő osztály tagokhoz kapcsolódó 
történéseket megőrző kiadvány-sorozattá vált. A mindenkori Szerkesztők szándéka az, 
hogy egy-egy nagyobb időszakot átfogó értékeléseknél (mint amilyen pl. az MTA Ag
rártudományok Osztályának 50 évét bemutató rendezvény volt) nélkülözhetetlen for
rásmunkaként lehessen a korábbi számokat elővenni. Az adott év Tájékoztatójának tar
talma hűen képezi le a történéseket, az eseményeket, az Osztály életének és tevékeny
ségének alakulását, tagjainak tudományos eredményeit és közéleti szerepvállalását. 
Fontos feladata az Osztálynak, hogy elődeinkre, korábbi tagjainkra, nagy formátumú 
tudósainkra születésük, ill. életük egyéb eseményeinek évfordulóján megemlékezzünk, 
a köztünk levő nagy tiszteletű professzorainkat pedig köszöntsük jelentősebb évfordu
lóikon. Nem volt ez másként 2002-ben sem. Tudományos ülés keretében emlékeztünk 
meg Marék József Professzor Úrról, s köszöntöttük a 80 éves Dimény Imre és a 75 éves 
Mészáros János Professzor Úrakat.

A 2002 év, mint minden az akadémiai tagválasztást követő év, egyik legkiemelke
dőbb feladata az MTA, valamint az MTA Tudományos Osztályainak szintjén is a ciklus
váltás, az Akadémia és testületéinek megújítása, újraválasztása volt. Az MTA 170. Köz
gyűlése, 2002 májusában megválasztotta az Elnököt, az Elnökhelyetteseket, a Főtitkárt, 
valamint a Főtitkárhelyettest és az Elnökség tagjait. Ezt követően került sor a Tudomá
nyos Osztályok vezetőségválasztására, az Agrártudományok Osztályán 2002 júniusában.

A köztestületiség megjelenítése és a tudományos területek tevékenységének gya
korlása a Bizottságok kereteiben történik. Az akadémiai ciklusváltáshoz kapcsolódóan 
három évente a Bizottságok is megújulnak. A megújítás gondos előkészítést igénylő, 
az Osztály vezetésétől és a Titkárságtól jelentős erőfeszítéssel járó, mégis hálás fela
dat. Az egy-egy ciklusban történt tevékenységek összegzésére, az adott tudományterü
lethez tartozó köztestületi tagok véleményének megismerésére ekkor adódik alkalom. 
A Bizottságok tisztségviselőinek választásában, az elkövetkezendő három év program
jának kidolgozásában a köztestületi tagok - Osztályunkon hagyományosan - nagy 
számban vettek részt. A választásokat megelőző felmérések segítségével, majd a vá
lasztási ülésen konszenzus alakult ki a Bizottságok összetételére, tisztségviselőinek 
megbízására. Osztályunkhoz 12 tudományos bizottság tartozik, ez a korábbi ciklushoz 
képest bővülést jelent, hiszen az Osztály határozatának értelmében megalakulhatott a 
Gyepgazdálkodási Bizottság is. Az Osztályközi tudományos bizottságokban nem tör
tént változás, továbbra is öt bizottság folytatja munkáját.

A bizottságok közreműködése nélkül nem valósítható meg Vizi E. Szilveszter El
nök Úrnak a köztestület működésének javítását célzó, a belső és külső kommunikációs 
kapcsolatok erősítésére, a tudás alapú társadalom feltételeinek megteremtésére irányu
ló elképzelései. Az MTA Elnökének további terve a köztestületi tagok véleményének 
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kikérése tudomány- és társadalomformáló kérdésekben, ez sem képzelhető el bizottsá
gi szerepvállalás nélkül.

Az előzőekben említetteknek megfelelően került meghatározásra az Osztály 2002- 
2005 közötti ciklusra vonatkozó 3 éves munkaterve is, ami keret munkaterv, keretprog
ram, mely egyrészt az MTA vezető testületéi által megfogalmazott célok és feladatok 
tudományterületi teljesítésére, másrészt az Osztály tudományos bizottságai kezdemé
nyezéseinek felkarolására, támogatására irányul.

A 2002. évben is az agrártudományok körébe tartozó aktuális feladatok jelentették 
azt a kört mely az Osztály tevékenységének fő vonulatát adta. Felélesztettük és rend
szeressé tettük a tudományos közéletet foglalkoztató jelentősebb kutatásokhoz kapcso
lódó előadássorozatot, havi, kéthavi rendszerességgel. A havonként (lehetőség szerint 
a hónap utolsó szerdáján) tartott osztályülések keretében a napirendi pontokhoz kap
csolódóan aktív részvétel a jellemző. Ezt nagyban segíti az a gyakorlat, mely az Agrár
tudományok Osztályán már a kezdetektől kialakult, hogy a doktor képviselők - az aka
démikus! zártülések kivételével - minden ülésre meghívást kapnak és ezzel a lehető
séggel élnek is. A teljesség igénye nélkül néhány fontosabb téma, melyeknek tárgyalá
sára a beszámolási időszakban sor került: az MTA Osztályunk illetékességi körébe tar
tozó négy Kutatóintézet középtávú stratégiai programjának áttekintése; a kutatóintéze
tek igazgatói pályázatainak véleményezése és állásfoglalás a pályázókkal kapcsolat
ban; a 2003-2006 időszakra benyújtott támogatott tanszéki kutatócsoporti pályázatok 
értékelése és véleményezése; állásfoglalás kialakítása az MTA Doktori Szabályzatának 
módosításával kapcsolatban; kialakította az Osztály 2003 évi könyvkiadási tervét és 
folyóirat támogatási döntését; az MTA Doktora cím odaítélésében az Osztály 8 habi
tus vizsgálatát folytatatta le, és 8 nyilvános védés utáni eljárásban foglalt állást.

Az osztályülések gyakori témája volt a Doktori cím odaítélésével kapcsolatos 
feladatok ellátása, ebben az utóbbi évekhez képest pozitív elmozdulás történt, mind a 
pályázatok számában - örvendetesen nő a pályázók száma -, mind a pályázók felkészü
lésében, mind a bizottságok által előterjesztett anyagok konkrétságában. Ebben segített 
az az Osztály bizottságai által nagy szaktudással és tudományos igényességgel összeál
lított (és az Osztály ügyrendbe foglalt) követelményrendszer, mely figyelembe veszi a 
tudományterületi sajátosságokat, s ehhez illeszti a követelményrendszert. Bízunk ben
ne, hogy az élettudomány másik két osztályához fel tudunk zárkózni a közeljövőben a 
doktori cselekmények számában. Ez különösen néhány bizottságunk esetében elenged
hetetlenül fontos a tudományterület súlyának és képviseletének megőrzésében.

A tudományos bizottságok tevékenysége ebben az évben is jelentős volt. Az Osz
tály tevékenységének számottevő része a bizottsági munkán keresztül érvényesül, a 
feladatok megoldásának jelentős része bizottsági, illetve azoknál a bizottságoknál, ahol 
albizottságok alakultak, albizottsági tárgyalást és előkészítést igényel. A 2002-ben le
zajlott bizottsági választásokkal kapcsolatban több mint 1200 köztestületi tag megke
resésére került sor, a bizottságok feladata e szépszámú tagnak a tudományos közéletbe 
történő minél szélesebb körű bevonásának elérése.

Megállapíthatjuk, hogy a korábbi évek gyakorlatának megfelelően, 2002-ben is a tu
dományos rendezvények sora változatlanul igazolta, hogy az Osztálynak van mondani
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valója a tudományos közösség és a gyakorlat képviselőinek számára. Az Osztály tagjai 
(akadémikusai és doktorképviselői) számos rendezvény szervezésében és lebonyolításá
ban vettek részt, szerepet vállaltak olyan fontos és országos jelentőségű bizottságok mun
kájában, mint pl. az Környezetvédelmi Tanács, vagy az Agrárgazdasági Tanács.

Az Osztály tagjai az esztendő folyamán tovább bővítették külföldi tudományos 
kapcsolataikat, ennek a külföldi akadémiákban választott tagságon túl, az Európai 
Unió tudományos testületéiben, a 6. keretprogram pályázatainak előkészítésében törté
nő részvétel mellett sokan vettek részt és tartottak előadást nemzetközi rendezvénye
ken. Az Osztály szerény mértékben, az MTA NEI közreműködésével az utazásokhoz 
150-200 ezer forintos támogatást, valamint rendezvények szervezéséhez csekély mér
tékű hozzájárulást tudott biztosítani. Ezek az egyéni és intézményi kapcsolatok segítet
tek az agrártudományok újabb hazai eredményeinek széleskörű publikálásában, nem
zetközi szintű megismertetésében.

Sajnos a 2002. év sem múlt el fájdalmas események nélkül. Májusban hosszan tar
tó betegség után elvesztettük Győrffy Béla Akadémikus Úrat, majd novemberben ko
rábbi Osztályelnökünk Dohy János Akadémikus Úr hunyt el. Győrffy Béla gazdag tu
dományos életutat mondhatott magáénak, az Akadémia konszolidációs folyamatában 
az Elettudományi Kuratórium Elnökeként végzett pótolhatatlan tevékenységet. Dohy 
János három éven át Elnökhelyettesként, majd három éven át Osztályelnökként tevé
kenykedett az agrártudomány érdekében. Emléküket megőrizzük.

Szintén 2002-ben búcsúztunk Zsarnóczay Sándortól, aki 1991-1996 között a 
„Tájékoztató” szerkesztője volt.

A Bevezetőben arra van lehetőség, hogy utaljunk az évkönyv jelentőségére, és 
hogy kitekintsünk néhány, a kötetben részletesen tárgyalt témakörre, a teljesség igénye 
nélkül. Bízunk abban, hogy a „2002 évi Tájékoztató” kellő részletességgel nyújt infor
mációkat az Olvasók számára az agrártudományok területén történtekről, megerősíti 
mindenkiben azt a hitet, hogy csak a rész területeken történő elhivatott és alázatos 
munka teheti naggyá nemzetünket, nyújthat segítséget az ország nyugodt vizekre tör
ténő kormányzásához. Az eredmények népszerűsítése, az agrárium megismertetése és 
széles - társadalmi méretű - elfogadtatása további feladatokat ró mindannyiunkra a kö
zeli és távoli jövőben egyaránt.

Kérjük az agrártudományok területén tevékenykedők észrevételeit, javaslatait és 
célirányos elhivatott munkásságát közös érdekünk az agrártudományok fejlődésének 
elősegítésére, az agráriumban tevékenykedők életminőségének javítására, a lehetősé
gekkel élő, elégedett, számításait megtaláló és kiegyensúlyozott agrártársadalom kiala
kulásához.

Horn Péter Németh Tamás Papp Miklós
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2. AZ MTA 2002. ÉVI KÖZGYŰLÉSEINEK HATÁROZATAI

2.1.170. KÖZGYŰLÉS (2002. május)

1. A közgyűlés nagy figyelemmel hallgatta meg a leköszönő elnök, Glatz Ferenc be
számolóját az elmúlt fél év munkájáról és a hároméves elnöki ciklus 
tevékenységéről, valamint Kroó Norbert főtitkár írásban kiküldött és szóban 
kiegészített beszámolóját az elmúlt három évről. A beszámolókban elhangzotta
kat a közgyűlés egyhangúlag elfogadta.

2. Az Akadémia 2002. évi Aranyérmét ünnepélyes keretek között Fejes Tóth László 
rendes tagnak adta át az elnök.

3. Akadémiai Díjban részesült: Bodnár György, Rainer M. János, Komjáth Péter, 
Galiba Gábor, Pank János, Solti László, Kocsis L. Gábor, Székely Vladimír, Kál
mán Erika, Kéri György, Raskó István, Pálné Kovács Ilona, Götz Gusztáv, Beke 
Dezső.

4. Akadémiai Újságírói Díjat Ráday Mihály és Jéki László kapott.

5. A közgyűlés megvitatta és elfogadta az Akadémia 2001. évi költségvetésének vég
rehajtásáról szóló előterjesztést.

6. A közgyűlés a 2003. évi költségvetés irányelveit megtárgyalta és felkérte az Aka
démia vezetőit, hogy a további költségvetési tárgyalásokon az irányelvekben rög
zítettek szellemében járjanak el. A közgyűlés a főtitkári beszámoló előterjesztése 
alapján az értékesítendő ingatlanok listájáról levette a Budapest, Benczúr u. 33., a 
Siófok, Szent László u. 149. sz. alatti és a KFKI felsorolt belterületi ingatlanait.

7. A közgyűlés a Struktúra Bizottság jelentését tudomásul vette, s a novemberi köz
gyűlés határozatának megfelelően állást foglalt a munka új bizottsággal történő 
folytatása mellett.

8. A közgyűlés az 1999-ben megválasztott vezetésnek a felmentést megadta.

9. A közgyűlés az alábbi tisztség viselőket választotta meg:
Elnök: 
Alelnökök: 
Főtitkár: 
Főtitkárhelyettes:

Vizi E. Szilveszter
Hámori József, Keviczky László, Marosi Ernő
Kroó Norbert
Meskó Attila

Választott elnökségi tagok: Gergely János, Enyedi György, Solymosi Frigyes

10. A közgyűlés ünnepélyesen elismerését fejezi ki Glatz Ferenc leköszönő elnöknek 
6 éves eredményes elnöki munkájáért, s köszönetét nyilvánítja neki, egyszersmind 
a szűkebb akadémiai vezetésnek is.

11. A közgyűlés felhatalmazza az Elnökséget, hogy a határozatot annak tartalmi vál
toztatása nélkül véglegesítse.
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2.2.171. KÖZGYŰLÉS (2002. november)

1. A közgyűlés meghallgatta az elnök és a főtitkár beszámolóját. A beszámolókban 
elhangzottakat a közgyűlés egyhangúlag elfogadta.

2. A közgyűlés üdvözölte a „Budapest Science Fórum” 2003-ban történő akadémiai 
megrendezését.

3. A közgyűlés elfogadta az Akadémia főtitkárának beszámolójában előterjesztett, az 
akadémiai intézmények és az Akadémia által alapítványi és társadalmi szerveze
tek részére nyújtott 26.505 eFt összegű támogatást.

4. A közgyűlés jóváhagyta az Akadémia főtitkárának a Felügyelő Bizottság vélemé
nyével egyező beszámolóját, amelyet az Akadémia fejezet 2003. évi, a Kormány 
által elfogadott és az Országgyűlésnek benyújtott költségvetéséről adott.

5. A közgyűlés megvitatta és tudomásul vette a Magyar Tudományos Akadémia és 
kutatóhelyeinek középtávú kutatási koncepcióját.

6. A közgyűlés fontosnak tartja a Nemzeti Fejlesztési Terv kidolgozásában és meg
valósításában az Akadémia szerepvállalását.

7. A közgyűlés megtárgyalta az alábbi kérdéseket:
• a fiatal kutatók ösztöndíjainak egységesítését (a kutatói és egyetemi szférá

ban), továbbá fokozott jövőbeni támogatásukat;
• a különböző hazai (állami) finanszírozási források koordinálásának javítását;
• a kutatás és az oktatás jelenleginél hatékonyabb integrálását;
• a hazai genomikai kutatások fokozott támogatását és
• a műszerállomány fejlesztését
és felkérte az MTA vezetését és a tudományos közösség tagjait a kormányzat irá
nyában történő hatékony „lobbizásra”.

8. A közgyűlés kisebb módosításokkal ( így különösen 46. pont (1) bekezdés a/ al
pont: „A Doktori Tanács határozatképes ülésen a doktori címet akkor ítéli oda, ha 
a jelenlévők által leadott igen szavazatok a jelenlevők számának kétharmadát 
elérik. Ellenkező esetben a Doktori Tanács a doktori cím odaítélését elutasítja.”) 
elfogadta a Doktori Tanács által előterjesztett, a módosításokkal egységes szerke
zetbe foglalt Doktori Szabályzatot, egyúttal felkérte a Doktori Tanácsot, hogy a 
következő közgyűlésre vizsgálja meg a szabályzat olyan finomítását, amely le
hetővé teszi a habitusvizsgálat elvégzését értekezés benyújtása nélkül is. A Dok
tori Tanács elnökhelyettese előterjesztésében tájékoztatta a közgyűlést, hogy a 
doktori eljárásra vonatkozó határidők tekintetében az ügyrendjükben (beleértve a 
honlapot is) meghozzák a szükséges szabályozást.

9. Az Akadémia 2001. évi tevékenységéről, a kormány részére készült tájékoztatót a 
közgyűlés elfogadta.

10. A közgyűlés örömmel nyugtázta, hogy a Magyar Tudományos Akadémiát a kor
mány fokozott mértékben támogatja és reméli, hogy ez a tendencia a jövőben is 
folytatódik.
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11. A közgyűlés a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság elnökéül Vizkelety András 
akadémikust megválasztotta. A közgyűlés köszönetét fejezi ki Benkő Loránd aka
démikusnak, a Bizottság korábbi elnökének végzett munkájáért.

12. Az Etikai Bizottság előterjesztését a közgyűlés az Alapszabály módosításhoz 
szükséges szavazatképesség hiánya miatt nem tárgyalta.

13. Nyugdíjba vonulásuk alkalmából a közgyűlés köszönetét és elismerését fejezte ki 
Teplán István és Csomó István főosztályvezetőknek a Magyar Tudományos Aka
démiáért végzett sok éves, áldozatos munkájukért.

14. A közgyűlés felhatalmazza az elnökséget, hogy a határozatot annak tartalmi vál
toztatása nélkül véglegesítse.
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3. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK 
VEZETŐI ÉS TAGJAI

3.1. AZ OSZTÁLY ÚJ VEZETŐI (2002. júniusától)

Osztályelnök: Horn Péter az MTA rendes tagja (Kaposvári Egyetem 7400 
Kaposvár, Guba S. u. 40. T: 06 82 412-613, Fax: 06-82-320-175)

Osztályelnök-helyettes: Németh Tamás az MTA levelező tagja 
(MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézete T/F: 356-4682)

Az Osztály titkársága:

Tudományos titkár: Sárdi Éva a mezőgazdaság tudomány kandidátusa 
(Bp. V. Nádor u. 7. T/F: 411-6162, SZIE KTK T: 372-6230)

Főelőadó: Szabóné Kosztolányi Zsuzsa (Bp. V. Nádor u. 7.1. 128.
T/F: 411-6162, e-mail: koszti@office.mta.hu)

Ny. tanácsadó, szerkesztő: Papp Miklós ( Bp. V. Nádor u. 7.1. 150.
T/F: 411-6162)

3.2. AZ MTA RENDES ÉS LEVELEZŐ TAGJAI

3.2.1. Az MTA rendes tagjai

Balázs Ervin
Balázs Sándor
Bócsa Iván
Csáki Csaba
Cselőtei László
Dimény Imre
Dudits Dénes
Hamos Zsolt
Horn Artúr
Horn Péter
Horváth József
Király Zoltán
Klement Zoltán
Kovács Ferenc
Kozma Pál
Kurnik Ernő
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Láng István 
Magyar János 
Mészáros János 
Rajki Sándor 
Sáringer Gyula 
Stefanovits Pál 
Tomcsányi Pál 
Várallyay György

3.2.2. Az MTA levelező tagjai

Heszky László 
Homok László 
Nagy Béla 
Németh Tamás 
Schmidt János 
Sólymos Rezső 
Varga János

3.3. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA KÜLSŐ TAGJAI

Bornemissza Elemér (Costa-Rica)
Kosztarab Mihály (USA)
Maliga Pál (USA)
Németh Ferenc (Hollandia)
Rédei György (USA)
Kasztori Rudolf (Horvátország)
Salamon István (Ausztrália)
Somogyi Árpád (Belgium)

3.4. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA TISZTELETI TAGJAI

Borlaug, Norman E. (Mexikó)
Boyazoglu, Jean (Olaszország)
Dakov, Makó (Bulgária)
Kudma, Karéi (Csehország)
Mac Key, James (Svédország)
Müller, Georg (Németország)
Rótt, Rudolf (Németország)
Rübensam, Eric (Németország)
Schönmuth, Georg (Németország)
Vrtiak, Ottó Jaroslav (Szlovákia)
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Vasil, Indra K. (USA)
Zawadzki Saturin (Lengyelország)
Ernszt Lev. K. (Oroszország)
Johnson Stanley (USA)

3.5. KÖZGYŰLÉSI DOKTORKÉPVISELŐK

Benet Iván
Magda Sándor
Csóka György
Filius István
Gundel János
Jolánkai Márton
Kádár Imre
Kertész Zoltán
Loch Jakab
Magda Sándor
Mátyás Csaba
Neményi Miklós
Soltész Miklós
Solti László
Szabó Ferenc
Szendrő Péter
Totth Gedeon
Tóth Miklós
Udovecz Gábor
Varga János

3.6. TANÁCSKOZÁSI JOGÚ TAGOK

Bedő Zoltán
Gáborjányi Richárd
Harrach Balázs
Jenser Gábor
Kőmíves Tamás
Ligetvári Ferenc
Sarkadi János
Papp János
Szűcs István
Vinczeffy Imre
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3.7. ÁLLANDÓ MEGHÍVOTTAK

Az MTA részéről
Vízi E. Szilveszter
Kroó Norbert
Hámori József
Meskó Attila
Hárs Titanilla
Biológiai Tudományok Osztálya
Orvosi Tudományok Osztálya

Az FVM részéről
Biacs Péter
Marton István

Az Országgyűlés Mezőgazdasági Bizottságának elnöke
Magda Sándor

Az Osztály részéről
Bertók Loránd
Romány Pál
Barna Balázs
Nagy János
Faragó Sándor
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3.8. AZ MTA TUDOMÁNYOS OSZTÁLYAINAK ÚJONNAN 
MEGVÁLASZTOTT VEZETŐSÉGE

Osztály Osztályelnök Osztályelnök-helyettes
Nyelv- és Irodalomtudományok Kiefer Ferenc 

rendes tag
Maróth Miklós 

levelező tag

Filozófiai és Történettudományok Ormos Mária 
rendes tag

Bálint Csanád 
levelező tag 

Pléh Csaba 
levelező tag

Matematikai Tudományok Győry Kálmán 
rendes tag

Révész Pál 
rendes tag

Agrártudományok Horn Péter 
rendes tag

Németh Tamás 
levelező tag

Orvosi Tudományok Telegdy Gyula 
rendes tag

Romics László 
rendes tag

Műszaki Tudományok Somlyódy László 
rendes tag

Gyulai József 
rendes tag

Kémiai Tudományok Görög Sándor 
rendes tag

Orbán Miklós 
levelező tag

Biológiai Tudományok Damjanovich Sándor 
rendes tag

Mahunka Sándor 
levelező tag

Gazdaság- és Jogtudományok Szentes Tamás 
rendes tag

Török Ádám 
levelező tag

Földtudományok Pantó György 
rendes tag

Ádám József 
levelező tag

Fizikai Tudományok Horváth Zalán 
levelező tag

Faigei Gyula 
levelező tag
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4. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK 
ÚJJÁVÁLASZTOTT TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGAI

AZ OSZTÁLYHOZ TARTOZÓ TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGOK

4.1. AGRÁRKÖZGAZDASÁGI BIZOTTSÁG

Elnök
Szűcs István, az MTA Doktora
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Elnökhelyettes
Széles Gyula, az MTA Doktora
KE (7400 Kaposvár, Guba S. u. 40.)

Titkár
Hajós László
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Tagok
Borsos János
Borszéki Éva
Budai-Sántha Attila
Búzás Gyula
Csele László
Forgács Csaba
Halmai Péter
Mészáros Sándor
Molnár József
Nábrádi András
Németi László
Popp József
Salamon Lajos
Szabó Gábor
Székely Csaba
Villányi László
Vizdák Károly

Az MTA rendes és levelező tagjai
Csáki Csaba az MTA rendes tagja
Dimény Imre az MTA rendes tagja
Sípos Aladár az MTA rendes tagja

Közgyűlési doktorképviselők
Benet Iván kandidátus
Magda Sándor az MTA Doktora
Udovecz Gábor az MTA Doktora
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4.2. AGRÁRMÚSZAKI BIZOTTSÁG

Elnök

Elnökhelyettes

Titkár

Szendrő Péter, az MTA Doktora 
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Csermely Jenő, az MTA Doktora 
(2100 Gödöllő, Tessedik S. u. 4.)

Jóri J. István, mg. tud. kand.
(1118 Budapest, Kaptárkő u. 3.)

Tagok
Láng Zoltán 
Beke János 
Czizmazia Zoltán 
Faust Dezső 
Fekete András 
Fenyvesi László 
Horváth Béla 
Husti István 
Janik József 
Kocsis Károly 
Pálinkás István 
Patay István 
Sembery Péter 
Szabó Gábor 
Szüle Zsolt 
Tóth László
Vas Attila 
Wachtler István

Az MTA rendes és levelező tagjai
Dimény Imre az MTA rendes tagja
Sitkéi György MTA lev. tag

Közgyűlési doktorképviselők
Neményi Miklós az MTA Doktora
Szendrő Péter az MTA Doktora
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4.3. ÁLLATORVOS-TUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

Elnök Varga János, az MTA lev.tag
SZIE Áot.K. (1143 Bp., Hungária krt. 23-25/

Elnökhelyettes Nagy Béla, az MTA lev. tag 
(1143 Bp., Hungária krt. 21.) 
Rafai Pál, az MTA Doktora 
SZIE Áot.K. (1078 Bp., István u.2.)

Titkár Tekes Lajos, áot. kand.
OÁEI (1143 Bp., Tábornok u. 2.)

Tagok
Fodor László 
Bokori József 
Glávits Róbert 
Harrach Balázs 
Kassai Tibor 
Kutas Ferenc 
Laczay Péter 
Molnár Kálmán 
Pálfi Vilmos 
Rafai Pál 
Rudas Péter 
Rusvai Miklós 
Sályi Gábor 
Sas Barna 
Semjén Gábor 
Soós Tibor 
Varga István 
Várnagy László 
Vörös Károly

Az MTA rendes és levelező tagjai
Mészáros János az MTA rendes tagja
Kovács Ferenc az MTA rendes tagja 
Nagy Béla az MTA lev. tagja
Varga János az MTA lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselő
Solti László az MTA Doktora
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4.4. ÁLLATNEMESÍTÉSI, ÁLLATTENYÉSZTÉSI ÉS 
TAKARMÁNYOZÁSI BIZOTTSÁG

Elnök Schmidt János, az MTA lev. tagja 
NyME (9200 Mosonmagyaróvár)

Elnökhelyettes Fésűs László, az MTA Doktora
ÁTK (1221 Bp., Mária Terézia u. 28.)

Titkár Gundel János, mg. tud. kand. 
ÁTK (2059 Herceghalom)

Tagok
Bodó Imre
Bedő Sándor 
Bozó Sándor 
Csapó János 
Holló István 
Horváth László 
Husvéth Ferenc 
Komlósi István 
Kovács András 
Kovács József 
Mézes Miklós 
Mihók Sándor 
Stefler József
Szabóné Willin Erzsébet 
Szendrő Zsolt
Szűcs Endre 
Tőzsér János
Vincze László 
Wittmann Mihály

Az MTA rendes és levelező tagjai 
Horn Artúr az MTA rendes tagja 
Horn Péter az MTA rendes tagja 
Kovács Ferenc az MTA rendes tagja 
Schmidt János az MTA lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselők
Gundel János kandidátus
Szabó Ferenc az MTA Doktora
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4.5. ERDÉSZETI BIZOTTSÁG

Elnök Sólymos Rezső, az MTA lev. tagja, 
(2000 Szentendre, Római sánc u. 17.)

Elnökhelyettes Mátyás Csaba, az MTA Doktora 
NyME (9400 Sopron, Bajcsy Zs. u. 4.) 
Winkler András, az MTA Doktora 
NyME (9400 Sopron, Bajcsy Zs. u. 4.) 
Kőhalmi Tamás, kand.
NyME (9400 Sopron, Bajcsy Zs. u. 4.)

Titkár Führer Ernő
ÉRTI 1023 Budapest, Frankéi Leó u. 42-44. (1277. Pf. 17.)

Tagok
Albert Levente
Bah István
Bartha Dénes
Bondor Antal
Faragó Sándor
Führer Ernő
Koloszár József
Kosztka Miklós
Kovács Jenő
Kovács Zsolt
Marosvölgyi Béla
Mészáros Károly
Molnár Sándor
Németh József
Rérdei Károly
Rumpf János
Somogyi Zoltán
Újváriné Jármay Éva

Az MTA rendes és levelező tagjai
Magyar János az MTA rendes tagja
Sólymos Rezső az MTA lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselők
Mátyás Csaba az MTA Doktora
Csóka György kandidátus
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4.6. GYEPGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

Elnök Vinczeffy Imre, az MTA Doktora
DE (4032 Debrecen, Böszörményi út 138.)

Elnökhelyettes Dér Ferenc, kandidátus
KE (7400 Kaposvár, Guba Sándor u. 40.)

Titkár Szemán László, kandidátus
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Tagok
Barcsák Zoltán 
Bánszky Tamás 
Béri Béla 
Bukovinszky László 
Fésűs László 
Gundel János 
Ivány Károly 
Janovszky János 
Jávor András 
Kárpáti László 
Loch Jakab
Mucsi Imre 
Nagy Géza 
Pető Károly 
Stefler József 
Szűcs István 
Szűcsné Péter Judit

Az MTA rendes és levelező tagjai 
Bocsa Iván az MTA rendes tagja 
Dimény Imre az MTA rendes tagja 
Sáringer Gyula az MTA rendes tagja 
Tomcsányi Pál az MTA rendes tagja 
Várallyay György az MTA rendes tagja 
Heszky László az MTA lev. tagja 
Schmidt János az MTA lev. tagja
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4.7. KERTÉSZETI BIZOTTSÁG

Elnök Papp János, az MTA Doktora
SZIE KK (1118 Bp„ Villányi őt 35.:

Elnökhelyettes Nyéki József, az MTA Doktora 
(1015 Bp., Batthyány u. 3.)

Titkár Terbe István, kand.
SZIE KK (1118 Bp., Villányi út 35/

Tagok
Balogh István
Baloghné Ormos Hona
Bernáth Jenő
Dimény Judit
G. Tóth Magdolna
Gonda István
Hajdú Edit
Hrotkó Károly
Jámbor Imre
Jámborné Benczúr Erzsébet
Kállay Miklós
Kállay Tamásné
Kristóf Lászlóné
Nagy József
Schmidt Gábor
Urbán András
Zatykó Ferenc

Az MTA rendes és levelező tagjai
Balázs Sándor az MTA rendes tagja 
Cselőtei László az MTA rendes tagja 
Kozma Pál az MTA rendes tagja

Közgyűlési doktorképviselők
Soltész Miklós az MTA Doktora 
Filius István az MTA Doktora
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4.8. MEZŐGAZDASÁGI VÍZGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

Elnök Ligetvári Ferenc, az MTA Doktora
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Elnökhelyettes Vermes László, az MTA Doktora 
(2092 Budakeszi, Erdő u. 57.)

Titkár Szalai Sándor, kandidátus
Országos Meteorológiai Szolgálat (1024 Kitaibel Pál u. 1.)

Tagok
Ijjas István
Gribovszky Zoltán
Hanyecz Vince
Keresztúrszky J.
Kocsis István
Lakatos Tamás
Lelkes János
Müller Tibor
Nagy János
Nagy László
Rajkai Kálmán
Somogyi György
Szalóki Sándor
Szlávik Lajos
Váradi László
Varga György
Varga-Haszonits Z.

Az MTA rendes és levelező tagjai
Cselőtei László az MTA rendes tagja 
Hamos Zsolt az MTA rendes tagja 
Várallyay György az MTA rendes tagja
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4.9. NÖVÉNYNEMESÍTÉSI BIZOTTSÁG

Elnök Kertész Zoltán, az MTA Doktora 
(6726 Szeged, Alsókikötő sor 9.)

Elnökhelyettes Porpáczy Aladár, az MTA Doktora 
(9200 Mosonmagyaróvár, Pozsonyi út 88.)

Titkár Hajós Márta, kand.
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. L)

Tagok
Apostol János 
Bálint Andor 
Bedő Zoltán 
Hajós Lászlóné 
Kálmán László 
Láng László 
Márkus Ferenc 
Marton 1. Csaba 
Matuz János 
Mesterházy Ákos 
Nagy Béla 
Németh János 
Pauk János 
Simonná Kis Ibolya 
Sutka József 
Szél Sándor 
Szundy Tamás 
Szunics László 
Velich István

Az MTA rendes és levelező tagjai 
Bócsa Iván az MTA rendes tagja 
Kozma Pál az MTA rendes tagja 
Kumik Ernő az MTA rendes tagja 
Heszky László az MTA.lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselő
Kertész Zoltán az MTA Doktora
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4.10. NÖVÉNYTERMESZTÉSI BIZOTTSÁG

Elnök Jolánkai Márton, az MTA Doktora 
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Elnökhelyettes Nagy János, az MTA Doktora
DE AC (4032 Debrecen, Böszörményi út 138 )

Titkár Pepó Péter, kand.
(4032 Debrecen, Kosztolányi u. 57.)

Tagok
Kismányoky Tamás 
Antal József 
Balázs Júlia 
Birkás Márta 
Bocz Ernő 
Czimber Gyula 
Győri Zoltán 
Hoffmann Sándor 
Holló Sándor 
Izsáki Zoltán 
Késmárki István 
Máté András 
Menyhért Zoltán 
Ruzsányi László= 
Sárvári Mihály 
Schmidt Rezső 
Szabó Miklós 
Széli Endre

Az MTA rendes és levelező tagjai

Közgyűlési doktorképviselők
Berzsenyi Zoltán az MTA Doktora
Jolánkai Márton az MTA Doktora
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4.11. NÖVÉNYVÉDELMI BIZOTTSÁG

Elnök Gáborjányi Richárd, az MTA Doktora
(8360 Keszthely, Deák F. u. 16.)

Elnökhelyettes Kőmíves Tamás, az MTA Doktora 
(1022 Bp., Hermán O. u. 15.)

Titkár Szőcs Gábor, az MTA Doktora
(1022 Bp. Hermán O. u. 15.)

Tagok
Barna Balázs
Basky Zsuzsa
Békési Pál
Benedek Pál
Érsek Tibor
Fischl Géza
Jenser Gábor
Kazinczi Gabriella
Kozár Ferenc
Kövics György
Kuroli Géza
Mikulás József
Reisinger Péter
Sülé Sándor
Szécsi Árpád
Szőcs Gábor
Vájná László
Virányi Ferenc

Az MTA rendes és levelező tagjai
Balázs Ervin az MTA rendes tagja 
Horváth József az MTA rendes tagja 
Király Zoltán az MTA rendes tagja 
Klement Zoltán az MTA rendes tagja 
Sáringer Gyula az MTA rendes tagja 
Hornok László az MTA lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselő
Tóth Miklós az MTA Doktora
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4.12. TALAJTANI ÉS AGROKÉMIAI BIZOTTSÁG

Elnök Várallyay György, az MTA rendes tagja 
(1022 Bp., Hermán O. u. 15.)

Elnökhelyettes Filep György, az MTA Doktora 
(4032 Debrecen, Böszörményi út 138.)

Titkár Szabó Lajos, az MTA Doktora 
(3200 Gyöngyös, Mátrai u. 36.)

Tagok
Anton Attila 
Blaskó Lajos 
Búzás István 
Csákiné Michéli Erika 
Csathó Péter 
Csemi Imre 
Debreczeni Béláné 
Dombóvári János 
Fekete József 
Füleky György 
Győri Dániel 
Kátai János
Kovács Géza János 
Lehoczky Éva 
Máté Ferenc
Murányi Attila 
Rajkai Kálmán 
Tóth Tibor

Az MTA rendes és levelező tagjai
Láng István az MTA rendes tagja 
Stefanovits Pál az MTA rendes tagja 
Várallyay György az MTA rendes tagja 
Németh Tamás az MTA lev. tagja

Közgyűlési doktorképviselők
Kádár Imre az MTA Doktora
Loch Jakab az MTA Doktora

32



OSZTÁLYKÖZI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGOK

4.13. AGRÁRTÖRTÉNETI ÉS FALUSZOCIOLÓGIAI BIZOTTSÁG

Elnök Romány Pál, az MTA Doktora
(1112 Budapest, Sasadi út 115.)

Elnökhelyettes Fehér György, tört.tud.kand. 
1367 Budapest 5., Pf. 129. 
Gunst Péter, az MTA Doktora 
(2092 Budakeszi, Szél u. 66. IV.ép.) 
Halmai Péter az MTA Doktora 
(1148 Bp., Ida u. 4.) 
Tóth Pál Péter kandidátus
(1149 Bp., Angol u. 77.)

Titkár Estók János
Magyar Mezőgazdasági Múzeum (1367 Bp-, 5-, Pf- 129.)

Tagok
Bállá László 
Cselőtei László 
Csorna Zsigmond 
Elek Sándor 
Fehér Dezső 
Fülöp Éva 
Gazdag László 
Gere Tibor 
Hoffmann Tamás 
Kaposi Zoltán 
Karasszon Dénes 
Kovács Teréz 
Lőkös László 
Nagy Marianna 
Novák László 
Orbán Sándor 
Orosz István 
Oroszi Sándor 
Pölöskei Ferenc 
Szakács Sándor 
Szávai Ferenc 
Varga Zsuzsanna 
Vészeli Tibor 
Zsamóczai J. Sándor
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4.14. ÁLLATKÍSÉRLETI BIZOTTSÁG

Elnök Bertók Loránd, az MTA Doktora 
OKK-OSS KI (1221 Bp., Anna u. 5.)

Elnökhelyettes Furka István, az MTA Doktora
DE Orvostud. Kar (4012 Debrecen, Pf.: 21.)

Titkár Nagy György, az MTA Doktora
SE II. Anatómiai Int. (1094 Bp., Tűzoltó u. 58.)

Tagok
Anderlik Piroska 
Babinszky László 
Boros Mihály 
Csányi Vilmos 
Fekete Sándor 
Gyetyán István 
Kállai László 
Makara Gábor 
Nagy Béla 
Németh Péter 
Rosivall László 
Rőth Erzsébet 
Sándor Péter 
Sebestyén Gyula 
Szabó Gyula 
Tímár József 
Visnyei László
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4.15. BIOMETRIAI ÉS BIOMATEMATIKAI BIZOTTSÁG

Elnök Hamos Zsolt, az MTA rendes tagja 
(1118 Bp. Villányi út 35.)

Titkár Varga Zoltán, kandidátus
SZIE (2103 Gödöllő, Páter K. u. 1.)

Tagok:
Belágyi József 
Boda Krisztina 
Dömötör Zoltán 
Farkas Miklós 
Herdon Miklós 
Izsák János 
Kovács Géza 
Lábos Elemér 
Nősek János 
Paksy András 
Reiczigel Jenő 
Szeidl László 
Szűcs Endre 
Tóthmérész Béla 
Tusnádi Gábor
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4.16. MARKETING BIZOTTSÁG

Elnök Tomcsányi Pál, az MTA rendes tagja
OMMI (1024 Bp., Keleti K. u. 24.)

Elnökhelyettes, titkár: Berács József, kandidátus 
BKE (1093 Bp., Fővám tér 8.)

Tagok
Bauer András 
Chikán Attila 
Cselényi József 
Dinya lászló 
Fekete Pál 
Gaál Béla 
Hoffmann Istvánná 
Knoll Imre 
Kandikó József 
Kovács Zoltán 
Lehota József 
Piskóti István 
Rekettye Gábor 
Szennyessy Judit 
Táncos Lászlóné 
Totth Gedeon 
Turcsányi Károly 
Veres Zoltán

Közgyűlési doktorképviselő
Tóth Gedeon kandidátus

36



4.17. MEZŐGAZDASÁGI BIOTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG

Elnök

Társelnök

Titkár

Barnabás Beáta az MTA Doktora
Mg. Kút. Int. (2462 Martonvásár, Brunszvik u. 2.)

Biacs Péter az MTA Doktora
FVM (1055 Bp., Kossuth tér 11.)

Cseh Sándor kandidátus
SZIE Áo.tud. Kar (1078 Bp., István u. 2.)

Tagok
Balázs Ervin 
Bánfalvi Zsófia 
Bősze Zsuzsanna 
Burgyán József 
Dudits Dénes 
Fehér Attila 
Fésűs László 
Galiba Gábor 
Gyurján István 
Harrach Balázs 
Heszky László 
Hornok László 
Horváth László 
Hoschke Ágoston 
Kiss Erzsébet 
Kiss Gy. Botond 
Kovács Kornél 
Maráz Anna 
Mórocz Sándor 
Sipiczki Mátyás 
Solti László
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KOMPLEX TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGOK

4.18. ÁLTALÁNOS MIKROBIOLÓGIAI BIZOTTSÁG

Elnök Klement Zoltán, az MTA rendes tagja
Társelnökök Farkas József, az MTA rendes tagja

Ferenczy Lajos, az MTA rendes tagja
Géczy Barna, az MTA rendes tagja
Nász István, az MTA rendes tagja
Szabó István Mihály, az MTA rendes tagja

Titkár Szabó Zsuzsanna, az MTA Doktora
Gyógyszerkutató Intézet Kft. (1045 Budapest, Berlini út 47-49.)

Tagok
Ádám Éva 
Ambrus Gábor 
Balázs Ervin 
Barabás György 
Béládi Ilona 
Berencsi György 
Bíró Borbála 
Borbély György 
Borsodi Andrea 
Czakóné Vér Klára 
Gáborjányi Richárd 
Horváth István 
ifj. Kecskés Mihály 
Kedves Miklós 
Kévéi Ferenc 
Kovács Gábor 
Láng Tibor 
Lango Zsuzsa 
Lechoczkyné Tornai Judit 
Maráz Anna 
Némedi László 
Oláh János 
Padisák Judit 
Pesti Miklós 
Rozgonyi Ferenc 
Sík Tibor 
Szabó István 
Szegi József 
Szentirmai Attila 
Tóth László 
Vitális Sándor
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4.19. ÉLELMISZERTUDOMÁNYI KOMPLEX BIZOTTSÁG

Elnök

Elnökhelyettes

Titkárok

Farkas József, az MTA rendes tagja

Bíró György, orvostud. dokt.
Pais István, mezőgazd. tud. dók.

Salgó András, kémiai tud.kand.
Hajós Gyöngyi, az MTA Doktora

Tagok
Barna Mária 
Bánáti Dianna 
Biacs Péter 
Deák Tibor 
Gasztonyi Kálmán 
Gelencsér Éva 
Halász Anna 
Hoschke Ágoston 
Incze Kálmán 
Kiss István 
László Elemér 
Lásztity Radomir 
Nyeste László 
Sebők András 
Sevella Béla
Simonné Sarkadi Lívia 
Szilágyi Mihály 
Szollár Lajos 
Tömösközi Sándor 
Váradi Mária
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4.20. KÖRNYEZET ÉS EGÉSZSÉG BIZOTTSÁG

Elnök Kovács Ferenc az MTA rendes tagja

Társelnökök Petrányi Győző az MTA rendes tagja 
Tigyi József az MTA rendes tagja

Titkár Pintér István az MTA Doktora
1023 Budapest, Frankéi Leó u. 88-90.)

Tagok
Eckhardt Sándor 
Horváth József 
Király Zoltán 
Kosztolányi György 
Köteles György 
Méhes Károly 
Mészáros János 
Németh Tamás 
Poór Gyula 
Sas Barnabás 
Solti László 
Sótonyi Péter 
Szabó György 
Szabó Lajos 
Sztanyik B. László 
Tardy János 
Várallyay György
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5. AZ MTA KÖZGYŰLÉSÉHEZ KAPCSOLÓDÓ 
NYILVÁNOS OSZTÁLYÜLÉSEK

5.1. A TÁPLÁLKOZÁSTUDOMÁNY ÉS AZ ÉLELMISZER- 
BIZTONSÁG AKTUÁLIS KÉRDÉSEI

5.1.1. ÉLELMISZER - TÁPLÁLKOZÁS - EGÉSZSÉG

Farkas József

Összefoglalás

Az élelmiszer - táplálkozás - egészség kapcsolat korunkban az európai élelmi
szer-tudományi, táplálkozás-tudományi és élelmiszer-technológiai kutatások összefo
nódásának motiválója. A problémakör hangsúlyozása azért is figyelmet érdemel, mert 
az e kapcsolat által meghatározóan az életminőség javítását szolgáló kutatómunka a je
lentőségéhez viszonyítva hazánkban nem kap kellő anyagi támogatást. Alapvető élet
szükségletünk kielégítésén túlmenően, a tudományos ismereteket hasznosító táplálko
zással jelentősen segíteni lehet az egészség megőrzését is. A előadás-sorozat első 
tárgyköre ezért az ún. egészségmegőrzésben szerepet játszó, ún. funkcionális élelmi
szerek és természetes antioxidánsok ismertetése lesz. A problémakör másik része azon
ban az, hogy a helytelen táplálkozási szokások a népesség várható átlagos élettartamát 
rövidítő degeneratív krónikus betegségek kockázati tényezői közé tartoznak. A fo
gyasztó egészségét veszélyeztető lehet az élelmiszerek szennyeződése toxikus anya
gokkal és fertőző, kórokozó mikroszervezetekkel. Az élelmiszerek kémiai biztonsága 
kérdéskörével foglalkoznak a tudományos ülésnek a természetes toxikus vegyületek- 
kel, a tápláléklánc környezeti szennyezőivel és a mikotoxinokkal foglalkozó előadásai. 
E bevezető előadás utal az akadémiai stratégiai kutatások keretében a közelmúltban 
megjelent, az élelmiszerek mikrobiológiai biztonságát is tárgyaló kiadványokra, az 
Élelmiszerbiztonsági Tanácsadó Testületnek Magyarország élelmiszerbiztonsági hely
zetét elemző tanulmányára, valamint az Egészségügyi Világszervezetnek az élelmi
szerbiztonságot elsőrangú közegészségügyi feladatnak tekintő globális stratégiájára és 
rámutat a hazai Egészséges Nemzetért Népegészségügyi Program feladatai által meg
kívánt interdiszciplináris együttműködés szükségességére.

5.1.2. FUNKCIONÁLIS ÉLELMISZEREK, TERMÉSZETES 
ANTIOXIDÁNSOK SZEREPE AZ EGÉSZSÉGMEGŐRZÉSBEN

Bíró György

Összefoglalás

A földi élet alapja a tápanyagok „elégetése”, amelynek során meglehetősen bo
nyolult folyamatokon keresztül a táplálék felhasználható összetevői oxigénnel egyesül
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nek. így van ez az embernél is. Ezeknek a folyamatoknak a során a szervezetünkben, 
nem-kívánatos melléktermékként, rendkívül erőteljes oxidáló hatású kémiai anyagok 
keletkeznek, amelyek károsíthatják a sejteket, szerveket, testszöveteket és ezek műkö
dését, ezért hatékony védekező rendszer dolgozik gyors hatástalanításukra. Ezeket a 
kémiai anyagokat reaktív oxigén fajták (species), ROS, néven foglalják össze. A ROS 
körébe tartoznak a szabadgyökök (pl. hidrogén-hiperoxid, ózon, szinglet - fél - 
oxigén). A szervezeten belül a ROS, illetve a szabadgyökök keletkezését fokozza - 
többek között - a dohányzás, a kimerítő tréning, egyes gyógyszerek, gyulladások, 
illetve a környezetből az ibolyántúli és radioaktív sugárzás, légszennyezés (pl. nitro- 
géndioxid, ózon). Amennyiben a szervezet védekezése valamilyen okból nem kielégítő 
(sok ROS, vagy kevés antioxidáns), a ROS elősegítik a légúti, a szív- és érrendszeri 
betegségek, a rosszindulatú daganatok, szürkehályog és más betegségek kialakulását, 
gyorsítják az öregedés folyamatát. Hozzá kell tenni, hogy bizonyos mennyiségű ROS 
szükséges a normális sejtműködés szabályozásához, a sejten belüli jelzések továb
bításához, a sejtek szaporodásához, a védekezést szolgáló gyulladásos folyamatokhoz 
és az apoptózishoz, a programozott sejtpusztuláshoz.

A mai kor embere a kedvezőtlen környezeti hatások és egészségtelen életmódja 
miatt fokozott mértékben rászorul a ROS elleni természetes védekezés erősítésére, 
illetve a fokozott mértékben igénybe vett közömbösítő rendszer támogatására. Ennek 
egyik egyszerű és hatékony módszere a jól összeállított étrend. A kezdetben szerzett 
tapasztalatokat tudományos vizsgálatokkal alátámasztva kiderült, hogy mindennapi 
táplálékunkban számos olyan alkotórész van, amelyek képesek erősíteni a megszokott 
élettani funkciókat, hatékonyabbá tenni a szervezet védekező rendszereinek működé
sét, így a ROS eliminálását is. Ebből az alapból alakult ki a funkcionális élelmiszerek 
fogalma. Ennek európai meghatározását 1999-ben tette közzé az Európai Bizottság e 
célra alakított munkacsoportja (FUFOSE-Group). Eszerint egy élelmiszer akkor tekint
hető funkcionálisnak, ha az adott élelmiszernek megfelelő táplálkozás-élettani hatá
sokon túlmenően, a szervezetben egy vagy több funkciónál kimutatható pozitív hatása 
van, ami a jobb egészségi állapotban, kedvezőbb közérzetben és/vagy egyes betegsé
gek kockázatának csökkenésében mutatkozik. A funkcionális élelmiszer kizárólag 
élelmiszer formájában jelenhet meg, nem tabletta vagy kapszula formájában. Ez az 
élelmiszer a szokásos táplálkozási rendszer részét képezze, és hatását már a szokásos 
fogyasztási mennyiségeknél fejtse ki. A funkcionális élelmiszereknek sokféle kedvező 
hatásuk lehet, ezek közül most csak az antioxidánsokat emeljük ki. Ide tartoznak a 
tokoferolok (E vitamin), az aszkorbinsav (C-vitamin), a karotenoidok, főként a béta- 
karotin, a likopin, a sokféle flavonoid, a nem ílavonoid fenolok. Ezek az anyagok 
jellemzően zöldségfélékben és gyümölcsökben találhatók, a különböző vegyületek 
más-más növényben, de rendszerint kombináltan, kisebb-nagyobb csoportokban. Ily- 
módon egymás hatását erősítik, ezért kell magát az élelmiszert elfogyasztani, és nem 
gyógyszerként törekedni a hatóanyagok előállítására. Számos antioxidáns vegyület 
más hatásmechnaizmusokat is felhasználva befolyásolja kedvezően az egészségi álla
potot. Nemesítéssel, alkalmas fajták kiválasztásával, kíméletes feldolgozási eljár- 
sokkal, ritkábban dúsítással lehet növelni a növényekben az antioxidánsok mennyi
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ségét, eősíteni a kedvező funkciót. Az „antioxidáns” táplálkozási ajánlást szemléltető 
piramis alapját a zöldségek és gyümölcsök képezik, a következő, már szőkébb emele
ten vannak a gabonafélékből készült élelmiszerek, még kisebb mennyiségben felettük 
a tej és a tejtermékek, a húsfélék, a baromfi, a hal, a tojás és végül a csúcs kis három
szögében a takarékos felhasználásra javasolt zsiradékok és édességek.

5.1.3. A NÖVÉNYMINŐSÉG ÉS AZ AGROTECHNIKA 
ÖSSZEFÜGGÉSEI

Győri Zoltán

Összefoglalás

A növényi termékek minőségét számos tényező befolyásolhatja. Ezek három fő 
csoportba sorolhatók, nevezetesen a genetikai tulajdonságok, az agroökológiai tényezők 
és a termesztéstechnológia. Egy-egy fajta/hibrid termésmennyiségének és minőségének 
kialakulását adott termőhelyen az agrotechnika jelentős mértékben módosíthatja.

A termés minősége sok tényező komplex hatásaként alakul ki, ahol a termesztés
technológiai hiba azonnal és felnagyítva jelentkezik. Ugyanakkor a minőségjavítás 
elsődleges korlátja a biológiai (genetikai) tényező.

A termesztéstechnológia és a minőség kapcsolatának helyes megítélését ezeken 
túlmenően az is bonyolítja, hogy a minőség nem abszolút fogalom. Az egyes termékek 
minőség szerinti megítélését a feldolgozás, felhasználás módja határozza meg. 
Ugyanakkor alapvető igény a termékminősítés során az objektív módszereken alapuló 
megfelelőség elbírálása.

A növénytermesztési technológiák hatásának megítélésekor számos tényező hatá
sát kell és lehet figyelembe venni (így például elővetemény, talajművelés, műtrágyázás, 
öntözés, növényvédelem, betakarítás) Ezek a tényezők azonban eltérő hatást fejthetnek 
ki a táplálkozási/takarmányozási minőségre és az élelmiszerbiztonság szempontjából is.

Az elmúlt 3-4 évtizedben jelentősen megemelkedett a növénytermesztés során fel
használt kémiai anyagok mennyisége. Ez így van még akkor is, ha a műtrágyák alkal
mazása jelentősen csökkent. Ezzel egyidejűleg azonban a fogyasztói elvárások szigo
rodtak, ami azt jelenti, hogy a klasszikus mutatókon kívül a mikro- és szubmikro-ele- 
mek, a mikotoxinok, aminosavak, rostkomponensek is fontos szerepet kaptak.

Általánosan ismert, hogy a N ill. NPK műtrágyák növekvő adagjaira növekszik a 
különböző növények pl. a gabonafélék fehérjetartalma. Ezzel szemben gondokat okoz
hat a korai zöldségekben felhalmozódó nitrát tartalom, illetve a cukorrépánál a káros 
N-vegyületek felhalmozódása, megakadályozva a cukor kinyerését.

Az őszi búzánál az NPK-műtrágyázás a fehérjetartalom mellett jelentősen növeli 
- a fajta genetikai tulajdonságaitól függően - a sikértartalmat is, ugyanakkor a techno
lógiai minőségre (valorigráfos/farinográfos értékszám) kifejtett hatás mérsékeltebb.
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Ennek következménye a gyengébb minőségű lisztek sütőipari alkalmazásakor, hogy je
lentősen megnő az adalékanyag felhasználás.

Napjaink egyik, a élelmiszerbiztonság szempontjából fontos, mutatója a potenciá
lisan vagy ténylegesen toxikus nehézfémek mennyisége a növényi termékekben. A tar
tamhatások (talajtulajdonságok változása, szuperfoszfát felhasználása) eredményeként 
emelkedést mértünk a búzaliszt és a korpa Cd-tartalmában. Ennek oka az, hogy meg
változott a talajban a növény által felvehető Cd-mennyiség, amely szekvens (egymás
utáni) talajextrakcióval kimutatható.

5.1.4. AZ ÉLELMISZEREK KÉMIAI BIZTONSÁGA
(Különös tekintettel az állati eredetű élelmiszerekre)

Sas Barnabás

Összefoglalás

Alapvető társadalmi és közegészségügyi érdek az, hogy többek között az állati ere
detű élelmiszerek kémiai szennyezettségének a mértéke folyamatosan a tolerancia 
határérték (Maximum Residue Limit /MRL/) alatti szinten tartható legyen. Ez olyan 
komplex feladat, amelynek az élelmiszer előállítás teljes folyamatát (a szántóföldtől a 
takarmányozáson át a fogyasztó asztaláig /from tieid to table/) át kell fognia.

A maradékanyag (reziduum) olyan vegyület és annak lehetséges anyagcsereter
mékei (metabolit/ok), amely a tudatos szennyezést okozó szándéktól is függetlenül - 
növénytermesztés, állattenyésztés, a háziállatok gyógykezelése, az élelmiszeripari ter
mék előállítás, termékkezelés, csomagolás, szállítás, tárolás, illetve az ipari/mezőgaz- 
dasági környezetszennyezésre visszavezethetően - szennyezőanyagként kerülhetnek 
az élelmiszerekbe és ott a tolerancia határérték alatt, illetve feletti koncentráicóban 
(<MRL) ki is mutatható.

Az élelmiszerek reziduumainak a lehetséges egészségügyi kockázatai: mérge
zés, mutagenitás, kancerogenitás, embriotoxicitás, a szaporodóképesség károsítása, 
allergizáció, pszeudo-allergizáció /idiosyncrasia/, mikrobiális multi-rezisztenica, 
immunszupresszivitás, indukált, immungenetikailag szabályozott autoimmun reak
ciók, fatális aplasztikus anaemia stb.

A szennyezettség populációs (országos) mértékű felderítését szolgálja a véletlen
szerű mintakiválasztáson (rendomitás) alapuló, hatóságilag végrehajtott monitoring 
mintavételi program, valamint speciális nagyérzékenységű analitikai-toxiklógiai 
műszeres laboratórium működtetése, amely nemzetközi minőségbiztosítási rendszer
ben működik. Ezen tevékenységeket EU harmonizált hazai (10/2002. /I.23./FVM, 
2/1999. /II.5./ EüM rendeletek), és EU irányelvek (pl. 96/23 EC, 2377/90 EEC) előírá
sai szabályozzák.

A laboratóriumi vizsgálatok hiteles végrehajtásának alapja a korszerű mintaelő
készítés (SPE, SPME, FA, ASE, CO2, CH4/SFE, MWD, hamvasztás, robitika) és a cél

44



szerűen kiválasztott műszeres analitikai detekciós rendszerek (UV/VIS, FL, FT /IR, 
AAS/ETA, hideggőz, BH3-generáció/, ICP-AES/MS, XRF, INAA, HPTLC, GC, 
HPLC, GC-MSn, LC-MSn, GC-FTIR, RIA, ELISA stb.) alkalmazása. Valamennyi, a 
szűrővizsgálattal „pozitívnak” (>MRLA) talált minta esetébne végrehajtásra kerül a 
lehetséges szennyezőanyag „nagy mérőműszer” kémiai azonosítása (konfirmáció).

Hazánkban az állati eredetű élelmiszerek a klórozott szénhidrogén, PCB-, 
dioxin/dibenzofurán szennyezettsége a MRL-nél több nagyságrenddel alacsonyabb. A 
toxikus elemek (As, Cd, Hg, Pb) okozta kontamináció, sporadikus esetekből eltekint
ve, elhanyagolható mértékű. Az utóbbi időben a Cu- és a Zn-tartalom határéték túl
lépésének a mértéke emelkedő tendenciájú.

Az antibakteriális hatású gátlóanyagok (antibiotikumok, szulfonamidok, tiltott 
szerek) kifogásolási aránya: >0,2%.

A szteroid hormonok, egyéb hormonhatású szerek, az idegrendszerre ható 
(trankvillánsok, béta2-agonisták és -blokkolók) tiltott hozamfokozó hatású szerek - 
másfél évtizede folyamatosan végrehajtott - országos monitoring vizsgálatainak az 
eredményei szerint, ezen nem engedélyezett anyagok törvényellenes igénybevétele 
hazánk állattenyésztésben nem vált gyakorlattá.

A csernobili reaktorbalesetet követő radioaktív szennyezettség mértéke mind a 
környezeti, mind pedig az élelmiszer minták esetében már közel egy évtizede a hát
térsugárzás szintjére csökkent.

A magyar állati eredetű élelmiszerek kémiai szennyezettségének mértéke, teljes kö
rűen megfelel az EU- és az USDA/FSIS valamennyi tolerancia (<MRL) előírásainak is.

5.1.5. TOXIKUS VEGYÜLETEK AZ ÉLELMISZER- ÉS TAKARMÁNY- 
NÖVÉNYEKBEN, GENETIKAI LEHETŐSÉGEK A KÁROS 
HATÁSOK CSÖKKENTÉSÉRE

Bálint Andor

Összefoglalás

Az élelmiszerekben lévő veszélyforrások közül a kutatók a mikrobiális biztonsá
got, a fogyasztók a peszticideket tekintik a legveszedelmesebbnek. A lényeges a téma 
szempontjából az, hogy a természetes toxinok (én ezen az élelmiszernövényekben lévő 
toxikus vegyületeket értem) létezéséről a fogyasztóknak nincs tudomásuk.

Ezek a vegyületek általában kis koncentrációban fordulnak elő, de bizonyos külső 
feltételek, feldolgozási eljárások, tárolás során káros hatásúak lehetnek (Miller Jones, 
1995). A következmény: akut toxikus, mutagén, karcinogén (rákkeltő), teratogén 
(fejlődési rendellenesség) és antikarcinogén (rákellenes) hatás. A szervezet sok esetben 
képes leküzdeni a károsítást.

Felmerülhet a kérdés, hogy a kultúrába vétel 7-10.000 ezer éve alatt miért nem kü
szöbölték ki ezeket a káros vegyületeket, egyáltalán mi a szerepe ezeknek?
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A vad növényeknek az életben maradáshoz meg kell küzdeni a rovarkártevőkkel, 
a gomba-, baktérium- és vírusfertőzéssel. Témánk szempontjából a rovarok a legérde
kesebbek. A burgonya vad fajai olyan alkaloidát, solanint tartalmaznak, amely megvé
di a rovarok, többek között a kolorádóbogár ellen. A kultúrába vétel során az indiánok 
a keserű solanin tartalmú gumók közül folyamatosan a kevésbé keserűeket válogatták 
ki. Legtöbb solanint a Solanum kurtzianum (S. macolae) 4,36%-al tartalmazta. A kul- 
túrfajták gumói 3-13 mg% solanint tartalmaznak. Az USA-ban ha 20 mg/100 g. van a 
burgonyában, már nem fogyasztható. Az egészségügyi szempontból kiváló burgonya 
1-3 mg/100 g solanint tartalmaz, Angliában a határérték 2,5-15 mg/100 g.

A repcénél a probléma a 60-as években a 40-55% közötti erukasav aránnyal 
kezdődött. Az a hír terjedt el, hogy az erukasav rákkeltő hatású. Bizonyíték nem volt 
rá, de az egyéb következmények sem vigasztalók. Miller Jones (1995) adatai szerint ez 
a legtöbb vizsgált fajban a növekedés csökkenését, májdegenerációt és nephritist (nem 
gyulladásos vesebaj) okoz. A 15% erukasav komoly szívbetegséget (myocarditis) idéz 
elő, a szívizom elfajul, nem képes az oxigént megfelelően hasznosítani. A nemesítők 
hozzáfogtak a 60-as években az erukasavmentes olajat szintetizáló repcefajta előállítá
sához. Kanadában találtak egy Oro nevű tavaszi repcefajtát, amelyben nem volt 
erukasav. Ezt keresztezni kellett az európai őszi típusokkal, így megszülettek a 2-5% 
erukasavat tartalmazó fajták.

Az olajnövények (napraforgó, repce) magvaiból az olaj kivonása után visszama
rad a héj és a csíra fehérjetartalma, de a repcedarán a glükozinolát is. Ez természetesen 
csökkentette a repce tápértékét. A nemesítőknek egy olyan fajtát kellett keresni, amely 
glükozinolátot csak nyomokban tartalmaz. A lengyel Bronovszki repcefajta megfelelt 
ennek a követelménynek és így lehetővé vált glükozinolátmentes repce előállítása. A 
határérték itt 50 mikrogramm/g.

A ciántartalom nemcsak a környezetszennyezésben, hanem egyes élelmiszemövé- 
nyeinkben is okozhat problémát. A hidrogéncianid a gyomorsavra vagy a növényi en
zimekre hat. Közismert légzésgátló. Egy felnőtt férfi halálos adagja 30-250 milli
gramm.

A krónikus ciánszennyezés degeneratív idegbetegséget, szemideg sorvadást és 
mozgás összerendezettségi zavart idéz elő. A sejtek hibás működése és pusztulása az 
oka a légzési rendszer mérgezésének. 12 szem keserű mandula megölhet egy gyereket. 
Ausztráliában a marcipánban 50 mg/kg volt az engedélyezett mandula felhasználható
sága. Ezt 1983-ban már 5 mg-ra csökkentették (Miller Jones, 1995). Magas a sárga- és 
őszibarackmag ciántartalma is.

A keserű csillagfürt a magyar mezőgazdaságban a Nyírség savanyú homoktalajain 
értékes zöldtrágyanövényként terjedt el. A különböző fajok lupinin (C1{)H13NO) tartal
ma minimum 0,250-0,350, illetve maximum 1,550-3,250% a szárazanyagban. A ne
mesített édes csillafürt 0,001-0,034 ezrelék alkaloidot tartalmaz. Előállításának mód
szerét Sengbusch (1942) dolgozta ki. Maga és munkatársai egy egyszerű jódos levél- 
festéssel 6-7 millió növényt vizsgáltak meg. Az alacsony alkaloid tartalmú mutáns 
egyedek aránya a különböző fajokban 1:4000 és 1:340.000 között váltakozott.
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5.1.6. ÉLELMISZERALLERGIA ÉS FEHÉRJESZERKEZET

Hajós Gyöngyi

Összefoglalás

Az élelmiszertudomány és a molekuláris allergia egyik legnagyobb kihívása a fe
hérjék allergén aktivitásának meghatározása különös tekintettel az új élelmiszerekre.

Az immunogenitás a fehérjéknek az a képessége, melynek segítségével IgE anti
testeket indukál, míg a kereszt-reaktivitás a (többnyire már létező) IgE antitestek reak
ciója a fehérjével. Az allergén aktivitással rendelkező epitópok szerkezetének vizs
gálata alapvető a fehérje allergenitás megértéséhez.

A növényi eredetű élelmiszer allergének közül soknak hasonló vagy azonos a 
szerkezete a „pathogenesis-related proteins”, a PR-fehérjék szerkezetével. A PR-fehér- 
jék csoportjaiba nem sorolható allergének pedig többnyire jól ismert, meghatározott 
biológiai funkcióval rendelkező fehérjecsaládok tagjai.

A fehérje ellergének azonosítására és jellemzésére multidimenziós elektroforetikus 
és immunológiai módszereket alkalmaztunk. Fajtaazonos gabonafélék és enzimesen 
módosított búzafehérjék potenciális allergén aktivitásának kimutatásához anti-(búza)- 
gliadin antitestet és/vagy igazolt klinikai hátterű, gabonaallergiás humán szériumokból 
származó poliklonális ellenanyag készlet keverékét alkalmaztuk.

A fehérjék allergén aktivitással rendelkező szerkezeti részeinek, az epitópoknak a 
vizsgálata és az immunglobulin antitestek kereszt-reaktivitásának előrejelzése alap
vetően hozzájárulhat a fehérje allergia minél teljesebb megismeréséhez, és lehetőséget 
nyújthat az új élelmiszerek allergén aktivitásának jellemzésére az élelmiszerbiztonság 
érdekében.

5.1.7. A MIKOTOXINOK ÉS AZ ÉLELMISZERBIZTONSÁG, 
A MEGOLDÁS LEHETŐSÉGE

Mesterházy Ákos

Összefoglalás

Az élelmiszerbiztonság javításának, hosszabb távon megoldásának, legfontosabb 
tényezője az új, ellenálló fajták mielőbbi köztermesztésbe adása. Míg néhány évtized
del ezelőtt a rezisztenciaprobléma megoldása reménytelennek látszott, mára a rezisz- 
tens genotípusok, fajták előállítása már elméletileg és gyakorlatilag is megoldott, a szá
mos rezisztens búza egyértelműen igazolja ezt. A most fellendülő molekuláris geneti
kai vizsgálatok eredményei nyilván gyorsítják a folyamatokat. Ha a köztermesztésben 
is sikerül az áttörés, akkor a fungicidhasználat kockázat nélkül csökkenthető, esetleg el 
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is hagyható lesz a biztonsági követelmények veszélyeztetése nélkül. Nem lesz problé
ma a toxinokkal sem. Nem merül fel az a gond sem, mi legyen a toxinszennyezett ter
mékkel. Ehhez természetesen a korszerű tárolást is biztosítani kell. Lényegesen emel
hető lesz ezért a termelők jövedelme akár változatlan termés mellett is. Még az agro
technikai hibák, a rossz elővetemény sem fognak olyan lényeges toxikológiai hát
ránnyal járni, mint manapság. Persze ezek a hibák a termés mennyiségén és minőségén 
ezután is meglátszanak. Mikor lesz ez? Úgy gondoljuk, hogy a 21. század első évtize
dében már lényeges javulás következhet be, és a jó vagy kiváló rezisztenciával ren
delkező fajták az évtized végére köztermesztésbe kerülhetnek.
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5.2. NEMZETKÖZI INTEGRÁCIÓ AZ ÁLLATTENYÉSZTÉSBEN

5.2.1. NEMZETKÖZI INTEGRÁCIÓ ÉS NEMZETI IDENTITÁS
AZ ÁLLATTENYÉSZTÉSBEN

Horn Péter

Fejlett agrárgazdasággal és jelentős mezőgazdasági potenciállal rendelkező orszá
gok gazdaságtörténete tanúsítja, hogy fejlett állattenyésztési kultúra nélkül nem kép
zelhető el tartósan fenntartható agrárgazdaság, magas színvonalú környezeti kultúra, 
nem biztosítható a mezőgazdaságban a hozzáadott érték magas színvonala, az ökoló
giai potenciál racionális kihasználása és a foglalkoztatáshoz való hozzájárulás elvárha
tó mértéke. Hazánkra is érvényesek az előbb összefoglalt általános elvek, kiegészülve 
azzal a sajátossággal is, hogy magas szintű állattenyésztés nélkül nem válna lehetsé
gessé kompetitív és komparatív előnnyel termelhető gabonafeleslegeink mainál sokkal 
rugalmasabb, hatékonyabb, és jelentősebb hozzáadott értéket képviselő konverziója, 
átalakítva azokat állati termékekké. Jelenleg Magyarországon az állatállomány nagy
sága történelmi mélyponton van, a jelenség teljesen atipikus és példátlan az elmúlt év
századot figyelembe véve.

Agrárgazdaságunk fenntartható pályára állítása nem nélkülözheti az állattenyész
tés komplex fejlesztését, mennyiségi, minőségi és a racionális diverzifikáció igényével 
(Horn, 2001). Az állati termék-előállítás fejlesztésének kényszerű igénye független az 
EU csatlakozástól, mert alapvetően nemzeti érdek. Az Európai Unióhoz való csatlako
zásunk közelsége ugyanakkor számos kérdést árnyaltabb megvilágításba helyez, hi
szen az Európai Unió a világ leginkább multifunkcionális agrárgazdaságú régiója 
(Ölesen és mtsai, 2000), és az azt favorizáló agrárpolitika számunkra is kijelöl bizo
nyos kényszerpályákat.

A világ agrárgazdaságában az utóbbi évtizedben lezajló gyors változások, az ag
rártermelés és feldolgozás, valamint a kereskedelem mind erősebb nemzetköziesedése 
új dimenziókat öltő fejlemények, habár több ágazatban e fejlődés már az 1950-es évek
ben kezdett kibontakozni egyes ágazatokban (pl. tyúktenyésztés).

Hazánk közelgő csatlakozása az EU-hoz, az EU-tól többé-kevésbé független glob- 
alizációs jelenségek a világ számos részén, pl. Amerikában, Kanadában Ausztráliában, 
Új-Zélandon a versenyképesség növelése iránti kényszerek és kísérő jelenségeik jog
gal vetnek fel új és alapvető kérdéseket.

Az állattenyésztési ágazatokat abból a szempontból indokolt két főcsoportra osz
tani, hogy azokban, mennyiben szükségszerű a nemzetközi integrációban való részvé
telt nagymértékben érvényesíteni, illetve milyen mértékben őrizhetők meg a nemzeti 
identitás alapvető jellemzői. A két nagy ágazati főcsoport megkülönböztetése abból a 
célból is indokolt, mert a működésük peremfeltételeit meghatározó közgazdasági - 
pénzügyi - piaci szociális és egyéb szabályozó rendszerek kialakítása is eltérő célokat, 
illetve forrásokat határoz majd meg az egyes főcsoportok esetében.
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Az első főcsoportba azok az állattenyésztési ágazatok sorolandók, amelyek elsőd
leges célja a tömeges minőségi árutermelés, és amelyek széles lakossági rétegek folya
matos ellátásához szükséges alapvető élelmiszerválasztékot biztosítanak. A minőségi 
tömegtermelést szolgáló állati termékelőállítás esetében már ma is és a jövőben még 
jobban, érvényesülni fognak a nemzetközi versenyképesség és hatékonyság követel
ményei, EU-n belül és kívül. Az ebbe a csoportba tartozó ágazatok termékei iránt mind 
nagyobb mértékben támasztanak EU-n belül, sőt azon kívül is, nemzetközi szabvá
nyokban rögzített, a minőséget leíró és behatároló követelményeket. Az e csoportba 
tartozó állattenyésztési ágazatok termékeinek nagy része, qualitásait tekintve, nemzet
közi lesz. Amennyiben ezen ágazatokban nem leszünk versenyképesek és hatékonyak 
a termelésben, a feldolgozásban és a kereskedelemben, a versenytársak, nagy való
színűséggel még a hazai piacokról is, ki fognak szorítani minket, egy liberalizáltabb 
európai, illetve világkereskedelmi helyzetben. Ebbe az ágazati főcsoportba tartozik a 
tejtermelés, a sertéshús-termelés, illetve a baromfitenyésztés több ágazata, mint a broj
lercsirke-, a pulyka-, a kacsa- és a tojástermelés.

A második főcsoportba azok az állattenyésztési ágazatok sorolandók, amelyek sok
kal kevésbé szolgálnak tömegtermelési célokat, inkább szűkebb vásárlói igények jól 
meghatározható speciális szükségleteit elégítik ki, és kevésbé vannak kitéve széles körű 
nemzetközi versenynek. Ezen ágazatok termékei egyrészt már ma is ún. hungaricumok, 
vagy meglétük és fejlesztésük során környezetgazdálkodási, vidékfejlesztési, szociális, 
turisztikai stb., illetve olyan ágazati mellékhatásaik is lényegesek, amelyek nem közvet
lenül részei egy adott termék versenyképességének (például a méhek megporzó hatása 
révén fokozódnak a terméshozamok a különböző növényi kultúrákban, ezért önmagában 
a méhészet pillanatnyi „gazdaságossága” messze nem esik egybe a méhészeti ágazat 
nemzetgazdasági hasznosságával). E második ágazatcsoportba sorolható többek között a 
juh, a húsmarha, a ló, a lúd, a nyúl, a hal, a méh és több, a vadásztatás céljait is szolgáló 
állatfaj tenyésztése. Természetesen a két fő ágazatcsoportban egyes állattenyésztési dis
zciplínák között átfedések is lehetnek (pl. húsmarha, juh, nyúl és lúdtenyésztés).

A nemzetközi integrációban való erős részvételre kényszerített 
állattenyésztési ágazataink

Az előzőekben vázoltakból következik hogy a legélesebb hatékonysági kihívások 
a minőségi tömegtermelést szolgáló ágazatainkat érintik EU-n belül és világméretek
ben, már ma is és még inkább így lesz ez a jövőben. Ezek a tejtermelés, a sertéshús
termelés, a brojlercsirke-, a pulyka- és a tojástermelés. Az ebbe az ágazatcsoportba tar
tozó állattenyésztési ágazatok nagy volumenben előállított termékeinek mind nagyobb 
részére vonatkoznak majd nemzetközi szabványok és érvényesül majd a belső és külső 
piacokon az EU regionális, illetve a globális verseny.

Az állattenyésztés, illetve a nemesítés a globális hatékonysági kényszer kihívásai
val szembesül. A nemzeti szelekciós programok korlátáit és a világintegrációba történő 
bekapcsolódás szükségszerűségének legfontosabb elemeit az I. ábrán mutatom be.
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Adott fajban - fajtatiszta tenyésztést és fajtákon belüli folyamatos szelekciót fel
tételezve - az elérhető legfelső genetikai teljesítményszintet adott értékmérőben csak 
akkor lehet elérni végtelen generáció után, ha az adott faj egyedeinek száma végtelen 
(N=°=), és a szelekció végtelen számú fajtán, vonalon belül történik (P=°=). Ezt a felté
telt a világ összes országa együttesen sem képes teljesíteni.

Az adott állatfajban csupán véges számú egyed (N<°=) vonható be a tenyésztési 
programokba. A fajták száma, amelyeket folyamatosan szelektálnak, csak közelítheti a 
végtelent (P^), ténylegesen a fajták csökkenése következik be. Fajtákon belül, a sze
lekció és a korlátozott egyedszám következtében, fokozódik a rokontenyésztéses dep
resszió (F), és minél intenzívebb a szelekció, annál nagyobb mértékben mennek örök
re veszendőbe az adott tulajdonság javítása szempontjából káros, de ezekkel együtt, ki
sebb számban ugyan, de hasznos gének is (D, drift). Emiatt az adott állatfajban, a 
létező fajták fenotípusosan realizált teljesítményében, az elméletileg várhatóhoz ké
pest, törvényszerűen lemaradás mutatkozik. Ennek mértéke F+D-vel arányos.

Egy nemzeti határok közé szorított tenyésztési program sokkal kevesebb egyeddel 
dolgozhat (N«oc), és a fajták számát is a lehető legkisebbre kell csökkenteni azért, hogy 
a fajtán belül, a szelekciós előrehaladás érdekében, az effektív populáció méretét ma
ximalizálhassák (P->1). A nemzeti programoknak, a világátlaghoz képest, ezért még 
nagyobb rokontenyésztéses depresszióval (F) és génveszteséggel (D) kell számolniuk.

Ha a tenyésztéspolitika nyitott, mód van az ország fajtatiszta állományainak javí
tásában, tenyészállat importok révén, - vagy biotechnikai eljárások beiktatásával, ha az 
gazdaságosabb - a külföldi populációkban elért előrehaladást is hasznosítani, ha az 
adott fajta típusát érdemben ez nem változtatja meg.

/. ábra. A genetikai előrehaladás lehetséges határai adott fajban az állatlétszámtól (N) 
és a szelektált fajták és vonalak (P) számától függően
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A keresztezés! programokban, megfelelő importokkal - előbbieken túlmenően - 
hasznosíthatók a heterózisban rejlő lehetőségek is, és kis részben pótolhatók a drift ál
tal okozott génveszteségek.

A fajta, a vonal, valamint a keresztezéseken alapuló tenyésztési programok opti
mális arányainak kialakításával és rendszeres tenyészállat import lehetőségének bizto
sításával, az adott ország képessé válhat állatpopulációit magasabb teljesítményszinten 
tartani, mint a világ az adott fajban vezető fajtáinak átlagteljesítménye.

Utóbbi cél elérése igen nagy szakmai felkészültséget, a tenyésztési programok 
pontos végrehajtását, az importálandó állományok körültekintő kiválasztását, a világ 
fajtáinak vonalainak változásait folyamatosan regisztráló szakember-csoportok jó 
munkáját igényli.

Nem véletlen az előzőekben vázoltakból következően, hogy a minőségi tömegter
melés szolgálatába állított állattenyésztési ágazatokban, az utóbbi évtizedekben a haté
konysági kényszer és verseny világfajták és világhibridek kialakulásához vezetett. A 
korábbiakhoz képest hihetetlen mértékben fokozódott a nemesítést végzők körében a 
tőke- és állománykoncentráció (PL: holstein-fríz fajta nemesítésére irányuló világmé
retű szelekciós programok és transznacionális utódellenőrzés, a szarvasmarha eseté
ben, szintetikus sertésfajták létrejötte nyitott törzskönyvi rendszerekkel, az ezekre a 
fajtákra és vonalakra alapozott hibridek térhódítása és nemzetközi terjedése). A barom
fitermelésben kezdődött meg legpregnánsabban a globalizációs folyamat, az USA-ban. 
Talán a legjellemzőbb példa az, hogy amíg 1950-ben még 46 önálló pulykanemesítő 
vállalat volt az USA-ban, napjainkra már csak egy maradt. A korábban elképzelhetet
len volumenű és kiváló minőségű pulykahúst, az egész világon ma mindössze három 
tenyésztő vállalat (egy angol, egy kanadai és egy USA-beli) által nemesített hibriddel 
állítják elő, akkor fogalmat alkothatunk a folyamat lényegéről. Ennek azonban az az 
ára, hogy veszélyesen szűké vált a „versenyképes” genetikai háttér, számtalan nemze
ti populáció, fajta és vonal kihalt, és csak töredékük van géntartalékban.

A nemzetközi integrációban nemzeti identitásunkat, a minőségi tömegtermelést 
szolgáló állattenyésztési ágazatokban úgy tudjuk megőrizni, még ha korlátozottabb 
mértékben is, ha a világfajtákba tartozó tenyészpopulációinkban magas szintű neme
sítőmunkát végzünk. Lesznek olyan fajtáink, vonalaink, amelyek egy-egy tulajdonság
ban különösen kiemelkedőek, emiatt mind a hazai, mind a nemzetközi „piacon” neme
sítőjavító komponenseként értékes, vonzó elemei lesznek a világfajtáknak és hibridek
nek (pl. Holstein-fríz szarvasmarha, magyar nagyfehér és lapály sertés). Az ún. másod
lagos termelési tulajdonságok széles köre tág teret ad az ilyen szelekciós programoknak 
(Brascamp és mtsai, 2000) nemzeti határok között tenyésztett populációkban is.

Az árutojás-termelő tyúk, a brojlercsirke, a pulyka és a kacsa esetében, a nemzet
közi tenyésztővállalatok nemesítő munkájába való fokozottabb bekapcsolódásunk ré
vén lehet mód nemzeti hozzájárulásunk részarányát növelni. Vigasztalásul szolgáljon 
az a tény, hogy ma már egyetlen olyan ország sem létezik Földünkön, amely képes len
ne, mai versenyképességének megőrzése mellett, ún. nemzeti fajtákból a tej, a sertés és 
a baromfi termékek előállításának biológiai alapjait biztosítani.
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A nemzeti identitás megőrzésére több lehetőséget adó területek 
az állattenyésztésben

Az EU multifunkcionális agrárgazdaságának megőrzésére és továbbfejlesztésére 
irányuló - feltehetően megmaradó és erősödő - politikája és támogatási rendszere, a ha
zai sokszínű ökológiai adottságrendszer, a magyar állattenyésztési hagyományok, vala
mint a speciális, magas élvezeti értékű cikkeket megvásárolni képes fizetőképes fo
gyasztói rétegek növekedése, hazánkban és Európa-szerte, olyan tényezők, amelyek se
gíthetik azon ágazatok fejlődését, amelyek esetében a nemzeti identitás megőrizhető. Az 
EU-ban érvényesítendő állatvédelmi rendszabályok állattartási technológiákra gyako
rolt hatása, feltételezi az ezekhez jól alkalmazkodó fajták és típusok tenyésztésének ter
jedését is, tágabb teret adva a helyi fajták szaporításának. A hagyományos ketreces és 
az alternatív tartásrendszerekben végzett tojóhibrid tesztek, valamint intenzív és exten- 
zív viszonyok között végzett pulykakísérletek világosan mutatják, hogy számolni kell 
nagyon erős genotípus x tartásrendszer és ivar x tartásrendszer kölcsönhatásokkal. Az 
extenzívebb tartási és takarmányozási technológiák elterjedése esetében, a kevésbé in
tenzív fajták és hibridek eredményesebben tarthatók, sokkal jobban alkalmazkodnak az 
új feltételekhez, mint az ún. világfajták és hibridek. A kevésbé intenzív tartásrendsze
rekhez jól alkalmazkodó tyúkpopulációk előállítása érdekében új szelekciós programok 
indítása is szükséges.

Az extenzív tartási módok és az ún. biotermelési rendszerek elterjedésének lesz
nek érdemi korlátái, többek között azért, mert nagy a területigényük, jelentősek az 
újabban - főleg Nyugat-Európában - már kimutatott élelmiszerbiztonsági és a közvet
len állattartókat érintő egészségügyi kockázatok, főleg a tojás és baromfihús termelés
ben. A biotermékek magasabb árfekvése újabb korlátozó tényező, a legújabb EU fel
mérések szerint még a jól kereső lakosságnak is maximálisan 10-15%-a hajlandó a 
biotermékekért többet fizetni.

Az Európai Unióhoz való csatlakozásunk nemzeti parkjainkat fel fogja értékelni, 
mint egyedi és unikális területeket, amelyekből Európa nem bővelkedik túlzottan. Az 
elmúlt évek tapasztalatai világszerte (pl. Camargue) és Magyarországon is (pl. Horto
bágy) azt mutatják, hogy a nemzeti parkok növényvilágának sokszínűsége nem 
őrizhető meg tartósan anélkül, hogy ne telepítenénk vissza azokat a legelő állatpopulá
ciókat, amelyek ezeken a területeken korábban éltek. Az elmúlt évek felmérései és ku
tatásai azt mutatják, hogy a különböző nagy nemzeti parkok területén meglepően je
lentős volt a legelő állatállomány (pl. Yellowstone National Park, USA és hazánkban 
a Hortobágy). Ezt a tényt támasztják alá az archeológiái leletek és azok a már történel
mi időkre kiterjedő írásos fonások is, amelyek a legelő állatállományok létszámáról és 
faji megoszlásáról adnak tájékoztatást. A Hortobágyon tartott szürke marha-, ló- és 
juhállomány, nagyságrendekkel volt nagyobb a 19. században is, mint ma. A kis lét
számú legelő állatpopulációk és a nem optimális faji összetétel úgy tűnik, mind olyan 
tényezők, amelyek a felbecsülhetetlen értékű nemzeti parkok növényzetének, fajgaz
dagságának, valamint rovarvilágának elszegényedéséhez vezettek és vezetnek. A nem 
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kellő intenzitású legeltetés nagyban fokozza a parkokban fellobbanó tüzek valószínű
ségét is. A nem kellő trágyatermelés és területi eloszlás veszélyezteti a rovarvilág fáj
ós egyedgazdagságának megmaradását is. Amennyiben új stratégia fogalmazódik meg 
nemzeti parkjaink intenzívebb legeltetésének biztosítására, akkor újra érdemes gondol
nunk arra a tényre, hogy pl. a Hortobágyon a legelő lópopuláció is sokszorosa volt a 
mainak, a szarvasmarha és a juh mellett. A megnövelt lólétszám jelentős része kiala
kítható lenne pl. őshonos lófajtáinkból is, új lehetőséget és terepet adva ezen fajtáink 
jelentősebb létszámban történő fenntartásához is. Nem is szólva arról a mellékhatásról, 
amelyet ezen fajták nemzeti parkokban történő ménesbeli bemutatása az idegenforgal
mi vonzerő növekedésében jelent.

A lúd, a nyúl, a hal, valamint a különleges minőségű mangalica sertés és nagyvad- 
jaink (dám- és gímszarvas) tenyésztése terén érdemi lehetőségeink vannak és remél
hetőleg még inkább lesznek nemzeti tenyésztési programok fenntartására, érdemi 
megerősítésére, hungaricum jellegük hangsúlyosabb megjelenítésére.

Bármely állatfaj vagy fajta tenyésztési perspektívájáról szólunk, tudnunk kell azt, 
hogy ahhoz, hogy annak nemzeti identitását (hungaricum) elismerjék a világon, a ga
rantált egyedi termékminőség mellett olyan mennyiséget is biztosítanunk kell, ami le
hetővé teszi az adott vevőkör folyamatos és megbízható ellátását. Ez sokszor igen ne
héz feladat. A norvég lazac soha nem lett volna világszerte elismert „norvégikum”, ha 
nem lettek volna képesek megfelelő mennyiségben előállítani. Hazai példa is bőven 
akad (pl. libamáj, szalámi), igazolva azt, hogy kitartó színvonalas munkával, konzek
vens stratégiával sok más területen is mód lesz a nemzeti identitás érvényesítésére az 
állattenyésztésben.

5.2.2. A MAGYAR ÁLLATTENYÉSZTÉS KILÁTÁSAI 
AZ EGYSÉGESÜLŐ PIAC SZORÍTÁSÁBAN

Vajda László

Összefoglalás

Mai világunknak a globalizáció, a nemzetközi integráció és nemzeti értékek egy
más mellettisége egyik jellemzője. Ütköznek, és kedvező esetben erősítik egymást, 
együtt haladnak.

Az európai uniós csatlakozással Magyarország bekerül egy már hosszú évtizedek 
óta sikeresen működő integrációba. Ez a bekapcsolódás a mezőgazdaság területén a 
közös agrárpolitika (KAP) átvételét s majdan sikeres működését jelenti.

A csatlakozás során Magyarország bekerül egy olyan integrációba, amely már 
hosszabb ideje stabil gazdasági hátteret (kiegyensúlyozott gazdasági növekedés, pénz
ügyi helyzet és tőkeerő) és ezáltal egyenletesen növekvő életszínvonalat - a magyartól 
magasabb színvonalon - biztosít a lakosságnak, ezen belül az agrárnépességnek is.
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A konkrét előnyöket egyrészt a magyar mezőgazdaság adottságai, másrészt a Közös Ag
rárpolitikában (KAP) rejlő - szintén már hosszabb ideje bizonyított - lehetőségek adják.

Általában véve a KAP mind a piacszabályozás, mind a vidékfejlesztés területén 
minden eddiginél nagyobb forrást, támogatást biztosít majd a magyar mezőgazdaság 
számára. Ez a kötöttségek, behatárolt termelési lehetőségek mellett is nagyobb bizton
ságot jelent majd a termelőknek. Igaz, hogy a termelőknek még többet kell tenni a ver
senyben maradás érdekében, hiszen több lesz a versenytárs.

Mindezek hatására: a mezőgazdaság és az élelmiszer-feldolgozás pénzügyi hely
zete, jövedemviszonyai stabilizálódnak, új, értékes piaci lehetőségek (rések) nyílnak 
meg, jelentős fejlődés várható a vidéki infrastruktúrában, a vidéki életközösségek szo
ciális- gazdasági életképessége növekszik.

5.2.3. VILÁGFAJTÁK SZEREPE A TÖMEGES MINŐSÉGI
ÁRUTERMELÉSBEN

Szabó F erenc-Sebestyén Sándor-Kovács József-
Kukovics Sándor-Jávor András

Összefoglalás

A globalizáció, továbbá a termelésben mutatkozó koncentráció és specializáció 
következtében a fontosabb nagy állatfajok, a szarvasmarha, a sertés és a juh esetében 
a jelentősebb, ún. világfajták egyre inkább terjednek.

A szarvasmarha-tenyésztésben a kettős hasznosítású fajták száma és részaránya 
csökkenő tendenciát mutat. Növekszik a tejelő típusú állomány aránya, bár a fajlagos 
tejhozam emelkedése következtében a tejelő tehenek létszáma abszolút mértékben 
csökken. Emelkedő tendenciájú ugyanakkor a hústípusú szarvasmarhák aránya. A 
tejtermelő állományokban a holstein-fríz, a húshasznosításúakban az angus, a hereford 
és a charolais a legnagyobb létszámú a világon.

A sertéstenyésztésben mind külföldi, mind hazai viszonylatban hat sertésfajta, a 
large white, a landrace, a duroc, a hampshire, a pietrain és a belga landrace a legfonto
sabb. Korszerű tenyésztési módszerekkel folyó hasznosításuk teremtette meg a hazai 
tömegtermelés biológiai feltételeit. A tenyésztői munka, a fajták fejlesztése során, a 
modem genetika módszerek alkalmazása a jövőben elengedhetetlen.

A juhtenyésztésben is alapvető szükséglet a fajták folyamatos fejlesztése. A faj három 
fő terméke közül (gyapjú, tej, hús) a vezető szerepet általában a hús tölti be, de a gyapjú (pl. 
Ausztrália), vagy a tej (meditemín országok) egyes régiókban átveszi ezt a szerepet.

Az adott juhfajták teljesítményét mindenütt javítandónak tekintik függetlenül a te
nyésztés helyétől. A hús, a tej és a gyapjú termelésének fejlesztésében más-más fajta 
vagy fajtacsoport kapott vezető szerepet az elmúlt évtizedekben, s „népszerűségük” 
következtében világfajtákká váltak.
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5.2.4. A MAGYAR FAJTÁK FENNMARADÁSÁNAK SZÜKSÉGESSÉGE 
ÉS ESÉLYEI A NEMZETKÖZI INTEGRÁCIÓBAN

Mihók Sándor

Összefoglalás

A nagy teljesítményű egyedek iránti igény egyrészt átalakította az állatfajtákat, 
másrészt az azonos tenyészcél, az azonos tenyésztéstechnika a fajták között meglévő 
fenotípusos és genetikai különbözőségeket csaknem megszüntette. Ennek következté
ben egyre nagyobb értéket képviselnek azok a fajták, amelyek a világfajtáktól megbíz
hatóan elkülönülnek.

A hagyományos tömegtartásból eredő minőséget az élelmiszerbiztonságra való tö
rekvés kétkedéssel fogadja. Az élelmiszerfogyasztói magatartás alakításában a táplál
kozás-élettani tényezők mind nagyobb szerepet kapnak. Egyre több olyan közlemény 
lát napvilágot, amely bizonyítani igyekszik a tradicionális fajták jobb táplálkozásbio
lógiai értékét.

A dolgozat összegyűjti azokat a szempontokat és érveket, amelyek a magyar faj
ták fennmaradásának szükségességét és indokát képezik. Az e témakörbe illeszthető 
kutatásoknak eredményközlésükön keresztül jó keresztmetszetét adja.

5.2.5. A NEMZETI TENYÉSZTÉS ÉS SZERVEZETI KERETEI

Demeter János

Összefoglalás

Különösen a kis nemzetek számára fölmerülő kérdés, hogy van-e szerepe, értel
me a honi tenyésztésnek. A világon a gazdasági versenyben egyre szűkül a tenyésztett 
fajokon belül a fajtaválaszték és a korszerű tenyésztési módszerek alkalmazásának 
alapfeltétele a nagy állomány. Hazánk kis létszámú állatállománnyal rendelkezik, s 
ezért közvetlenül érintett a kérdésben.

A vizsgálat keretében arra kerestük a választ, hogy a honi tenyésztő szervezetek mi
lyen tenyésztési programokat valósítanak meg, azok mennyiben térnek el a világfajták 
általános tenyésztési irányától, a tenyésztési eredményeiben kiszámítható-e mérhető kü
lönbség más országoktól ill. hogy tudunk-e a tenyésztésben versenyképesek maradni.

Tapasztalatunk szerint egyre nehezedő körülmények mellett (tovább csökkenő ál
lomány), a tenyésztési irányokban a sokszínűséghez, így az egyes fajtákban speciális 
tulajdonságok kihangsúlyozásában szerepünk van, ill. lehet.

Néhány fajtában nemzetközileg is rangos eredményre volt képes a magyar te
nyésztés.
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5.3. A TERMÉSZETI ERŐFORRÁSOK KÖRNYEZETBARÁT
HASZNOSÍTÁSA

5.3.1. AZ ERDÉSZETTUDOMÁNY SZEREPE ÉS FELADATAI 
AZ ERDÉSZET FEJLESZTÉSÉNEK TUDOMÁNYOS 
MEGALAPOZÁSÁBAN

Sólymos Rezső

Összefoglaló

A 21. század folyamán a 20. század erőforrásfüggő társadalmának át kell alakul
nia tudásfüggő, tudás alapú társadalommá, hogy a fenntartható (tartamos) fejlődés tu
dományos megalapozását a felhalmozott és halmozódó emberi tudás teremtse meg. A 
véges anyagi erőforrások helyébe a tudomány kimeríthetetlen lehetőségei lépnek A je
len időszak tudományosságát az interdiszciplinaritás jellemzi, amelynek jó példája az 
erdészettudomány integráló jellege. Az erdészettudomány magába foglalja mindazt, 
amit az erdő, a vad és a fa életéről, hasznáról és hasznosításáról tudunk Miként az 
élővilágban, úgy az erdészet területén is a jelentkező gondok és fejlesztési törekvések 
megoldásához a tények, a természeti törvények megbízható ismeretére van szükség. A 
fenntarthatóság, a tartamosság elérése, az erdészet átfogó fejlesztése a cél. A hozzá ve
zető stratégia központi eleme a problémák keletkezésének, okainak és megoldási le
hetőségeinek a feltárása. Ennek érdekében hasznosítani kell az új tudományos 
eredményeket és bővíteni a tudományos kutatásokat.

Az új évezred kezdetén az erdészeti fejlesztés előtt is újszerű feladatok állnak. 
Ezek átfogó jellege indokolja, hogy az erdészeti kutatás hatékonysága gyorsan emel
kedjen. A hatékonyság, az eredményesség növelésének egyik útja és előfeltétele a ku
tatás-fejlesztés, a feladatmegoldó kutató csoportok, tudományos iskolák létrehozása és 
működtetése.

Az erdők szerepe túlnő az országhatárokon. Az erdészettudománynak is megvan 
ezért az egyetemes és helyi feladata. Az ezredfordulón egyetemes igényként jelentkezik 
az erdők fenntartása, védelme és lehetőség szerinti fejlesztése, területének növelése. A 
kutatásnak elő kell segítenie az országos erdészeti politika és stratégia, valamint a jelen 
időszakban kiemelten az erdőprogram kidolgozását annak érdekében, hogy az erdők:

- betöltsék szerepüket az ökológiai egyensúly fenntartásában, helyreállításában, 

- sokoldalú hasznukkal szolgálják a közjólétet, a természet- és a környezetvédelmet, 

- elégítsék ki a környezetbarát faanyaggal szemben támasztott szükségleteket, 

- nyújtsanak elfogadható lehetőségeket az indokolt vadászati, turisztikai igé
nyek kielégítésére,

- biztosítsanak tisztes jövedelmet a hosszú távú célok elérésével együtt a tulaj
donos számára.
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1.0 Kérdések és kihívások az ezredfordulón

A föld egyharmadát borító erdők az élővilág bonyolult környezeti rendszeri, erdei 
ökoszisztémái. Az őket alkotó növények és állatok életközösségeként számottevő köl
csönhatásban vannak egymással és környezetükkel. Az erdei ökoszisztémán belüli 
biocönotikus konnexusoknak a természet törvényei szerinti működése és az ember ál
tal való befolyásolása révén jön létre az erdők sokoldalú haszna, amely az egész élővi
lág, mindenekelőtt az emberiség léte és fennmaradása szempontjából nélkülözhetetlen. 
Az ezredfordulóra az erdő nem anyagi jellegű szolgáltatásai, környezetvédelmi, jóléti 
szerepe iránt robbanásszerűen bővültek a társadalmi igények. A társadalom érdek
lődése a korábbiaknál jóval nagyobb mértékben fordult az erdő-, a vad-, és a fagazda
ság felé. Erre figyelve dolgozták és dolgozzák ki a világ és Európa államai nemzeti 
erdőprogramjukat. A program tudományos megalapozását és kidolgozását társadalmi, 
gazdasági és politikai szempontból egyaránt számottevő kormányzati, szakmai és tár
sadalmi feladatnak tekintik.

Az erdőprogram többek között szolgálni kívánja azoknak a kedvezőtlen folyama
toknak a meggátlását, amelyek az élővilágot és ezen belül az erdőt károsítják, növelni 
kívánja az erdők stabilitását és meghatározza a fejlesztés irányait. A káros környezeti 
hatások nem kímélik hazai erdeinket sem. Már a 20. század folyamán egyértelművé 
vált, hogy az élővilágot ért károk helyreállításában, a természetes nyersanyagok terme
lésében, és a kívánt kedvező állapot fenntartásában kiemelt szerepe lesz az erdő-, a 
vad-, és a fagazdaságnak. Mindezek nyomán a megválaszolandó kérdések sorozatára 
kellett és kell a jövőben is a kutatásnak választ adnia. A legjelentősebbek közülük a 
következők:

• Szabadidő park, őserdő, faültetvény vagy az ember által belterjesen művelt 
erdő lesz-e a jövő erdeje?

• Melyik felel meg legjobban azoknak a környezetvédelmi, szociális és üdülési, 
valamint fatermelési vonatkozású követelményeknek, amelyeket a jövő az 
erdőkkel szemben támaszt?

• Szükség van e egyáltalán tudományosan megalapozott erdőművelésre, erdő
használatra, egyszóval erdőgazdálkodásra?

• Ha igennel válaszolunk, akkor feleletet kell adnunk arra is, hogy milyen le
gyen a jövő erdő-, vad-, és fagazdasága?

• Melyek az ökológiai, erdővédelmi szempontból stabil erdők szerkezetének és 
művelésének a jellemzői?

• Megteremthető-e a természet és az erdő, valamint az erdő és a vad harmóniája?

* Melyek lesznek az erdőben megtermelt fának, mint újratermelhető környezet
barát nyersanyagnak a legfontosabb felhasználási területei?

58



• Mekkora lesz és miként jut kifejezésre az ökonómiai tényezők szerepe és súlya 
a megfogalmazott követelmények teljesítése során ?

Nyolc olyan kérdést, illetve téma- csoportot soroltam fel, amelyek az erdészet 21. 
századi fejlesztését döntően határozzák meg. Szerepük a Nemzeti Erdőprogramban 
alapvető jelentőségű. Közülük valamennyi megfelelne a Nemzeti Kutatási Fejlesztési 
Program (NKFP) keretében is egy-egy önálló projektnek. Az elmúlt két évben az erdő-, 
a vad- és a fagazdaságtudomány területén több NKFP kutatási pályázat járt sikerrel. 
Ezen túlmenőn az Országos Tudományos Kutatási Alaptól (OTKA) elnyert támogatá
sok, a vállalati megrendelések, valamint a költségvetési támogatások segítették és se
gítik elő azt, hogy a tudományos kutatás megfelelhessen a vele szemben támasztott kö
vetelményeknek. A támogatott kutatási témák közül a leginkább időszerűnek azokat 
tartom, amelyek elősegítik az előbbiekben felsorolt kérdéseknek a megválaszolását . 
Természetesnek tartom azt is, hogy a hazai kutatásnak ebben az esetben is kiemelten 
kell figyelembe vennie a nemzetközi eredményeket és a nálunk hasznosíthatókat adap
tálni kell. Ezáltal egyre közelebb jutunk a nemzetközi követelmények teljesítéséhez is.

Ezek után joggal tehető fel az a kérdés is, hogyha az ismertetett nyolc kérdéscso
portra a tudományos élet és a gyakorlat azonnal nem tud választ adni, miként tehetik 
meg ezt a kimunkálás alatt lévő Nemzeti Erdőprogram illetékes vezetői, szakértői? Itt 
is érvényes az a tudomány- etikai szempontból is helyes álláspont, amelynek értelmé
ben egy adott időszakban akkor tekinthető tudományosan megalapozottnak a felmerült 
problémákra adott válasz, ha azt az időszak legmagasabb, legújabb tudományos isme
reteinek birtokában és céltudatos felhasználásával fogalmazzuk meg. Az tehát a 
feladatunk, hogy birtokában legyünk a szükséges szakmai tudományos ismereteknek és 
tudjuk azokat az erdő-, a vad-, és a fagazdaság integrált témakörébe illeszteni. Kiemel
ten nagy felelősséget hárít ez mindazokra, akik a Program kidolgozásában részt 
vesznek és akik ennek megvalósításában közreműködnek. A szaktudás jelentősége és 
megbecsülésének igénye ennek nyomán is hatványozottan növekszik.

A tudományos kutatási feladatok vázlatos ismertetése után számba kell venni azo
kat a válaszokat, amelyeket a felsorolt kérdésekre felelősséggel adhatunk. Szerencsére 
szakembereink képzettsége és tapasztalata, a tudományos élet képviselőinek tudása 
olyan színvonalú, hogy felelősséggel vállalkozhat a válaszadásra annak kihangsúlyo
zásával, hogy a megfogalmazott álláspontok soha nem statikusak, azok az újabb tudo
mányos eredmények beépítésével dinamikusan módosíthatók.

Mindezek előrebocsátásával a továbbiakban a felsorolt nyolc kérdést illetően sze
retnék néhány problémát illetve állásfoglalást a teljesség igénye nélkül felvetni vagy 
javaslatokat megformálni. Az egyes kérdéseket illető megállapítások vagy javaslatok 
természetesen vita tárgyát képezhetik. Abban a reményben fogalmaztam meg őket, 
hogy végül is megszületik egy olyan szakmai egyetértés, amely a Nemzeti Erdőprog
ramhoz is elengedhetetlenül szükséges.

Lássuk tehát az egyes kérdés-, illetve témacsoportokat az előbbiekben történt fel
sorolás szerint.
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1.1 Szabadidő park, őserdő, faültetvény, vagy az ember által belterjesen 
művelt erdő lesz-e a jövő erdeje?

A feltett kérdésben szereplő lehetőségek a társadalmi, gazdasági életnek az erdőv
el szemben támasztott különböző igényéből fakadnak. Az egyes igényeket támasztó ér
dekcsoportok azonban nem veszik mindig figyelembe, hogy az emberiség világfelfo
gása átalakulóban van. A harmadik évezredben már másként kell beszélni az ember és 
a természet, az ember és az erdő viszonyáról, mint ahogy ezt eddig tettük. Helyesebb 
ma már e szókapcsolatokat megfordítani és a természet, az erdő és az ember viszonyá
ról beszélni. Az embert az egész természet részének kell tekinteni. Ezt a szemléletet 
nem sikerült napjainkig még kialakítani. Egyesek szerint ezért fulladtak kudarcba a tíz 
évvel ezelőtti Riói törekvések, ezért nem sikerült többek között a biodiverzitást 
megőrizni.

Az elmondottakat alapul véve a jövő erdeje az eddigieknél jobban kell, hogy iga
zodjon a természet egészének a világába, más szóval természetközeli kell, hogy le
gyen. A természetközeliség elérése érdekében olyan belterjes művelést kell folytatni, 
amely megfelel a természet törvényeinek és amelynek az eredménye a természetes ál
lapotot leginkább megközelítő erdőkép és faállomány szerkezet. Az első kérdésre fel
tett válasz tehát egyértelmű: a jelenlegi ismereteink szerint a jövő erdeje a természet
közeli erdő, amely a természeti törvényeken alapuló belterjes erdőművelés, természe
tes felújítás következtében jön létre.

Ami a szabadidő parkot, az őserdőt és a faültetvényt illeti, egyik sem lesz és lehet 
a jövő erdejének a jellemzője. Ez nem zárja ki azt, hogy a természetközeli erdőknek a 
településekhez közeli részén olyan szabadidő parkokat alakítsanak ki, amelyek az erdő 
természetes rendjébe illeszkedve és ennek megfelelően berendezve, elégítik ki az em
berek üdülési, pihenési igényeit. Soha nem szabad azonban megfelejtkezni arról, hogy 
az igények csak adott határokon belül teljesíthetők. Abban az esetben, ha ezek a termé
szeti értékeket sértenék, teljesítésükről nem lehet szó. A parkerdők szerepe jelentős, te
rületi arányuk azonban a jövőben sem lesz az összes erdőhöz viszonyítva számottevő.

A harmadik évezredben sem kell őserdők létrehozására törekedni. Viszont annál 
inkább meg kell őrizni a világ őserdeit, a bennük rejlő felbecsülhetetlen természeti ér
tékeket. Itthon és külföldön egyaránt tapasztalhatók olyan törekvések, amelyek egyes 
erdőterületek őserdő szerű kialakítását szorgalmazzák. Az emberi beavatkozástól men
tes erdőben a természeti törvények zavartalan tanulmányozása lehet itt a cél. Ennek 
elérésére kutatás metodikai szempontból is helyesebb az ország jellemző faállomány
típusaiban olyan kísérleti sorokat létesíteni, amelyekben egy parcella mindenkor érin
tetlen, tehát őserdő jellegű, míg a mellette lévők kezelése különböző mértékű, intenzi
tású és erélyű. Ilyen kísérleti sorokat kezdtünk el létesíteni az Erdészeti Tudományos 
Intézet keretében 1961-ben. A 40 évvel ezelőtt létesítettek igazolják az ilyen kísérletek 
szerepét. Furcsa tapasztalatom viszont az, hogy az érintetlen, magára hagyott erdők lé
tesítésének legfőbb hangadói közül eddig egyetlenről sem tudok, hogy megtekintette 
volna e kísérletek kezeletlen „magára hagyott” kontroll parcelláit. Mindezekre azért 
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tértem ki, hogy érzékeltessem egyes törekvések egyénieskedő, személyes célokat szol
gáló jellegét, amire napjainkban különösen ügyelni kell. Az ilyen törekvések sok eset
ben születnek íróasztal vagy laborasztal mellett, esetleg külföldi szakirodalmi források 
hazai szűrő nélküli átvételével anélkül, hogy erdei, tő melletti próbájukra sor kerülne. 
Szükség van elméletek megfogalmazására, de nem nélkülözhető soha a gyakorlati élet
tel való szoros kapcsolat. Sajnos időnként ez háttérbe kerül, amelynek az eredménye 
legtöbbször a hibás irány követése.

Ami a faültetvényt, az ültetvényszerű  fatermesztést illeti, szívesen sorolom őket az 
erdőnek egy sajátos megjelenési formái és az erdőművelésnek egy kiemelt célra orien
tált eljárásai közé. Annak ellenére, hogy a jövőben, mindenütt, ahol lehetséges az erdők 
természetes felújítására kell törekedni, mégis jelentős lesz a mesterséges felújítás és a 
kultúrerdők aránya. Magyarország ökológiai adottságai és főleg faállományainak fafaj
összetétele jelenleg a legjobb esetben sem teszik lehetővé a természetes, magról való 
erdőfelújítások arányának 25%-nál nagyobb mértékű, eredményes megvalósítását. Tá- 
gabban értelmezve a mesterséges erdőfelújítások útján létrehozott erdőben ültetvény
szerű fatermesztés folyik és ezeket is nevezhetnénk faültetvényeknek.

Az új erdó'telepítések jelentik igazából a szűkebben értelmezett faültetvények terü
leteit. Amikor kihangsúlyozzuk ezek sajátosságait, azt is indokoltnak tartjuk, hogy az 
erdőnek tekintsük őket, mert kielégítik az erdő fogalmát, amely szerint: „Az erdő egy 
adott területen élő növények és állatok életközössége, ahol a fás növények szerepe a 
meghatározó, amelyben az életközösség tagjai kölcsönösen hatnak egymásra és kör
nyezetükre”, - amint ezt az általam megfogalmazott definíciót már többször kifejtet
tem. Ha ezt a definíciót elfogadjuk, nincsen akadálya és értelme a faültetvényeknek az 
erdők sorából való kizárásának. Az adott erdő faültetvény jellege kihangsúlyozásának 
természetesen továbbra is megmarad a lehetősége.

A mezőgazdasági termelés szerkezet-átalakítása, a művelésből kivonásra kerülő 
területek hasznosítása az EU tagállamainak területén éppúgy, miként nálunk is jelentős 
új erdőtelepítési lehetőségeket ígér. 1950-1990 között mintegy 600 ezer ha-on, főleg 
mezőgazdasági határ termőhelyen valósult meg sikeres új erdőtelepítés. Az újabb ter
vek szerint 2035-ig várhatóan mintegy 780 ezer ha erdőtelepítéssel számolhatunk. Va
lószínűleg ez lesz a 21. század legnagyobb erdőfejlesztési feladata Magyarországon. 
Ha ez megvalósul, hazánk erdősültsége eléri az optimálisnak tartott 25-26%-ot. 
Kiemelkedő feladata a kutatásnak és a gyakorlatnak egyaránt az, hogy az újonnan te
lepített erdők megfeleljenek ökológiai adottságainknak és a természetközeliség krité
riumainak. Ezért kiemelkedő jelentősége van annak, hogy faállományaik legyenek ele
gyesek és lehetőleg az adott termőhelynek megfelelő őshonos fafajok alkossák őket. 
Külön szeretném hangsúlyozni az erdőfejlesztések során a telepítésre kerülő fafajok 
termőhelyállóságának a megkülönböztetett szerepét.
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1.2. Melyik erdő felel meg a legjobban azoknak a környezetvédelmi, 
szociális és üdülési, valamint fatermelési vonatkozású 
követelményeknek, amelyeket a jövő az erdőkkel szemben támaszt?

A szakszerűen művelt természetközeli erdő a jelen ismereteink szerint a legjobban 
képes kielégíteni a jövő erdejével szemben támasztott követelményeket. Vele szemben 
áll az utóbbi években gyakran napirenden szereplő „magára hagyott”, „emberi beavat
kozástól mentes erdő”, amely ha pillanatnyilag számos tudományos érdekességet is 
ígér, nem versenyképes a szakszerűen ápolttal szemben, sem az immateriális, sem az 
anyagi hasznát tekintve. Tudom, hogy ezt a kérdést a Nemzeti Erdőprogramban bőveb
ben is ki kell majd fejteni, mert számos ellenvetés merülhet fel vele szemben. Erre itt 
most nincsen terjedelmi okok miatt sem lehetőség.

Egy időszerű témát azonban indokolt mégis megemlíteni. Ez a téma az utóbbi 
időszakban nálunk is megnövekedett erdőtüzek száma. A magára hagyottság, az ápo- 
latlanság jelentős tűzveszély forrása az erdőben. Nem vitás, hogy a szárazság az első
rendű oka a tűzveszélynek. A másik elősegítője a gyúlékony anyag. A mediterráne- 
umban fordul elő a legtöbb erdőtűz Európában. Itt, vagy akár Kaliforniában a nálunk 
megszokott, gondozott erdőkép alig ismert. Ezen régiók területén esetenként csak a 
véghasználat jelenti az erdő életébe való beavatkozást, miközben a fák természetes 
mortalitása és a különböző károsítok következtében az erdő talaján tömegesen gyűlik 
a száraz, gyúlékony fa. Ennek lángra lobbantásához egy égő cigarettavég is elegendő, 
avagy egy „hortobágyi” üvegcserép. Ritkább esetben fordul elő tűz a gondozott erdő
ben, vagy az ápolt, hasznosított legelőn.

Az erdők ápolatlanságának egyéb erdővédelmi vonatkozásai közül más biotikus és 
abiotikus károsításokat is célszerű kiemelni még akkor is, ha néhány odvas fa fenntart
sa az ápolt erdőben is indokolt. Elegendő az elmúlt éveknek a szú félék károsításaira 
gondolni. Néha úgy tűnt, hogy az illetékesek elfelejtették a „rajzó fa” fogalmát, a szú 
bogarak biológiáját és a tömeges elszaporodásuk elleni védekező intézkedéseket. Ezen 
kérdésekre vonatkozóan a tudományos kutatás már feleletet adott. A szakmai követel
mények szerint az intenzíven művelt, természetközeli erdőt jellemzi, hogy a beteg, és 
a száradó fákat azonnal eltávolítják, a felnyurgultakkal, a stabilitásukat vesztettekkel 
együtt, hogy ne váljanak további károsítok melegágyaivá és a károsítások tárgyává. 
Ezeknek a problémáknak a megoldása is az erdőfejlesztéshez tartozik

A felsorolt néhány példa erősíti a természetközeli, gondozott erdő jövőjét, amely
ben számottevő önszabályozás, biológiai védekezőkészség, stabilitás a jellemző, ennek 
következtében:

• az ilyen erdő képes tartamosán megfelelni a természetvédelmi, környezetvé
delmi követelményeknek, tájfejlesztési és közjóléti céloknak,

• üdeségével, kedvező esztétikai benyomásával szolgálja az üdülési, turisztikai 
lehetőségeket,

• elérheti az adott termőhelyen lehetséges legnagyobb volumenű és minőségű 
fatermést, amelynek a jövőben is számottevő lesz a jelentősége, mert egyre
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inkább tudatosul a társadalmi, gazdasági életben, hogy a fa egy aligha pótol
ható környezetbarát nyersanyag.

1.3. Szükség van-e tudományosan megalapozott erdőművelésre, 
erdőhasználatra, erdőgazdálkodásra?

Az erdőket fenn kell tartani, védeni, gondozni, széleskörűen hasznosítani és fej
leszteni. Ezen követelmények jelentkezésével együtt alakult ki az erdőgazdálkodás, 
amelynek már a kezdetekor az alapjait a kornak megfelelő tudományos ismeretek és 
gyakorlati tapasztalatok képezték. A harmadik évezred kezdetén a tudományosan 
megalapozott erdőgazdálkodásnak abban mutatkozik meg a szerepe, hogy pótolhatat
lan értékekkel, szolgáltatásokkal képes hozzájárulni az emberek jólétéhez anélkül, 
hogy a természeti környezetben károkat okozna.

A föld története folyamán számottevően változott az élővilág és ezen belül az 
erdő, amelyben jelentős szerepe volt az emberi beavatkozásnak. Az emberiség létszá
mának növekedésével együtt nőttek azok a szükségletek is, amelyek kielégítésére az 
erdő volt képes. Azonban hamarosan kitűnt, hogy az erdők hasznosításának, a tőlük 
várható materiális és immateriális javak kihasználásának is megvannak a határai, akár 
a haszonvételek módját és mértékét, vagy akár ezeknek a környezetre, az élővilágra 
gyakorolt hatását vesszük tekintetbe.

A 20. században egyre inkább rádöbbent az emberiség arra, hogy a természeti erő
források igénybevételének határai vannak, hogy a természet és a környezet védelmét a 
saját jól felfogott érdekében kiemelt feladatként kezelje. Ennek eredményeként fogal
mazták meg a fenntarthatóság, a tartamosság lényegét, amely szerint a jelen generációk 
szükségleteit úgy kell kielégíteni, hogy az ne veszélyeztesse a jövő generációk szük
ségleteinek a kielégítését. A problémakör nemzetközi szintű súlyát illetően elegendő a 
Római Club, a Brundtland Bizottság, vagy a Riói értekezlet állásfoglalásaira utalni, 
vagy az erdőkkel kapcsolatos Strassbourgi, Lisszaboni és Helsinki értekezletekre. Nem 
szokták korábban erőteljesebben kiemelni, újabban már hangsúlyozzák, hogy a kör
nyezet- és természetvédelem szorosan összekapcsolódik a termeléssel, a gazdasági 
élettel. Ennek tudatában szeretnék a feltett kérdéshez visszakanyarodni és a kérdést a 
hangsúlyozott problémával összekapcsolni, amely arra vonatkozik, hogy szükség van-e 
tudományosan megalapozott erdőgazdálkodásra, erdőművelésre, erdőhasználatra?

Az erdészet már jó két évszázada felismerte, hogy az erdőkben szabályozni, korlá
tozni kell a fakitermelést azért, hogy a gazdaságot folyamatosan el lehessen fával látni 
és az erdő a tulajdonosnak tartamosán kellő jövedelmet biztosítson. Ez a „tartamosság
nak” nevezett irányelv és törekvés bővült a környezetvédelmi, szociális szempontok
kal és „fenntarthatóságként” jelent meg az ezrcdforulón.

A tartamosság erdészeti megvalósítása a kérdések sorát vetette fel, amelyek nyo
mán jött létre az erdészeti kutatás és a felmerülő problémákra adandó tudományos vá
laszok igénye. Az egykori felfogásnak és erdészeti céloknak megfelelően az erdő hasz
nát jelentő fa kitermelése és megtermelése köré csoportosultak a problémák. Ennek 
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megfelelően hamarosan terebélyes fává növekedett a kutatott témakörök száma. Az 
erdőhasználat, az erdőművelés, az erdővédelem, valamint a műszaki és az ökonómiai 
témakörökban elért kutatási eredményeket folyamatosan vette át a szakoktatás és en
nek nyomán a gyakorlati erdőgazdálkodás. Ezt tekinthetjük az erdőgazdálkodás tudo
mányos megalapozása kezdetének és folyamatos bővítésének. Bizonyságul szolgál ez 
arra nézve, hogy az erdészettudomány létrejöttének, az erdőgazdálkodás tudományos 
megalapozását illető igényeknek és törekvéseknek mintegy két évszázados múltja van 
hazánkban is.

Robbanásszerűen bővült a 20. század folyamán az erdők sokoldalú hasznának 
felismerése és a hasznosítás igénye. Csakhogy miközben a társadalom a jólétéhez és a 
gazdasági növekedéshez szükséges erdei javakat és szolgáltatásokat várta az erdőtől, 
a kedvezőtlen környezeti hatásokkal és helyenként az erdők hasznának túlzott mértékű 
igénybevételével súlyos erdőkárokat okozott Mindezekkel egyidőben az újabb tudomá
nyos eredmények nyomán fokozatosan tért hódított az ökológia és a hozzá kapcsolódó 
szemlélet, amelynek értelmében az erdőt már nem csupán a fák összességének, hanem 
ökológiai rendszernek, ökoszisztémának tekintették. Az ezredfordulóra már elismertté 
vált az erdei ökoszisztémák összetételének és működésének bonyolultsága. Mindez az 
erdőgazdálkodás szemléletének, módszereinek a gyors továbbfejlesztését követelte 
meg, amelyhez már nem hiányzott a társadalom figyelme és az erdők fenntartását és 
fejlesztését illető aggodalma sem. Kissé leegyszerűsítve ezek a tényezők váltották ki 
nemzetközileg a Nemzeti Erdőprogramok kimunkálásának a gondolatát.

Az erdészet a vázlatosan felsorolt követelményeknek csak akkor tud eleget tenni, 
ha az erdőgazdálkodás egész területén gyors ütemben bővül a kutatás, és a fejlesztés tu
dományos előfeltételei rendelkezésre állnak. Az erdőművelés korszerűsítése nem lehet
séges a bonyolult erdei ökoszisztémák összetételének és működésének ismerete nélkül. 
Az erdőművelési eljárások hatását nemcsak a faállományra nézve, hanem az erdei élet
közösség valamennyi tagját és a környezetet tekintve kell figyelembe venni. Az erdő
használatra hasonló szempontok érvényesek. A fakitermelési módszereknek, a felújító 
és a nevelő vágásoknak az erdő élővilágát kímélő fejlesztéséhez további kutatások szük
ségesek. Nem kell külön kihangsúlyoznom az erdővédelem, az erdő biotikus és abioti- 
kus károsításainak a megelőzése, a károsítok megfékezése és a károk megszüntetése te
rén megnövekedett feladatokat. Ezek a kiemelt szempontok is vitathatatlanná teszik az 
erdőgazdálkodás tudományos megalapozottságának a 21. század folyamán való erősí
tését és színvonlának emelését. Nem lehet tehát kérdéses, hogy az erdészettudomány sze
repe a harmadik évezredben számottevően növekszik. Ezért is kell megkülönböztetett fi
gyelmet szentelni a kutatások fejlesztésének és hatékonyságuk növelésének.

1.4. Milyen legyen a jövő erdő-, vad-, és fagazdasága?

Az eddig ismertetettekből kiindulva a negyedik kérdésre rövid választ is adhat
nánk, amely szerint: legyen tudományosan megalapozott. Ez magába foglalja a kor
szerűséget, a társadalmi, gazdasági igényeknek való megfelelést is. Természetesen a 
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választ bővebben is meg kell fogalmazni és részletezni. A Nemzeti Erdőprogramnak ez 
is a részét képezi. A Program viszont a hazai és nemzetközi tudományos eredménye
ket és a gyakorlati tapasztalatokat nem nélkülözheti.

Milyen legyen ezek figyelembevételével vázlatosan jellemezve a jövő erdő-, vad-, 
és fagazdasága?

• A kor tudományos ismereteire épüljön és ennek figyelembevételével feleljen 
meg a társadalmi, gazdasági igényeknek.

• A természetközeliség, a környezetbarát jelleg ismérveit követve harmoniku
san illeszkedjen az élővilág egészébe.

• Tartamos stabilitás és produktivitás jellemezze, beleértve a kedvező környe
zeti hatásokat, az anyagi és a nem anyagi jellegű hasznot és a jövedel
mezőséget is.

E vázlatos felsorolásban foglaltak, a gyakorlatban bonyolult gazdálkodási, jogi, 
szervezeti intézkedések útján valósíthatók meg. Közülük csupán a stabilitást emeljük 
ki, mint az egész kérdés korszerű megoldásának az egyik alapját. A stabilitás sokolda
lú összetevői között viszont az első az erdők stabilitása.

1.5. A stabil erdők szerkezete és művelésének jellemzői

A környezeti ártalmak és egyéb károsítások miatt az erdők fennmaradása, védel
me az ezredforduló idejére minden korábbinál nagyobb jelentőségűvé vált. Az újszerű 
erdőpusztulások voltak főleg ezen jelentőségnek a forrásai, amelyekhez hozzájárult a 
világ erdőterületének évenként mintegy 10 millió ha körüli csökkenése. A különböző 
károsítások tudományos értékelése során kitűnt, hogy a kár mértéke az adott erdő szer
kezetével, művelésével szoros korrelációban van.

Az erdők stabilitása megteremtésének és fenntartásának az erdők megőrzése érde
kében a növekvő veszélyforrások miatt a 21. század folyamán megkülönböztetett figyel
met kell szen telni. Melyek a stabil erdő szerkezetének és művelésének főbb jellemzői?

• Elegyesek és ha lehetséges több szintesek vagy vegyeskorúak.

• Az ökológiai adottságoknak megfelelő (termőhelyálló), lehetőség szerint 
őshonos fafajokból állnak.

• A bennük végbemenő természetes önszabályozást külső beavatkozás csak a 
legkisebb mértékben befolyásolja.

• Az emberi beavatkozás csak a célnak megfelelő legszükségesebb és legkeve
sebb tennivalókra korlátozódik.

• A természeti törvényeknek megfelelő, velük soha nem ellentétes erdőgazdál
kodás gondoskodik megőrzésükről és fejlesztésükről.
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2 .0 Néhány javaslat az erdészettudomány eredményeinek 
figyelembevételével

Az eddigiek során ismertetett nyolc kérdés és a hozzájuk kapcsolódó válaszok az er
dő-, a vad-, és a fagazdaság fejlesztésének tudományos megalapozásához, az erdészeti ku
tatás ajánlható témaköreinek megválasztásához nyújtottak támpontot. Ezekből kiindulva 
lehetőség van néhány javaslat megfogalamzására is. Közülük a következőket emelem ki:

• A Nemzeti Erdőprogram kidolgozásához kapcsolódva mielőbb ki kell dolgoz
ni és kormányzati szinten jóváhagyni a hazai erdészeti politikát és stratégiát.

• Felül kell vizsgálni és továbbfejleszteni a három alapvető (erdő-, vad-,) termé
szetvédelem) törvényt és gondoskodni előírásaik teljesítésének előfeltételeiről.

• Meg kell teremteni a természetközeli erdő-, és vadgazdaság valamint a kör
nyezetbarát fagazdaság fejlesztésének és az egész országra kiterjedő beveze
tésének előfeltételeit.

• A 700-800 ezer ha új erdőtelepítés előkészítését, részletes tervezését meg kell 
kezdeni figyelembe véve a fahasznosítás és vadgazdálkodás bővítési lehetőségeit.

• Össze kell állítani és közreadni a legújabb tudományos eredmények és gya
korlati tapasztalatok alapján a szakmai útmutatókat.(erdőművelés, -használat, 
-védelem stb.)

• Tovább kell folytatni a különböző kutatási programokban (NKFP, OTKA) va
ló részvételt és növelni a kutatások költségvetési támogatását.

• Gondoskodni kell az Erdő-, a Vad-, és a Fagazdasági Tanács működtetéséről 
és a fejlesztést illető összehangoló szerepének érvényesítéséről.

• Erősíteni kell az ágazat vezető szervei és a Magyar Tudományos Akadémia 
Erdészeti Bizottsága közötti együttműködést.

3 .0 Zárógondolatok

A 21. század „tudás társadalmában” az erdészet akkor tud megfelelni a kor köve
telményeinek, ha tevékenységét a tudomány eredményeire és a gyakorlati tapasztalatok
ra alapozza. Ezek nélkülözhetetlenek a természetközeli erdő- és vadgazdálkodás, vala
mint a környezetbarát fagazdaság országos szintű kiterjesztéséhez. Az eddigiekhez vi
szonyítva új feladatok, az erdő hasznosításának bővítésével kapcsolatos teendők jellem
zik az ezredforduló időszakát és várhatóan a rá következő évtizedeket. Ezek teljesítése 
érdekében fejleszteni kell az erdészeti, faipari kutatást és oktatást. A jelen évszázadban 
az erdők területi részaránya a terezettek szerint eléri a 25%-ot. Az erdő, a fa és a vad je
lentősége előreláthatóan ezt meghaladó arányban növekszik. A társadalom figyelme a 
korábbiaknál is nagyobb mértékben fordul ezek felé. A Nemzeti Erdőprogram ennek tu
datában az erdők fenntartását, az erdő, a vad- és a fagazdaság fejlesztését, a szakmai, tu
dományos alapokon túlmenően a társadalmi megegyezésre és támogatásra is építi.
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6. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK ÜLÉSEI, 
HATÁROZATAI ÉS RENDEZVÉNYEI

6.1. AZ OSZTÁLYÜLÉSEK NAPIRENDJEI ÉS HATÁROZATAI

6.1.1. 2002. JANUÁR 30-1 OSZTÁLYÜLÉS

Napirend

1. Tájékoztató az elmúlt osztályülés óta történt eseményekről
2. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése

Előterjesztő: Fésűs László az MTA Doktora - Dinnyés András pályázata 
Előterjesztő: Bocsa Iván az MTA rendes tagja - Sólymos Péter pályázata

3. „Az agrártudományi kutatás és az agrárfelsőoktatás helyzete és a jövőt illető 
javaslatok” - készülő osztályelőterjesztés tervezetének összeállítása Alkalmi 
Bizottság: Stefanovits Pál, (elnök) Kurnik Ernő, Németh Tamás, Marton István és 
Nagy János, valamint egy fő az FVM részéről.

4. Támogatás-felmérés az Agrártudományok Osztálya vezetőinek esedékes újra
választásával kapcsolatban.
Előterjesztő: Tomcsányi Pál az MTA rendes tagja

5. Állásfoglalás az MTA Struktúra Bizottságának 2001. novemberi közgyűlési jelen
tésével kapcsolatosan.

6. Állásfoglalás a különböző díjak (Akadémiai Aranyérem, Akadémiai Díj, Akadé
miai Újságírói Díj, World Food Prize) adományozása ügyében a beérkezett 
javaslatok alaján.

7. Tájékoztató a 2002. évi könyvkiadás támogatásáról a beküldött igények szerint. 
Előterjesztő: Klement Zoltán az MTA rendes tagja

8. Egyebek.

Határozatok

1. Kovács Ferenc az MTA rendes tagja tájékoztatást adott az MTA elnökének és to
vábbi tisztségviselőinek 2002. évi választását előkészítő jelölő bizottság munkájá
ról, és az ezzel kapcsolatosan végzett támogatottság felmérés eredményéről.

2. Az idős akadémikusok részére tervezett otthonnal kapcsolatos igények és az érde
keltségi kör felmérésével az MTA Elnöksége Kovács Ferenc akadémikust bízta 
meg, aki az eddigi előkészületekről, lehetőségekről tájékoztatta az Osztály tagjait.

3. A 2002. évi könyvkiadás támogatásával kapcsolatosan Klement Zoltán az MTA 
rendes tagja tájékoztatása és az azt követő vélemény nyilvánítás alapján az Osz
tály a keret felosztási tervezetet elfogadta.
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4. A napirenden szereplő doktori cselekmények vitáját megelőzően többen hangsú
lyozták azt a véleményüket, mely szerint a bizottsági-, Osztály-, vagy bármely ér
tékelés során adott O pontot külön indokolni kell.

5. Az Osztály Fésűs László az MTA Doktora előterjesztése alapján megvitatta és állást 
foglalt Dinnyés András doktori cselekménye ügyében. A titkos szavazás 94,95%-os 
eredménnyel támogatta ajelölt részére az MTA Doktora cím odaítélését.

6. Az Osztály Bocsa Iván az MTA rendes tagja előterjesztése alapján megvitatta és ál
lást foglalt Solymosi Péter doktori cselekménye ügyében. A titkos szavazás 
88,23 %-os eredménnyel támogatta ajelölt részére az MTA Doktora cím odaítélését.

7. Az agrártudományi kutatás és az agrárfelsőoktatás helyzete és a jövőt illető javas
latok témával kapcsolatban készülő Osztály előterjesztés összeállítására megbízott 
alkalmi bizottság titkárának Marton István az FVM főosztályvezetője Pécsi Máriát 
javasolta. Kurnik Ernő, az MTA rendes tagja idekapcsolódó javaslatáról az alkal
mi bizottság foglal állást.

8. Az osztályelnök és az osztályelnök-helyettes választás előkészítéseként Tom- 
csányi Pál az MTA rendes tagja, az e célra létrehozott ad hoc bizottság felkért el
nöke adott tájékoztatást, ezt követően az Osztály tagjai titkos szavazással véle
ményt nyilvánítottak. Megállapodás született arról, hogy az ad hoc bizottság tag
jai a támogatottsági felmérés eredményét titkosan kezelik.

9. MTA Agrártudományok Osztálya 2002. január 30-i osztályülésén megtárgyalta és 
véleményezte az MTA Struktúra Bizottságának 2001. novemberi közgyűlési je
lentésével kapcsolatosan rendelkezésre álló anyagot. A javaslat-tervezet tekin
tetében az Osztály egyhangúan úgy foglalt állást, hogy nem tartja célszerűnek a 
három tudományterületi szekció létrehozását.

10. Az Osztály megtárgyalta a 2002. évi közgyűléshez kapcsolódó rendezvényeket és 
úgy döntött, hogy az egyik rendezvényt az MTA Kémiai Tudományok Osztályá
val közösen rendezi, a másikat pedig, „Az agrártudományi kutatások helyzete és 
feladatai” címmel önálló osztályrendezvényként tartja meg, melyre meghívást kap 
az Osztály valamennyi köztestületi tagja. A közgyűléshez kapcsolódó osztályülés 
időpontja május 9., helye: MTA Székház Díszterem.

11. Az Osztályhoz tartozó tudományos bizottságok újjáalakításával kapcsolatosan az 
a vélemény hangzott el, hogy az erre vonatkozó teendőket majd az újjáválasztott 
osztályelnökség látja el. Az elhangzottakkal kapcsolatosan a jelenlévők észrevételt 
nem tettek.

12. Az Akadémiai Aranyéremre történő jelölés titkos szavazásának eredményeként az 
Osztály nagy többséggel támogatta Kurnik Ernő akadémikus felterjesztését (33 ér
vényes szavazatból 32 igen).

13. Az Akadémiai Díjra történő, írásban beérkező javaslatokat az Osztály megtárgyalta, 
majd ezt követően titkos szavazással döntött arról, hogy Solti Lászlót, Pauk Jánost 
és Galiba Gábort javasolja megosztott díjra.
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14. Akadémiai Újságírói Díjra Reisinger Pétert javasolja az Osztály.

15. A World Food Prize díj adományozásának megvitatását követően Kurnik Ernő 
akadémikust jelöli az Osztály.

16. Az Osztály úgy foglalt állást, hogy a márciusi és áprilisi kihelyezett osztály ülések 
időpontját a februári ülésen konkretizálja (Terv: március - Keszthely, április - 
Debrecen).

17. Az osztályelnök és osztályelnök-helyettes választó ülés időpontja: 2002. június 5.

6.1.2. 2002. FEBRUÁR 27-1 OSZTÁLYÜLÉS

Napirend

L Tájékoztató az elmúlt osztályülés óta történt eseményekről.

2. Az Osztály kompetenciájába tartozó kutatóintézetek igazgatóinak tájékoztatója in
tézetük stratégiai programjáról.
Előterjesztő: Németh Tamás az MTA lev. tagja

Harrach Balázs az MTA Doktora
Bedő Zoltán az MTA Doktora
Kőmíves Tamás az MTA Doktora

3. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése.
Előterjesztő: Holló János az MTA rendes tagja - Hajós Gyöngyi pályázata 
Előterjesztő: Várallyay György az MTA rendes tagja - Birkás Márta pályázata

4. Állásfoglalás az MTA Doktori Tanácsa szabályzat-módosítási tervezetével kap
csolatosan.

6. Egyebek.

Határozatok

1. Az Osztály meghallgatta Sólymos Rezső akadémikus, osztályelnök-helyettes be
számolóját a legutóbbi osztályülés (jan.30.) óta történt eseményekről:
- Dohy János akadémikust a Firenzei Akadémia levelező tagjává választotta
- Hornok László az MTA levelező tagja február 6-án megtartotta akadémiai 

székfoglalóját.
- Növénynemesítési Tudományos Napok zajlottak le február 12-13-án
- Jermy Tibor 85. születésnapja alkalmából az Agrártudományok Osztályának 

és a Biológiai Osztálynak közös rendezvényére került sor február 14-én

2. Tomcsányi Pál akadémikus, felkérésének megfelelően, felmérést végzett az Osz
tály tagjai között, kit jelölnek az új ciklusra osztályelnöknek. Ennek eredménye 
alapján 3 személy: Balázs Ervin, Horn Péter és Sólymos Rezső a javasoltak.
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3. Az Osztály meghallgatta a hozzá tartozó 4 MTA kutatóintézet igazgatójának - Né
meth Tamás az MTA levelező tagja, Harrach Balázs az MTA Doktora, Bedő Zol
tán az MTA Doktora és Kőmíves Tamás az MTA Doktora - 10-10 perces tájé
koztatóját intézetük stratégiai programjáról (előadásuk írásos anyagát az Osztály 
tagjai előzetesen megkapták).

4. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése kapcsán Holló János az MTA 
rendes tagja előterjesztése alapján Hajós Gyöngyi doktori pályázatát az Osztály tit
kos szavazással 89,7%-ban, Várallyay György az MTA rendes tagja által előterjesz
tett Birkás Mártáét 91,4%-ban támogatta. Ugyancsak titkos szavazással elutasításra 
került Vincze László (41,9%) és Bürgés György (41,4%) doktori pályázata.

5. Az MTA Doktori Tanácsának szabályzat-módosítási tervezetével kapcsolatban 
Stefanovits Pál az MTA rendes tagja (az ügyben kijelölt ad hoc biz. elnöke) előter
jesztése alapján az osztálynak az a véleménye alakult ki, hogy határozottan külön 
kell választani a habitusvizsgálatot (A) és a disszertáció (B) elbírálását. A PhD 
megszerzése után legalább 5 évnek kell eltelnie a doktori pályázat benyújtásáig.

6. A napirend „Egyebek” pontja keretében hosszas vita volt a Kertészeti egyetem 
Gödöllőre költöztetéséről, véglegessé vált a külföldi utazások, ill. rendezvények 
pénzügyi felosztása, szóba került a keszthelyi és a debreceni kihelyezett osztály
ülés kérdése - az előbbi márc. 27-28, az utóbbi április 24-25 időpontra tervezett 
-, a cikluszáró osztály ülés Martonvásáron, május 29-én történő megtartása, a köz
gyűlési osztályülésként a Kémiai Osztállyal a május 8-ra tervezett közös tudomá
nyos ülés kérdése, végül az indiai Swaminathan professzor, világhírű gabonane
mesítő, magyarországi látogatása (március 13-án Martonvásáron, és az MTA 
Székházban).

6.1.3. 2002. ÁPRILIS 24-1 OSZTÁLYÜLÉS

Helyszín: Debreceni Egyetem, Agrártudományi Centrum
Debrecen, Böszörményi út 38.

Napirend

1. Tájékoztató az elmúlt osztályülés óta történt eseményekről.
Előadó: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes

2. Kutatócsoporti pályázatok elbírálása - ad hoc bizottság alakult Dimény Imre 
akadémikus vezetésével, Mészáros János, Klement Zoltán, Németh Tamás 
akadémikusokkal, és Sárdi Éva titkárral.

3. Az Osztály elnökválasztással kapcsolatos teendői.
Előadó: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
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4. Bizottságok újraválasztásának bejelentése.
Előadó: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes

5. Eötvös koszorú díjra előterjesztés - szavazás.

6. Martonvásári cikluszáró osztályülés részleteinek megbeszélése.

7. Kutatóintézeteket értékelő ad hoc bizottság munkája.

8. Kutatásmetodikai Bizottság megalakulására való felkérés.

Határozatok

1 • Az Osztály meghallgatta Sólymos Rezső akadémikus ismertetését az elmúlt osz
tályülés óta történt eseményekről, így arról, hogy Horn Péter akadémikust a Wit
tenbergi Egyetem díszdoktorává választották.

2. Dohy János osztályelnök az akadémiai kutatóhelyi pályázatok elbírálása céljából 
kijelölt egy ad hoc bizottságot, amelynek elnöke Dimény Imre, tagjai Klement 
Zoltán, Mészáros János, Németh Tamás akadémikusok és titkára Sárdi Éva kandi
dátus, osztálytitkár. (Témák: Hálózati Tanács, AKT-rangsor, pénzmegállapítás, 
pályázók kiértesítése június 5-ig).

3. Az új ciklus osztályelnökének és helyettesének megválasztására június 5-én kerül 
sor az MTA Székház Képestermében.

4. „Eötvös koszorú” kitüntetésre 3 jelölt van. Belea Adonisz, Jenser Gábor és Járó 
Zoltán, mindhárom az MTA Doktora. A javaslattevők a jelöltekre részletes indok
lást adtak. Az osztály titkos szavazással Belea Adoniszt találta legméltóbbnak az 
Elnökség felé felterjesztésre.

5. A cikluszáró osztályülésre Martonvásáron kerül sor 2002. május 29-én. Ekkor az 
osztályelnök és helyettese összefoglaló beszámolót ad az Osztály elmúlt 3 évben 
végzett munkájáról.

6. Az Osztály elfogadta, hogy az akadémiai kutatóintézetek munkáját értékelő há
romtagú ad hoc bizottság alakuljon. Tagjai. Dudits Dénes és Balázs Ervin akadé
mikusok, valamint Fésűs László az MTA Doktora . Az értékelés határideje: 2002. 
június 5.

7. Tomcsányi Pál az MTA rendes tagja korábbi kezdeményezésére „Általános Kuta
tásmódszertani Szakértői Bizottság” alakult, melynek elnökéül Tomcsányi Pál 
akadémikust kérték fel.
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6.1.4. 2002. MÁJUS 29-1 OSZTÁLYÜLÉS

Helyszín: Mezőgazdasági Kutatóintézet, Martonvásár, Brunszvik u. 2.

Napirend

1. Bedő Zoltán, a Kutatóintézet igazgatója köszönti a jelenlévőket.

2. Doktori cselekmények bizottsági véleményezése. 
Előterjesztők: Schmidt János az MTA lev. tagja

Schmidt János az MTA lev. tagja
Varga János az MTA lev. tagja
Várallyay György az MTA r. tagja

(Szabó József pályázata) 
(Cseh Sándor pályázata) 
(Rafai Pál pályázata) 
(Csemez Attila pályázata)

3. Az eltelt 3 év munkájának értékelése - Dohy János osztályelnök.

4. Kiegészítés (bizottsági munka stb.) - Sólymos Rezső osztály elnök-helyettes.

5. Hozzászólások, vélemények.

6. Egyéb bejelenteni valók.

Határozatok

1. Az Osztály tisztelettel adózott az intézet régi munkatársa, a közelmúltban elhunyt 
Győrffy Béla akadémikus emlékének.

2. Doktori cselekmények bizottsági véleményezését követően 4 ügy került megtár
gyalásra, Schmidt János akadémikus előterjesztése alapján Szabó József és Cseh 
Sándor pályázata. Az Osztály titkos szavazással Szabó Józsefet 92,1%, Cseh Sán
dort 93% arányban támogatta.
Ezt követően Nagy Béla akadémikus előterjesztésével Rafai Pál, Várallyay 
György akadémikus előterjesztése alapján Csemez Attila pályázata került megvi
tatásra. Az Osztály titkos szavazással Rafai Pált 97,4%-ban, Csemez Attilát 
61,4%-ban támogatta.

3. Dohy János akadémikus leköszönő osztályelnök 30 perces összefoglaló beszámo
ló keretében - 60 fólia bemutatásával - ismertette a 3 évig irányítása alatt működő 
Osztály tevékenységét.

4. Sólymos Rezső akadémikus, osztályelnök-helyettes kiegészítette a fenti beszámo
lót a tudományos bizottságok munkájának ismertetésével 6 grafikont tartalmazó 
fólia segítségével.

5. Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja korábbi osztályelnök meleg szavakkal köszön
te meg Dohy János és Sólymos Rezső akadémikusok 3 éves lelkiismeretes munkáját 
és átadta Dohy Jánosnak Pátzay Pál szobrászművész „Fát ültető lány” c. szobrát.
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6. Az Osztály meghallgatta Balázs Ervin, Horn Péter, Németh Tamás és Sólymos 
Rezső akadémikusok, az Osztály tagjai által osztályelnöknek, ill. helyettesnek je
lölt személyek terveit esetleges megválasztásuk esetére.

6.1.5. 2002. SZEPTEMBER 25-1 OSZTÁLYÜLÉS

Napirend

1. Megnyitó

Az Osztály új vezetői Horn Péter elnök és Németh Tamás elnökhelyettes köszön
tik az Osztály tagjait.

2. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése
Előterjesztők: Mészáros János az MTA rendes t. - Tóth József doktori cselek

ménye
Mészáros János az MTA rendes t. - Vörös Károly doktori cselek
ménye
Balázs Ervin az MTA rendes t. - Harrach Balázs doktori cselek
ménye
Dimény Imre az MTA rendes t. - Udovecz Gábor doktori cselek
ménye

Doktori cselekmények bizottsági véleményezése.
Előterjesztők: Homok László az MTA lev. tagja - Novinszky László pályázata 

Várallyay György az MTA rendes tagja - Lazányi János pályázata

3. Tudományos Bizottságok újjáválasztásával kapcsolatos feladatok.
Előterjesztő: Németh Tamás az MTA lev. tagja, osztályelnök-helyettes

4. Magyar Tudomány Napjához kapcsolódó osztályrendezvények tervezése.

5. Állásfoglalás az Osztályra beérkezett Széchenyi-Díjra történő javaslatokkal kap
csolatosan.

6. Tájékoztatás a beérkezett Szabadalmi Nívódíjra történő jelölésekkel kapcsolatosan.

7. Állásfoglalás a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság osztályképviselőjének szemé
lyéről.
Előterjesztő: Klement Zoltán az MTA rendes tagja

8. Osztályvélemény kialakítása a „A Magyar Tudományos Akadémia és kutatóhe
lyeinek középtávú kutatási koncepciója” c. vitaanyagról.
Előterjesztő: Horn Péter az MTA rendes tagja, osztályelnök

9. Egyebek.
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Határozat

1. Mészáros János akadémikus előterjesztése alapján az Osztály 94,6%-os arányban 
támogatta Tóth József részére az MTA Doktora cím odaítélését.

2. Az Osztály Mészáros János, az MTA rendes tagjának Vörös Károly doktori pályá
zatára vonatkozó előterjesztését elfogadta és 96,4%-os arányban támogatta a pá
lyázó részére az MTA Doktora cím odaítélését.

3. Balázs Ervin, az MTA rendes tagjának előterjesztése alapján az Osztály 93,7%-os 
arányban támogatta Harrach Balázs részére az MTA Doktora cím odaítélését.

4. Az Osztály Dimény Imre, az MTA rendes tagjának Udovecz Gábor doktori pályá
zatára vonatkozó előterjesztését elfogadta és 85,6%-os arányban támogatta a jelölt 
részére az MTA Doktora cím odaítélését.

5. Nowinszky László, az MTA Doktora cím elnyerésére benyújtott pályázatának bi
zottsági véleményezését Hornok László, az MTA levelező tagja ismertette.

6. Az Osztály Várallyay György, az MTA rendes tagja előterjesztését követően meg
vitatta Lazányi János, az MTA Doktora cím elnyerésére benyújtott pályázatát. A 
titkos szavazás eredménye (76,6%) alapján az Osztály támogatta a pályázat védés
re bocsátását.

7. Az Osztály elfogadta Barnabás Beáta, az MTA doktora Bősze Zsuzsanna doktori 
pályázatára vonatkozó, bizottsági véleményt ismertető előterjesztését és 90,9%-os 
arányban támogatta a pályázat védésre való bocsátását.

8. Az Osztály a tudományos bizottságoknak a bíráló bizottsági tagok és opponensek 
személyére tett javaslatait valamennyi pozitívan elbírált és támogatott pályázó ese
tében egyhangúlag elfogadta.

9. Lőrincz Lajos a DT Elnöke indokolt kérésére Schmidt János, az MTA levelező tag
ja bizottsági előterjesztésében Cseh Sándor, az MTA Doktora cím elnyerésére be
nyújtott pályázatának bíráló bizottságába új opponensnek Fésűs Lászlót, tartalék op
ponensnek Péczely Pétert javasolta. A javaslatot az Osztály egyhangúlag elfogadta.

10. A pozitív bizottsági véleményezést és az Osztály támogató állásfoglalását köve
tően, az egyik opponens negatív véleménye miatt a Doktori Tanács: kiegészítő, 
megerősítő bizottsági véleményt kért Pollhammer Ernőné doktori pályázatával 
kapcsolatban. A bizottság támogató állásfoglalását Velich István, bizottsági elnök 
ismertette. Az Osztály úgy foglalt állást, hogy a Növénynemesítési Bizottság vé
leményezze újra a jelölt doktori pályázatát.

11. Németh Tamás, az MTA levelező tagja, osztályelnök-helyettes tájékoztatást adott 
az Osztály tudományos bizottságainak újjáválasztásával kapcsolatos jelölésekről és 
ismertette az újjáválasztó ülések időpontjait, helyét, valamint a további feladatokat. 
A jelölésre felkért, kiértesített köztestületi tagok száma összesen: 1286 fő, a 
visszaküldött jelölések száma: 662 db.
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12. Balázs Ervin, az MTA rendes tagja hozzászólásában arról tájékoztatta az Osztályt, 
hogy a Biotechnológiai Bizottság, amely az Agrártudományok és a Biológiai Tu
dományok Osztályának közös bizottsága, munkájában szinte kizárólagosan az Ag
rártudományok Osztályához tartozó köztestületi tagok vesznek részt, ami felveti 
azt az igényt, hogy a Bizottság a jövőben kizárólagosan az Agrártudományok Osz
tályhoz tartozzon. Az Osztály egyhangúlag támogatta a javaslatot.
Horn P.: kéri, hogy írásban nyújtsa be ezt a javaslatot, erre fog intézkedni

13. Sólymos Rezső, az MTA levelező tagja tájékoztatást adott az Erdészeti Bizottság 
által kezdeményezett, a Magyar Tudomány Napjához kapcsolódó osztályrendez
vények terveiről. Ennek keretében:
• 2002. október 31-én 10 órakor koszorúzással és emlékfa ültetéssel egybekötött

Széchenyi Emlékülést, mint hagyományőrző akadémiai-, NYME-i és osztály
rendezvényt tartanak. (Helyszín: Nagycenk, Sopron, NYME)

• 2002. november 11-én közös tudományos rendezvény az MTA Földtudomá
nyok Osztályával

Az Osztály a tervezett rendezvényeket egyhangúlag támogatta

14. Stefanovits Pál, az MTA rendes tagja az agrárkutatás és felsőoktatás kérdéseivel 
foglalkozó tudományos rendezvény megtartását 2003. tavaszára javasolta. Véle
ményét az Osztály egyhangúlag támogatta.

15. Az FVM részéről Pécsi Mária a Minisztérium tudományos ülésre szóló meghívá
sát tolmácsolta 2002. november 6-án 10 órára.

16. Az Osztály, Széchenyi-Díjra történő javaslattétellel kapcsolatos állásfoglalásában 
Király Zoltán, az MTA rendes tagja előterjesztését támogatta (17 db igen szava
zat, 5 nem szavazat, tartózkodás nélkül = 77,3%-os támogatottság).

17. Dimény Imre, az MTA rendes tagja tájékoztatást adott az Akadémiai Szabadalmi 
Nívódíjra történő jelölésekkel kapcsolatosan beérkezett ajánlásokról.

Az Osztály jelöltjei: 1. Fenyvesi László, 2. Láng László.

18. Az Osztály egyetértett és egyhangúlag megerősítette az előző ciklusban hozott ha
tározatát, mely alapján az Akadémiai Szabadalmi Nívódíjra beérkező javaslatokat 
értékelő Kuratóriumban Dimény Imre, az MTA rendes tagja és Sárdi Éva, a mg. tud. 
kandidátusa, tudományos titkár képviselik az Osztályt a következő ciklusban is.

19. Klement Zoltán, az MTA rendes tagja (az előző ciklus osztályképviselője) előter
jesztése és indítványa alapján az Osztály egyhangúlag támogatta, hogy a 
következő ciklusban Hornok László, az MTA levelező tagja képviselje az Osztályt 
az MTA Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottságában.

20. Horn Péter, az MTA rendes tagja, osztályelnök előterjesztését követően az Osztály 
megvitatta „A Magyar Tudományos Akadémia és kutatóhelyeinek középtávú ku
tatási koncepciója” c. vitaanyagot. Határozat született abban, hogy az elhangzott 
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és az írásban beérkező vélemények alapján Horn Péter osztályelnök összeállítja az 
osztály állásfoglalását és azt 2002. szeptember 30-ig továbbítja az MTA Elnöksé
ge felé.

21. Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja, a Darányi Ignác Kuratórium elnöke tájékoz
tatást adott a díj ez évi előterjesztettjeiről. A Kuratórium egyhangúlag javasolja 
Belea Adonisz, Márk Gergely és Szűcs István Darányi Ignác Díjban való részesí
tését. A Osztály tagjai az előterjesztést egyhangúlag támogatták.

22. Horn Péter osztályelnök megköszönte Sólymos Rezsőnek, az előző ciklus osztály- 
elnök-helyettesének, hogy az Osztályt képviselte az MTA Nemzetközi Kapcsola
tok Bizottságában.

Az újjáalakuló Nemzetközi Kapcsolatok Bizottságában a következő ciklusban, az 
Osztály egyhangúlag hozott, támogató állásfoglalásával. Németh Tamás, osztály- 
elnök-helyettes tölti be az osztályképviseleti tisztséget.

23. Dohy János akadémikus betegségére való tekintettel lemondott a Géntechnológiai 
Bizottságban betöltött tisztségéről. Nagy Béla akadémikus megválasztásának ja
vaslatával az Osztály egyhangúlag egyetértett és azt elfogadta.

24. Horn Péter osztályelnök a 2003. évi World Food Prize Díjra történő jelöléssel kap
csolatosan Woynarovich Elek személyére tett javaslatot Az Osztály egyhangúlag 
támogatta az indítványt. (Az előterjesztés összeállításának határideje: 2003. feb
ruár 28.)

6.1.6. 2002. OKTÓBER 30-1 OSZTÁLYÜLÉS

Napirend

1. Tájékoztató a Johannesburgban 2002. aug. 26.-szept. 4. között megtartott Fenn
tartható Fejlődés Világtalálkozó (FÖLD CSÚCS) eseményeiről.
Előterjesztő: Láng István az MTA rendes tagja

2. Doktori cselekmények.
Előterjesztő: Papp János az MTA Doktora - Schmidt Gábor pályázata

3. Tájékoztatás a Tudományos Bizottságok újjáválasztásával kapcsolatosan 
Előterjesztő: Németh Tamás az MTA lev. tagja, osztályelnök-helyettes

4. Állásfoglalás az Osztály kompetenciájába tartozó kutatóintézetek igazgatói pályá
zataival kapcsolatosan.
Bedő Zoltán (MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet) 10 perces előadása
Felkért véleményezők: Balázs Sándor az MTA rendes tagja

Jolánkai Márton az MTA Doktora
Balázs Sándor távolléte miatt elterjesztő: Papp János az MTA Doktora 
Kőmíves Tamás (MTA Növény védelmi Kutatóintézet) 10 perces előadása
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Felkért véleményezők: Sáringer Gyula az MTA rendes tagja 
Gáborjányi Richárd az MTA Doktora

5. Osztály 2002-2005 ciklusra szóló 3 éves munkatervének előkészítése.
6. Az Osztály tanácskozási jogú tagjainak megválasztása.
7, Egyebek.

Határozatok

1. Az Osztály meghallgatta és tudomásul vette Láng Istvánnak, az MTA rendes tag
jának a Fenntartható Fejlődés Világtalálkozója (Délafrikai Köztársaság, Johannes
burg, 2002. aug. 26-szept. 4.) eseményeiről szóló összefoglaló beszámolóját.

2. Az Osztály ugyancsak meghallgatta és tudomásul vette Várallyay Györgynek, az 
MTA rendes tagjának az Európai Környezetvédelmi Tanácsadó Testületek (EAC) 
írországi konferenciájáról (2002. okt. 17-19.) készült beszámolóját.

3. Az Osztály meghallgatta a Papp János, az MTA Doktora előterjesztésében 
Schmidt Gábor MTA doktori pályázati ügyének jelenlegi állását. Ajelölt munká
ját a Kertészeti Bizottság 100%-ra, az Osztály titkos szavazással 86,66%-ra érté
kelte.

4. Németh Tamás, akadémikus osztályelnök-helyettes fóliákon ismertette az Osztály 
12 tudományos bizottságának választási eredményét. Felhívta az osztályközi bi
zottságok jelenlegi vezetőinek figyelmét, hogy bizottságaikat, elgondolásuknak 
megfelelően, lehetőleg ez év végéig alakítsák meg.

5. Vezetői ciklusuk letelte után újra pályázott igazgatói státusának betöltésére Bedő 
Zoltán az MTA Doktora az MTA Mezőgazdasági Kutatóintézete (Martonvásár), 
ill. Kőmíves Tamás az MTA Doktora, az MTA Növényvédelmi Kutatóintézete 
(Budapest) igazgatója. Nevezettek 10-10 perces előadása (múltban elért eredmé
nyeik, jövőbeni koncepciójuk ismertetése) után az ügyben felkért véleményezők; 
Bedő Z. esetén Balázs Sándor az MTA rendes tagja (távolléte miatt Papp János, 
az MTA Doktora ), Kőmíves T. esetén Sáringer Gyula az MTA rendes tagja és 
Gáborjányi Richárd az MTA Doktora igen pozitívan értékelték a jelöltek eddigi 
tevékenységét. Ezt követően az Osztály titkos szavazással Bedő Z. további igaz
gatói kinevezését 92,3%-ban, Kőmíves T. kinevezését 96,1%-ban támogatta.

6. Az Osztály 2002-2005 ciklusra szóló 3 éves munkaterve keretprogram lesz, ame
lyet többek között az jellemez, hogy a mindenkori követelmények és főbb irány
elvek szerepelnek állandóan napirenden, továbbá minden második osztályülésen 
egy-egy érdekes kutatási téma előadására kerül sor az osztályülések elején.

7. Az Osztály tanácskozási jogú tagjainak megválasztásával kapcsolatosan az Osz
tály javaslata az, hogy e személyek száma a gördülékeny tanácskozás érdekében 
legfeljebb 15 legyen.
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8. Az Osztályra érkezett AKT pályázatok közül 16 nagyon jónak bizonyult. Ennek 
ellenére a csekély pénzkeret miatt csak kettő részesül pénzbeli támogatásban, a 
többinek eszmei értéke marad.

9. Kumik Ernőnek, az MTA rendes tagjának az Osztálynak megküldött 5 pontos ku
tatási terv- javaslatát az Osztály minden egyes tagjának megküldi és arra novem
ber 15-ig írásos véleményt vár.

10. Az Osztály ugyancsak kiküldi tagjainak Borsos János, az MTA Doktora anyagát 
az „Agrárinnovációs program”-ot véleményezésre.

6.1.7. 2002. NOVEMBER 27-1 OSZTÁLYÜLÉS

Helyszín: MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézete 
Budapest

Napirend

1. Tudományos előadás.
Előadó: Klement Zoltán az MTA rendes tagja
Az előadás címe: A kortól függő rezisztencia baktériumos betegségek esetén

2. Doktori cselekmények.
Előterjesztő: Papp János z MTA Doktora - Fári Miklós Gábor pályázata

3. Tájékoztató az újjáválasztott tudományos bizottságok tisztségviselői részvételével 
rendezett ülésről.
Előterjesztő: Németh Tamás az MTA lev. tagja, osztályelnök-helyettes

4. Az Osztály tanácskozási jogú gagjainak megválasztása.
5. Állásfoglalás kialakítása Kumik Ernő javaslatával, illetve Borsos János anyagával 

kapcsolatosan beérkezett írásos vélemények alapján.
6. 2003. évi nemzetközi részvétellel tervezett konferenciák támogatási igényei.
7. Egyebek.

Határozatok

Az Osztály néma felállással emlékezett DOHY JÁNOS akadémikusra, aki 2002. 
november 11-én elhunyt.
A végső búcsúzás 2002. december 10-én, 11 órai kezdettel, az MTA Székház 
Dísztermében, Emlékülés keretében történik.
Az emlékülés programja:
Horn Péter: Dohy János életútja
Hámori József: Megemlékezés
Bodó Imre: A heterozis hasznosítása a tejtermelésben
Szabó Ferenc: A húsmarhatenyésztés biológiai alapjainak fejlesztése
Keresztessy Katalin-Szűcs Endre: Dohy professzor, mint kutatócsoport vezető és 

utánpótlás nevelő
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1. Az Osztály tudományos előadás keretében meghallgatta és elismerően értékelte 
Klement Zoltán akadémikus „A kortól függő rezisztencia baktériumos betegségek 
esetén” című, új tudományos eredményeit ismertető előadását.

2. Az Osztály elfogadta Balázs Sándor, az MTA rendes tagja Fári Miklós Gábor dok
tori pályázatára vonatkozó, bizottsági véleményt ismertető előterjesztését és a titkos 
szavazás eredménye alapján (98,8%) támogatta a pályázat védésre való bocsátását.

3. Németh Tamás, az MTA levelező tagja, osztályelnök-helyettes tájékoztatást adott 
az újjáválasztott tudományos bizottságok tisztségviselői részvételével 2002. no
vember 12-én megrendezett ülésről. Beszámolójában ismételten felhívta az osz
tályközi bizottságok jelenlegi vezetőinek figyelmét, hogy bizottságaikat ez év vé
géig alakítsák meg és a választások eredményeiről az Osztály vezetőségét és Tit
kárságát tájékoztassák.

• Az osztályközi bizottságok folyamatban lévő megújításával kapcsolatosan be
jelentésre került, hogy, Kovács Ferenc akadémikust a Környezet és Egészség 
Bizottság elnökévé választották a 2002-2005 ciklusra.

• Az Osztály tagjai egyhangúlag megválasztották Tomcsányi Pál akadémikust 
az újjáválasztott Marketing Bizottság elnökévé, Berács Józsefet, az MTA 
Doktorát pedig a bizottság alelnökévé.

• A Mezőgazdasági Biotechnológiai Bizottság (IV. és VIII. osztály közös bi
zottsága) nevében Balázs Ervin akadémikus, a Biometriai és Biomatematikai 
Bizottság (IV., III., V .és VIII. osztály közös bizottsága) nevében Hamos 
Zsolt akadémikus Horn Péter osztályelnökhöz címzett, indokolt leveleikben 
kérték, hogy a fenti bizottságok a jövőben az Agrártudományok Osztályának 
közvetlen, kizárólagos irányítása alá kerüljenek. Az osztályelnök tájékoztatta 
az Osztály tagjait, hogy a fenti bizottságokban érdekelt osztályok elnökeivel 
történt egyeztetés alapján az az állásfoglalás született, hogy az érintett osztá
lyok nem kívánnak változtatást.

• Bejelentésre került, hogy megalakultak a területi (vidéki) akadémiai bizottsá
gok is, melyek összetételét a Titkárság az osztálytagok részére tájékoztatásul 
megküldi.

4. Az Osztály vezetősége Mészáros János, Klement Zoltán és Várallyay György aka
démikusokat kérte fel, hogy tegyenek javaslatot a 2002-2005 ciklus tanácskozási 
jogú tagjaira. Mészáros János előterjesztésében ismertette a javaslat összeállítása 
során figyelembevett szempontokat:

• az Osztály tanácskozási jogú tagjainak száma az állásfoglalások jövőbeni gör
dülékenyebb kialakítása érdekében maximum 10 fő legyen,

• az Osztályhoz tartozó Kutatóintézetek nem akadémikus és nem közgyűlési 
doktorképviselő igazgatói kapjanak tanácskozási jogot,
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• az újjáválasztott tudományos bizottságok nem akadémikus és nem közgyűlé
si doktorképviselő elnökei tanácskozási jogú tagként vegyenek részt az Osz
tály munkájában,

• az ügyrend alapján: az Eötvös koszorúval kitüntetett személy a koszorú átadá
sával az osztály tanácskozási jogú tagjává válik az adott ciklus, és az azt kö
vető első teljes ciklus időtartamára.

Az előterjesztést követő titkos szavazás eredménye alapján az Osztály tanácskozá
si jogú tagjai: Bedő Zoltán, Gáborjányi Richárd, Jenser Gábor, Kőmíves Tamás, 
Ligetvári Ferenc, Harrach Balázs, Sarkadi János, Szűcs István, Papp János, 
Vinczeffy Imre.

5. Kumik Ernő, az MTA rendes tagja betegsége miatt Horn Péter osztályelnökhöz írt 
levelében kérte „A mezőgazdasági kutatási prioritások” nyilvános vitára bocsátá
sát. Borsos János, az MTA Doktora a Nemzeti Agrár- és Vidékfejlesztés szakmai 
programját támogató Agrárinnovációs stratégiáról összeállított tájékoztatóját bo
csátotta véleményezésre. (Az Osztály októberi határozatának megfelelően a fenti 
vitaanyagokat a Titkárság minden osztálytagnak megküldte véleményezésre.) 
Az írásos visszajelzések az osztályülésen kiosztásra kerültek. A vélemények főbb 
gondolatait Horn Péter akadémikus, osztályelnök ismertette. Az előterjesztést és a 
hozzászólásokat követően az Osztály vezetősége felhatalmazást kapott arra, hogy 
a többségi vélemény alapján kialakított állásfoglalást írásban összeállítsa.

6. Németh Tamás osztályelnök-helyettes tájékoztatást adott a 2003. évi nemzetközi 
részvétellel tervezett konferenciák megrendezéséhez, külföldi utazásokhoz, vala
mint a külön-meghívásokhoz benyújtott támogatási igényekről.
Az Osztály úgy határozott, hogy a rendelkezésére álló 2003. évi pénzkeretből 
(2.400.000 Ft) nem képez tartalékot, ennek alapján a keret elosztásával kapcsola
tosan az alábbi határozat született:
-külföldi meghívottak 75.000Ft/fő
- a hazai rendezvények támogatására maximum lOO.OOOFt
- a külföldi szakmai utak

szomszédos ország esetén 1 OO.OOOFt
Európa más országaiba tervezett utak 150.000Ft
tengerentúli országba tervezett utak 200.000Ft
támogatást kaphatnak.

7. Vizi E. Szilveszter, az MTA elnöke 2002. december 6-i határidővel javaslatot kért 
az Osztály területéről 15-20 megörökítésre érdemesnek talált elhunyt tudósra vo
natkozóan, akik neve, születési- és halálozási dátuma, valamint tudományterülete 
a Kő Pál Kossuth díjas szobrászművész alkotásaként épülő „Magyar Tudomány 
Falá”-ra felkerülhet.
Az Osztály határozatának megfelelően valamennyi tudományos bizottság 2002. 
december 3-ig megküldi javaslatát három, tudományterületén maradandót alkotó, 
elhunyt magyar tudósra.
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8. Az MTA Etikai Bizottsága véleményezésre megküldte az „Állásfoglalás a klóno
zás és a génmanipuláció alkalmazásának lehetőségeiről és etikai vonatkozásairól” 
című vitaanyagot, melyet a Titkárság a decemberi osztályülés meghívójával eljut
tat valamennyi osztálytag részére, (állásfoglalás előkészítése a 2002. decemberi 
osztályülésen, mivel a határidő: 2003. január 15.).

9. Az Akadémiai Aranyéremre, Akadémiai Díjra és Akadémiai Újságírói Díjra java
soltakról legkésőbb a 2003. januári osztályülésen állást kell foglalni, ezért a Tit
kárság a decemberi osztályülés meghívójával kiküldi a Jelölőlapokat.

10. Az évzáró osztályülés időpontja: 2002. december 18., helye: SZIE Kertészettudo
mányi Kar, Rektori Tanácsterem, (Budapest XI. Villányi út 35.)

11. Hamos Zsolt, az MTA rendes tagja Horn Péter osztályelnökhöz írt levelében tájé
koztatást adott arról, hogy a Magyar Agrárinformatikusok Szövetsége (MAGISZ) 
elnökségi ülésén egy országos agrárinformatikai fórum szervezésének javaslata 
merült fel, melynek keretében áttekintésre kerülnének az agrárinformatikai fej
lesztések stratégiai kérdései.
Az Osztály egyhangúlag támogatta Hamos Zsolt akadémikust a tervezett fórum 
szakmai programjának szervezésében.
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6.2. AZ OSZTÁLY RENDEZVÉNYEI

6.2.1. NÖVÉNYI GÉNTECHNOLÓGIA A KÖRNYEZETBARÁT 
MEZŐGAZDASÁG SZOLGÁLATÁBAN*  (2002. március 7.)

* Itt csak az Agrártudományok Osztályához tartozó kutatók előadásait ismertetjük.

6.2.2. 1. Balázs Ervin: A géntechnológia és a biológiai szemléletű 
környezetvédelem

6.2.2. 2. Bedő Zoltán: A géntechnológia és növénynemesítés házassága

6.2.23. Dudits Dénes: A funkcionális genomika által kínált új perspektívák

6.2.2. ERDÉSZETI FÓRUM - 2002 (2002. április 23.)

6.2.3. 1. Kőhalmi Tamás: Nagyvadgazdálkodási aktualitások

6.23.2. Mészáros Károly: Vadgazdálkodási tesztüzem-hálózat fenntartásának 
lehetséges előnyei

6.2.33. Csányi Sándor: A vadgazdálkodási adattár működtetésének tapasztalatai

6.23.4. Nádas József: Vadkárhelyzet, vadkárgondok Somogybán

6.23.5. Demeter András: Az EU természetvédelmi jogszabályainak hatása a 
magyar vadgazdálkodásra

6.2.3.6 . Faragó Sándor: A magyar vizivad gazdálkodás jelene és jövőképe

6.2.3.7 . Jung László és Rádi József: A vadgazdálkodás és a természetvédelem 
gyakorlati kapcsolatai

6.23.8. Feiszt Ottó: A civil szervezetek helye a vadgazdálkodásban

6.2.3. A SZÉCHENYI ISTVÁN EMLÉKNAP ÜZENETE
(Nagycenk, Sopron, október 31.)

Sólymos Rezső

A Magyar Tudományos Akadémia alapításának 175. évfordulóján hálás szívvel 
emlékezett meg a magyar tudományosság gróf Széchenyi Istvánról, akinek erkölcsi te
kintélye, számottevő anyagi áldozatvállalása tette elsősorban lehetővé Akadémiánk lét
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rehozását. 2002-ben már a harmadik alkalommal gyűltünk össze Nagycenken és Sop
ronban az MTA, a NYME, a különböző kutatóintézetek, valamint a gyakorlatban dol
gozó erdészetek képviselői, hogy kegyelettel emlékezzünk a legnagyobb magyarra, 
hogy elültessük az Akadémiai Emlékerdőben a 177. hársfát és tudományos ülés kere
tében ünnepeljük itt is a Magyar Tudomány Napját.

Széchenyi István nyughelyén, a nagycenki mauzóleumban hagyományossá vált a 
tisztelgő kegyelet koszorúinak és a hálás megemlékezés virágainak az elhelyezése. Ab
ban a hitben, hogy Széchenyinek csak a földi maradványai pihennek a Nagycenki te
metőben, de szellemisége, példája az egész ország tudományos életére napjainkban is 
hatással van fogalmaztuk meg az emléknap üzenetét.

A harmadik Széchenyi emléknap üzenetének gyökerei a reformkorra, a 48-as ma
gyar szabadságharc és a kiegyezés idejére nyúlnak vissza, amikor a magyar nemzet 
sorsát, jövőjét meghatározó események tettekre késztették az ország legjobbjait, közöt
tük a Kossuth Lajos által legnagyobb magyarnak nevezett, és elismert gróf Széchenyi 
Istvánt. A Magyar Tudomány Napján rá emlékezve azokat a tetteit emeljük ki, ame
lyek a magyar tudományosságot illetően meghatározó jelentőségűek voltak. Ezért jó 
példaként emlékezünk ara, hogy

- egy évi jövedelmét ajánlotta fel a magyar tudós társaság, a Magyar Tudomá
nyos Akadémia meglapítására,

- a kiművelt emberfőt tekintette a nemzet felemelkedése, a következő évszázad 
elsőrendű előfeltételének,
a társadalmi, gazdasági életünk kívánt irányú és mértékű európai színvonalú 
előrehaladásában a tudomány szerepét meghatározó jelentőségűnek tekintette.

A jelen időszakban, Széchenyi életének az időszakához hasonló, sorsdöntő, az or
szág jövőjét meghatározó időket él meg Magyarország. Napjainkban azt hangsúlyoz
zuk, hogy a 21. század tudásalapú társadalmát építjük és a tudomány kimeríthetetlen 
erőforrásai lépnek a kimerülő anyagi erőforrások helyébe. Az Európai Únió keretében 
tervezzük a jövőt, ezen belül a tudományos kutatást is. Mindezek arra késztetnek ben
nünket, hogy Széchenyi szellemiségének jegyében és példája nyomán fogalmazzuk 
meg a 2002. évi Széchenyi emléknapnak a Magyar Tudomány Napja alkalmából ak
tuális üzenetét, amely röviden így hangzik:

- Ismerje fel és ismerje el valamennyi illetékes szerv és személyiség a tudo
mány szerepét az ország jövőjének kedvező alakításában és ennek megfelelő 
erkölcsi és anyagi támogatásban részesítse.
A kutatás és az oktatás támogatásából anyagi erejéhez mérten vállaljon részt 
valamennyi hazai és Magyarországon működő külföldi magánvállalkozás is.

- A szakértelem a szaktudás szerepe legyen meghatározó a sorsdöntő gazdasá
gi és társadalmi kérdések megoldásában.

Ezen hármas üzenet alapja elsősorban nem az a hatalmas összeg, amelyet Széche
nyi a tudományért áldozott, - bár ennek a jelentősége kiemelkedő - hanem az erkölcsi 
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mondanivaló. Az erkölcsi alapot az a felismerés adja, amely szerint Széchenyit a nem
zet szolgálata rádöbbentette arra, hogy a nagy vagyon birtokában szolgálni kell a köz 
javát. Napjaink tehetős állampolgárai, a különböző részvénytársaságok és vállalkozá
sok figyeljenek ezért Széchenyi példájára. Valamennyi állampolgárra vonatkozik a 
mai nap erkölcsi üzenete. A tudomány művelői pedig soha ne felejtsék, hogy a tudo
mány az életet, a haza boldogulását szolgálja.

Ennek a az üzenetnek a jegyében töltsük el a Széchenyi emléknapot, amelynek 
kezdetén koszorúkat helyezünk el a legnagyobb magyar nyughelye előtt.
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7. AZ OSZTÁLY TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGAINAK ÜLÉSEI, 
HATÁROZATAI, ÁLLÁSFOGLALÁSAI, RENDEZVÉNYEI

7.1. AGRÁRKÖZGAZDASÁGI BIZOTTSÁG

Albizottságok: Általános elméleti és módszertani munkabizottság, Makrogazda
sági munkabizottság, Pénz- és tőkegazdálkodási munkabizottság, 
Szövetkezéselméleti munkabizottság, Üzemgazdasági munkabi
zottság.

7.1.1. BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.1.1.1. 2002. március 21.

Napirend

1. A Bizottság 2002. évi munkatervének megvitatása, véglegesítése.
Előadó: Szűcs István

2. A SZIE GTK oktatási-kutatási tevékenységének értékelése, fejlesztési elkép
zeléseinek vázolása.
Előadó: Molnár József
Hozzászólók: Szűcs István, Hajós László, Szabó Gábor, Széles Gyula

3. Egyebek

A lefolytatott viták lényegének ismertetése, állásfoglalások

A Bizottság az ülésre írásban beterjesztett munkatervet a megtartott vita alapján 
jóváhagyta. A vitában felszólaltak: Csete László, Forgács Csaba, Szabó Gábor, 
Udovecz Gábor, Németi László, Széles Gyula, Szűcs István, Markovszky György, 
Burgerné Gimes Anna, Hajós László.

7.1.1.2. 2002. május 14.

Napirend

1. A közép- és kelet-európai országok EU integrációja 
Előadó: Forgács Csaba
Korreferátumot tartott: Burgerné Gimes Anna

2. Egyebek
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A lefolytatott viták lényegének ismertetése, állásfoglalások

A csatlakozó országok átmeneti gazdaságaiban érdemes megvizsgálni, hogy mi
lyen makroökonómiai mutatók mellett következik be a csatlakozás. Ennek során meg
állapítható, hogy a 10, csatlakozni szándékozó közép-kelet-európai ország esetében a 
jelentős GDP-visszaesést követően megindult a gazdasági fejlődés, amely nem mutat 
egységes képet. Általánosnak mondható a mezőgazdaság talpra állásának elhúzódása 
ebben a régióban. Mindegyik tagjelölt mezőgazdaságának „felépülése” a saját nemzet
gazdasági átlagától elmaradt.

Az érintett országok mezőgazdaságának versenyképességét számos modellel vizs
gálva az állapítható meg, hogy azok elsősorban a gabonatermelésben bírnak kompratív 
előnnyel, és várhatóan ezt az előnyt a csatlakozást követően realizálni is tudják. 
Ugyanakkor az állattenyésztésben jelentős hátrányban vannak ezek az országok, 
különösen igaz ez a baromfi-, illetve a sertéságazatra.

A multifunkcionális mezőgazdaság megteremtése, illetve az EU által meghirdetett 
vidékfejlesztés jelentős erőforrásokhoz juttathatja hazánkat, ha tényleges lehetőségein
ket időben felismerjük, és azokat maximálisan ki is használjuk. Az agrárkormányzat 
felelőssége az, hogy ebben a munkában jelentősen támaszkodjék a hazai „szürkeál
lományra” és a segítséget ajánló akadémiai vonalra.

Ugyanakkor jelentős a felelőssége az egyetemeknek és a kutató intézeteknek is 
mind a képzési színvonal emelése, és a kutatói utánpótlás fejlesztése, mind pedig az 
agrárgazdasági kutatások színvonalának sürgető emelése vonatkozásában.

7.1.13. 2002. június 4.

Napirend

1. Az élelmiszergazdasági vállalkozások alkupozíciója 
Előadó: Lehota József
Korreferátumot tartott: Borszéki Éva

2. Egyebek

A lefolytatott viták lényegének ismertetése

Az élelmiszergazdaságon belül működő vertikumok szereplői közötti kapcsolatok 
jelentősen átrendeződtek, a piaci erő és alkuerő viszonyok polarizálódtak. A nemzet
közi trendeknek megfelelően két koordinációs pólus alakult ki, illetve van kialaku
lóban. Egyre inkább koncentrálódó kiskereskedelem, másrészt a kulcs inputokat biz
tosító, biológiai erőforrásokat előállító vállalkozások. A közgazdaság- és a marketing
tudományban - az elmúlt időszakban - e kérdések kutatására kialakult elméletek a 
következők: a tranzakciós költségek, a megbízó-megbízott (ügynök), a konvenció és a 
stratégiai menedzsmentelméletek, valamint a szerződések gazdaságtana és az új intéz
ményi közgazdaságtan. A folyamat káros hatásainak csökkentése érdekében, mind az 
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iparági (mezőgazdasági és élelmiszeripari) szereplőknek, mind az államnak fontos 
feladatai vannak. Az egyes iparági szereplők fő feladatai a következők: az iparágak 
konszolidációjának felgyorsítása, a marketingszervezetek fejlesztése, a piac és kínálat
szabályozás javítása, a piaci és információs rendszer fejlesztése. Az állam fő feladatai: 
a kiskereskedelmi verseny szabályozása (vásárlóerő/kapacitásarány), a piaci belépési 
korlátok emelése (hatósági ellenőrzés és szankcionálás) a szerződéses jog fejlesztése és 
a jogi kikényszeríthetőség növelése.

A jövedelmezőség, a fizetőképesség, a finanszírozás és a támogatások összefüg
géseit elemezve a mezőgazdaságban megállapítható, hogy a fizetési határidők miatti 
kiszolgáltatottság és az ebből eredő jövedelemkiesés jelentős. A mezőgazdaságban az 
árbevétel 1996 és 2000 között 45%-kal, a vevőállomány 67%-kal növekedett. Ezzel 
nőtt a vevőállomány aránya az árbevételből és a forgóeszközök közel 30%-át teszik ki.

Más megközelítésben ezen 5 év alatt folyó áron a követelések növekménye meg
haladja a 60 Mrd Ft-ot, a rövid lejáratú hitel állománya 2000-ben 55 Mrd Ft-tal halad
ja meg az 1996. évit. Ez azt jelenti, hogy a vevő kintlévőség növekedését csaknem tel
jes egészében a díjköteles tartozással finanszírozták, s ez (kedvezményes kamatozással 
is) mintegy 6 Mrd Ft többletkamat kifizetését igényelte, amely az egyes évi átlagos 
adózás előtti eredmény 50%-át meghaladja. Az országos átlagnál egyes régiókban 
ennél kedvezőtlenebbek a tendenciák.

A mezőgazdaság és az élelmiszeripar tőkeforgási sebességét összehasonlítva 
megállapíthatjuk, hogy a mezőgazdaság annak ellenére hátrányban van, hogy a tőké
ben a föld (a bérlet miatt) nincs benne. A KSH 1998-1999. évekre vonatkozó adatai 
alapján a mezőgazdaság és az élelmiszeripar fizetési kiszolgáltatottsága lényegesen 
nem tér el a nemzetgazdasági átlagtól, a nagykereskedelemé kissé kedvezőbb, a kiske
reskedelem viszont nem kiszolgáltatott, következésképpen a többi ágazat, vertikum
szakasz végső soron a kiskereskedelemnek van kiszolgáltatva.

7.1.1.4. 2002. szeptember 11.

Napirend

1. Dimény Imre akadémikus köszöntése 80. születésnapján 
Előadó (a Bizottság részéről): Szűcs István

Dimény Imre akadémikus köszöntése az Agrártudományok Osztálya szervezésében 
történt, amelyhez az Agrár-közgazdasági Bizottság is csatlakozott. Az ünnepi ülést Horn 
Péter osztályelnök nyitotta meg. Utána négy tudományos előadás hangzott el, amelyek 
méltatták az ünnepelt tudományos-kutatói (köztük az agrár-közgazdasági) és oktatói 
tevékenységét, illetve az oktatás- és tudomány szervezés területén végzett kiemelkedő 
munkásságát. Az ülésen felszólalt és köszöntötte az ünnepeltet az FVM nevében Szanyi 
Tibor államtitkár és az MTA vezetése nevében Vizi E. Szilveszter elnök (írásban).
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7.1.1.5. 2002. október 25.

Napirend

1. A Bizottság újraválasztása
Levezető elnök: Horn Péter osztályelnök

A lefolytatott viták lényegének ismertetése, állásfoglalás

7.1.1.6. 2002. november 20.

Napirend

1. A Bizottság szavazati joggal nem rendelkező tagjainak megválasztása 
Előadó: Szűcs István

2. A Bizottság működési rendjének áttekintése
Előadó: Szűcs István

3. A Bizottság 3 éves munkaprogramjának előkészítése 
Előadó: Szűcs István

1. A szavazati joggal nem rendelkező új tagok megválasztása

2. A Bizottság működési rendjénél vita alakult ki az albizottságok, illetve munkabi
zottságok létrehozásáról. Az eddigi munkabizottságok összevonása mellett javaslat 
került beterjesztésre „Szervezési és Vezetési Munkabizottság” létrehozására is.
A Bizottság úgy határozott, hogy a tagoktól írásban kéri be az erről kialakított 
véleményüket, amely alapján a Bizottság vezetése a következő ülésre írásbeli 
javaslatot állít össze.

3. A Bizottság az előző ciklus kutatási súlypontjait, mint prioritásokat megtartja. A 
hároméves ciklusra a következő súlyponti kérdések elemzése tűnik célszerűnek: 
- az EU-csatlakozás időpontját közvetlen megelőző időben és annak időpontjá

ban a magyar mezőgazdaságra váró feladatok,
a mezőgazdaság és a vidékfejlesztés komplex rendszerének tudományos értel
mezése,

- a multifunkcionális mezőgazdaság és a fenntartható fejlődés (beleértve a me
zőgazdasági termelés externális hozadékait is) vizsgálata.

A vita alapján a Bizottság úgy határozott, hogy a hároméves munkaprogramra 
vonatkozóan is a tagoktól írásbeli javaslatokat kér.
A Bizottság hároméves munkaprogramjára vonatkozóan a Bizottság elnöke a kö
vetkező ülésre a Bizottság tagjaitól beérkezett írásbeli javaslatok alapján prog
ramjavaslatot állít össze.
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7.1.17. 2002. december 10.
Közös ülés a Magyar Agrár-közgazdasági Egyesülettel (MAKE)
Sípos Aladár akadémikus 75. éves születésnapja tiszteletére

Napirend

1. Megnyitó: Szűcs István
2. Sipos Aladár akadémikus életrajzát ismertette: Hajós László
3. A „kortársak” nevében köszöntőt mondott: Romány Pál
4. A volt hallgatók nevében az ünnepeltet köszöntötte: Halmai Péter
5. A felsőoktatási intézmények karai nevében köszöntőt tartottak:

DE AVK - Nábrádi András
KE GTK - Forgács Csaba
KE ÁTK - Széles Gyula
NYME MTK - Tenk Antal
SZIE GMFK - Magda Sándor
SZIE GTK - Hajós László
TSF MFK - Vizdák Károly
VE GMK - Búzás Gyula

6. Az AKII köszöntőjét elmondta: Udovecz Gábor
7. A KTK nevében köszöntőt mondott: Koltai Jenő

7.1.2. KÖZREMŰKÖDÉS AZ MTA DOKTORA CÍM ELNYERÉSÉBEN

A Bizottság egy fő doktori habitusának vizsgálatát végezte el 2002-ben. A kérel
mező habitusát a Bizottság nem találta kielégítőnek, ezért a kérelmet elutasító javaslat
tal továbbította az Osztály felé.

7.1.3. A BIZOTTSÁGHOZ TARTOZÓ MTA KÖZTESTÜLETI TAGOK 
ÉS A BIZOTTSÁG KAPCSOLATAI

A Bizottság kiszélesítette és gazdagította kapcsolatait a köztestületi tagokkal. En
nek során több köztestületi tag vagy tagok által írott fontosabb könyvet és szakcikket 
tárgyalt meg. Ezáltal folytatta az immáron hagyományosnak tekinthető ez irányú 
tevékenységét, azaz a tudományos anyagok rendszeres megvitatását. A Bizottság to
vábbra is fenntartja ajánlatát, hogy a jövőben a készítésre tervezett jelentősebb pub
likációk témavázlatáról, tartalmáról tudományos célkitűzéséről előzetes véleményt 
kialakítva segíti a szerzőket.

7.1.4. JELENTŐSEBB PUBLIKÁCIÓK (KÖNYVEK) FELSOROLÁSA

A Bizottság tudományterületén a Bizottság tagjainak közreműködésével irattan az 
utóbbi időben a következő fontosabb könyvek jelentek meg:
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• Szűcs István (szerk.): Alkalmazott statisztika
• Burgerné Gimes Anna: A közép-európai átalakuló országok gazdaságának 

és mezőgazdaságának összehasonlító elemzése.
• Lehota József (szerk.): Marketingkutatás az agrárgazdaságban
• Halmai Péter (szerk.): Az Európai Unió agrárrendszere (II. átdolgozott kiadás)

7.1.5. KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK AZ ÉV FOLYAMÁN

Székely Csaba a Német Mezőgazdasági Egyesület (Deutsche Landwirtschafts- 
Gesellschaft - DLG) Nemzetközi Együttműködési Bizottsága tagjává került 
megválasztásra.

Székely Csaba a Giesseni Justus Liedig Egyetem díszdoktori (doctor honoris causa) 
kitüntetését kapta meg.

Magda Sándor a Szlovák Mezőgazdasági Egyetem, Nyitra Emlékérme kitüntetést kapta.

Magda Sándor a Szlovák Mezőgazdasági Tudományos Akadémia Emlékérem kitün
tetését kapta.

Hajós László a Szlovák Mezőgazdasági Tudományos Akadémia Emlékérem kitün
tetését kapta.

Hajós László a Micsurinszki Állami Agrártudományi Egyetem Az Egyetem 
Fejlesztéséért kitüntetést kapta.

Molnár József a Szlovák Mezőgazdasági Egyetem, Nyitra Emlékérme kitüntetést kapta.

Molnárjózsef a Szlovák Mezőgazdasági Tudományos Akadémia Emlékérem kitün
tetését kapta.

Villányi László a SZIE Babérkoszorú Aranyfokozata kitüntetést kapta.

Szűcs István Darányi Ignác MTA kuratóriumi díjat kapott.

7.1.6. KAPCSOLATOK A HAZAI ÉS KÜLFÖLDI KUTATÁSI, 
OKTATÁSI INTÉZMÉNYEKKEL

A Bizottság szoros kapcsolatokat ápol a hazai egyetemek agrár-felsőoktatásban 
tevékenykedő következő karaival:

• Debreceni Egyetem Agrárcentrum, Agrárközgazdasági és Vidékfejlesztési Kar
• Kaposvári Egyetem Állattudományi Kar
• Kecskeméti Főiskola Kertészeti Főiskolai Kar
• Nyíregyházi Főiskola Műszaki és Mezőgazdasági Főiskolai Kar 

Gazdaságtudományi Kar
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• Nyugat-Magyarországi Egyetem Erdőmérnöki Kar 
Faipari Mérnöki Kar 
Földmérési és Földrendezői Főiskolai Kar 
Közgazdaságtudományi Kar 
Mezőgazdaság-tudományi Kar

• Szegedi Tudomány egy etem Mezőgazdasági Főiskolai Kar
Élelmiszeripari Főiskolai Kar

• Szent István Egyetem Gödöllő Állatorvos-tudományi Kar 
Élelmiszer-tudományi Kar 
Gazdálkodási és Mezőgazdasági Főiskolai Kar 
Gazdaság- és Társadalomtudományi Kar 
Gépészmérnöki Kar 
Kertészettudományi Kar 
Mezőgazdaság- és Környezettudományi Kar 
Tájépítészeti, -védelmi és -fejlesztési Kar

• Tessedik Sámuel Főiskola Szarvas Mezőgazdasági Főiskolai Kar 
Mezőgazdasági Víz- és 
Környezetgazdálkodási Főiskolai Kar

• Veszprémi Egyetem Georgikon Mezőgazdaságtudományi Kar
• Közgazdasági és Államigazgatási Egyetem
• lowa State University
• Kansas State University
• Justus Liebig Universitát, Giessen
• Wageningense Landbouwuniversitet
• Universitát für Bodenkultur, Wien
• Slovenska Pol’nohospodarska Univerzita, Nitra
• Timirjazev Akadémia, Moszkva

Főbb kutatóintézetek:
• Agrárgazdasági Kutató és Informatikai Intézet
• Institut für Agrarentwicklung Mittel- und Osteuropa, Halle/Saale

7.1.7. EGYEBEK

A jövőben a Bizottság erősíteni kívánja kapcsolatait az Országos Tudományos 
Diákköri Konferencia és a Hallgatói Önkormányzat megfelelő részlegeivel, aktívan be 
kíván kapcsolódni a PhD képzés szakmai hátterének erősítésébe.

Célunk továbbá a nemzetközi kapcsolatok terén az EU-val és az USA-val való 
közös kutatási programok indításának szorgalmazása, a korábbi üzemgazdasági 
„bevártság” csökkentése, nagyobb távlatok nyitása.

Erősíteni kívánjuk az egyetemek, kutatóintézetek és a gyakorlati szakemberek 
közötti kohéziót, a közös szakmai együttgondolkodást, a kutatások célraorientáltságát 
is - azoknak a gyakorlatban történő mielőbbi hasznosíthatóságának céljából.
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7.2. AGRÁR-MŰSZAKI BIZOTTSÁG

7.2.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.2.1.1 2002. március 21. Szent István Egyetemen, Gödöllő

Napirend:

1. A Szent István Egyetem fejlesztési elképzelései
Előadó: Szendrő Péter

2. A Gépészmérnök képzés helyzete és lehetőségei a SZIE-n
Előadó: Beke János

3. A 2002. évi XXVI. K+F Tanácskozás tapasztalatai
Előadó: Tóth László

A napirend előtt Szendrő Péter a Mg-i Technika szerkesztő bizottságának elnöke 
beszámolt a lapnál történtekről: Új rovatok indítása; hűség díj alapítása, amelyet első 
alkalommal Gábriel Győző kapott; a 2001. évi nívódíj nyertese Gockler Lajos.

Az első napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a Szent István Egyetem 
középtávú fejlesztési feladatairól, terveiről. A két éve működő Universitas nem szak
egyetem, de a mezőgazdasági vidékfejlesztési feladatai a döntőek. Az integráció sike
res, de a jövőt tekintve komoly feladatok kihívások, viták vannak.

Az előadást követően éles vita alakult ki (Dimény L, Jóri J. I., Janik J., Fenyvesi 
L. Fekete A.) a fejlesztési tervről:

- az integráció nem történt meg csak formailag, a tartalmi kitöltés hiányzik
- lehet- e egy Universitas szakirányú?
- oktatói, kutatói műhelyek un. tudásközpontok kialakítása szükséges
- Gödöllő megfelelő hely, de nem lehet/érdemes minden Kart idehelyezni.

A második napirendi pont keretében megismerhettük a gépészmérnök képzés 
helyzetét és lehetőségeit. Az előadó külön-külön ismertette a Kar erősségeit és gyenge
ségeit. A jövőt tekintve legfontosabb feladat a Bologna-i kihívás jelentette feladatok sik
eres megoldása. A kidolgozott cselekvési program legfontosabb fejezetei a következők: 
hosszú távú képzési stratégia készítése; piac-képes szakok indítása, idegen nyelvű 
képzés, life long leaming, kutató, oktató intézményi és termelőüzemi kapcsolatok.

A harmadik napirendi pont beszámolójának főbb megállapításait a nagyren
dezvények fejezet tartalmazza.

A negyedik napirendi pont keretében Elnökünk tájékoztatást adott az MTA tiszt
ségújítási programjáról.
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7.2.1.2. 2002. 05. 23. FVM Műszaki Intézet, Gödöllő

Napirend:

1. Tapasztalatok „A fenntartható mezőgazdasági termelés technológiájának piacori
entált fejlesztése” c. NKFP feladatainak eddigi teljesítéséről
Előadó: Fenyvesi László

2. Tájékoztató „Az élelmiszer alapanyag termelésből felszabaduló mg-i területek 
hasznosítására alkalmas ipari feldolgozású növényfajok termelésének biológiai, 
technológiai, műszaki és ökonómiai megalapozása” című, a Széchenyi Terv 
NKFP-jában elnyert téma célkitűzéseiről.
Előadó: Neményi Miklós

3. Tájékoztató az MTA Agrártudományok Osztálya választási előkészületeiről, és 
eszmecsere az AMB további feladatairól.
Előadó: Dimény Imre

Az első napirendi pont keretében beszámolót hallgattunk az FVM MI által 
vezetett NKFP kutatás eredményeiről

Fénntartható mezőgazdasági termelés technológiájának piacorientált 
fejlesztése (Projektszám: 4103012001.)

ALAPKUTATÁSOK

1. A növény és környezet alapjellemzői és modelljei

A kutatási program „lelke” a piactudatos szántóföldi zöldségtermelés gépesítési 
modelljeinek kidolgozása (a munkaterv 1.1 pontja). Szakértők dolgozzák ki a piacon 
jól értékesíthető, a hazai biológiai alapokat hasznosító termények termesztéstechnoló
giai feltételeit a különböző környezeti adottságokra, és azok megvalósíthatóságának 
gépesítési kritériumait.

A kiindulási alapadatokat tartalmazó könyv szerzőit (a témakörök szakértőit) 
kijelöltük, a megbízás folyamatban van.

A talajok alapjellemzőinek elemzése a zöldségtermelés meghatározó tényezője 
(1.2). Az MTA Talajtani- és Agrokémiai Kutatóintézete Karcagon kialakította az 
öntözés és a sóháztartás hatását mérő rendszerét, amellyel a GLOBAL vízháztartás- 
modell hazai rendszerét tervezi kifejleszteni. A talaj-művelőszerszám kapcsolatának 
területén kiemelkedő eredmények születtek: az FVM Műszaki Intézet (FVMMI) a 
vonóerő - mint véletlen folyamat - statisztikai elemzésének eredményéről kiadványt 
adott ki (a támogatás feltüntetésével), valamint aktív vágóelemű kísérleti talajművelő 
szerszámcsaládot alakított ki a jövendő mérésekhez.

A talaj, a környezet és a növényi komfort kutatása területén (1.3) a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, az FVMMI-vel együttműködve, 
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mérőrendszert fejlesztett ki és próbaméréseket végzett a talajfelszín C02 kibocsátásá
nak meghatározására. Az üvegházhatást kiváltó gáz mintegy 20%-a származik a 
mezőgazdaságból, amely függ a művelési és talajlezárási megoldásoktól. A módszer 
azért figyelemre méltó, mert rendkívül kicsi fajlagos emissziót kell pontosan mérni.

Az ősz folyamán az FVMMI szalmával, vetett fűvel sorköztakarásos kísérleteket 
végzett. A talajjellemzők mérésével a legjobb eredményt 12-14 kg/m2 szalmatakarás 
mellett értük el. A SzIE Kertészeti Technológiai Tanszék (SZIE MKK) kiterjedt 
hőmérsékletmérései alapján a takart bakhát és a takaratlan talaj között 2°C átlag eltérés 
adódik, amely a takart bakhát esetén jelentős terméstöbbletet is eredményez. A pro
gram keretében az FVMMI nagy értékű infratelevíziót szerzett be.

Az öntözéstechnológiai kutatások területén (1.4) a SzIE MKK kísérleteket vég
zett szabályozott tápanyagleadású műtrágyákkal paprikánál, megállapítva, hogy 74 
mm öntözővízzel túlszárnyalható a kontroll műtrágya tápoldat +140 mm öntözővízzel 
elérhető eredmény. Az új módszerrel tehát a megfelelő növénytáplálásnak mintegy 
50%-os csak a vízigénye!

A fóliatakarók fizikai vizsgálata területén (1.5) az FVMMI rheológiai modellt 
dolgozott ki a szilárdsági értékeléshez.

A Debreceni Egyetem ATC Géptani Tanszéke a helyrevetés pontosabbá tételé
hez (1.6) anyagvizsgáló laboratóriumot fejlesztett.

A zöldségek szárítási jellemzőinek meghatározása (1.7) céljából az FVMMI 
mérő- és jelfeldolgozó rendszert szerzett be, az NYME-MTK Agrárműszaki, 
Élelmiszeripari és Környezettechnikai Intézete (Mosonmagyaróvár) pedig új 
szoftverek beszerzésével szárítási modellezést kezdett el.

2. A növény gépesítéstechnológiai szempontból fontos alapjellemzői és modelljei

A témakörben a SzIE Gépészmérnöki Kar Géptani Intézetében (2.1) megállapí
tották, hogy a vetőmagvakat 1/F teljesítmény spektrumú zajjal kezelve jelentős növe
kedési aktivitás érhető el, mivel a sejt a hatást stresszként kezeli, és stressz-fehérjéket épít. 
Az ígéretes program továbbfejlesztése a vetési technikába történő beépítéssel folytatódik.

Szintén rendkívül dinamikusan fejlődik a növények szilárdsági jellemzőivel, sérü
léseivel foglalkozó kutatási ág (2.2). Az FVMMI a sérülés elemzéséhez több szilárd
sági modellt állított fel, amelyeket az eddigi mérések igazolnak.

A fenti témakörhöz kapcsolódik a SzIE KE Fizika-Automatika Tanszék által a 
terményeket minősítő fizikai vizsgálatok területén végzett kutatás (2.3). A tanszék az 
általa kifejlesztett műszerekkel két paradicsomfajtánál végzett mérés-sorozatokat.

ALKALMAZOTT KUTATÁSOK

3. Gépesítési kutatások

A program keretében alapvetően az üzemi kísérleti helyek kiválasztására került 
sor, ahol a gépek használati érték vizsgálata, illetve a kialakított technológiák optimali
zálása történik.
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A síkfelületi zöldségtermesztés kutatásához (3.1) a RÓNA Szövetkezet étkezési 
paprikatermesztéshez fóliatakarásos módszert fejlesztett. A CAROTA Bt. területén a 
bakhátas művelésben (3.2) - különböző talajviszonyokhoz - a középmélylazítás és a 
talaj vízgazdálkodás öszzefüggés-vizsgálatához történt gépbeszerzés és kísérleti terület 
kialakítás.

A KVALIKO Szövetkezet felkészült az ágyásos termelésben (3.3) használható 
különböző színű és kialakítású takarófóliák vizsgálatához. Elkezdődött a technológiai 
változatok gazdaságossági elemzéséhez az adatok gyűjtése, a talajhőmérséklet 
méréséhez a műszerek telepítése. A CSENGERKER Kft. felkészült a kordonos 
uborkatermesztés technológiájának 2002. évi indításához (3.5).

A tartósítóipari feldolgozású zöldségfélék betakarításának komplex gépesítése 
területén (3.6) a RÓNA Szövetkezet és a KITE Rt. megteremtette a betakarító- és 
előkészítő gépek használati-érték vizsgálatának, valamint a csemegekukorica és konz- 
ervparadicsom termeléstechnológia kialakításának feltételeit. Közreműködésükkel 
elkészültek a zöldségnövények termeléstechnológiai kiadványai.

Programunk jelentős gondot fordít a zöldségtermesztés sikerességét döntően 
befolyásoló post-harvest fejlesztésére. A téli tárolású zöldségfélék termesztésének 
(3.7) technológiai és gépesítési fejlesztésére került sor a RÓNA Szövetkezetben. Az 
ÁRPÁD AGRÁR Rt. a friss fogyasztású zöldségfélék (3.8) feldolgozásának területén 
a válogatási és csomagolási megoldások vizsgálatához készített elő variációkat. A 
RÓNA Szövetkezet a zöldségfélék helyi tartósítási megoldásának fejlesztéséhez (3.9) 
fajtasorokat állít be a szárítási kísérletekhez.

4. Technológiai fejlesztések

A program keretében az FVMMI vezetésével ígéretes gépek használati érték 
(szántóföldi) méréses vizsgálatára került sor, és folyamatosan végezzük műszaki-gaz
daságossági elemzések segítségével a technológiák fejlesztését. Az eredményeket 
nyomtatásban, mintegy 1000 példányban adjuk át a gazdáknak, termelőknek. A beszá
molási időszakban 4 gép használati-érték vizsgálatára és 2 technológia kialakítására 
tettünk ígéretet (sarokpontok), amelynek nyomdai, avagy nyomdára előkészített vál
tozatait részletes jelentésünk tartalmazza. Az említett konkrét eredményeket a 3. fela
datcsoportban tervezett kísérletek, mérések felhasználásával nyerjük, a gépek és tech
nológiák folyamatban lévő vizsgálatának befejezésével.

5. Gépfejlesztések

Programunkat a mezőgazdasági gépgyárakkal közösen végzett fejlesztések teszik 
teljessé, hiszen így tudjuk a technológiai „lyukakat” betömni úgy, hogy közben 
külföldön is értékesíthető gépeket kapunk. A beszámolási időszakban a megjelölt 
gépek fejlesztése (6 gép) elkezdődött, három gyártó vállalat (OPTIGÉP Kft., 
AUD1TKER Kft., FARMGÉP Kft.) által. A tanulmányterveket sarokpontként jelöltük 
meg, így azok jelentésünk második részében részletesen megtalálhatók.
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A második napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a Nyugat-magyar
országi Egyetem által szervezett konzorcium által elnyert NKFP kutatás feladatairól.

Egyebek keretében Láng Zoltán tájékoztatást adott az EurAgEng 2002. szervezési 
előkészítéséről.

Rövid szünet után zárt ülésre került sor a napirend harmadik pontja szerinti 
programra.

Dimény Imre tájékoztatást adott az MTA vezetőségválasztás előkészítéséről, ill. 
az Agrártudományi Osztály tisztújítási tévéiről.

Dimény Imre 9 ciklus, vagyis 27 év után bejelentette visszavonulását az AMB 
elnöki tisztségéből. Erre való tekintettel titkos szavazással felmérést készítettünk a le
endő elnök aspiránsok kijelölése céljából. Végül közfelkiáltással Dimény Imrét örö
kös tiszteletbeli elnöknek választottuk.

7.2.13. 2002. szeptember 12. Bábolnai Ménesbirtok, Bábolna

Napirend

1. A Bábolna Rt. tevékenysége és jövőbeni szerepe
Előadó: Nagy Frigyes elnök-vezérigazgató

2. Az IKR Rt. feladatai a mezőgazdaság fejlesztésében
Előadó: Szaxon Attila vezérigazgató

Az első napirendi pont keretében Nagy Frigyes rövid tájékoztatást adott a 
Bábolnai Rt. helyzetéről. A tevékenységről és a jövőbeni szerepről a bizonytalan tula
jdonosi szerepek miatt jelen körülmények között nem tárgyaltunk. Ezzel szemben 
üdvözlő beszédeket hallgattunk meg Dimény Imre 80. születésnapja alkalmából, majd 
Nagy Frigyes a Bábolna Rt., Antos Gábor az IKR Rt. és Balogh Csaba a KITE Rt. 
nevében adott át ajándékokat az ünnepeknek.

A második napirendi pont keretében Antos Gábor műszaki igazgató tartott 
előadást.

A vetített képes előadás kiemelte az IKR Rt. szerepét a hazai mezőgazdasági ter
melésben, gép-eszköz, vetőmag, műtrágya és növényvédőszer forgalmazásban.

Az integrátori szerep sikeres ellátása érdekében a regionális irányító központok 
mellett országos üzlethálózat kiépítését kezdték meg. A hazai tevékenység mellett 
igyekeznek fenntartani a külföldi üzleti jelenlétet is, természetesen elsősorban Közép- 
és Kelet Európában (Jugoszlávia, Románia, Ukrajna, Oroszország, Üzbég Köztársaság).

Az előadást követően kérdések, hozzászólások hangzottak el (Neményi M., 
Balogh Cs, Tóth L., Fenyvesi L., Láng Z.,)

Balogh Csaba hozzászólásában felhívta a figyelmet a közelgő EU csatlakozás 
agrár-műszaki kihívásaira, várható következményeire. A felkészülési idő nagyon 
lerövidült, a három nagy integrátor (IKR, KITE, AXIÁL) vevői köre nagymértékben 
csökkenni fog!
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Láng Zoltán beszámolt a sikeres EurAgEng 2002. kongresszusról, ahol a 340 
résztvevőből 45 magyar volt.

Az ülést követően megtekintettük a Bábolnai Show rendezvényeit.

7.2.1.4. 2002. november 14. SZIE Gyöngyösi Főiskolai Kar, Gyöngyös

Napirend

1. Az MTA-AMB tanácskozójogú tagjainak megválasztása és az állandó meghívot
tak jóváhagyása.
Előadó: Szendrő Péter

2. Az MTA-AMB működési formája, az albizottságok megalakítása.
Előadó: Szendrő Péter

3. Tájékoztató a XXVII. 2003. januári tanácskozás előkészületeiről.
Előadó: Tóth László

A napirendi pontok megvitatása előtt egy perces néma felállással emlékeztünk 
Dohy János akadémikus, volt osztályelnökünk elhalálozása alkalmából.

Elnökünk gratulált frissen díjazott tagjainknak (Fenyvesi László: Akadémiai 
Szabadalmi dij, Beke János: MAE Szabó Gusztáv díj).

Az első napirendi pont keretében titkos szavazással 21 igen szavazattal, megvá
lasztottuk az elnökünk által előterjesztett 13 főt, a bizottság tanácskozási jogú tagjait:

Antos Gábor, Balogh Csaba, Grasseli Gábor, Hajdú József, Harsányi Zsolt, 
Horváth László, László Alfréd, Lengyel Antal, Patkós István, Püski János, Soós Pál, 
Takátsy Tibor és Vermes Pál.A választás eredményéről a meghívottaknak megbízó 
levelet küldünk.

Az állandó meghívottak 22 fős előterjesztett listáját a Bizottság négy fővel 
kiegészítve fogadta el, a következő lista szerint: Bak János, Benkő János, Dancs Gyula, 
Fodor Dezső, Fülöpp Géza, Gelencsér Endre, Gelencsér Tibor, Jeszenkszky Zoltán, 
Kaifás Ferenc, Katz Károly, Kerekes Benedek, Kovács Jenő, Komka Gyula, Lelkes 
János, Majsa Sándor, Marton István, Mészáros István, Németh Tamás, Sárdi Éva, 
Sinóros Sz.Botond, Szabó Imre, Szente Márk, Sziráki András, Sztachó-Pekári István, 
Tibold Vilmos, Varga János.

A második napirendi pont keretében az évi bizottsági ülések számáról (max. 8), 
az ülések esetenkénti kihelyezéséről (Nyíregyháza, Mezőtúr, Nádudvar, Bábolna), a 
bizottsági meghallgatásokról (max. 5 fő PhD hallgató) és a 70. évét betöltő tagjaink 
ötévenkénti köszöntéséről hangzott el tájékoztatás és javaslat. Az AMB hivatalos pro
gramja minden évben a januári K+F Tanácskozással kezdődik. A tanácskozás 
szervezési és végrehajtási munkálatainak elősegítése érdekében a hagyományok 
alapján kialakult szekciók számára a következő évtől állandó elnökséget választottunk:
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I. Szekció: Szántóföldi és Kertészeti gépesítés: Jóri J. István elnök, Csizmazia 
Zoltán, Láng Zoltán, László Alfréd, Szente Márk, Wachtler István;

II. Szekció: Állattartás és Takarmányfeldolgozás gépesítése: Csermely Jenó' 
elnök, Katz Károly, Komka Gyula, Patkós István, Tóth László

III. Szekció: Méréstechnika: Fekete András elnök, Farkas István, Faust Dezső, 
Sembery Péter, Szabó Gábor, Takátsy Tibor;

IV. Szekció: Alapkutatások: Sitkéi György elnök. Fenyvesi László, Neményi 
Miklós, Soós Pál, Vas Attila;

V. Szekció: Ökonómia: Husti István elnök, Balogh Csaba, Benkő János, Hajdú 
József

VI. Szekció: Erdészet, faipar: Horváth Béla elnök, Kovács Jenő, Marosvölgyi 
Béla, Sitkéi György;

VII. Szekció: Gépgyártás és műszaki kiszolgálás: Janik József elnök, Antos 
Gábor, Pálinkás István, Péter László, Vermes Pál;

VIII. Szekció: Megújuló energiák: Beke János elnök, Barótfi István, Kocsis Károly, 
Lengyel Antal, Patay István.

A Bizottság hatékony működése és működtetése érdekében Elnökünk javaslatára 
„Állandó Albizottságokat” alakítunk a következők szerint:

1. DSc albizottság: Szendrő Péter elnök, Csermely Jenő, Dimény Imre, Jóri 
J.István, Sitkéi György

2. Junior albizottság: Beke János elnök, Csizmazia Zoltán, Horváth Béla, Pálinkás 
István, Vas Attila.

3. Senior albizottság: Janik József elnök, Bölöni István, Patkós István, Szüle 
Zsolt, Soós Pál

4. Publikációs albizottság: Fekete András elnök, Kocsis Károly, Patay István, 
Sembery Péter, Takátsy Tibor

5. Külkapcsolati albizottság: Neményi Miklós elnök, Fenyvesi László, Faust 
Dezső, Szabó Gábor, Wachtler István

6. Rendezvény albizottság: Tóth László elnök, Hajdú József, Husti István, Láng 
Zoltán, Szente Márk. Az FVMMI mindenkori igazgatója és a SZIE Gépészmérnöki 
Kar mindenkori Dékánja társelnökök (jelenleg: Fenyvesi László és Beke János).

A harmadik napirendi pont keretében Tóth László tájékoztatást adott a K+F 
Tanácskozás előkészületeiről és tervezett programjáról. A korábbi programokon túl
menően, a második nap kezdő programja a kiemelt téma kerekasztal konferenciája 
lesz, az előadások után a posztereket zsűrizzük és jutalmazzuk, majd a program 
zárásaként a köztestületi tagok számára rövid ülést tartunk, amelyet minden évben 
meg kívánunk ismételni. Az elnök bejelentette, hogy a plenáris ülés fő témája 2003- 
ban a mg-i műszaki kultúra helye, szerepe és feladatai az EU csatlakozás időszakában. 
Főelőadó Németh Imre miniszter, korreferálók: Fenyvesi László és Beke János.
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A negyedik napirendi pont keretében elnökünk rövid tájékoztatást adott a jövő 
évi munkatervvel kapcsolatban és témajavaslatokat kért az idei utolsó ülésünkig 
(december 12. SZIE Gödöllő) Ezen ülésre kér 1-2 oldalas programot is az állandó 
albizottságok elnökeitől.

A társ Osztálybizottságokkal való együttműködés érdekében néhány tagunkat 
állandó meghívottként delegáltuk: Tóth László, Jóri J. István, Láng Zoltán, Szüle Zsolt. 
Egyúttal felkértük Sitkéi Györgyöt a Műszaki Osztály és az AMB közötti kapcsolatok 
erősítésére. Az Ökonómiai bizottságban az AMB-t Dimény Imre örökös elnökünk 
képviseli.

7.2.1.5. 2002. december 12. Szent István Egyetem, Gödöllő

Napirend

1. Az MTA-AMB 2003. évi ülésezési terve és a kiemelt témakörök kijelölése
Előadó: Szendrő Péter

2. Az Albizottságok programjainak előterjesztése
Előadók: Szendrő Péter, Beke János, Janik József, Fekete András, 

Neményi Miklós, Tóth László
3. Tájékoztató a XXVII. 2003. januári K+F Tanácskozás programjáról

Előadó: Tóth László
4. Patkós István, Mészáros István és Tibold Vilmos születésnapi köszöntése 

Köszöntőt mond: Szendrő Péter

A napirendi program megkezdése előtt Elnökünk kiosztotta a megbízóleveleket.

Az első napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a jövő évi tervekről, ülés
rendről. Ezek szerint februárban és márciusban valamint a nyáron (június- augusztus ) 
nem tervezünk ülést. Az üléseket általában a gödöllői intézményekben tartjuk (Szent 
István Egyetem, Mezőgazdasági Gépesítési Intézet), de kihelyezett ülésekre is sor 
kerül (pl. Nádudvar, Mezőtúr, Nyíregyháza).

A programterv témajavaslatait a hozzászólások (Sitkéi Gy., Dimény I., Láng Z., 
Fenyvesi L., Szüle Zs., Sinoros Sz.B., Husti 1., Soós P., Mészáros I.) figyelem be véte
lével az alábbiak szerint gyűjtöttük össze:

az MTA-AMB tevékenységi köre (súlypontok)
- gépüzemeltetés, üzemfenntartás feladatai az új helyzetben

a szakmai érdekérvényesítés javítása a felsőoktatás és a K+F területén
- a birtokstruktúra és a termékszerkezet-váltás hatása a gépesítésre
- gépesítési stratégiák az EU csatlakozás tükrében
- a mezőgazdaság energetikai stratégiája a XXI. században.
- a precíziós mezőgazdaság agrotechnikai, műszaki és informatikai feladatai
- a gépészképzés helyezte az agrár-műszaki felsőoktatásban
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- a szaktanácsadás helyzete és lehetőségei az agrár-műszaki területen
- a terület/vidék/regionális fejlesztés hatása az agrár-műszaki területre
- a mezőgépgyártás és forgalmazás lehetőségei, követelményei az EU csatlako

zás tükrében
- az élelmiszer biztonság feladatai az agrár-műszakiak számára.

A felsorolt témákat szelektáljuk, pontosítjuk és az egyes javaslatokból 8-10 olda
las anyagokat készíttetünk később kijelölt teamekkel. Az elkészített anyagokat az 
AMB üléseken megvitatjuk.

Az AMB ülések szokásos programjain kívül akadémiai felolvasó, ill. együttes 
bizottsági üléseket szervezünk, továbbá meghallgatjuk a Széchenyi NKFP projektek 
időszakos beszámolóit.

Az MTA-AMB kommunikációjának fejlesztése érdekében elkészítetjük honla
punkat. Az első változatok megalkotására Gelencsér Endre, ill. Patay István vállalkozott.

A második napirendi pont keretében meghallgattuk az egyes Albizottsági elnö
kök ismertetőit.

A harmadik napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a XXVII. K+F 
Tanácskozás előkészületeiről. A 2003. 01. 21/22-én tartandó tanácskozásra 167 téma
javaslat érkezett, amelyekből 10 szekcióban 64 előadás fog elhangozni. A plenáris 
ülésen négy előadás - köztük az FVM miniszterének iránymutató előadása - hangzik 
majd el. A tanácskozáson ismét lesz kerekasztal vita és elsőízben poszter értékelés. A 
tanácskozás második napján kerül megtartásra az MTA AMB köztestületi taggyűlése.

A negyedik napirendi pont keretében első alkalommal került átadásra díszok
levél a 70/75/80 évet betöltő tagjaink számára (Patkós István, Mészáros István, Tibold 
Vilmos).

7.2.2 NAGYRENDEZVÉNYEK

A 2002-ben XXVI. alkalommal megrendezett tanácskozást a korábbi évek gya
korlatának megfelelően a Szervező Bizottság 2001. év májusában hirdette meg a 
kiemelt témakörök megjelölésével.

A beérkezett előadásoknak megfelelően 7 témakör vált megrendezhetővé, s így a 
munka a későbbiekben 8 szekcióban folyt.

A szervezéssel kapcsolatos tapasztalatok:
A szervező bizottsághoz beérkezett 179 téma közül, az előadók kérésének és a 

későbbi konzultációknak megfelelően 61 előadásként hangzott el.
Az intézmények meghívták külföldi együttműködő és testvérintézeteiket is és így 

22 külföldiek által bejelentett téma szerepelt, amelyek közül 12 előadásként hangzott 
el a szekcióban.

A tanácskozáson összesen 300-350 fő vett részt (a plenáris ülésen kb. 300 fő). 
Egy-egy szekcióban a látogatók száma 30-80 között változott. Egyes kiemelt és aktuá
lis témacsoportoknál 60-80 fő végig kitartott a szekció előadásai során és aktívan részt 
vett a vitában is.
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A tanácskozás előadásainak színvonala általában megfelelő volt, azonban érzékel
hető volt a kutatás anyagi forrásainak beszűkülése. Örvendetesen ez évben is sok fiatal 
doktorandusz és PhD hallgató mutatta be kutatási eredményeit.

Külön szekcióban biztosítottunk lehetőséget az elméleti témák előadói részére, 
ahol főként OTKA és nemzetközi együttműködésben folytatott kutatások eredményei
ről számoltak be. A tanácskozás idejére megjelent a 2001. évi előadások gyűjteményes 
kiadása. A tanácskozás időpontjára az előadások rövid, 10 soros összefoglalói gyűjte
ményesen az érdeklődők rendelkezésére álltak.

Erre az időszakra megjelent a 3 kötetes, minden előadást teljes terjedelmében 
bemutató kiadvány is, továbbá az előző évi tanácskozás válogatott előadásainak angol 
nyelvű kiadványa (Hungárián Agricultural Engineering).

7.2.3 JELENTŐSEBB PUBLIKÁCIÓK (KÖNYVEK)

Tóth László (szerk.): Elektronika és automatika a mezőgazdaságban. Szaktudás 
Kiadó Ház. Budapest, 2002

Sembery Péter: Mezőgazdasági anyagok mikrohullámú dielektromos jellemzői. 
Akadémiai Kiadó. Budapest, 2002

Fekete A.-Felföldi J.-Borsa B.: Kertészeti termények mechanikai és minőségi 
jellemzői. Mezőgazdasági Gépesítési Tanulmányok. No2/2002. FVM MI, Gödöllő

Csermely J.-Herdovics M.-Komka Gy.: Szemes termények korszerű tartástech
nológiái. Mezőgazdasági Gépesítési Tanulmányok. No3/2002. FVM MI, Gödöllő

Fenyvesi L.-Gockler L.-Hajdú J.-Husti I.-Magda S.-Szűcs I.-Udovecz G.: 
Fejezetek a mezőgazdaság műszaki fejlesztéséből Dimény Imre 80. Születésnapjára

7.2.4 KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK

Akadémiai Szabadalmi Díj: Fenyvesi László
MAE Szabó Gusztáv Díj: Beke János
EurAgEng elnökhelyettes: Láng Zoltán
Club of Bologna tagság: Láng Zoltán

7.2.5 KAPCSOLATOK A HAZAI ÉS KÜLFÖLDI KUTATÁSI 
ÉS OKTATÁSI INTÉZMÉNYEKKEL

Az Agrár-Műszaki Bizottság a következő hazai kutatási és oktatási intézmények
kel tart közvetlen kapcsolatot:

Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, Budapest
Szent István Egyetem, Gödöllő
Debreceni Egyetem, Debrecen
Szegedi Tudományegyetem, Szeged
Kaposvári Egyetem, Kaposvár
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Veszprémi Egyetem, Keszthely
Nyugat-Magyarországi Egyetem, Sopron-Mosonmagyaróvár
FVM Mezőgazdasági Gépesítési Intézet, Gödöllő
Nyíregyházi Főiskola, Nyíregyháza
Tessedik Sámuel Főiskola, Szarvas-Mezőtúr

A külföldi kutatási, oktatási intézményekkel Bizottságunk tagjain keresztül tartjuk 
a kapcsolatot. Ezek felsorolásától a terjedelmi korlátokra tekintettel eltekintünk.
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7.3. ÁLLATORVOS-TUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

Albizottságok: 1. Oltóanyag és diagnosztikai albiztottság, 2. Salmonella albizott
ság, 3. Elelmiszerhigiéniai albizottság, 4. Gyógyszertani-toxiko
lógiai albizottság, 5. Környezetvédelmi és Takarmány-toxiklógiai 
albizottság

7.3.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.3.1.1 2002. január 21-24.
Akadémiai beszámoló szakülések

A Bizottság 2002. január 21. és 24. között 28. alkalommal tartotta meg a Szent 
István Egyetem Állatorvos-tudományi Karán az állatorvos-tudomány egészét felölelő, 
akadémiai beszámolókat. E beszámolókon a kutatók a megelőző időszakban végzett 
kutatásaik fontosabb eredményeit mutatták be, illetve vitatták meg. Összesen 102 elő
adás, referátum hangzott el hat (állathigiénia-genetika- takarmányozástan; bakterioló- 
gia-immunológia-virológia; parazitológia-halkórtan; élelmiszerhigiénia; élettan-bio- 
kémia-morfológia; klinikai kutatások- gyógyszertan-toxikológia) szekcióban. Az elő
adások időtartama 10 perc volt, a vitákra pedig 5 perc állt rendelkezésre. Az akadémiai 
beszámolók lehetőséget biztosítottak a kutatási eredmények ismertetésére, számos 
fiatal, pályakezdő kutató, Ph.D.-diák bemutatkozására stb.

A beszámolókat és a vitát az adott terület szakembereiből álló, a Bizottság által 
előzetesen felkért elnökök vezették, illetve bizottságok értékelték. Az előzetesen bekül
dött összefoglalókat, szekciók szerint, az Országos Állategészségügyi Intézet jóvoltá
ból füzetekbe foglalva nyomtatásban is megjelentettük és azt az érdekeltek a beszá
molók előtt kézhez kapták. A beszámolók jó képet adtak a legfontosabb hazai állat
egészségügyi kutatásokról, az elért eredményekről. A viták elősegítették egymás kuta
tási eredményeinek a megismerését, a kutatók, kutatóhelyek közötti együttműködést.

Az előadásokat és a vitákat követően az egyes szekcióülések bizottságainak a 
titkárai az elhangzottakról az előadások címének és a szerzőknek a megjelölésével 
rövid, a legfontosabb eredményeket tartalmazó összefoglalásokat készítették. Ezek az 
összefoglalók a Magyar Állatorvosok Lapjában (2002. 124. 507-512 és 626-638.) 
nyomtatásban is megjelentek.

7.3.1.2 2002. április 9.

Napirend

1. Állásfoglalás két MTA Doktora (Szabó József és Rafai Pál) pályázatról 
Előterjesztők: Nagy Béla és Varga János

2. Javaslatok az MTA Állatorvos-tudományi Bizottság bioterrorizmussal kapcsola
tos állásfoglalásához
Előterjesztő: Hajtás István
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ad 1
a) Szabó József: „A tápanyagok szerepe a hipofízis-mellékvese tengely működésének 

a szabályozásában” című értekezésének referálását Mézes Miklós (SZIE, Mező
gazdaságtudományi Kar, Takarmányozástani Tanszék, Gödöllő, az MTA Doktora), 
Húsvéth Ferenc (Mezőgazdaságtudományi Kar, Keszthely, az MTA Doktora ) és 
Kutas Ferenc (SZIE Állatorvos-tudományi Kar Élettani és Biokémiai Tanszék, az 
MTA Doktora) végezték. A pályázó doktori habitusának a vizsgálatában az érteke
zés témája miatt az MTA Állattenyésztési és Takarmányozástani Bizottsága négy 
tagja is részt vett.
Mindhárom előterjesztő az értekezésben foglaltak és a pályázó eddigi szakmai 
munkája alapján az értekezés eljárásra bocsátását javasolta. A Bizottság 85,9%-os 
szavazati aránnyal az értekezés eljárásra bocsátását javasolta.

b) Rafai Pál: „Termelésorientált környezet-élettani vizsgálatok” címmel benyújtott 
értekezését Bokori József (SZIE Állatorvos-tudományi Kar, az MTA Doktora) és 
Kassai Tibor (SZIE, Állatorvos-tudományi Kar, az MTA Doktora) referálta.
Mindkét előterjesztő az értekezést és a pályázó eddigi szakmai munkáját értékes
nek találta és a pályázat eljárásra bocsátását javasolta. A Bizottság az értekezés el
járásra bocsátását javasolta 90,4%-os szavazati aránnyal.

ad 2
A Bizottság megtárgyalta a bioterrorizmus állategészségügyet érintő vonatko

zásait és ezzel kapcsolatban az alábbi állásfoglalást fogadta el.

- A Bizottság egyetért a biológiai hadviselés és a bioterrorizmus eszközeként fel
használható kórokozók és toxinok CDC szerinti rangsorolásával azzal a 
kiegészítéssel, hogy a Nemzetközi Állategészségügyi Hivatal (OIE) „A” jegy
zékén szereplő olyan fertőző betegségek kórokozóival is számolni kell, amelyek 
ellen hatékony immunitás nem létesíthető (pl. afrikai sertéspestis) vagy a jelenleg 
hatályos EU előírások a vakcinák felhasználását tiltják (pl. ragadós száj-és köröm
fájás, klasszikus sertéspestis).

- A Bizottság fontosnak tartja, hogy az állatorvosi alap- és továbbképzés keretében 
a fertőző betegségek oktatásában kapjon kiemelt figyelmet a bioterrorizmus 
eszközeiként felhasználható legjelentősebb kórokozók (betegségek) járványügyi, 
élelmiszerhigiéniai, igazgatási és közegészségügyi vonatkozásainak ismertetése.

- Biológiai eredetű terrortámadás vagy annak gyanúja esetén az emberi élet védelme 
elsőbbséget élvez, ezért az állatorvosok - orvosi ismereteik birtokában - a soron 
kívüli járványügyi és technikai segítséget az egészségügyi szolgálat helyi szervei
nek adják meg.

- Az Országos Állategészségügyi Intézetben (OÁI) és az Országos Élelmiszer-vizs
gáló Intézetben (OÉVI) meg kell teremteni a CDC besorolás szerint „A” és „B” 
csoportba tartozó kórokozók (és toxinok) okozta betegségek gyors és pontos diag
nosztikájának személyi és tárgyi feltételeit.
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Az FVM, az OÁI, az OÉVI és az Állatgyógyászati Oltóanyag-, Gyógyszer- és 
Takarmány-ellenőrző Intézet (ÁOGYTI) szakembereiből négy-hat fős olyan sza
kértői csoportot (járványügyi és diagnosztikai készenléti egységet) kell létrehozni, 
amely csoport állatbetegségek vagy zoonosiosok kórokozóival elkövetett terrortá
madás esetén az illetékes főhatóság döntéshozó munkáját segíti.

Biológiai tenortámadás gyanúja vagy megállapítása esetén az adott fertőző beteg
ségre vonatkozó leküzdési szabályokat és /vagy az FVM által kiadott ún. „készen
léti tervekben” előírtakat kell betartani.

Az országos tiszti főorvos és az országos főállatorvos - szakértők bevonásával - 
legalább évente egyszer elemezze a zoonosisok előfordulásának hazai és európai 
(világ) helyzetére vonatkozó adatokat, valamint a biológiai hadviselés és a bio-ter
rorizmus tárgykörében született nemzetközi állásfoglalásokat, ajánlásokat. Tegye
nek javaslatot a betegség felderítő (monitoring, surveillance) programok kialakí
tására és az aktuális veszélyt jelentő zoonotikus betegségek gyors és pontos diag
nosztikájának megteremtésére.

A Bizottság

~ hangsúlyozza, hogy a biológiai terrorizmus eszköztárába tartozó kórokozók (be
tegségek) gyors és pontos diagnosztikájának megteremtése, valamint az ellenük 
való hatékony védekezés elveinek kidolgozása („készenléti terv, készenléti útmu
tató/ forgatókönyv”) a mindennapi járványmegelőzést is szolgálja.

~ megfontolandónak tartja az ÁNTSZ megyei (fővárosi) intézetei, a megyei (fővá
rosi) Állategészségügyi és Élelmiszer Ellenőrző Állomások (ÁÉEÁ), valamint 
megyei (fővárosi) Katasztrófavédelmi Igazgatóságok bevonásával helyi készenléti 
tervek kidolgozását, továbbá közös szimulációs gyakorlatok végrehajtását a bioló
giai hadviselés eszköztárába tartozó zoonosisok fellépésének esetére.

" kiemelten fontosnak tartja a megyei (fővárosi) AEEA-k járványmegelőző és- elfo
jtó tevékenységéhez szükséges technikai eszközök (üzemképes fertőtlenítő gépjár
művek, fertőtlenítésre alkalmas ködgenerátorok, a mintavételt végzők részére 
magas biztonsági fokozatú védőruházatok, mintavételi eszközök, fertőtlenítőszer 
tartalékok stb.) biztosítását.

~ javasolja az ÁOGYTI telephelyén olyan állami járványvédelmi vakcina- és gyó
gyszer tartalék létesítését, amely a CDC besorolás szerinti „A” csoportú állat
betegségek vagy zoonosisok esetén felhasználható (pl. lépfene vakcina, lépfene és 
tularaemia ellenes antibiotikumok).

' indokoltnak tartja az Országos Állategészségügyi Intézetben (OÁI) olyan két- 
három fős járványügyi figyelőcsoport felállítását, amelynek tagjai folyamatosan 
követik és elemzik az új vagy az újonnan megjelenő fertőző állatbetegségekre és 
zoonosisokra (emerging, re-emerging infections), valamint a biológia hadviselés
re, bioterrorizmusra vonatkozó legújabb tudományos eredményeket. A hazai 
szempontból veszélyt jelentő betegségekről vagy tendenciákról, az OÁI igazgató
ja legalább félévente írásban tájékoztassa a főhatóságot.
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- indokoltnak tartja a megyei (fővárosi) ÁÉEÁ-k alkalmazásában álló járványügyi 
szakállatorvosok részére a bioterrorizmus témakörében évenként továbbképző 
(ismeret felfrissítő) előadások megtartását.

- fontosnak tartja a járványügy első vonalában dolgozó állatorvosok Magyar Álla
torvosok Lapján keresztül való rendszeres tájékoztatását is a bioterrorizmus őket 
érintő vonatkozásairól.

- javasolja, hogy a 42/2001. (VI. 15.) FVM rendelet mellékletében katasztrófavédelmi 
feladatok ellátására kijelölt földművelésügyi és vidékfejlesztési szervek között az 
OAI is szerepeljen a korábban már miniszteri rendelettel megszüntetett Békéscsabai, 
Miskolci és Szombathelyi Állategészségügyi Intézet helyett.

- úgy ítéli meg, hogy az állatállományokat is fenyegető biológiai terrortámadást, 
annak súlyosságától függően és a jelenlegi jogi szabályozás szerint, polgári védel
mi szempontból veszélyhelyzetnek vagy katasztrófahelyzetnek kell tekinteni és a 
felkészülés (megelőzés), valamint a kárelhárítás és -felszámolás feladatait ennek 
figyelembevételével kell meghatározni.

Az állásfoglalást a Bizottság megküldte az FVM Állategészségügyi és Élelmiszer- 
Ellenőrzési Főosztály vezetőjének (Dr. Németh Antal). A Főosztály a javaslatokat kö
szönettel fogadta, de az abban foglaltak megvalósítására eddig gyakorlati lépések nem 
történtek.

7.3.1.3 2002. október 22.

Napirend

1. Az újjáválasztott Bizottság tisztségviselőinek és az albizottságok vezetőinek a 
megválasztása.

2. Tájékoztató és állásfoglalás az Állatorvos-tudományi kar új egyetemi integráció
ban való részvételéről (előterjesztő: Solti László).

3. Munkaterv összeállítása.
4. A 2003. évi akadémiai beszámolók előkészítése.

ad 1
Az ülést Kovács Ferenc nyitotta meg és vezette a Bizottság tisztségviselőinek 

újjáválasztásáig. Ismertette a Bizottság újjáválasztásának a körülményeit, köszöntötte 
az új Bizottságot. Szavazatszedő Bizottság: Solti László (elnök), tagok: Hajtós István, 
Harrach Balázs.

Kovács Ferenc javaslatot tett a Bizottság vezetőségére.
A szavazás eredménye alapján a Bizottság elnöke: Varga János, alelnökei: Nagy 

Béla és Rafai Pál, titkára: Tekes Lajos
Ezt követően a Bizottság újjáválasztott elnöke vezette tovább az ülést.
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ad 2
Solti László ismertette az eddigi integrációból való kiválás és az új integrált egye

tem létrehozási szándékának előzményeit, okait, a lehetséges megoldásokat (a kiválás 
indokait és a határozati javaslatot a Bizottság tagjainak kiosztott melléklet tartalmazta).

A vita során az alábbiak hangzottak el.

A kiválási szándék érthető, innen most már nem lehet visszakozni. Jó volt a rádió 
nyilatkozat, az ellenérdekeltek is elismerték, hogy a felvetett kérdések jogosak. Az 
előterjesztést a Bizottság hagyja jóvá (MJ).

A kiválás előkészítő szakaszában vagyunk, eddig a kar belügye. Helyes volt a 
kamarai vélemény kikérése. Többször megszűnt már a kar önállósága, a működési 
zavarok, a távolság stb. miatt akkor is jelentkeztek. Alternatívákban kell gondol
kodni, az önálló egyetem létrehozásának az esélye kicsi. A lényeg az, hogy az új 
szervezeti forma legyen előnyösebb, mint a régi volt. A SZIE vezetése ezzel a dön
téssel nem ért egyet, leírta a véleményét az OM-nek és a Kormánynak, a döntést 
is rájuk bízta. Állást kell foglalni. Hatáselemzést kell csinálni, abban megindokol
ni miért lesz jobb az új egyetem, mint a régi volt. Sok témakört elvitt más szerve
zet, egyetem, illetve kar (állatjelölés, élelmiszerbiztonság stb.) Az új integrációt a 
kertészekkel együtt kell előterjeszteni és az Osztály elé vinni (KF).

A kb. 350 milliónyi befizetésért a Karok nem kapnak semmit. Bürokratikus, lassú 
az egyetem működése, olyan ez mint korábban a tsz-esítés volt. Két területen tel
jes vertikumot tudunk adni (élelmiszer és a környezet, tájvédelem) (SL).

Az integrációhoz ígért pénzügyi támogatásból nem lett semmi. Az új egyetem is 
pénzbe fog kerülni, de talán nem ennyibe (RP).
Az állatorvoslás szerepét le kell írni az oktatásban, az élelmiszer ellátásban, az EU 
csatlakozásban stb. A megújulás lehetőségeit kell megmutatni az állategészségügy 
és az élelmiszerbiztonság jövője területén (KF).
Meg kell mutatni azt is miért jó az új integráció a kormányzatnak is (RM).
A Bizottság az új integráció megvalósítását egyhangúlag támogatta.

ad 3
A mikotoxinok szerepe a takarmányokban című anyag lényegében készen van, a 
jövő év márciusában-áprilisában tárgyalhatná a Bizottság (RP).

- Célszerű lenne az állategészségügyi intézetekkel együtt megtárgyalni a diagnosz
tikai módszerek egységesítésére teendő javaslatokat (MJ).

ad 4
A Bizottság az akadémiai beszámolókat 2003-ban is megszervezi, ideje: január 

20-23. A Bizottság elnöke és titkára tegye meg a beszámolók megtartásához szükséges 
előkészületeket (körlevelek kiküldése, az összefoglalók bekérése, az egyes szekciók 
előadásainak összefoglalóit tartalmazó füzetek összeállítása, kinyomtatása stb.).

107



7.3.1 .4 2002. október 29.

Napirend

Az ülés egyetlen napirendi pontja az volt, hogy az MTA Állatorvos-tudományi 
Bizottságának Oltóanyag- és Diagnosztikai albizottsága megtárgyalta az állategész
ségügyi intézetekben az egységes diagnosztikumok használatában és az eljárások 
értékelésében az együttműködés helyzetét.

Az ülésen az elnök az eddigi titkár Soós Tibor nagyarányú külföldi megbízatásai 
folytán azt javasolta, hogy a titkári funkciót a továbbiakban Tuboly Tamás kandidátus 
lássa el. Miután ezt a jelölt elfogadta, egyhangú döntéssel az albizottság titkára a jövő
ben Tuboly Tamás lesz.

Az ülésre meghívást kaptak a megszüntetett (békéscsabai és szombathelyi) állat
egészségügyi intézetek igazgatói is, mivel ők Kft-ként szintén végeznek diagnosztikai 
feladatokat.

Kimentette magát Nagy Béla és Hajtós István, az utóbbi írásban javasolta a koráb
bi szervezeti egység visszaállítását.

A vita során egyértelművé vált, hogy a hazai diagnosztikai intézetek 1929-1987. 
közötti harmonikus szervezeti egysége 1992-ben megszűnt. Az önállóvá vált intézetek 
közötti koordináció hiányzik, s a kereskedelmi előírások folytán nincs mód a diag
nosztikumok egy helyről és azonos minőségben való beszerzésére, mivel azt minden 
intézet az előirt rendelkezések szerint egymástól függetlenül végzi. Megszűntek az 
intézetek közötti rendszeres szakmai tapasztalatcserék is. Az éves jelentéseket nem 
összesítik, azt külön-külön az FVM-nek küldik meg.

A megmaradt intézetekben nagyban megszaporodott a vizsgálatok száma (az Or
szágos Állategészségügyi Intézetben duplájára nőtt, a debreceni intézetben a korábbi 
2-300.000-es vizsgálati szám helyett 2002. októberig már a 740.000-re vizsgálati szám
nál tartanak). A jelentősen megnövekedett számú vizsgálatokhoz nincs elég szakember.

A megszűnt két intézet volt igazgatói elmondták, hogy intézetük nem volt veszte
séges, most az intézetek helyett működő Kft-kben szabad kapacitás van, mivel ők álla
mi megbízásos vizsgálatokat nem végezhetnek.

Minden résztvevő egyetértett abban, hogy teljesen indokolt volt és ma is időszerű 
az MTA Állatorvos-tudományi Bizottságának a kérdésben kialakított 1996. évi 
álláspontja, azt kellene ma is alapul venni. Megengedhetetlen, hogy ebben a kis ország
ban működő 3 megmaradt állategészségügyi intézet között nincs szervezeti kapcsolat. 
Nem tudnak egymás műszerkapacitásáról és nincs munkamegosztás sem. Nehéz elkép
zelni, hogy a jelenlegi körülmények között meg tudjanak felelni a küszöbön álló EU 
akkreditációnak és a megnövekedett vizsgálati igényeknek.

Az albizottság javasolta, hogy a három érintett intézet igazgatója vitassa meg a 
helyzetet, s készítsenek a követelményeknek megfelelő működési és szervezeti szabá
lyzat tervezetet. Felmerült, hogy ezt ne az albizottságon keresztül, hanem közvetlenül 
juttassák el az FVM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztályához.
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73.1.5 2002. december 19.

Napirend

1. Tájékoztató az Aujeszky-féle betegségtől való mentesítés jelenlegi helyzetéről és a 
mentesítéssel kapcsolatos teendőkről
Előadó: Bálint Tibor mb. főosztályvezető

2. Állásfoglalás doktori értekezés (Gálfi Péter) eljárásra bocsátásáról
Előterjesztő: Nagy Béla

adl
A tenyészsertés-állományok Aujeszky-féle betegségtől való szervezett és pénzü

gyileg is támogatott mentesítése valójában 1997 végével indult meg. Akkor a tenyész- 
állományoknak kb. 33%-a volt Aujeszky-féle betegségtől (fertőzöttségtől) mentes. A 
korábban végzett mentesítés a már mentes állományok gyakori újrafertőződése, a men
tesítés állami támogatásának, valamint a sertéstartók anyagi érdekeltségének hiánya, 
továbbá az ágazat gyenge jövedelmezősége miatt csak nagyon lassan haladt.

A mentesítés szabályait, a mentesség elismerésének feltételeit stb. az 1997 július 
elsejével életbe lépett új Állategészségügyi Szabályzat tartalmazta. A Szabályzat a gE- 
ELISA-val negatív (nem fertőzött), de marker vakcinával oltott állományokat is fer
tőzéstől mentesnek ismerte el, a mentesítés meggyorsítása érdekében.

A fertőzött állományokat (ideértve a hízóállományokat is) 4 havonta ismételten 
vakcináztuk. A vakcina adta védettség mellett, az általános járványvédelmi szabályok 
betartása (az állományok zártsága, az állatok keverésének az elkerülése, megfelelő tele
pi rend fenntartása stb.) mellett elkerülhető a felnövő állomány fertőződése. A fertőzött, 
idős állatok termelési rend szerinti selejtezésével a fertőzöttség mértéke fokozatosan 
csökken, 1-2 év elteltével pedig az egész állomány gE-ELISA-val való vizsgálata alapján 
a még fertőzött (szeropozitív) állatok felismerhetők és az állományból való eltávolítá
sukkal a mentesség elérhető. A mentesítés kritikus pontjai: a választott malacok 3 hóna
pos kor körüli először történő vakcinázása (a manapság használatos maraker vakcinák 
után a matemalis védettség kb. három hónapos korig tart, ennek lejárta előtt a malacok 
eredményesen nem immunizálhatók), továbbá a fiatal kocasüldők vemhesítés kor körüli, 
illetve a frissen lefialt kocák időszakonkénti szerológiai vizsgálata annak ellenőrzésére, 
hogy az adott telepen a kocasüldők fertőződése valóban nem következett be. Ha a 
kocasüldők fertőződése az általános járvány megelőzési szabályok betartásával és a 
vakcinázással megelőzhető, akkor az állomány jó úton halad, a mentesség rövid idő alatt 
elérhető. Azokban az állományokban, ahol a kocasüldők jelentős része fertőződik, meg 
kell vizsgálni a vakcinázás rendjét, továbbá felül kell vizsgálni és szükség esetén módosí
tani kell a tartási és a higiéniai rendet, hogy a kocasüldők fertőződése elkerülhető legyen.

A mentesítés mind a kis-, mind pedig a nagylétszámú tenyészállományokban je
lentősen előrehaladt. A 2002. évi szeptemberi adatok alapján kislétszámú állományok 
a megyék többségében már mentesek vagy a fertőzöttség mértéke a kocalétszámra 
vonatkoztatva 0,7-3,7% között változott.
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A kb. 680 nagylétszámú tenyészsertés telep közül még kb. 100 fertőzött, ezek több
ségében (79 telepen) a mentesítés eredményesen halad, ezek a telepek féléven belül 
elérhetik a mentes státuszt, míg a maradék 21 telepen ismételt szerológiai vizsgálatok
kal és helyszíni ellenőrzésekkel kell tisztázni az előrehaladás hiányának az okait.

A még fertőzött kislétszámú telepeken a gazdákat meg kell győzni arról, hogy az 
állami támogatás igénybevételével mielőbb vágassák le még fertőzött tenyészkocáikat 
és fertőzéstől menteseket állítsanak be helyettük. Az előrehaladást nem mutató nagy
létszámú telepeken pedig célszerű megfontolni a kötelezően elvégzendő állománycse- 
rés mentesítést, a mentesítés mielőbbi befejezése érdekében.

A kislétszámú állományok vakcinázását a már mentes megyékben abba lehet 
hagyni, a nagylétszámú állományokban azonban mindaddig célszerű folytatni, amíg az 
egész megye, illetve nagyobb régiók mentessé nem válnak.

Az Aujeszky-féle betegségtől való mentesítésre vonatkozó tájékoztatást a Bizott
ság elismerőleg tudomásul vette.

További kérdések

Hogyan áll a fertőző betegségek és az élelmiszer higiénia, élelmiszerbiztonság 
területén az EU-val való jogharmonizáció? Egyeztetésen van. A rendeletek jelentős 
részét azonban át kell dolgozni vgy vannak szabályozva az egyes kérdések, ahogy azt 
az EU megkívánja, nem lehet megcsinálni a megfelelőségi táblázatokat stb. (BT).

Lesz-e pénz 2003-ban a jelenleg is folyó (Aujeszky-féle betegség, szarvasmarha- 
leukozis, IBR) mentesítési programokhoz (VJ)?

Az eddigi támogatások összege valószínűen biztosítható lesz a jövő évre is (BT).
Mi a helyzet a Magyar Állatorvos Kamará-ra vonatkozó jogszabállyal. Kiknek 

kell kamarai tagoknak lenniük, milyen jogosítványok maradjanak a Kamaránál, me
lyek lesznek a hatósági feladatok (VJ).

A Kamará-val változatlanul jelentős viták vannak a kamara szerepét, feladatait il
letően. A Kamara a magán állatorvosok szervezete kell hogy legyen, s az ennek meg
felelő feladatokat kell, hogy végezze (BT).

Az MTA Állatorvos-tudományi Bizottságának az elnöke, titkára és a fertőző be
tegségekkel, illetve élelmiszerhigiéniával foglakozó tagjai számos az FVM által meg
küldött jogszabálytervezetet véleményeztek szakmai szempontból 2002-ben is. Sajnos 
ezeknek a jogszabálytervezeteknek a testületi vagy akár szűkebb szakértői csoportok
ban való megvitatására az elfogadhatatlanul rövid (néhány napos) határidő miatt nem 
volt mód. így a Bizottság e tervezetekről vagy egyáltalán nem tudott véleményt mon
dani vagy az csak a legfontosabb kérdésekre szorítkozott.

ad 2
Gálfi Péter: „A bendőhámsejt-tenyészet, mint modell a sejtosztódás, a differen

ciálódás, a metabolizmus, a transzport és a baktériumtapadás tanulmányozására” című 
értekezését Gaál Tibor (SZIE Állatorvos-tudományi Kar, kandidátus) és Mézes Miklós 
(SZIE Mezőgazdaságtudományi Kar, az MTA doktora) referálta.
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Mindkét előterjesztő elismerte az értekezésben foglalt tudományos eredményeket 
és ezek, valamint a pályázó eddigi szakmai munkássága alapján az értekezés eljárásra 
bocsátását javasolta. A Bizottság a javaslattal 88,9%-os szavazati aránnyal értett egyet.

7.3.2 ELŐADÁSOK, VITAÜLÉSEK

Mészáros János akadémikus 75. születésnapja alkalmából 2002. május 21-én az 
MTA Agrártudományok Osztálya Állatorvos-tudományi Bizottsága és az MTA 
Állatorvos-tudományi Kutatóintézete ünnepi szakülést tartottak. Az ünnepeltet 
köszöntötte az Osztáy, Vizy E. Szilveszter az MTA elnöke és Harrach Balázs igaz
gató. Az ünnepség keretében adta át az OTDK elnöke, Szendrő Péter Mészáros 
Jánosnak a tudományos diákkörök szervezésében kifejtett álhatatos és eredményes 
tevékenységéért a „Tudással Magyarországért” c. kitüntetést.
Emlékelőadással tisztelték meg a jubilánst
Varga János, Nagy Béla, Palya Vilmos, Fodor László, Stipkovits László, Drén 
Csaba és mtsa (1. 10. fejezet)
A Magyar Állatorvosok Lapjában pedig ez alkalomból az alábbi cikkek jelentek 
meg (MÁL 2002. 124. 323-371):

Varga János: Hazai szarvasmarha-állományok mentesítése fertőző betegségektől, 

Stipkovits és mtsai.: Szarvasmarhák Mycoplasma bovis okozta fertőzöttségének a 
diagnosztikája antigénkereső ELISA próbával és szelektív differenciáló táptalaj 
segítségével,

Stipkovits László: A sertés Mycoplasma pneumoniája elleni védekezés lehetőségei, 

Molnár Tamás és mtsai: A sertés nephropathia-szindrómájának előfordulása Ma
gyarországon,

- Kecskeméti Sándor: A baromfibetegségek szerológiai kórjelzésének és az állomá
nyok szerológiai ellenőrzésének újabb lehetőségei,

Zarka Péter és mtsai: Circovírus kimutatása hazai galamb állományokban,

Eszterbauer Edith és mtsai: Morfológiailag nagyon hasonló kopoltyúparazita Myxo- 
bolus fajok elkülönítése restrikciós fragmentum eloszlás (PCR-RFLP) módszerrel,

Erdélyi Károly és mtsai: Toxoplasma gondii okozta járványos megbetegedés egy 
mókusmajom (Saimiri sciureus) állomámyban.

7.3.3 KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK

Kovács Ferenc az idei Köves napok alkalmából (2002. május 8-9) Köves-díjat 
(CEVA-Phylaxia) kapott.

Tekes Lajos a Bizottság titkára a SZIE rektorától címzetes egyetemi tanári kine
vezést vett át 2002. június 21-én.
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7.4 ÁLLATNEMESÍTÉSI, ÁLLATTENYÉSZTÉSI
ÉS TAKARMÁNYOZÁSI BIZOTTSÁG

7.4.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.4.1.1. 2002. február 13.

Napirend

1. Solti László az MTA Doktora (Génmódosított szervezetek szerepe és jelentősége 
az állattenyésztésben. Koreferátum: Génmódosított takarmányok szerepe és je
lentősége (Gundel János)

2. Állásfoglalás az MTA Doktora cím megszerzésére benyújtott kérelmekről (Vincze 
László, Szabó József)

3. A 2002. évi munkaprogram elfogadása
4. Egyebek

ad 1
A két előadásban kifejtésre került, hogy a népesség gyors növekedése és az 

élelmiszertermelés területi korlátozottsága szükségessé teszi olyan technológiák alkal
mazását, melyek fenntartható módon biztosítják a környezet védelme mellett az embe
riség javuló táplálékellátását. Kedvező lehetőséget biztosíthat ilyen vonatkozásban az 
új módszerekkel genetikailag módosított kisebb és nagyobb élő szervezetek tenyészté
se, termesztése. Solti László ismertette azokat a génmódosítási eljárásokat, amelyeket 
ma a tudomány alkalmaz, Gundel János pedig azt a helyzetet mutatta be, ami ebből a 
takarmányozáson keresztül a gyakorlatban megjelenik.

Az előbbieken kívül az előadók áttekintést adtak a téma hazai és nemzetközi 
helyzetéről, melyet a résztvevők, ki-ki saját szakmája szerint, bőségesen kiegészítettek.

ad 2
A bizottság megtárgyalta a két kérelmet és javaslatát az osztály felé továbbította, 

(részletesen lásd 5.4.3.)

ad 3
A bizottság elfogadta a 2002. évi munkatervét, azzal a fenntartással, hogy az őszi 

üléseket már az új bizottság fogja megrendezni. Határozat születetett az őszi tudomá
nyos nagy rendezvény témájáról.

ad 4
A bizottság aktuális információkat hallgatott meg aktuális kérdésekről, így többek 

között Dohy János akadémikus rövid áttekintést adott az új doktori szabályzatról.

112



7.4.1.2. 2002. április 30.

Napirend

1. Szűcs Endre - Wittmann Mihály - Gundel János: Állattenyésztés ökológiai hatásai 
2. Babcsány Ildikó: Integrált szennyezés-megelőzés és ellenőrzés az állattenyésztési 

ágazatban
3. Állásfoglalás az MTA doktora cím megszerzésére benyújtott kérelmekről
4. Egyebek

ad 1-2
A két előadás egyrészt tudományos, másrészt pedig a környezetvédelmi szakirá

nyítás és az EU integráció szemszögéből tekintette át az állattenyésztés ökológiai vo
natkozásait. A minden részletre kiterjedő rendkívül intenzív vitának a lényege úgy fo
galmazható meg, hogy a tárgykörben kevesebb tudományos és lényegesen több jogsza
bályi probléma vár megoldásra. Nem elég tiszták a fogalmak, nem elég egyértelműek 
a szabályozások, a szinkronizálás rendkívül nehéz. A megoldást valószínűleg az jelen
tené, ha a környezetvédelem mindennapos emberi igénnyé válna.

ad 3
A bizottság megtárgyalta Cseh Sándor kérelmét, és javaslatát továbbította az Osz

tály felé (részletesen lásd 5.4.3.).

ad 4
Az egyéb témák között megtárgyalásra került a választások előkészítése, valamint 

az őszi konferencia („Nemzetközi integráció és nemzeti identitás az állattenyésztés
ben”) előadóinak kiválasztása (Horn Péter, Szabó Ferenc, Mihók Sándor, Demeter Já
nos, Herpai Laura, Vajda László). Bejelentésre került, hogy a Gyepgazdálkodási Albi
zottság az új választások után önálló bizottságként folytatja munkáját. Ugyancsak be
jelentették, hogy Bozó Sándor, bizottságunk tagja, Horn Artúr díjat fog kapni a Magyar 
Állattenyésztők Szövetségétől.

7. 4.1.3 2002. szeptember 26.

Napirend

Az új összetételű bizottság tagjainak megválasztása
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7.4.1.4 2002. december 9.

Napirend

1. Megemlékezés =Dohy János akadémikusról és = Iváncsics János professzorról
2. A 80. éves Fekete Lajos professzor köszöntése
3. A november 5-i Nemzetközi integráció és nemzeti identitás az állattenyésztésben” 

c. tudományos konferencia ajánlásainak összeállítása
4. Egyebek

ad 1
A bizottság két közelmúltban elhunyt tagjának életéről és munkásságáról Gundel 

János, illetve Szabó Ferenc (Kovácsné Gaál Katalin, Tenk Antal) emlékezett meg.

Dohy János (1934-2002)

Mély megrendüléssel és szomorúsággal kell tudomásul vennünk, hogy Dohy Já
nos akadémikus, türelemmel viselt hosszú betegség után, örökre eltávozott. Jól tudjuk, 
hogy ez az élet, a természet kérlelhetetlen rendje, mégis a végső búcsú, nehéz és meg
rázkódtatással jár. Személyében egy példamutató szorgalmú, széles látókörű, nagy tu
dású, rendkívül segítőkész kutatót, professzort, jó barátot, egy igazán nagy magyar em
bert vesztettünk el.

Néhány éve megjelent önvallomásában írta le, hogy a magyar föld, a természet, a 
magyar paraszt és a mezőgazdálkodás szeretetét, életre szóló útravalóként, már szü
leitől megtanulta. Édesapja és nagyapja példája, Pallag és Kisvárda vonzása alapján 
alakult ki, végül is megvalósult korai meggyőződése, hogy mezőgazda lesz.

Iskoláit Kolozsváron, Keszthelyen, Debrecenben és Kisvárdán végezte, majd 
1952-ben vették fel az Agrártudományi Egyetem Állattenyésztési Karára. Itt találko
zott Horn Artúr professzorral, aki felfigyelve a fiatal egyetemista tudására és szorgal
mára, meghívta tanszékére tudományos gyakornoknak. Ez az első lépés egész életére 
szólóan meghatározta Dohy János pályafutását.

1957-től, előbb az Egyetemen, majd az Állattenyésztési Kutatóintézetben kezdte 
meg tudományos pályafutását (szarvasmarha-tenyésztési kutatások) és 1964-től kapcso
lódott be a rendszeres egyetemi oktatásba (Állatorvos-tudományi Egyetem, Állattenyész
tési Tanszék). Erre az időszakra esik előbb egyetemi doktori (Gödöllő, 1963), majd „A 
tejelő magyar tarka keresztezés! konstrukcióba tartozó RI ivadékcsoportok néhány érték
mérő tulajdonságának összehasonlító vizsgálata” című kandidátusi értekezésének a meg
védése (MTA, 1968). Ezen időszak kiemelkedő kutatási eredménye a Bozó Sándorral és 
Dunai Antallal közösen, az állami gazdaságok kiváló szakembereinek támogatásával, 
Horn Artúr vezetésével kialakított 50% jersey génarányú „tejelő magyar barna”, és a 
25% jersey génarányú „tejelő magyar tarka” fajta. A hazai gyakorlat (kutatói és termelé
si) szakemberei által egyszerűen csak Jersey klub”-nak nevezett kutatócsoport (Dohy, 
Bozó, Dunai, Kovács és Rada, Horn professzor vezetésével) korát messze megelőzően 
bizonyította a valódi „team-munka” hatékonyságát, az eredmények gyors elterjesztésével 
a termelésben, és megjelentetésével a hazai és nemzetközi tudományos irodalomban.
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1974. nyarán egészült ki tevékenysége tudományszervezési feladatokkal, ekkor 
került előbb tudományos főigazgazgató-helyettesként az Állattenyésztési Kutatóinté
zetbe (Herceghalom), majd 1976-ban a Kaposvári Mezőgazdasági Főiskolára, ahol az 
oktatáson kívül, kutatással, kutatásirányítással és nemzetközi kapcsolatokkal foglalko
zott. Ebben az időszakban is részese volt a Horn professzor által vezetett kutatócsoport 
munkájának, így részt vett a korszak egyik legjelentősebb tudományos eredményének 
kidolgozásában, a „hungarofríz” szarvasmarhafajta nemesítésében. Rendszeres tudo
mányos tevékenysége és egy hosszabb amerikai tanulmányút eredményeként több köz
leménye és könyve is jelent meg ekkor, melyek közül az „Állattenyésztési genetika” 
(1979) több díjat nyert, számára pedig, az Újhelyi-díjat hozta meg.

Horn Artúr nyugalomba vonulásakor, 1980-ban, hívták meg az Állatorvos-tudo
mányi Egyetem Állattenyésztési Tanszékének vezetői székébe, ahol négy évet eltöltve, 
többek között a biotechnika, a biotechnológia és „patogenetika” tárgykörével bővítette 
az oktatást és a kutatást. 1984-ben, „A szelekció korszerűsítése új tejelő szarvasmarha 
típusok kialakításában” c. disszertációjában összegezte korábbi munkásságának ered
ményeit, megszerezve ezzel az akadémiai doktori fokozatot.

Tizennyolc évvel ezelőtt, 1984-ben kezdődött el életének az a folyamatosan gyorsu
ló, felfelé ívelő szakasza, amelyet most a kegyetlen sors, idő előtt megszakított. Ekkor 
került ugyanis a Gödöllői Agrártudományi Egyetemre, régi „Alma Mater”-ébe, tan
székvezető egyetemi tanárként, az Állattenyésztéstani Tanszékre. Itt néhány év alatt, 
munkatársaival együtt, felépítette és megalapította az Állattenyésztési Intézetet (négy 
tanszékkel). Bekapcsolódott az egyetem vezetésébe is, ahol előbb tudományos és nem
zetközi ügyekért felelős rektorhelyettesként, majd a PhD képzés szervezésére létrehozott 
Tudományos Továbbképzési Intézet dékánjaként fejtett ki rendkívül aktív tevékenységet.

A ’90-es évek hozták Dohy János pályafutásának kiteljesedését a Magyar Tudo
mányos Akadémián. 1993-ban levelező, majd 1998-ban rendes taggá választották. Már 
korábban rendszeresen részt vett a tudományos minősítésben, tagja, később évekig el
nöke volt az Állattenyésztési és Takarmányozási Tudományos Bizottságnak, majd 
előbb az Agrártudományok Osztályának elnökhelyettesévé (1996), később elnökévé 
(1999-2002) választották. Tagja volt az MTA Elnökségének és az MTA Támogatott 
Kutatóhelyek Hálózati Tanácsának.

1996 óta, az általa irányított Alkalmazott Állatgenetikai és Nemesítési Tanszék 
munkájához illeszkedő akadémiai kutatócsoportot is vezette. Ezen időszak kutatásainak 
célja az volt, hogy széleskörű kooperáció bázisán, az új genetikai-biotechnológiai elvek 
és módszerek bekerüljenek az állatnemesítési stratégiákba (és természetesen az oktatás
ba), a nemzetközi versenyképesség fokozása érdekében. Munkásságának elismeréseként, 
2001. júniusában megkapta, a Szent István Egyetem Professzor emeritus kitüntetését.

Fontos feladatának tekintette a posztgraduális képzés sikerének elősegítését, ezért 
örömmel fogadta el a doktori és habilitációs bizottságokba szóló felkéréseket. Mind az 
öt hazai agráregyetem ilyen bizottságának munkájában részt vett, és az ott szerzett ta
pasztalatok birtokában dolgozott az Országos Doktori és Habilitációs Tanács tagjaként. 
Tagja volt a Magyar Akkreditációs Bizottság Agrártudományi Szakbizottságának is.
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Nemzetközi kapcsolatai ugyancsak rendszeresek és széles körűek voltak, köszön
hetően többek között kiváló angol, német és orosz nyelvtudásának. Mintegy 30 ország
ban tett rövidebb-hosszabb tanulmányutat, tartott előadásokat, működött szakértőként, 
vezetett konferenciákat. Kapcsolatai közül kiemelhető tevékenysége az Európai Állat
tenyésztők Szövetségében (European Association of Animál Porduction), melynek éves 
konferenciáin, 1970 óta, 38 előadás vagy más tudományos anyag szerzőjeként szerepelt. 
Részt vett a szövetség magyarországi kongresszusainak szervezésében (1970, 1986, 
2001). A szövetség elnökségének 1982-1988. között volt tagja (Council Member).

Szakmai publikációs tevékenysége rendkívül széles körű volt. Több mint 550 köz
leményének nagyobb része tudományos folyóiratokban látott napvilágot, a magyaron 
kívül, német, angol vagy orosz nyelven. 16 könyvet, illetve könyvrészletet írt, tudomá
nyos és népszerűsítő előadásainak száma szinte felbecsülhetetlen. Publikációs tevé
kenységének részeként fogható fel szerkesztői munkássága. A hazai tudományos lapok 
közül az Acta Agronomica Hungarica, a Hungárián Agricultural Research, az Állatte
nyésztés és Takarmányozás valamint a Tejgazdaság szerkesztőbizottságának, a nem
zetközi lapok közül, pedig a Livestock Production Science, az Egyptian Journal of 
Animál Science és az Animál Science Papers and Reports of Polish Academy of 
Science ún. Advisory Board-jának (Tanácsadó Testületének) volt tagja.

Tudományos, oktatási és közéleti tevékenységének jelentőségét húzzák alá azok a 
kitüntetések, amelyeket Dohy János kapott, így mindenek előtt a Széchenyi Díj (1996, 
megosztva) és az Akadémiai Díj (1976, megosztva), valamint a Wellmann- (1979), az 
Újhelyi- (1980) és a Lónyay (1994) Emlékérem, a „Pro re rustica rpomovenda” érem 
(MAE, 1995), továbbá a Gödöllő Agrártudományi Egyetem Emlékérme (1999), „A 
debreceni agrárfelsőoktatásért” Emlékérem (2002) és a „Tudással Magyarországért” 
jubileumi plakett (OTDT, 2002). Honoris causa doktori címet adományozott számára 
a Pannon Agrártudományi Egyetem (1994), a Debreceni Agrártudományi Egyetem 
(1997), a Debreceni Agrártudományi Egyetem (1997), a Nyugat-Magyarországi 
Egyetem (2001) és a Kaposvári Egyetem (2001).

Külföldi elismerései közül kiemelhető tiszteleti tagsága a Német Állattenyésztők 
Társaságában (Ehrenmitglied dér Deutschen Gesellschaft für Züchtungskunde, 1997), 
a Kiváló Szolgálatért Érdemérem („Distinguised Service Award”, Európai Állat
tenyésztők Szövetsége, 1999), és levelező tagsága a Firenzei Akadémián (Accademia 
dei Georgofili, Firenze).

Dohy János professzor közismert szorgalma még türelemmel viselt betegágyán is 
munkára késztette. Amíg ereje lehetővé tette, kapcsolatot tartott munkacsoportjával, 
részt vett különböző tervek előkészítésében, még lektorált, még fontos tanácsokat adott 
a későbbiekre. Nem búcsúként, hanem aktív résztvevőként. Tervei voltak. Szerette vol
na megírni élete történetét, eleget akart tenni meghívásainak, szerette volna tovább 
erősíteni fiatal munkatársai elkötelezettségét az annyira szeretett szakmában, a kutatás
ban, az oktatásban, hitét az emberekben.

Búcsúzni azokkal a szavakkal szeretnék Dohy János professzortól, amelyeket ő - 
ugyan másokról - írt le az Állattenyésztés és Takarmányozás jubileumi számában, 
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2002 tavaszán: egy „...fél évszázadot átívelő tömör számvetés olyan kutatási eredmé
nyeket sorol fel, amelyek értékes, időtálló „téglái” a magyar állattenyésztést szolgáló 
épületnek: az alkalmazott genetikai kutatások tárházának. Ezek a „téglák” újabb épü
letek alkotóelemeiként is felhasználhatók és hasznosítandók! Gyakran előfordul, hogy 
az épület elavul, de téglái - ha kitűnő minőségűek - újra és újra felhasználhatók..és 
„...emléket kell állítani a „téglák” megalkotóinak, akik közül - fájdalom - sokan már 
nem lehetnek közöttünk, akiknek nevét és munkásságát azonban nem szabad elfelejte
nünk! Napjaink rohanó tempója és információrobbanása nem feledtetheti azokat, akik 
maradandó értékkel járultak hozzá a magyar állattenyésztés fejlesztéséhez, példát mu
tatva az utánuk következő nemzedékek számára is.”

Kedves János! Köszönjük útmutató szavaidat, nem fogunk felejteni, nem fogunk 
elfelejteni.

Iváncsics János (1938-2002)

Iváncsics János a Sopron megyei Petőházán született 1938-ban. Szülei gazdálko
dók voltak. Két testvére: Dr. Ikvai (Iváncsics) Nándor 1988-ban bekövetkezett halála
kor a Művelődési Minisztérium Múzeumi Osztályának vezetője, Dr. Iváncsics József a 
Szekszárdi Szakszolgálati Állomás igazgatója.

Az általános iskolát szülőfalujában, a középiskolát Sopronban végezte. 1961-ben 
mezőgazdasági mérnöki diplomát szerzett Mosonmagyaróvárott a Mezőgazdasági 
Akadémián.

A diploma megszerzése után a Lajta-Hansági Állami Gazdaságban dolgozott, kez
detben gyakornokként, majd központi állattenyésztőként. Innen a Sátorhely-Bólyi Ál
lami Gazdaságba került hasonló beosztásba.

1963-ban pályázat útján került a Mosonmagyaróvári Agrártudományi Főiskola 
Állattenyész-téstani Tanszékére tanársegédnek. Ezzel indult az egy év híján 40 éves ta
nári pályája, melynek során végigjárta az egyetemi oktatói ranglétra minden fokát. 
1969-ben egyetemi adjunktusi, 1979-ben egyetemi docens, 1990-ben egyetemi tanár 
kinevezést kapott.

Az oktató munkája az általános állattenyésztéstan, az állatgenetika, a szaporodás
biológia és az állattenyésztési biotechnológia tárgyakra terjedt ki. Aktív kezdemé
nyezője és szervezője volt e tárgyak fejlesztésének. Nagyon sok hallgató diploma- és 
tudományos diákköri munkáját segítette. Számos hallgatója szép sikert ért el az orszá
gos és nemzetközi tudományos diákköri konferenciákon.

Példás oktatói tevékenysége mellett nagyon jelentős kutatómunkát is folytatott, 
melynek témakörei a következők: fejésélettani kérdések vizsgálata, fejéstechnológia 
vizsgálata, populációgenetikai vizsgálatok, biotechnikai kísérletek, genetikai marker- 
kutatások, tejtermelés-teljesítményvizsgálatok, az állati termék minőségbiztosítás stra
tégiái, tej kazeinfehérje típusok vizsgálata, a genetikai javítás lehetőségeinek kutatása, 
a nyerstej-minőség fejlesztése, a sárga magyar tyúk fajtafenntartó nemesítése.
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Hazánkban elsőként foglalkozott és ért el hasznosítható eredményeket a szarvas
marha ivarszabályozásban és a tehéntej kazein típusainak vizsgálatában.

Egyetemi doktori értekezést 1967-ben summa cum laude minősítéssel védte meg 
Gödöllőn. A szarvasmarha ivarszabályozás témaköréből készített kandidátusi érteke
zése alapján 1979-ben megkapta a mezőgazdasági tudományok kandidátusa fokozatot. 
Akadémiai doktori értekezését 1992. októberében védte meg.

Szakírói munkásságát 6 könyv és 238 magyar- és idegen nyelvű tudományos köz
lemény fémjelzi.

1993-2000 között vezetője volt „Az állati termék előállítás biológiai, technológiai 
és ökonómiai kérdései című doktori programnak. Ezen belül „A szarvasmarha termé
kek előállítása és feldolgozása” alprogramot irányította, és több mint húsz doktoran- 
dusz hallgató témavezetője volt.

Iváncsics Jánost már egészen fiatalon felelős vezetői feladatokkal bízták meg. Egy 
ciklusban oktatási-, két ciklusban tudományos dékánhelyettes, két ciklusban pedig dé
kán volt a Mosonmagyaróvári Mezőgazdaság- és Élelmiszer-tudományi Karon. 1987- 
től az Állattenyésztéstani Tanszék vezetője, 1995-től az Állattenyésztési Intézet igaz
gatója volt egészen haláláig.

Ezen beosztásaiban jelentősen fejlesztette a kar informatikai bázisát, korszerűsítet
te a kar szervezeti rendszerét. Nevéhez fűződik Óváron az élelmiszertudományi profil, 
és az ahhoz szükséges feltételek megteremtése. 2000-től a Nyugat-Magyarországi 
Egyetem általános rektor-helyettesi teendőit is ellátta, 2002-ben pedig megválasztották 
az egyetem rektorává.

Munkássága elismeréseként számos kitüntetésben részesült: Mezőgazdaság Kivá
ló Dolgozója (1975), MTESZ díj (1981), MAE Aranykoszorús Jelvény (1983) Kiváló 
Munkáért (1985), Újhelyi Imre Díj (1993), a Magyar Köztársasági Érdemrend Tiszti
keresztje (1998).

Iváncsics professzor úr széles körű oktató, kutató, vezető feladatai mellett jelentős 
szakmai közéleti tevékenységet is folytatott. így az Alpesi Országok Tejhigiéniai és 
Tőgyegészségügyi Munkabizottság (AFEMA) elnökségi tagja, a Mezőgazdasági Ta
nácsadók Nemzetközi Szervezetének tagja, a Nemzetközi Mezőgazdasági Szaktanács
adók (IALB) Bizottsági tagja, az Alpok-Adria Munkaközösség V. Mezőgazdasági Bi
zottság elnökségi tagja és az Állattenyésztési Munkabizottság tagja, az MTA Agrártu
dományok Osztály tanácskozási jogú tagja, az MTA Állattenyésztési Bizottságának tag
ja, az MTA VEAB Állattenyésztési Munkabizottságának elnöke, a Nyugat-Dunántúli 
Regionális Felsőoktatási Fórum elnöke, a Közép-Európai Dunamenti Országok Intéze
tének (IDM) tagja, a Bécsi Ökoszociális Fórum tagja, a Bécsi Agrártudományi Egye
tem (BOKU) vendégprofesszora, a Berlini Humboldt Egyetem vendégprofesszora volt.

Iváncsics János professzor a város, a megye kulturális életéért is sokat tett. Igazi lo
kálpatrióta volt. Kevesen ismerték hozzá hasonlóan Óvár és az Akadémia történetét. Büsz
ke volt a városára, sorsa összefonódott szeretett intézményével. Óvár és Keszthely sorsa 
30 évig közösen alakult és ebben Iváncsics professzor úr összekötő volt a két kar, a két vá
ros között. Mindig bátran kiállt a régi intézmények, azok hagyományai mellett, bátran, 
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harcosan képviselte érdekeiket. Rendkívül igazságos, nemes szívű, humánus ember volt, 
mindenkinek segített, mindenkihez mindig volt egy-egy biztató, kedves, jó szava.

Ezen szavai a jövőben is üzennek mindnyájunknak, de most már onnét a távolból, 
ahova elment.

ad 2
Mézes Miklós köszöntötte Fekete Lajos professzort, aki hosszú éveken keresztül 

volt bizottságunk tagja és akinek a bizottság levélben is gratulált.

Fekete Lajos professzor köszöntése 80. születésnapján

őszinte öröm és megtiszteltetés számomra, hogy egykori tanítványként és tanszékének 
jelenlegi vezetőjeként én köszönthetem a tanítványok és kollégák nevében Fekete La
jos professzor urat születésének nyolc évtizedes jubileuma alkalmából.

Fekete Lajos a hazai állattenyésztés és takarmányozás „nagy generációjának” tag
ja, annak a generációnak amely a II. világháború után, a „világégést” követően felépí
tett egy hazai és nemzetközi mércével mérve is méltán híres tudományos és szakmai 
műhelyt. Ebből a műhelyből került ki tudományunk számos kiválósága és hallgatóként, 
majd később kutatótanoncként ebben a szellemben nevelkedett a mi generációnk is.

Fekete Lajos professzor úr tudományos munkássága során két területen is 
maradandót alkotott. Alkotó éveinek első felében érdeklődésének középpontjában a 
sertéstenyésztés állt, amelynek során új fajták kialakítása, továbbá a pietrain sertésfaj
ta hazai honosítása fűződik nevéhez. A sertéstenyésztéssel kapcsolatosan kevesen 
tudják róla, hogy Ő állította össze az első tudományos igényű sertéstenyésztés jegy
zetet a Gödöllő Agrártudományi Egyetem állattenyésztő szakos hallgatóinak a múlt 
század hatvanas éveiben. Munkásságának második nagy fejezete a takarmányozástan
hoz kötődik, amelynek művelése során, a sertés faj iránti érdeklődése kapcsán ter
mészetes módon, elsősorban a sertések takarmányozásával vagy azon belül, kiemelten 
a sertések rostellátásval foglalkozott. Ezen a területen végzett tevékenysége alapján 
nyerte el a mezőgazdaság-tudomány doktora fokozatot is. A sertés takarmányozással 
kapcsolatos több évtizedes tapasztalatait aktív oktatói és kutatói munkától való vissza
vonulása során rendezte sajtó alá és jelentette meg könyv formájában is. Szükségesnek 
tartom azonban megemlíteni tudományos munkásságának ismertetése kapcsán azt is, 
hogy egyik úttörője volt hazánkban az enzimek alkalmazásának a takarmányozásban. 
Próbálkozásaikat akkor nem igazán ismerte el sem az ipar, sem a gyakorlat, de ennek 
ellenére eredményeikből, illetve kudarcaikból máig ható tapasztalatokra tettek szert a 
témában dolgozó kutatók, fejlesztők és felhasználók egyaránt.

A kutatás mellett Fekete Lajos professzor legendásan jó egyetemi előadó volt. 
Hallgatók generációi élvezhették a gödöllői karokon és néhány éven át a Közgazdaság
tudományi Egyetemen agrárközgazdász szakos hallgatói egyaránt a szakma szigorú 
szabályai szerint felépített, de számos saját tapasztalatán alapuló példával színesített 
előadásait. Számára, ahogy maga nevezte „tanárembernek lenni” nemcsak szakmai, de 
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erkölcsi princípium is volt, amely azt hiszem méltán ajánlható a fiatalabb generációk 
figyelmébe.

Fekete professzor immár tíz éve nyugállományba vonult és legnagyobb sajnála
tunkra ezzel egyidejűleg visszavonult minden egyéb szakmai-tudományos közéleti te
vékenységtől is.

Önkéntes elhatározását tiszteletben tartva, ugyan személyes jelenléte nélkül, de 
kritikus tekintetét magamon érezve ezúton szeretnék annak az akadémiai bizottságnak 
a tagjaként, amelynek évtizedeken keresztül a kollégák bizalmából maga is tagja volt, 
őszintén gratulálni születésének nyolc évtizedes jubileumához, mindannyiunk nevében 
azt kívánva, hogy további békés, boldog évtizedeket tölthessen el családja körében.

ad 3
A konferencia ajánlásait a bizottság elfogadta és annak szöveges része az 7.4.2.2. 

pontban olvasható.

7.4.2. A BIZOTTSÁG RENDEZVÉNYEI

7.4.2. 1. „Nemzetközi integráció és nemzeti identitás az állattenyésztésben” 2002. 
november 5. (A konferencián elhangzott előadások teljes szövege, angol 
nyelvű összefoglalókkal, megjelent az Állattenyésztés és Takarmányozás c. 
(51. évf. 2002. 5. 447-554 p.) szakfolyóiratban)

Az elhangzott előadások és kiállított poszterek

Horn Péter: Nemzetközi integráció és nemzeti identitás az állattenyésztésben

Vajda László: A magyar állattenyésztés kilátásai az egységesülő piac szorításá
ban

Bálint Tibor: Nemzetközi integráció az állategészségügyben és ennek hatása a 
magyar állategészségügyre

Szabó Ferenc-Sebestyén Sándor-Kovács József-Kukovics Sándor-Jávor 
András: Világfajták szerepe a minőségi tömeges árutermelésben

Mihók Sándor: A magyar fajták fennmaradásának szükségessége és esélyei a 
nemzetközi integrációban

Demeter János: A nemzeti tenyésztés és szervezeti keretei

Báder E.-Gyórkös I.-Bartyik J.-Báder P.-Kovács A.-Porvay M.: Holstein- 
fríz tenyészüszők marmagassági indexének alakulása születéstől tenyésztésbevételig 
(Poszter)
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Domokos Z -Tőzsér J.-Bujdosó M. -Zándoki R.-Szentléleki A.: A nemzetkö
zi kapcsolatok jelentősége a hazai charolais állomány nemesítési módszereinek fej
lesztésében (Poszter)

Györkös I.-Báder E.-Muzsek A.-Szili J.-Báder P.-Kovács A.-Kertészné Gy. 
E.: Előkészítés előtti kondíciók alakulása üszőknél és teheneknél a laktációk előrehal
adtával (Poszter)

Mihók S.-Lehel L.: A shagya arab kanca családjai (Poszter)

Mucsi L-Benk A.: A strucctartás helyzete Magyarországon (Poszter)

Sófalvy F.-Vidács L-Mucsi L: Az őshonos kendermagos magyar tyúk tartása 
(Poszter)

Virág Gy-Bősze Zs.-Bolet, GA magyar óriás nyúlfajta genetikai jellemzői és 
termelési mutatói(Poszter)

7.42.2. A bizottság ajánlásai a „Nemzetközi integráció és nemzeti identitás az ál
lattenyésztésben” c. konferencia alapján”, melyet, az előadások teljes 
szövegével együtt, eljuttatott valamennyi érdekelt kormányzati és tudo
mányirányítási szervezet illetékes vezetőjének.

Ajánlások a nemzetközi integrációban való részvételre, 
valamint a nemzeti identitás fenntartására az állattenyésztésben

A Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztályának Állatnemesíté- 
si, Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottsága, valamint a Magyar Agrártudományi 
Egyesület Állattenyésztők Társasága 2002. november 5-én „Nemzetközi integráció és 
nemzeti identitás az állattenyésztésben” címmel országos tudományos tanácskozást 
szervezett.

A tanácskozáson 200 főt meghaladóan vettek részt. Az előadásokat teljes terjede
lemben az „Állattenyésztés és Takarmányozás” c. folyóirat 2002. évi 5. száma közölte.

Az elhangzott előadások, illetve poszterek és a résztvevők véleménye alapján a ha
zai állattenyésztésben döntéshozó szervek, illetve gazdálkodó szervezetek számára 
ajánlásainkat az alábbiakban tesszük meg.

Nagy biztonsággal állítható, hogy a mezőgazdaságban, a vidékfejlesztésben 
hosszú távon fenntartható fejlődés állattenyésztés nélkül elképzelhetetlen. A hazai ál
lattenyésztés erózióját ma olyan mértékűnek tartjuk, hogy a folyamat csaknem megfor
díthatatlan, ami veszélyezteti a fenntartható fejlődést is.

Egy csaknem egész Európára kiterjedő integráció tevékeny részévé válik hazánk 
az uniós csatlakozással. A szorosabb, azonos szabályok mentén folyó tenyésztői, ter
melői tevékenység az egységes belső piac elvéből eredő korlátok megszűnése miatt a 
gyors fejlődés lehetőségét kínálja egyik oldalon, másfelől viszont korlátja a nemzeti sa
játosságok alkalmazásának.
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Kz állattenyésztési ágazatok közül a globális piaci versenynek leginkább kitett te
rületek a tejtermelés, a sertés-, a brojlercsirke-, a pulykahús-, valamint a tojástermelés. 
E területeken a fajták száma egyre csökken, de egyre nagyobb szelekciós bázis áll ren
delkezésre egy teljesen nyitott tenyésztés mellett. A globalizációnak jobban kitett állat
tenyésztési ágakban a honi tenyésztésnek lényegesen lecsökken a lehetősége ahhoz, 
hogy versenyben maradhasson.

A világfajták hazai tenyésztésének ennek ellenére megvannak az ésszerű indokai. A 
holstein szarvasmarha fajtát a világon mindenütt tejtermelési céllal tartják. A honi te
nyésztés a nyitottság révén olyan célpárosítást végezhet, amivel javíthat versenyképessé
gén, emellett olyan speciális tenyészcélt is kitűzhet és megvalósíthat - tej koncentráció, 
küllemi tulajdonságok, élettartam stb. -, mellyel nemzetközi szinten is kiemelkedhet.

Hasonlóképpen a sertés- és a baromfi-termékek előállítását is a világfajtákra, és a vi
lág élvonalát jelentő tenyésztési módszerekre indokolt alapozni annak érdekében, hogy 
versenyképességünket a nyitott európai piacon megőrizhessük, illetve fejleszthessük.

A tömeges árutermelés minőségi, piaci követelményeihez való igazodás érdeké
ben - különösen a versenynek nagyon kitett ágazatok esetében - erősíteni szükséges 
azokat az integrációkat, amelyek az állati termékpályát teljes körűen átfogják.

A hazai táj, a vidék kultúrállapotának megőrzése, a gyep- és szántóföldi mellékter
mék hasznosítás, a vidéki foglalkoztatás biztosítása és a speciális termékek előállítása ér
dekében különös hangsúlyt kell fektetni a korszerű gyepgazdálkodásra alapozható állat
tenyésztési ágazatok (húsmarhatartás, juhtartás, húshasznú lótenyésztés) fejlesztésére.

Világossá vált, hogy a tenyésztésben a nemzeti identitás megőrzésének a fő terü
leteként a hazai fajták jelölhetők meg, ami egyben biztosítani képes a fajok, fajták sok
színűségét, továbbá speciális és különleges termékek előállításának lehetőségét is.

A magyar állatfajták a nemzet tenyésztési munkájának generációkon átívelő ered
ményei. Megőrzésük, fenntartásuk nem lehet csak az egyén feladata, hanem más euró
pai országokhoz hasonlóan az érdemi állami feladatvállalás is elvárható. Meg kell ha
tározni a magyar kitenyésztésű állatfajták körét, és azt az EU illetékes szerveivel és 
szervezeteivel tudatosítani és elfogadtatni szükséges. Meg kell szerezni a fajtákra vo
natkozó védettséget, mert a jelenlegi helyzetben óriási a veszély a magyar állatfajták 
alapító törzskönyvének, a fajtatulajdonlásnak más államok általi kisajátítására.

Az elfogadtatás alapját a (90/427/EEC) Counsil directive, illetve a (92/353/EEC) 
Comission decision adja. A magyar fajták törzskönyvének vezetését a mellékelt lista 
alapján javasoljuk hazánk részére elfogadtatni.

A magyar háziállatfajták hasznosítására jelenleg is számos alternatíva kínálkozik. A 
kutatás és más lehetőségek támogatásával tudományosan fel kell tárni ezek értékét. To
vább kell keresni, hogy miként lehetséges e fajták termékeit (nem csak élelmiszerekről 
van szó) hungarikumok, kiemelkedő esztétikai és élvezeti, valamint táplálkozási értékű 
speciális termékek előállítására, tájmegőrzésre, a túrizmus szélesítésére felhasználni.

Az uniós agrárpolitikának szerves része a civil szervezetekre alapozott tenyésztés, 
amit alátámaszt, hogy elsősorban tagországi hatáskörben, de általánosan megengedett 
gyakorlat is (ún. nemzeti támogatási formában) a tenyésztés támogatása. A hazai gya
korlatot ennek mintájára ajánljuk megvalósítani.
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Mind a nemzetközi integrációban történő fokozottabb szerepvállalásunk, mind a 
hazai fajták tenyésztésének növekvő igénye, hosszabb távra szóló tenyésztéspolitikai 
irányelvek és szabályozók kialakítását, és ezeknek megfelelően állattenyésztésünk 
szervezeti kereteinek fejlesztését indokolja.

A levél melléklete

Az Európai Unió szabályai alapján magyarnak minősülő' fajtáink

1. Hazai tenyésztésű fajták, amelyeknek elismert szervezet vezeti a törzskönyvét 
(original stud book):
Magyar szürke szarvasmarha, Nóniusz ló, Gidrán, Furioso (mezőhegyesi félvér), 
Kisbéri félvér, Shagya arab, Magyar mangalica, Hortobágyi racka, Magyar tyúk
fajták színváltozatai, bronzpulyka és magyar lúd fajtái, Magyar parlagi szamár

2. Nemzetközi szövetségek által elismert fajták, amelyeknek nincs hazai elis
mert törzskönyvet vezető egyesülete:
Kutyafajtáink: komondor, kuvasz, puli, mudi, magyar agár, sima szőrű magyar 
vizsla, szálkás szőrű magyar vizsla, erdélyi kopó.
Galamb fajtáink: Alföldi buga (több szín és számos rajzváltozatban), Bácskai ke
ringő (több szín és számos rajzváltozatban), Bajai keringő, Alföldi (Körösi) ke
ringő (több szín és rajzváltozatban), Budapesti magasröptű keringő (számos rajz
változatban), Budapesti rövidcsőrű keringő, Budapesti tollaslábú gólyás keringő, 
Budapesti tükrös, Ceglédi rövidcsőrű szívhátú keringő, Csepeli magasröptű hófe
hér keringő, Debreceni pergő (több szín és rajzváltozatban), Egri kék keringő, 
Hódmezővásárhelyi emyősszemű keringő, Kecskeméti keringő, Komáromi bukó, 
Magyar hegyes (több szín és számos rajzváltozatban), Magyar óriás (több szín és 
rajzváltozatban), Magasröptű magyar deres, Magyar szarka keringő, Makói ke
ringő, Monori keringő (több szín és számtalan rajzváltozatban), Magyar csirkega
lamb, Kiskunfélegyházái simafejű keringő (több szín és rajzváltozatban), Kiskun
félegyházái fésűsfejű keringő (több szín és rajzváltozatban), Szegedi magasszálló 
keringő (több szín és gazdag rajzváltozatban), Székesfehérvári bukó, Szolnoki 
bagdetta (több szín és rajzváltozatban), Szolnoki keringő (több szín és rajzválto
zatban), Szováti kék

7.4.3. A BIZOTTSÁG RÉSZVÉTELE AZ MTA DOKTORA CÍM 
ELNYERÉSÉRE BENYÚJTOTT KÉRELMEK ELBÍRÁLÁSÁBAN

Az év folyamán három kérelem érkezett be, melyeket a bizottság megtárgyalt

L Szabó József: a habitusvizsgálat az Állatorvos-tudományi Bizottsággal közösen 
történt. Opponensek voltak: Husvéth Ferenc, Kutas Ferenc, Mézes Miklós.

123



Megállapításra került, hogy a jelölt tudományos előélete és habitusa megfelel az 
MTA Doktora címre pályázókkal szemben támasztott követelményeknek. Ezt kö
vetően a bizottság szavazati jogú tagjai, titkos szavazással, 89,5%-os pontszámmal 
javasolták az Agrártudományok Osztályának a dolgozat nyilvános vitára bocsátá
sát. A bizottság javaslatot tett az opponensek személyére, továbbá a Bíráló Bizott
ság tagjaira is.

2. Cseh Sándor: opponensek voltak, Fésűs László és Kovács András. Megállapításra 
került, hogy a jelölt tudományos előélete és habitusa megfelel az MTA doktora 
címre pályázókkal szemben támasztott követelményeknek. Ezt követően a bizott
ság szavazati jogú tagjai, titkos szavazással, 84,5%-os pontszámmal javasolták az 
Agrártudományok Osztályának a dolgozat nyilvános vitára bocsátását. A bizottság 
javaslatot tett az opponensek személyére, továbbá a Bíráló Bizottság tagjaira is.

3. Vincze László: opponensek voltak, Horn Péter és Mézes Miklós.

7.4.4 A BIZOTTSÁGHOZ TARTOZÓ MTA KÖZTESTÜLETI TAGOK 
ÉS A BIZOTTSÁG KAPCSOLATAI

A bizottsághoz tartozó köztestületi tagokkal a bizottság által rendezett tudomá
nyos konferenciák keretében tartjuk a kapcsolatot. A minden év novemberében meg
rendezésre kerülő - az állattenyésztés valamely aktuális kérdésével foglalkozó - tudo
mányos konferencia több száz szakember részvételével zajlik. A konferenciára a köz
testületi tagok minden alkalommal meghívást nyernek.

Ezen az évről évre ismétlődő alkalmon kívül, az elmúlt évben, bizottságunk meg
újítása céljából rendezett ülésen módunk volt arra, hogy találkozzunk, és véleményt 
cseréljünk a bizottság tevékenységéről a bizottságunkhoz tartozó köztestületi tagokkal.

7.4.5 A BIZOTTSÁGHOZ TARTOZÓ TUDOMÁNYÁG TERÜLETÉN 
AZ ÉV FOLYAMÁN MEGJELENT KÖNYVEK

Babinszky László (szerk.) (2002): Magyarország fehérjegazdálkodásának helyze
te és fejlesztési stratégiája. MTA Agrártudományok Osztálya - Agroinform Kiadó, Bu
dapest, 207. p.

Csapó János - Csapóné Kiss Zsuzsanna (2002): Tej és tejtermékek az emberi táp
lálkozásban. Mezőgazda Kiadó

7.4.6 KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK AZ ÉV FOLYAMÁN

Bozó Sándor az állattenyésztés területén végzett kiemelkedő munkásságáért Horn 
Artúr díjat kapott (2002. április).

Fésűs Lászlót a Veszprémi Egyetem, a mezőgazdaság tudomány területén kifejtett 
kimagasló tevékenységének elismeréseképpen, tiszteletbeli doktorrá nyilvánította 
(2002. november).
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7.5 ERDÉSZETI BIZOTTSÁG

Albizottságok: Erdészettudományi Albizottság, Faanyagtudományi Albizottság: 
Vadgazdálkodási Albizottság

7.5.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.5.1.1 2002. január 14.

Napirend

Mátyás Csaba: A tudomány- és kutatásügy helyzetéről tartott ismertetőt. Néhány 
gondolat: a tudományos területek speciálizálódtak, a tudomány nemzetközivé vált. 
Olyan projektekben folyik a kutató tevékenység, ahol a résztvevők nem ismerik egy
mást - így a kutatás arctalanná vált. A tudományt ma már nem lehet klubbokban mű
velni, mint ahogy azt Széchenyi gondolta.

Beszámolók a Bizottság által súlyponti feladatként kezelt kérdésekről.
Szakmánk problémái, melyeket a tudomány oldaláról csak műhelymunkával lehet 
megoldani a következők:
- nemzeti erdőstratégia
- „zöld könyvek”
- faipari kutató központ

Mészáros Károly részletesen ismertette a „nemzeti erdőstratégia” céljait, részeit és 
a kimunkálás feltételét. Az egyes fejezetek elkészítéséhez, mint pld. az erdőnyilat
kozat vagy szektoranalízis stb., alkotó munkaközösségek szükségesek, melyek lét
rehozása most van folyamatban. A nemzeti erdőstratégia elkészítése 2003 végéig 
várható.

Halász Gábor tájékoztatta a jelenlévőket arról a nagyszabású munkáról, melynek 
eredményeként 2004-ben a szakközösség elé kerülhet megújítva az ún. „zöld 
könyv” sorozat. A feladatok koordinálására az FVM EH-a az ÁESZ-t kérte fel. Az 
EB és Erdőgazdálkodási Albizottsága ennek megfelelően küldetését nagyrészt tel
jesítette. A szakmai kritériumok, elvárások és igények felmérése már elkészült, je
lenleg az erdőgazdasági tájak kijelölése és jellemzése folyik. A fejezetek elkészí
téséhez szükséges alkotóközösségek összetétele még nem tisztázódott.

Winkler András bemutatta a Faipari Kutató és Szolgáltató Központ létrehozásának 
körülményeit. Örvendetes, hogy ezen új intézmény betölti azt az űrt, ami a buda
pesti székhelyű Faipari Kutató Intézet megszűnésével keletkezett. A központ a Fa
ipari Mérnöki Kar Intézeteinek és tanszékeinek munkájára alapoz, átlépve a bebe- 
tonozottnak tűnt egységek határait.
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> Sólymos Rezső hozzászólásában pozitívnak értékelte, hogy a leépítést követően fej
lesztési szakasz következik a faipari kutatásban. Javasolja egyben, hogy az Egyetem 
hozza létre az erdő-, fa- és vadgazdaság-tudományi centrumot is.

> Koloszár József ez utóbbi javaslatra jelezte, hogy a centrum létrehozásának nin
csenek meg a törvényi feltételei.

2002. tavaszra tervezett nagyrendezvény előkészítése
> Kőhalmy Tamás:

- vadgazdálkodási témában még nem volt nagyrendezvény az Akadémián.
- a Vadgazdálkodási Albizottság 1 hónapon belül témajavaslatot ad, melyet az 

elnökség megtárgyal.

> Sólymos Rezső:
- javasolta 2003-ban, hogy az „Erdő-fa” program, a nemzeti erdőstratégia és az 

ún. „zöld könyvek” témáiból egy komplex és átfogó akadémiai rendezvény 
tartandó.

> Kosztka Miklós:
- az erdészet területén a műszaki tudományok általában kimaradnak a figyelem 

látóköréből, a jövőben erre is gondolnunk kellene.

Köztestületi tagság felülvizsgálata
Az Erdészeti Bizottságnak 80 köztestületi tagja van. Ebből 26 fő fiatalabb, mint 60 

év, a kormegoszlás ezért kedvezőtlen. Feltétlen indokolt az aktualizálás és új tagok szá
mításba vétele. Ezért minden egyes albizottság mérje fel a helyzetet és új jelentkezők 
nyilvántartásába vétele végett forduljanak a Bizottság titkárához.

Egy-egy köztestületi tag több akadémiai bizottságban is közreműködhet.

Doktori ügyek
Sólymos Rezső: általános tájékoztatást adott az Akadémia és Agrár Osztály doktori 

eljárásrendjéről. Az EB-nek alapvető érdeke, hogy az akadémiai doktorok száma emel
kedjék, ebben mind az ő, mind pedig a Bizottság támogatására számíthatnak ajelöltek.

Führer Ernő kiegészítve az elhangzottakat, felhívta a figyelmet arra, hogy 70 év 
alatti nagy doktorival szakmánkban csak 5 kolléga rendelkezik. A jövőben a kutatási 
fonásokhoz elsősorban nagy doktorival rendelkező személyek juthatnak. Ezért azt, a 
mintegy 6-8 egyetemi és intézeti (ÉRTI) kollégát, potenciális doktort kapacitálni kell 
a cselekmény elindítására. Ezt segítendő a Bizottság a habitusvizsgálathoz kiegészítő 
szempontokat javasolt az Agrár Osztály felé, melyek az erdészeti tudományok specia
litását jobban tükrözik és amelyeket az Osztály elfogadott.

Egyebek
Somkuti Elemér: Javasolta a Bizottságnak, hogy alapvető számvetést kellene adni 

a magyar erdőgazdálkodásról. Erdészeti Világkongresszus összehívása indokolt 
Magyarországon, ebben az első lépéseket az EB tegye meg.
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Faragó Sándor: Bence Lajos 90 éves lesz ebben az évben, jubileumi emlékülés 
megtartását javasolja, amit a Bizottság egyhangúlag támogat.

Mátyás Csaba megköszönte a köztestületi és a bizottsági tagok aktív közreműkö
dését és az ülést berekesztette.

7.5.1.2 2002. április 23.

Napirend

Köztestületi tagjegyzék véglegesítése

A Bizottság Elnöke tájékoztatást adott arról, hogy az Erdészeti Tudományos Inté
zethez befutottak azok az albizottságok részéről tett módosító javaslatok, melyek 
a Bizottság illetékességébe tartozó köztestületi tagok listáját véglegesítették. El
nök úr ismételten kérte az albizottságok vezetőit, hogy ezt követően újból tekint
sék át a megújított névsort. A nevekhez kapcsolódó munkaterületek igen sokfélék, 
sokszor nem a valóságot fedik, azaz az illető más szakterületen, illetve kutatási té
mában tevékenykedik. Ezért a Bizottság vezetése javasolta, hogy a tudományterü
letek a Nyugat-Magyarországi Egyetem akkreditált doktori iskoláinak programjai
val egyezzen meg.
Az Erdészeti Bizottság a javaslatot egyhangúlag elfogadta.

Kutatás-szervezés

Nemzetközi szinten a tudományos tevékenység koncentrálása indult el, melynek 
eredményeként, magyarországi léptékkel szemlélve óriási kutatóközpontokat hoz
nak létre. Ebből kifolyólag várhatóan hazánkban is csak a koncentrálás, illetve a 
közös fellépés lesz a jövő útja. Ezt hivatott már szolgálni az is, hogy a Nemzeti 
Kutatás-Fejlesztési Programok konzorciumi szinten valósulnak meg, azaz több 
kutatóműhely egymás melletti és egymásra épülő integrációja révén születnek az 
eredmények. Ágazati kutatóintézményeink az elkövetkező három évben az ágazat 
gazdasági súlyánál nagyobb mértékű állami támogatásban részesültek, ez az 
összeg több mint 1 milliárd forintra rúg.

Költségkeret az EMK-nál az FMK-nál és az ERTl-nél.
Az említett intézmények vezetői felmérték, hogy milyen kutatói kapacitások, ku
tatásra felhasznált források és tudományos ismérvek jellemzik intézményeiket.

Az EU 6 keretprogram kihívásai:
Szendrődi László, aki több évig az Európai Unió Erdészeti Bizottságánál dolgo
zott, részletes tájékoztatást adott a 2002-ben induló EU 6. keretprogram feltételei
ről, a pályázati előírásokról és lehetőségekről. A keretprogram részvételi szabá
lyainak elfogadása még nem történt meg, ehhez témajavaslatokat kérnek. Ágaza
tunk a „Fenntartható fejlődés, globális változások és ökorendszerek” téma terüle
tén nyújthat be várhatóan pályázatot.
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Csóka Péter kiegészítésként hozzáfűzte, hogy egyetemünk karainak az esélyesebb 
pályázás érdekében csatlakozniuk kellene az Európai Erdészeti Intézethez (EFI). 
Mészáros Károly említette, hogy az EMK már tagja az EFI-nek.

> Somkuti Elemér indítványának megvitatása:
Somkuti Elemér az elmúlt bizottsági ülésen javasolta, hogy a soron következő er
dészeti világkongresszust - tekintettel a magyar erdészet világhírű eredményeire 
-, hazánk szervezze.
Csóka Péter hozzáfűzte ehhez azt, hogy a döntésben a FAO kompetens, amely 
már 4 évre előre e kérdésben döntött. Azonban Rómában utána néz, hogy mi az 
ügyrendje a későbbi helyszínek kiválasztásának, figyelembe véve a lebonyolítás 
pénzügyi vonzatait.

> Egyebek
A Bizottság Elnöke felhívta a figyelmet az elmúlt ciklusban a bizottság által leg
fontosabbnak tekintett feladatokra, melyek a következők:
- „Zöld könyvek”
- Faipari kutatás koncentrálása
- Nemzeti erdőstratégia (erről Mészáros Károly dékán rövid ismertetést adott).

7.5.1.3 2002.09. 30

Napirend

A Bizottság tagjainak és tisztségviselőinek megválasztása
Az ülés helye: Erdészeti Tudományos Intézet Tanácsterme Budapest II. Frankéi Leó u. 
42-44.
A választást az MTA Agrártudományok Osztályának Osztályelnök-helyettese vezette 
le, amelynek eredményeként a jelenlevő köztestületi tagok 20 bizottsági tagot válasz
tottak. Ezt követően a megválasztott Bizottság tisztségviselőit választotta meg és hatá
rozott arról, hogy három albizottságot hoz létre, amelyeknek az elnökei egyszersmind 
a Bizottság alelnökei lesznek: a Bizottság elnöke Sólymos Rezső, alelnökei Kőhalmy 
Tamás, Mátyás Csaba, Winkler András, titkára Führer Ernő, tiszteletbeli elnöke 
Magyar János.
A Bizottság köszönetét fejezte ki az előző Bizottság vezetőinek és tagjainak. A meg
választott elnök ismertette a következő időszak programját.

7.5.1.4 2002. 10.31

A vezetőségi ülés résztvevői megvitatták a Bizottság tervezett és írásban közreadott 
munkaprogramját, amelyet Sólymos Rezső állított össze és terjesztett elő. Valamennyi 
részletkérdés megvitatása után a vezetőség egyetértett a tervezettel és úgy határozott, 
hogy a soron következő bizottsági ülésen célszerű megtárgyalni.
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7.5.1.5 2002. 11.28.

Napirend

1. A következő három év munkatervének megtárgyalása és jóváhagyása. 
Előterjesztő: Sólymos Rezső

2. Kz Albizottságok tagjainak, munkatervének, munkacsoportok alakításának meg
tárgyalása és jóváhagyása.
Előterjesztők: Az Albizottságok elnökei: Kőhalmy Tamás, Mátyás Csaba, Winkler 
András.

3. Az MTA Doktora cím megszerzésével kapcsolatos feladatok.
Előterjesztő: Sólymos Rezső

4. Erdő-, vad-, és fagazdaságtudományi tanulmány (előterjesztés) készítésének meg
tárgyalása.
Előterjesztő: Sólymos Rezső
A Bizottság ügyrendjének módosítása.
Előterjesztő: Führer Ernő az EB titkára

Egyebek

ad 1
A következő három év munkatervének megtárgyalása és jóváhagyása 
Sólymos Rezső: ismertette az általa összeállított programot.

ad 2
Az Albizottságok tagjainak, munkatervének, munkacsoportok alakításának meg
tárgyalása és jóváhagyása.

Winkler András

> Megadta a 20 fős Faanyagtudományi Albizottság névsorát, azzal a megjegyzéssel, 
hogy 24 főre szeretnék emelni a tagok létszámát. A bizottság ezzel egyetértett.

> írásba foglalva leadta az Albizottság 2002/2003. évi munkatervét, amelyhez páro
sul 2 havonta kibővített vezetőségi ülés.

> Hozzászólásában kiemelte az irodalmi hivatkozások fontosságát és azok jövőbeni 
figyelemmel kísérését.

Mátyás Csaba

> Elkészítette és leadta az Erdészettudományi Albizottság személyi összetételét, 
amely egyben tartalmazza a 4 Munkabizottság összetételét is. Az Erdővédelmi 
Munkabizottság tagjai később kerülnek kijelölésre.

> Az Albizottság működése során tudományszervezési és tudománypolitikai kérdé
sekkel foglalkoznak, míg a szakmapolitikai kérdésekkel a Munkabizottságok.
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> Az EU felkészülés során, kívánatos lenne, hogy Magyarország is bekerüljön a há
lózatba.

> A nemzeti kutatási programot támogatni kell.

> Kinek a kezelésébe kerültek a „Zöld Könyvek”? Jó lenne felvenni mielőbb az il
letékessel a kapcsolatot.

Mészáros Károly
A diszciplína fontosságára való tekintettel javasolta az Erdővédelmi Munkabizott

ság létrehozását. Az elnök személyének Varga Szabolcs megválasztását javasolta, va
lamint maga helyett az Erdészettudományi Albizottságba Lett Bélát. A javaslatot a Bi
zottság elfogadta.

ad 3
MTA Doktora cím megszerzésével kapcsolatos feladatok

Sólymos Rezső: A legjelentősebb feladatok egyike a tudományos utánpótlás nevelése.
Új eljárási rendje lesz az MTA Doktora cím megszerzésének.
Várhatóan különválasztják a habitusvizsgálatot. Ennek eredményessége esetén ke

rülhet sor a disszertáció megvédésére. Az EB soron következő ülésén: december 19- 
én, a Doktori Bizottság titkára Papp János, részletes tájékoztatást ad az új doktori eljá
rási rendről, a tervezett változásokról.

ad 4
Erdő-, vad-, és fagazdaságtudományi tanulmány (előterjesztés) készítésének meg
tárgyalása.

Sólymos Rezső
1988 óta nem készült e témakörben előterjesztés az Akadémián. Időszerű egy 

olyan korrekt tanulmány összeállítása, amely az erdészettudomány helyzetét elemzi és 
felvázolja a kutatás jövő feladatait, figyelemmel az ágazat 21. századi fejlesztésére.

Mészáros Károly
Készüljön el ez az anyag, amelyet háttéranyagként is fel lehet használni. Az Föld

művelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium felelős munkatársai várják a tanulmány 
elkészültét. Az Albizottság és Munka Bizottság vezetői közösen jelöljék meg a rész
anyagok elkészítésére felkért személyeket.

Az Albizottsági elnökök 2003. február 28-ig készítsék el a Bizottságaik anyagait.

ad 5
A Bizottság ügyrendjének módosítása

Führer Ernő
> Az Erdészeti Bizottsággal kapcsolatos levelezés rajta keresztül történje az Erdé

szeti Tudományos Intézet Központi címére: 1023 Budapest, Frankéi Leó út 42-44.
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> Az Agrártudományok Osztályában egy új Bizottság létesült.

> Az Erdészeti Bizottságon belül három Albizottság működik az Erdészeti Bizottság 
elnökhelyetteseinek irányításával.

ad 6
Egyebek

Sólymos Rezső-Führer Ernő
2003. végén esedékessé válik egy rendezvény megszervezése a „Kárpát medencei 

erdészeti kutatás helyzete és szerepe a magyarság körében”. Fel kell kérni 8-10 ma
gyar kutatót előadástartásra.

Sólymos Rezső

> Tájékoztatást adott a választások óta eltelt időszakról, melyen az Erdészeti Bizott
ság valamilyen formában jelen volt.

> Létrejött a Selmeci Asztaltársaság tiszteletbeli elnökök: Kovács Ferenc, Sólymos 
Rezső, ügyvezetők Bőhm József, Mészáros Károly

> A közeljövő egyik programjának Németh Imre Földművelésügyi és Vidékfejlesz
tési miniszterrel történő eszmecserét javasoljuk „Beszéljünk az erdőről és a vad
gazdálkodásról” címmel.

> Az Erdészeti Bizottsági ülések keretében mód van arra, hogy a jövőben 1-1 köz
testületi tag szerepeljen 20-25 perces tudományos előadással, amelyet az Erdésze
ti Bizottság tagjai megvitatnak.

> A doktori cselekmény előtt állok felkészülését segítsék a nagy tapasztalattal ren
delkező akadémiai doktoraink.

> Erre a feladatra az Erdészeti Bizottság Doktori Munkabizottságot alakít:
Járó Zoltánt (tag)
Marosvölgyi Bélát (tag)
Molnár Sándort (elnök)

7.5.1.6. 2002. 12. 19.

Napirend

1. Az MTA Doktora cím elnyerésének lehetőségei, tartalmi és formai követelményei, 
az eljárás lebonyolítása.
Előadó: Papp János egyetemi tanár, az MTA Doktori Tanács titkára

2. Az MTA köztestületi tagjai, - az Erdészeti Bizottság keretében működő köztestü
leti tagok szerepe és tervezett feladatai a soron lévő időszakban.
Előadó: Sólymos Rezső
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3. Az Erdészettudományi, a Faanyagtudományi és a Vadgazdálkodási Albizottságok 
és Munkacsoportjaik tervei, a tagsággal járó jogok és kötelezettségek.
Előadó: Mátyás Csaba, Winkler András, Kőhalmy Tamás albizottsági elnökök és 
a Munkacsoportok vezetői.

4. Az erdő-, a vad és a fagazdaság témakörében végzett kutatások helyzete és felada
tai az ágazat helyzetének és fejlesztési céljainak tükrében. - című tanulmány 
összeállításának programja, a vele kapcsolatos feladatok megtárgyalása.
Előadó: Sólymos Rezső

5. A „Természetvédő fahasználat és a környezetbarát fahasznosítás tudományos 
alapjai” című nagyrendezvény tervezett előadói.
Sólymos Rezső, Führer Ernő, Mátyás Csaba, Winkler András, Kőhalmy Tamás.

6. Egyebek.

ad 1
Sólymos Rezső üdvözölte a kibővített ülés résztvevőit. Kiemelte annak fontosságát, 

hogy a köztestületi tagok érdemben vegyenek részt az erdészeti bizottság munkájában. 
A kapcsolat élővé tétele érdekében évente két alkalommal kerül sor kibővített bizottsá
gi ülésre, ahol a köztestületi tagok részvétele és aktív közreműködése továbbnövelheti 
a bizottság tevékenységének színvonalát és eredményességét. A jelen bizottsági ülés na
pirendjében szerepelnek azok a fontosabb időszerű kérdések, amelyek valamennyi köz
testületi tag érdeklődésére tarthatnak számot. Közülük az első az MTA Doktora cím meg
szerzése. Az erdészetben a legfiatalabb MTA Doktora 60 esztendős. A fiatalítás sokat 
hangoztatott célját ebben a ciklusban meg kell valósítani. Ezért kértük fel Papp Jánost 
az MTA Doktori Tanácsának a titkárát az eljárás és a főbb szempontok ismertetésére.

Papp János az első napirendi pont keretében részletes tájékoztatást adott a részt
vevőknek és kellő eligazítást nyújtott a felmerült kérdésekkel kapcsolatosan.

Egységes kívánságként jelentkezett ismételten a habitus vizsgálat előzetes lefolytatása.

ad 2
A második napirendi ponttal kapcsolatosan Sólymos Rezső részletesen ismertette 

a köztestületi tagságot érintő feladatokat, jogokat és kötelezettségeket, amelyek az aka
démiai törvényben, az alapszabályban és az ügyrendben szerepelnek. A Bizottság úgy 
határozott, hogy:
• felkéri az EMK és a FMK dékánjait, a doktori iskolák vezetőit, hogy a PhD foko

zatot elnyert doktorokat tájékoztassák a köztestületi tagságról,
• a Bizottság titkára szervezze a jelentkezéseket és a jelentkezőket, - akiket legalább 

két bizottsági tag javasol - hívja meg a soron következő bizottsági ülésre,
• növelni kell a köztestületi tagok szereplését az akadémiai rendezvényeken, ha van 

megfelelő színvonalú új kutatási eredményük, felolvasó és vitaülések tartására, ki
sebb csoportokban egyes témák megtárgyalására van akadémiai keretben lehető
ség, amellyel élni kell.
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ad 3
Az Albizottságok elnökei, illetve megbízottjuk (Führer Ernő a távol levő Kőhalmy 

Tamás helyett, Mátyás Csaba, Molnár Sándor a távollevő Winkler András helyett) 
ismertették munkaprogramjukat, amelyekkel a bizottsági tagok többsége egyetértett.

ad 4
Az ágazati kutatások és az ágazati helyzetelemzéssel kapcsolatos tanulmány váz

latát ismertette Sólymos Rezső. A témával kapcsolatos határozat:
• A Bizottság egyetért a tanulmány elkészítésével.
• A Bizottság kibővített vezetősége 2003 januárjában Sopronban tárgyalja meg a ta

nulmány részletes tematikáját, amelyet Sólymos Rezső készít elő.

ad 5
A 2003 évi, I. félévben tervezett nagyrendezvény célját, ennek megfelelő mondani

valóját és a tervezett előadásokat, valamint az időbeosztás vázlatát Sólymos Rezső terjesz
tette elő. A napirendi pont megvitatása után a Bizottság a következő határozatot hozta:
• Egyetért a nagyrendezvény témájával és az ismertetettekkel.
• A vezetőség 2003 januári megbeszélésén célszerű a programot véglegesíteni és a 

februári bizottsági ülésen ismertetni.

ad 6
Bach István tájékoztatást adott az erdészeti szaporítóanyag termeléssel kapcsola

tos külföldi útjáról.
Führer Ernő kérte a jelenlevőket a köztestületi tagságot illető változások bejelen

tésére, valamint a pontos címlista megküldésére. Bejelentette, hogy az EB irattárának 
a kezelését az ÉRTI vállalja. Kérte ennek megfelelően a fontosabb levelezések máso
latainak a megküldését is.

Sólymos Rezső tájékoztatta a résztvevőket az akadémiai Klub Selmeci asztaltár
saságának a működéséről és a várható programról. Befejezésül megköszönte a bizott
sági és a köztestületi tagok egész évi munkásságát és kérte a következő évi munkában 
is az aktív részvételt.

A Faipari Albizottság a 2002. évben 2 havonta (6 alkalommal) tartott kibővített ve
zetőségi ülést. Tevékenységének központjába a következő problémaköröket állította:

- a tudomány minősítések és az MTA doktori cím megszerzésének elősegítése 
(egy fő benyújtotta az MTA doktori címre a pályázatát),
a nemzeti favagyon minőségi hazai hasznosításának tudományos megalapo
zását,
a fanyersanyagnak, mint újratermelhető környezetbarát nyersanyagnak a nép
szerűsítését.

Az Albizottság részt vállalt központi rendezvények sikeres megszervezésében és 
önállóan két konferenciát tartott (Faporok rákkeltő hatása, és Faanyagtudomány!)

133



A november 28-án megtartott „Faanyagtudományi” konferenciát egybekötöttük az Al
bizottság újjászervezésével és egy megemlékezéssel Pallay Nándor professzor születé
sének 100. évfordulójával.

A Vadgazdálkodási Albizottság a második összejövetelt az MTA VEAB Vad
gazdálkodási Munkabizottságával közösen tartotta az Albizottság Sarródon, a Fertő- 
Hanság Nemzeti Park Igazgatóságának előadótermében „Vizivad gazdálkodás, vizivad 
vadászat Magyarországon” címmel 2002. 03. 27-én.

A meghirdetett és elfogadott napirend szerint Kőhalmy Tamás megnyitója után 
Pellinger Attila a NP részéről köszöntötte a megjelenteket és ismertette a Park működését.

Faragó Sándor a Magyar Vizivad Monitoring eredményei alapján bemutatta a vonu
ló vizivad állományt, és szólt annak gazdálkodásáról, tervszerűségének aktualitásáról.

Az elmondottakhoz kapcsolódó jogi szabályozásról szólt Pintér István mb. főosz
tályvezető, a vizivad védelem természetvédelmi kereteiről Demeter András főosztály
vezető (KÖM-TvH).

Záró előadást Pellinger Attilától hallották a résztvevők a NP vizi élőhely-gazdál
kodásáról.

Az Albizottság 2002. évi harmadik összejövetelére december 19-én került sor 
Sopronban, ugyancsak összevontan az MTA-VEAB EB Vadgazdálkodási Munkabi
zottságával.

A kitűzött és elfogadott napirend szerint
1. Mindkét Bizottság megtartotta alakuló ülését, és megválasztotta ill. jóváhagyta 

élőnkéit és titkárait (MTA: Kőhalmy Tamás, Jánoska Ferenc, MTA VEAB: Fara
gó Sándor, Náhlik András).

2. A két elnök ismertette az új akadémiai ciklus aktualitásait és javaslatot tett a mun
katervre, amit a jelenlévők elfogadtak.

3. Záró napirendként a Bizottságok részéről Kőhalmy Tamás, a NYME részéről Faragó 
Sándor mb. rektor köszöntötte az év során 90-edik életévét betöltött Bencze Lajos 
nyugalmazott egyetemi tanárt, a hazai vadgazdálkodási oktatás és kutatás doyenjét.

AZ ERDÉSZETI BIZOTTSÁGÁNAK (EB) MUNKAPROGRAM-VÁZLATA 
A 2002. (10.) - 2005. (10.) KÖZÖTTI IDŐSZAKRA VONATKOZÓAN

Összeállította: Sólymos Rezső akadémikus, az EB elnöke
Jóváhagyta: Az MTA Erdészeti Bizottság

1 .0 Általános irányelvek, a program alapja
(az MTA-ról szóló 1994 évi XI. törvény, az Alapszabály és az Ügyrend szerint)

Az MTA köztestületként a tudomány művelésével, támogatásával és képviseletével 
kapcsolatos közfeladatokat lát el. Fő feladata a tudomány művelése, eredményeinek ter
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jesztése, a kutatások támogatása. Véleményt nyilvánít a hazai tudomány és a társadalmi 
élet alapvető kérdéseiben. Az Akadémia Köztestületi szervei: a közgyűlés, az elnökség, 
az osztályok, a bizottságok saját elhatározásból vagy felkérésre fejtik ki véleményüket.

A köztestületet az akadémikusok, valamint a tudomány olyan képviselői alkotják, 
akik tudományos fokozattal rendelkeznek. Akadémikussá az válik, akit az Akadémia 
hazai rendes és levelező tagjai akadémikussá választanak. Az akadémikusok körét ren
des és levelező, valamint külső, illetőleg tiszteleti tagok alkotják. Hazai akadémikusok 
az akadémia levelező tagjai és rendes tagjai. A tudományos fokozattal rendelkezők kö
zül azok válnak a köztestület tagjaivá, akik az MTA illetékes Osztályának bejelentik, 
hogy a köztestület tagjai kívánnak lenni és eleget tesznek az MTA - ról szóló törvény
ben meghatározott előfeltételeknek. A doktoroknak szavazati joguk van közgyűlési 
képviselőik megválasztásában és a köztesület bármely tisztségére megválaszthatok, 
kötelesek az Akadémia kérésére tudományos munkájukról számot adni és kötelesek az 
Akadémia munkájába bekapcsolódni.

Az Akadémia együttműködik a felsőoktatás és a tudományos kutatás más intézmé
nyeivel, a minisztériumokkal és országos hatáskörű szervekkel.

Az MTA Agrártudományok Osztálya az Akadémia szervezeti egysége, ahol sza
vazati joga a levelező és rendes tagoknak van. Doktori ügyekben a közgyűlési doktor 
képviselők is szavaznak.

A tudományos bizottság az akadémiai törvény szerint az Akadémiának meghatá
rozott célok érdekében tudományágak, illetve tudományágak közötti szakterületek 
szerint szervezett egysége. Ellátja a tudományágra háruló teendőket, elvégzi azokat a 
tevékenységeket, amelyekkel tudományos osztálya megbízza. Figyelemmel kíséri az 
általa gondozott tudományág hazai helyzetét, tudományos üléseket szervez, állást fog
lal a tudományág körébe tartozó tudományos, tudománypolitikai, kutatásszervezési és 
személyi kérdésekben. Állást foglal, véleményt nyilvánít javaslatot készít az osztály 
könyv és folyóirat kiadási tervéhez. Részt vesz az MTA Doktora cím odaítélése tárgyát 
illető eljárásban.

A tudományos bizottság önállóan, de a közgyűlés és az illetékes tud. Osztály ha
tározatai, iránymutatása szerint jár el és hozza meg döntéseit. Tagjai - a megvitatandó 
kérdések szakértőinek a részvételével - bizottsági üléseken tárgyalják meg a tudo
mányágukat, szakterületüket érintő kérdéseket.

A tudományos Bizottság Albizottságokat, Munkabizottságokat hozhat létre, 
amelyek munkájába nem köztestületi tagokat is be lehet vonni (albizottsági tagok).

Az Akadémia Doktori Tanácsa a „Magyar Tudományos Akadémia Doktor” (MTA 
Doktora) címet annak a kiemelkedő tudományos tevékenységet végző, fokozattal ren
delkező személynek ítélheti oda, aki teljesíti a cím megszerzésének előfeltételeit. A 
Doktori eljárásban testületként közreműködő szervek: a Doktori Tanács, a DT Ügyren
di Bizottsága, az MTA tudományos osztályai és tudományos bizottságai, a bíráló bi
zottságok. A tudományos bizottság készíti elő az osztály döntését és tesz javaslatot a 
Doktorok szavazata alapján.
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2 .0 Kiemelt feladatok

Az akadémiai törvényben, a szabályzatban és az ügyrendben foglaltak figyelem
bevételével az EB a soron következő három év folyamán kiemelt feladatainak tekinti a 
következőket:
• Az erdészettudomány (erdő-, vad-, és fagazdaság), a kutatás és a felsőoktatás helyze

tének, eredményeinek és a jövő terveinek értékelése, szükség szerint javaslatok, elő
terjesztések kidolgozása, együttműködés a kutatási és felsőoktatási intézményekkel.

• Az erdő-, a fa-, és a vadgazdaság fejlesztési irányainak vizsgálata, helyzetének 
elemzése abból a szempontból, hogy miként érvényesülnek az újabb tudományos 
eredmények a gyakorlatban és hogyan viszonylik a kutatás a gyakorlat kiemelke
dő problémáihoz.

• Az erdészettudomány nemzetközi új eredményei, törekvései és jellemzői,kiemelten 
az EU csatlakozással összefüggő kutatási együttműködést.

• A Nemzeti Erdőprogram kidolgozásának támogatása.
• A különböző kutatási pályázatok (OTKA, NKEP stb.) eredményeinek értékelése, 

részvétel a bírálatokban
• A tudományos utánpótlás nevelése, közreműködés a továbbképzésben.
• Az MTA Doktora cím elnyerésével kapcsolatos feladatok ellátása, a pályázók tá

mogatása.
• Tudományos Fórumok, vitaülések és egyéb rendezvények lebonyolítása.
• Kiadványok, könyvek, lexikon írása, szerkesztése.

3 .0 A tudományos bizottsági feladatok teljesítésének keretterve

Az Erdészeti Bizottság (EB) feladatait a rendszeres bizottsági ülések, fórumok, 
felolvasó és vitaülések, valamint kiemelten: az Albizottságok(AB) és Munkacsopor- 
tok(MCS) tevékenysége útján kívánja teljesíteni és céljait megvalósítani. Az EB 24 fős 
tagságán túlmenően az AB-ok valamennyi erdészeti (erdő, fa, vad) köztestületi tagot 
meghívják tagjaik közé, őket kiegészítik a szakterület kiemelkedő színvonalú szakem
bereivel. A három Albizottság (Erdőgazdaság-, Fagazdaság-, Vadgazdaság- tudomá
nyi) munkájába be kell, hogy kapcsolódjanak az EB tagjai is. Mindezek figyelembevé
telével az MTA Erdészeti Bizottságához tartozó köztestületi tagok és a szakterület más 
reprezentánsai együttesen meghaladják a 100 főt. Ez lehetővé teszi, hogy az EB ható
sugara az egész országra eredményt ígérőén kiterjedjen.

A bizottsági keretterv nem merev, szükség szerint módosítható. Az egyes felada
tokra való felkészülés érdekében indokolt és célszerű keret jelleggel a programot elő
irányozni, amelynek főbb témái és tényezői (programpontjai a következők:

3.1 . 2002 év

November
Bizottsági ülés az MTA budapesti székházában:
- a munkaterv (program) megvitatása, tanácskozási jogú tagok és meghívottak 

megválasztása
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- az albizottsági tagok jóváhagyása, albizottsági feladatok megtárgyalása, mun
kacsoportok alakítása

- MTA Doktora cím odaítélésével kapcsolatos doktori munkacsoport alakítása 
- döntés az MTA elnökségi ülésre tervezett erdészettudományi előterjesztésről 
- a bizottsági ügyrend módosítása, egyebek

December
Bizottsági ülés az MTA budapesti székházában a Köztestületi tagok ( a három Al
bizottság) részvételével:
- A Doktori Tanács Titkárának ismertetése az MTA Doktori cím elnyerésével 

kapcsolatos teendőkről.
- A jóváhagyott munkaprogram ismertetése. (Bizottsági, albizottsági stb.)
- A Köztestületi tagok jogai és kötelezettségei, javaslatai és vállalásai.
- Az elnökségi előterjesztés részleteinek megbeszélése.
- A 2003 évi Erdészettudományi Fórum előkészítése.
- Egyebek.

3.2 2003. év

Az esztendő kiemelt feladata: A természetvédő fahasználat és a környezetbarát 
fahasznosítás-témaköre. Előterjesztés készül az erdészettudomány (erdő, fa, vad 
- tudományos kutatás és felsőoktatás) helyzetéről, feladatairól, kiemelten az erdé
szet-fejlesztés új irányait és az EU csatlakozással kapcsolatos kérdéseket.
Nemzeti Erdőprogram.
Bizottsági ülések 9 alkalommal (június, július és augusztus kivételével), Albizott
sági ülés legalább fél évenként, összesen 2 alkalommal,
Rendezvények:
1 nagyrendezvény (erdészettudományi fórum)
2 Vitaülés (Nemzeti Erdőprogram, A biodiverzitás és a fenntarthatóság az erdé

szetben)
2 Előadóülés. ( MTA Doktori címre pályázók közül).
Magyar Tudomány Napja: Nagycenk-Sopron (NYME-mel közösen)

3 .3 2004. év

Az esztendő kiemelt feladata: Az erdészeti (erdő, fa, vad) tudományos kutatás új 
eredményei itthon és külföldön, az egyes kutatóhelyek tevékenységének és jövőbe
ni terveinek értékelése, a kutatási eredmények hasznosítása az oktatásban és a 
gyakorlatban. A köztestületi tagok szerepe és eredményei, - a PhD képzés színvo
nala, - az utánpótlás nevelés helyzete és a vele kapcsolatos teendők
A bizottsági, albizottsági, vita- és felolvasóülések száma, valamint a Széchenyi 
emléknap azonos a 2003. évivel.
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3 .4. 2005 év

Az esztendő kiemelt feladata: Az Erdészeti Bizottság hároméves tevékenységének 
összegezése, a kidolgozott javaslatok, előterjesztések (stb.) szintézise, a jövőre vo
natkozó elképzelések megfogalmazása.
3 bizottsági, 1 albizottsági és 1-1 felolvasó-, illetve vitaülés,
1 nagyrendezvény a szakma valamennyi képviselőjének részvételével: Az erdő-, a 
fa-, és a vadgazdaság jövője és az EU tagságunk.-
Ciklus-zárás.
A különböző ülések és rendezvények konkrét éves témáit az előző év utolsó bizott
sági ülésén határozzuk meg és döntünk a rendezvényekről.
Külön Bizottság segíti az MTA Doktora címre pályázókat és a nemzetközi kapcso
latokat.

7.5.2 NAGYRENDEZVÉNYEK

ELSŐ FÉLÉV: Vadgazdálkodási albizottság fóruma

A Fórum helye az MTA Díszterme volt, időpontja 2002. április 23, és a tematiká
hoz igazodó alcíme: „A vadgazdálkodás időszerű kérdései a XXL század elején”.

A szervezés során az a szem előtt tartott elv érvényesült, hogy kapjanak megnyi
latkozási lehetőséget a vadgazdálkodással és vadbiológiával foglalkozó kutató és okta
tási intézményekben dolgozó szakemberektől a gazdálkodói gyakorlat, a felügyelet és 
a civil szerezetek képviselői is. Ezt a hallgatósági vélemények szerint sikerrel valósí
totta meg a rendezvény előadói kara.

Az első részben (megnyitó és négy előadás) Faragó Sándor intézményigazgató, az 
albizottság titkára (Sopron) töltötte be e tisztséget, majd őt váltotta Palotás Gábor a má
sodik rész levezetésével Debrecenből (négy előadás és záró).

A megnyitó szavakat Mátyás Csabától, az Erdészeti Bizottság elnökétől, a zárszót 
pedig Sólymos Rezsőtől hallhatták a résztvevők.

Az elhangozott előadások sorrendjében a programban az alábbiakkal foglalkoztak 
az előadók:
1. Nagyvadgazdálkodási aktualitások címmel Kőhalmy Tamás az Albizottság elnö

ke szólt a fajok szerinti mennyiségi túlfutásról, az állomány jó vadászati értékmé
rőiről, a fokozatosan emelkedő - főleg mezőgazdasági - vadkárról. Körvonalazta 
a legfontosabb megoldandó feladatokat.

2. Vadgazdálkodási tesztüzem-hálózat fenntartásának lehetséges előnyei címmel 
Mészáros Károly (Sopron) és Pintér István mb. főosztályvezető (FVM) tartott 
nagy érdeklődést kiváltó és kitűnően szemléltetett előadást a ma már nem nélkü
lözhető eredményeket ígérő munka előnyeiről.

3. Csányi Sándor (SZIE) ismertetéséből megtudhatták a résztvevők, hogy az Adattár 
beváltotta a hozzá fűzött reményeket, szolgáltatásai mind a gyakorlat, mind a ku
tatás számára keresettek és fejleszthetőek.
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4. Vadkárhelyzettel, annak somogyi jellemzőivel foglalkozott gondolatfelvető és in
formációban dús előadásában Nádas József, az ÁESZ kaposvári igazgatója akinek 
a gondjai több térségben is fellelhetőek országosan.

5. Demeter András (KÖM-TvH) előadásában közérthetően foglalta össze a jelenlé
vők előtt csak hiányosan ismert és vadgazdálkodásunkra is hatással lévő EU ter
mészetvédelmi jogszabályokat.

6. A magyar vizivad gazdálkodás jelene és jövőképe címmel Faragó Sándor intézet
igazgató (Sopron) közel két évtizedes kutatás és egy ütőképes kutatócsoport sokak 
számára eddig kevéssé ismert munkáját mutatta be az érdeklődők nagy tetszésére.

7. A vadgazdálkodás és a természetvédelem kapcsolatai kaptak első kézből életszerű 
felvezetést két sajátos területről Jung László vezérigazgató (Eger) és Rádi József 
vezérigazgató helyettes (Gemenc) tapasztalatai alapján.

MÁSODIK FÉLÉV: Erdész, bányász, kohász közös rendezvény

A természeti erdőforrások környezetbarát hasznosítása (2002. november 11.) 
Akadémia Székháza Moderátorok:
Bőhm József egyetemi docens
a Miskolci Egyetem Műszaki Földtudományi Kar dékánja

Mészáros Károly egyetemi tanár,
a Nyugat-Magyarországi Egyetem Erdőmérnöki Kar dékánja.

Előadások:

Besenyei Lajos egyetemi tanár,
a Miskolci Egyetem rektora:
Nyersanyag- és energiaforrások - XXI. századi remények és aggodalmak.

Esztó Péter oki. bányamérnök,
Magyar Bányászati Hivatal elnöke:
A Természeti Erőforrások környezetkímélő hasznosításának jogi lehetősége.

Tardy Pál oki. kohómérnök,
a Magyar Vas- és Acélipari Egyesülés műszaki igazgatója:
Az acélipar és a fenntartható fejlődés

Sólymos Rezső akadémikus:
A Világ, Európa és Magyarország erdeinek többcélú tartamos hasznosítása és a társa
dalmi jólét.

Faragó Sándor egyetemi tanár,
a Nyugat-Magyarországi Egyetem megbízott rektora:
A fenntartható természetközeli vadgazdálkodás lehetőségei Magyarországon.
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7.5.3 VITAÜLÉSEK, EMLÉKÜLÉSEK

Széchenyi emléknap a Magyar Tud. Napja keretében: Nagycenk, Sopron,
Program
10 .00 Koszorúzás a nagycenki Széchenyi Mauzóleumban (Nagycenk)
11 .00 A Széchenyi István emlékmúzeum megtekintése (Nagycenk)
14 .00 Emlékfaültetés az Akadémiai Emlékerdőben (Európa Park, Sopronkőhida)
15 .00 Széchenyi István Emlékülés. (NyME Tanácsterem Sopron)
A tudományos ülést megnyitotta és vezette:
Sólymos Rezső akadémikus, az MTA Erdészeti Bizottsága elnöke
A résztvevőket üdvözölte:
Faragó Sándor intézetigazgató, egyetemi tanár, NYME mg. rektora
Tudományos előadások:
Kroó Norbert akadémikus, az MTA főtitkára: Miért szép a fizika?
Faragó Sándor intézetigazgató, egyetemi tanár, a NYME mb. rektora: Miért vadászunk? 
Molnár Sándor intézetigazgató, egyetemi tanár, a N YME-FMK dékánja: Miért szép a fa? 
Mészáros Károly intézetigazgató, egyetemi tanár, a NYME EMK dékánja: Nemzeti er
dőstratégia
Ádám Antal akadémikus, a Geodéziai és Geofizikai Kút. Int. kutatóprofesszora: Geofi
zikai szerkezeti vázlat Északnyugat-Dunántúlon elekromágneses mérések alapján 
Schmidt János akadémikus, a NYME MÉK egyetemi tanára: Funkcionális élelmisze
rek előállításának takarmányozási lehetőségei

7.5.4 KÖZREMŰKÖDÉS AZ MTA DOKTORA CÍM ELNYERÉSÉBEN

Az év folyamán 1 fő adott be kérelmet (Tóth S. László), amelynek a bizottsági tár
gyalására előre láthatóan 2003 februárjában kerül sor.

7.5.5 A BIZOTTSÁGHOZ TARTOZÓ MTA KÖZTESTÜLETI TAGOK 
ÉS A BIZOTTSÁG KAPCSOLATAI

A bizottság évente rendszeresen összehívja a köztestületi tagokat és kibővített bi
zottsági üléseken tárgyalja meg az időszerű feladatokat. Valamennyi köztestületi tag 
részt vesz a három Albizottság egyikének a munkájában, mint az Albizottság teljes jo
gú tagja.

7.5.6 KÜLFÖLDI MEGHÍVOTTAK ÉS A KÜLFÖLDI VENDÉGEK 
LÁTOGATÁSÁNAK EREDMÉNYEI

Akadémiai keretből külföldi meghívásra nem került sor. A Bizottság tagjai aktí
van részt vettek azoknak a külföldi vendégeknek a programjában, akik vagy az ÉRTI, 
vagy a NYME EMK, FMK hivatalos vendégei voltak.
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7.5.7 KÜLFÖLDI TANULMÁNYUTAK ÉS EZEK BESZÁMOLÓI

Akadémiai keretből a bizottsági tagok nem vettek részt külföldi tanulmányúton. A 
külföldi tanulmányutakat a tagok munkahelyei, illetve főhatóságai szervezték és finan
szírozták. Mind az erdészet, mind a faipar kiterjedt külföldi kapcsolatokkal rendelke
zik. Ez a kapcsolat kiterjed a határokon túli magyar erdész szakemberekre, kutatókra, 
oktatókra is. 2002-ben Erdélyben az Erdélyi Magyar Tudományos Társaság Erdészeti 
Szakosztályával közösen rendezett tudományos konferencián vettek részt és tartottak 
előadásokat a két ország képviselői, köztük az Erdészeti Bizottság tagjai.

7.5.8 KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK AZ ÉV FOLYAMÁN

Az év folyamán a Bizottság részéről előterjesztés készült az Eötvös koszorú, az 
Akadémiai díj és az Akadémiai újságírói díjra vonatkozóan. Javaslatunkat az osztály 
többsége sajnálatosan nem támogatta.

7.5.9 KAPCSOLATOK A HAZAI ÉS KÜLFÖLDI KUTATÁSI, 
OKTATÁSI INTÉZMÉNYEKKEL

A kapcsolatok szervezetten az Erdészeti Tudományos Intézet, valamint a NYME 
Erdőmérnöki és Faipari Mérnöki Karának keretein belül intézményesen alakultak és 
bővültek az év folyamán. Ebben vettek részt az említett Intézményeknél dolgozó bi
zottsági tagok is.

7.5.10 EGYEBEK

2003-ban a Bizottság kiemelt feladatait és fontosabb rendezvényeit a bizottsági 
program tartalmazza. A legfontosabbak:

• az Erdészettudományi és faanyag tudományi országos fórumot, amelynek fő 
témája a természetvédő fahasználat és a környezetbarát fahasznosítás lesz, to
vábbá,

• az ágazati kutatások és az ágazat helyzetének elemzését, valamint a jövőre vo
natkozó javaslatokat tartalmazó tanulmányt,

• a kárpát-medencei erdész kutatók együttes tudományos rendezvényét.
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7.6 KERTÉSZETI BIZOTTSÁG

Albizottságok: Gyümölcstermesztési Albizottság, Zöldségtermesztési albi
zottság, Szőlőtermesztési és Borászati Albizottság, Dísznö
vénytermesztési Albizottság, Gyógynövénytermesztési Albi
zottság, Tájépítészeti Albizottság

7.6.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.6.1.1 2002. január 24.

Napirend

SzIE Kertészettudományi Kar helyzetének értékelése

A Kar vezetői tájékoztatták a Bizottság tagjait és a jelenlévő meghívottakat a 
Szent István Egyetem vezetése által kialakított fejlesztési tervekről és koncepcióról. Az 
elhangzott vélemények és felszólalások alapján Balázs Sándor a Bizottság elnöke ál
lásfoglalást fogalmazott meg a SzIE Kertészettudományi Kar helyzetéről, és az EU 
csatlakozást követően a Karnak a kertészeti oktatásban és kutatásban várható szerepé
ről, amelyet a bizottság egyhangúlag elfogadott.

7.6.1.2 2002. szeptember 27.

Napirend

Kertészeti Bizottság újraválasztása

A levezető elnök Németh Tamás osztályelnök-helyettes ismertette az Agrártudo
mányi Osztály bizottságait, azok létszámát és összetételét, munkáját, feladatait, felhív
ta a jelenlévők figyelmét a választások jelentőségére. Külön kitért a Kertészeti Bizott
ság munkájának értékelésére. A választás a szabályoknak megfelelően rendben meg
történt, a tagság megválasztotta a bizottságot, az elnököt, az alelnököt, a tiszteletbeli 
elnököket és a titkárt (lásd 3. pont).

Balázs Sándor bejelentette, hogy három doktori pályázat érkezett a Kertészeti bi
zottsághoz: Schmidt Gábor, Fáry Miklós és Szabó Zoltán. A pályázatok bizottsági elő
készítése megtörtént. Kérte a megválasztott bizottságot, hogy véleményezze a doktori 
pályázatokat.

7.6.1.3 2002. november 14.

Napirend

1. SzIE Allatorvostudományi, Élelmiszertudományi, Kertészet-tudományi, Tájépíté
szeti, -védelmi és -fejlesztési, valamint az Ybl Miklós Műszaki Főiskolai Kar ve
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zetői levelének megvitatása az új egyetem megalapításával kapcsolatosan, vala
mint az azzal kapcsolatos álláspont kialakítása.
A résztvevők a Karok álláspontjával kapcsolatos vitaanyagot korábban meg
kapták.
G. Tóth Magdolna dékánhelyettes ismertette a Karok vezetőinek egyeztetett állás
pontját.
Jámbor Imre dékán kiegészítette a sajtóban megjelent államtitkári állásfoglalást.
Javaslat: A Kertészeti Bizottság bízza meg a Bizottság vezetőit a tanácskozáson 
elhangzottak figyelembevétele alapján az állásfoglalás elkészítésével. A javaslatot 
egyhangúlag elfogadták.

2. Személyi ügyek
2.1. Albizottság! elnökök megválasztása
2.2. Az állandó meghívottak listájáról a Bizottság a februári ülésén hoz döntést.

3. Egyebek
3.1. December 3-án a kertészeti kutatások helyzetét tűzi a bizottság napirendre.
3.2. Máthé Ákos végzi továbbra is a bizottsághoz tartozó köztestületi tagok ügyeit.
3.3. Balázs Sándor akadémikus vezetésével háromtagú bizottság végzi a doktori 

ügyek véleményezésének előkészítését. Az előkészítő bizottság tagjai: 
Soltész Miklós DSc - közgyűlési képviselő, Máthé Ákos DSc.

3.4. Az albizottságok legkésőbb 2003. január 31-ig válasszák meg a titkárukat és 
készítsék el a 2003. évi munkatervüket.

3.5. A Bizottság Mőcsényi Mihály Eötvös Koszorúra történő felterjesztését egy
hangúan támogatta.

7.6.1.4 2002. december 03.

Napirend

Papp János az MTA Doktora bejelentette, hogy az előadó Pécsi Mária személyes okok 
miatt nem jelenhetett meg az ülésen, ezért „A kertészeti kutatások helyzete és fejlesz
tése” c. napirend nem tárgyalható.
1. Állásfoglalás SzIE Budai Karok helyzetéről.

Bemáth Jenő dékán beszámolt az Egyetem átszervezésével kapcsolatos legújabb 
fejleményekről. ígéret szerint a Felsőoktatási törvényt módosítani fogják 2003- 
ban. Az állásfoglalás jóváhagyása megtörtént.

2. 2003 évi munkaterv megbeszélése.
Papp János ismertette a bizottság vezetősége által javasolt programot.
Határozat: A Kertészeti Bizottság májusi ülésén az elmaradt kutatási ügyek napi
rendjét tárgyalja az FVM képviselőjének előterjesztésében. A Kertészeti Bizottság 
Nyéki József alelnök vezetésével és az albizottságok elnökeinek bevonásával ké
szítsen addig ellenőrző áttekintést a kertészeti kutatásokról, amely anyagot a főha
tóság előterjesztésével együtt tárgyalja a Bizottság.
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A bizottsági ülések helye és fő témakörei:
1. Bizottsági ülés:

Időpontja: 2003. február 27. 1030
Helye: MTA felolvasó terme
Téma: Hungarikumok a kertészeti termesztésben (országos tanácskozás).

2. Bizottsági ülés:
Időpontja: 2003. május 29. 1030
Helye: SzIE Budai Karok Bp. Villányi út 29^-3.
Téma: A kertészeti kutatás helyzete és fejlesztésének feladatai.

3. Bizottsági ülés:
Időpontja: 2003. november 9-10.
Helye: SzIE Budai Karok Bp. Villányi út 29-43.
Téma: Lippay János-Vas Károly-Ormos Imre Tudományos Ülésszak

4. Bizottsági ülés:
Időpontja: 2003. november 27. 1030
Helye: SzIE Budai Karok Bp. Villányi út 29^-3.
Téma: A kertészeti felsőoktatás és a tudományos utánpótlás helyzete a ker

tészeti ágazatban

3. Javaslat az MTA Kertészeti Bizottság doktori cselekményeket véleményező bi
zottság tanácskozási jogú tagjaira.
Határozat: a Kertészeti Bizottság vezetőségének az MTA Kertészeti Bizottság 
doktori cselekményeket véleményező bizottság tagjaira tett javaslatát a jelenlévők 
elfogadták azzal a kiegészítéssel, hogy az Elnök személyesen is megkeresi őket, 
és csak abban az esetben kerülnek megválasztásra, ha vállalják a rendszeres rész
vételt a Bizottság munkájában.

4. Javaslat az MTA Kertészeti Bizottság állandó meghívott tagjaira, (lásd. 3. pont.) A 
Kertészeti Bizottság az állandó meghívott tagjaira tett javaslatot elfogadta.

5. Tájékoztató az Ormos Imre születésének 100. évfordulója alkalmából rendezendő 
tudományos emlékülésről. Az ülés szervezését az illetékes albizottság végzi. Vár
hatóan ezen a napon lesz mellszobrának leleplezése is.

6. Javaslat a „Magyar Tudomány Fala”-ra felkerülő tudósokra. A Magyar Tudomány 
Falára a következő tudósok nevét javasoljuk bevésetni. Entz Ferenc 1805-1887 és 
Mohácsi Mátyás 1881-1970.

7.6.2 NAGYRENDEZVÉNYEK

Balanced Plánt Nutrition in Horticulture fór High Yield and Qualit International 
Workshop at Szt. István University-Days
Időpont: 2002. augusztus 27-28.
Helye: SzIE Budai Karok (1118 Bp. Villányi út 29^13.)

Gyöngyös SzIE Gazd. és Mg. Kar
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Előadások

1. Lakatos, A.-Balogh, I: Tápanyagellátás a trópusi szőlőtermesztésben

2. Terbe, I.-Slezák, K.-Kappel, N. Tóth, K: A káliumtrágyázás hatása a zöldségnö
vények termésmennyiségére és minőségére. (The effect of potassium fertilization 
on the yield and the quality of vegetable crops)

3. Lévai, P: Hidrokultúrás dísznövénytermesztés gyökérrögzítő közegei és tápanyag
ellátása

4. Schmidt, G: tápanyagellátási módok a dísznövénytermesztés különböző alágazatai- 
ba Various methods of nutrition in the different branches of omamental horticulture

5. Bemáth, J: A tápanyagellátás hatása a gyógy- és aromanövények biomassza és 
speciális anyagprodukciójára (Effect of nutrition on biomassa and active agent 
production of medicina! and aromatic plants

6. Kállay, T.-Szűcs, E: Az almafák tápláltságának, terméshozamának és a gyümölcs 
minőségének összefoglaló értékelése (Synthesis of nutrition, yield and fruit quali
ty of apple (Malus domestica Borkh.)

7. M. Böhme: A növénytáplálás stratégiája a talajnélküli zöldségkultúrákban 
(Strategies of vegetable nutrition in soil-les culture) (Németország)

8. Hegedűs, E.-Hegedűs, A: A termőtalaj Cd tartalmának hatása a zöldségfélék mi
nőségére (The effect of cadmium concentration of soils on the quality of vegetable 
crops) - (Szlovákia)

9. Szőke, L.-Eifert, J.-Vámay, Zsné: Készlettrágyázási tartamkísérlet eredményei 
laza erdőtalajon - Eger 1974-2001. (Results of long term stock manuring experi- 
ment on brown forest soil in Eger 1974-2001)

10. Orbán, M: Gyepek tápanyagellátása. (Románia)

H. Csorna, Z.-Forró E: Termesztési közegek sav-bázis puffer-kapacitásának értéke
lése (Asessment of acid-alkaline puffer kapacíty in growth média) - (Ukrajna)

7.6.3 VITAÜLÉSEK, EMLÉKÜLÉSEK ÉS EZEK TÁRGYA

1. Ormos Imre professzor születésének 100. évfordulójára tervezett emlékülés, kiál
lítások, kiadványok és szoboravatás előkészítése. Bizottsági határozatnak megfe
lelően az emlékülés a Budai Kampuszon, május 8-án lesz.

2. Okályi Iván emléktáblájának felavatása a Földművelési és Vidékfejlesztési Mi
nisztérium falán.

3. Mőcsényi Mihály professzor Eötvös Koszorúra történő felterjesztése.

4. Részvétel és megemlékezés Szalva Péter DSc. nemesítő temetésén
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7.6.4 KÖZREMŰKÖDÉS AZ MTA DOKTORI CÍM ELNYERÉSÉHEZ 
BENYÚJTOTT KÉRELMEK ELBÍRÁLÁSÁBAN.

2002-ben a Kertészeti Bizottsághoz három doktori cím iránti kérelem érkezett vé
leményezésre. A bizottság 2002. szeptember 27-i ülésén véleményezte a doktori előké
szítő bizottság és két felkért bíráló előterjesztése alapján Szabó Zoltán „Csonthéjas 
gyümölcsnek termésbiztonságának egyes tényezői, Fáry Miklós „A paprika és tojás
gyümölcs in vitro morfogenezise és genetikai transzformálásának újabb lehetőségei” 
és Schmidt Gábor „Juvenilitás-prekondicionálás-regenerációs képesség honosításra és 
nemesítésre épülő vizsgálatai fásszárú növényeknél” c. doktori dolgozatukat és tudo
mányos habitusukat. Megállapították, hogy mindhárom jelölt tudományos munkássá
ga és habitusa megfelel az MTA doktora címre pályázókkal szemben támasztott köve
telményeknek. Részletes vita alapján a bizottság szavazati jogú tagjai titkos szavazás
sal egyhangúlag javasolták az Agrártudományok Osztályának Szabó Zoltán, Fáry Mik
lós és Schmidt Gábor dolgozatainak nyilvános vitára bocsátását. A bizottság javaslatot 
tett a bírálók személyére és a bíráló bizottság tagjaira.

7.6.5 A BIZOTTSÁG ÉS A TAGOK KAPCSOLATAI

A Kertészeti Bizottság a választott és a tanácskozási jogú tagjaival folyamatos 
kapcsolattartásra törekedett. Ez megnyilvánult a rendszeres bizottsági ülések mellett a 
szakmai fórumokon, tudományos műhelyekben, egyetemeken és kutató intézetekben 
végzett munkákban (oktatási és kutatási feladatok, pályázatok készítése, konzultációk, 
publikációk stb.).

Célunk:
- a kapcsolattartáson keresztül a Bizottság folyamatosan tájékozódjon és informá

lódjon az ágazat helyzetéről,
- a bizottsági és albizottság! tagok mellett a munkába folyamatosan bevonni a köz

testület tagjait,
- folyamatosan karbantartani a kandidátus és PhD fokozattal rendelkezők címlistáját, 
- a bizottsági munkákba fokozott mértékben bevonni a fiatal PhD fokozattal ren

delkezőket,
- a korábbinál nagyobb mértékben ösztönözni a doktori cselekmények készítését a 

megfelelő tudományos teljesítményekkel és elismertséggel rendelkező jelölteknél.

7.6.6 KÜLFÖLDI MEGHÍVOTTAK ÉS A KÜLFÖLDI VENDÉGEK 
LÁTOGATÁSÁNAK EREDMÉNYEI

Thomas Popp kelet-európai koordinátor Nemzetközi Káli Intézet Basel (Svájc)

Látogatásának eredménye: Kutatási együttműködési szerződések a kertészeti nö
vények tápanyagigényének vizsgálata témakörben.
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Michael Bhöme egyetemi docens Humboldt Egyetem Berlin (Németország)

Látogatás eredménye: Leonardo program keretében hallgatói szakmai cseregya
korlatok lebonyolítása

7.6.7 KAPCSOLATOK A HAZAI ÉS A KÜLFÖLDI OKTATÁSI 
INTÉZMÉNYEKKEL

A Kertészeti Bizottság kapcsolata a hazai és külföldi oktatási intézményekkel so
koldalú. Ez részben annak tulajdonítható, hogy a bizottság tagjainak közel 80%-a va
lamelyik felsőfokú oktatási intézmény oktatója, másrészt a Bizottság mindig figyelem
mel kísérte a szakmához tartozó oktatási és kutató intézmények munkáját. Ezt jól bi
zonyítják a bizottsági és vitaülések jegyzőkönyvei és állásfoglalásai.

A bizottsághoz tartozó köztestületi tagok 50-nél több külföldi intézménnyel, an
nak kutatóival vannak tudományos kapcsolatban.

A bizottság 12 köztestületi tagja vett részt a XXVI. Nemzetközi Kertészeti Kong
resszus munkájában előadással és poszterrel, bemutatva a hazai kertészeti kutatás ered
ményeit. A Kongresszus fontos megállapítása, hogy a Föld népességének növekedése 
és a művelhető területek arányának csökkenése és a lakókörnyezet elviselhetőbbé téte
lének szükségessége felértékeli a kertészet jelentőségét a 21. században.

A bizottság elnöke képviselte hazánkat a Nemzetközi Kertészeti Tudományos Tár
saság Tanácsának (ISHS) Kongresszust megelőző ülésén. Megválasztották a Társaság 
elnökségét és a 8 ágazati szekciójának tisztségviselőit. Máthé Ákost a Gyógy- és Aro
manövények Szekció elnökhelyettesének választották. Magyar előterjesztésre 2004- 
ben hazánkban rendezik az egyik gyümölcstermesztéssel foglalkozó szimpóziumot.
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7.7 MEZŐGAZDASÁGI VÍZGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

A Bizottság története
A jelenlegi nevén a Bizottság 1996-ban alakult újjá. Tipikusan interdiszciplináris 

bizottság, amely a mezőgazdaságban felmerülő víz-problémákkal foglalkozó akadé
miai köztestületi tagokat és más, elsősorban az ágazati irányítás, továbbá a tudományos 
kutatási és az oktatási szakembereket fogja össze, hogy segítségükkel előmozdítsa a 
szakterület és a kapcsolódó ágazatok fejlődésének/fejlesztésének tudományos megala
pozását. Állandó tagjai között megtalálhatók a növénytermesztés, a kertészet, a hidro
lógia, a meteorológia, az ökonómia, a talajtan, a gépészet, a halászat és más (például 
agrár-környezetvédelem) szakterületek vízgazdálkodással foglalkozó képviselői. A Bi
zottság szoros kapcsolatok kiépítésére törekszik a vízzel és a vízgazdálkodással foglal
kozó egyéb akadémiai bizottságokkal éppúgy, mint az Agrártudományok Osztályának 
többi tudományos bizottságával, testületével.

A 2002. év rendezvényei
A Bizottság üléseinek, illetve rendezvényeinek napirendjére rendszeresen olyan 

kérdéseket tűz, amelyek egyrészt az aktuális szakmai porblémákkal függnek össsze, 
másrészt a tudományosság szempontjából érdemelnek figyelmet. Igyekszik komplex 
szemléletet érvényesíteni az egyes kérdések megtárgyalása során, vagyis a problémát 
mindig több oldalról megvilágítva bemutatni, illetve megoldásának lehetőségeit össze
tett módon keresni.

7.7.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.7.1.1 2002. február 4.

Napirend

A növény- és víz kapcsolatára irányuló kutatások.
Az ülés célja a víz és a növény kapcsolatára irányuló K+F munka felmérését célzó kér
dőívre adott válaszok megvitatása volt. A beérkezett válaszokat Vermes László érté
kelte ki és készített írásos összefoglalást. A 43 kérdőívre 17 válasz érkezett, amiből 14 
volt értékelhető, ami a megkérdezettek 32%-a.

A kérdések

1. Végeznek/végeztek-e az Ön munkahelyén - és/vagy annak elődintézményében - 
aktív kutató-fejlesztő munkát a víz és a növény kapcsolatának valamely területén 
vagy részterületén?
A kérdésre 13 igen válasz érkezett. Meg kell említeni, hogy a leghosszabb ideig az 
Öntözési Kutató Intézetben foglalkoztak ezzel a témával, ez utóbbit 2000-ben 
megszüntették, illetve összevonták a Halászati Kutató Intézettel, ami a kutatási 
helyzetet jelentősen megváltoztatta.
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2. Tudomásuk szerint hol, mely intézményekben folyik hazánkban ilyen kutatás? 
Erre a kérdésre rövid és pontatlan válaszok érkeztek, ami sajnálatos módon jellem
ző a hazai helyzetre. Olyan intézmények is megjelölésre kerültek, amelyek meg
szűntek, profilváltás következett be stb. Ezek a válaszok mutatják, hogy a tudo
mányszervezés terén is nagy a tájékozatlanság hazánkban.

3. A korábbi kutatási eredmények és a meglévő ismeretek alapján milyen tevékeny
séget fejtenek ki a gyakorlat segítése érdekében? Végeznek-e tanácsadást?
Legtöbb kutatóhelyen van szaktanácsadás, megvan a kapcsolat a gyakorlattal, sőt, 
szaktanácsadók képzése is folyik.

4. Véleménye szerint hol vannak a 'fehér foltok’ ezen a területen? Milyen kutatási-fej
lesztési témá(ka)t tartana fontosnak a víz és a növény kapcsolat jobb megismerésére? 
A válaszolók a romló feltételeket emelték ki, a szűkülő növény-talaj rendszer vízház
tartási vizsgálatokat, a romló infrastrukturális helyzetet és a műszaki és ökonómiai 
kutatások gyakorlatilag teljes hiányát. Sok konkrét kutatási témajavaslat is érkezett.

5. Egyéb észrevételek, javaslatok
Többen javasolták az interdiszciplinaritás előtérbe helyezését és jobb kihasználá
sát, az akadémiai-egyetemi-gyakorlati szféra jobb összefogását, a hatékonyabb ku
tató-fejlesztő munkát.

A kérdőív és kiértékelésének vitáján többen felhívták a figyelmet, hogy a válaszok 
nem reprezentatívak, az írásos jelentést nem minden tag kapta meg, kiemelték a nö
vény-víz kapcsolat vizsgálatát nem öntözött területeken is, illetve a megfelelő szerve
zeti és szervezési feladatok elodázhatatlan voltát.

7.7.1.2 2002. október 13.

Az MTA Mezőgazdasági Vízgazdálkodási Bizottságának tagjait megválasztó ille
tékes köztestületi tagok gyűlése.

Az ülésen Németh Tamás, osztályelnök-helyettes elnökölt. Megjelent az Osztály 
titkára és 10 illetékes köztestületi tag.

Cselőtei professzor, a leköszönő elnök értékelte az elmúlt három esztendőben vég
zett munkát. Megállapította, hogy sok hasznos tevékenységet végzett a Bizottság, de 
nagyon sok a tennivaló.

Ezután megválasztásra kerültek az új tagok és az állandó meghívottak.
Majd a Bizottság megválasztotta tisztségviselőit.
Elnök: Ligetvári Ferenc
Elnökhelyettes: Vermes László
Titkár: Szalai Sándor
Ezután a Bizottság egyhangúan felajánlotta a tiszteletbeli elnöki pozíciót Cselőtei 

László akadémikusnak, aki hosszú éveken át volt a Bizottság elnöke. Az Elnök és az 
Elnökhelyettes méltatta Cselőtei professzor munkásságát, különösen a Bizottságban 
végzett munkáját.
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Végül az elkövetkezendő ciklusra témajavaslatok hangzottak el. A hozzászólók 
(Antal E., Cselőtei L., Ligetvári F., Nagy L., Rajkai K., Szalóki S., Vermes L.) nem
csak a témákat, hanem azok hátterét és kapcsolatrendszerét is megvitatták.

Valamennyi hozzászóló kiemelte az interdiszciplináris megközelítést, az ideigle
nes meghívottak szerepének fontosságát, a többi akadémiai bizottsággal való rendsze
res kapcsolattartást és együttes rendezvényeket.

7.7.1.3 2002. december 11.

Napirend

A Duna-Tisza csatorna és a Duna-Tisza-köze vízgazdálkodási fejlesztése 
Előadók: Orlóci István és Pálfai Imre
Felkért hozzászólók: Karácsonyi Zoltán, Csemez Attila, Cselőtei László

A bevezetőben Ligetvári Ferenc elnök hangsúlyozta a téma fontosságát, kiemelve 
azokat a gazdasági területeket, amelyeket a Duna-Tisza csatorna érint.

Orlóci István előadása bevezetésében a csatorna elhelyezésének szükségességét 
hangsúlyozta, és leszögezte, hogy terv nincs, csak tervváltozatok léteznek.

Szerkezetre két fő lehetőség:
- Mivel a hátság magasabb a Dunánál, minimum 15-20 m-es bevágás lenne szüksé

ges (kockázati tényező: homokdomb-talajvíz)
- Felvinni a vizet a hátságra (drága, az ide általában tervezett vízierőműtelep nem 

éri meg a költségeket)

Három fő nyomvonal lehetséges:
- Vác-Galga-Zagyva-Tisza (természetes folyómedrek igénybe vétele)
- Dunaharaszti -Tiszakécske (magas vezetés)
- Dunaharaszti-Csongrád (mély vezetés, csongrádi vízlépcső kell hozzá)

Pálfai Imre a Duna-Tisza-hátság éghajlati és hidrológiai jellemzőit ismertette: ég
hajlati vízhiány, száraz időszakok hatása, talajvízszint süllyedésének idősora, csapadé
kok trendje (téli félévben erősen csökken).

Javaslatai: szárazgazdálkodás kihasználása, helyi vizek visszatartása, tározása, 
szennyvizek felhasználása, külső vízforrásról pótlás, hátsági főcsatorna, szivattyúzás 
drága, ezért nyílt csatornás megoldás javasolt, visszatartás, vízpótlás ajánlott, csak ke
vesebb, a régebbi 20 m3/sec helyett 2-3 m3/sec, a szükséges 80 km-ből 22+30 km már 
megvan, még mintegy 30 km-t kellene elkészíteni, mindenképpen összefogó kutatást 
kell indítani.

Hozzászólások

Nemcsók János: Ismerteti a különböző időskálákon megvalósítandó feladatokat. 
Valószínű, hogy egy megvalósíthatósági tanulmány készülni fog a csatorna építésére.
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Karácsonyi Zoltán: Ökológiai változások következtek be, a rétegvíz kitermelése 
nő, az extenzív gazdálkodás fenntartására a kerekegyházi kísérletet említi meg. A fu
tóhomok esetében helyenként az alul, helyenként a túllegeltetés okoz problémát. Fel
hívja a figyelmet a költségvisszatérülés elvére.

Csemez Attila: Kell a vízpótlás, mert enélkül sok problémával kell szembesül
nünk, azonban részletesen meg kell vizsgálni a vízpótlás következményeit is, ezért a 
csatorna létesítésekor egy kisebb vízpótlást fásítással egybekötve javasolni tudna.

Cselőtei László: Mezőgazdasági, közgazdasági megközelítés. A fő probléma az, 
hogy nem ott van a víz, ahol öntözésre van szükség (Kisköre, csőkutak stb.). A mező
gazdaság hatása nemcsak közvetlenül, a termelésen keresztül hat, hanem a lakosság
megtartó vonatkozásait sem szabad figyelmen kívül hagyni.

Vágás István: Felajánlja a Hidrológiai Közlemények segítségét.
Bocz Ernő: A népesség és az öntözés kapcsolatát emeli ki.
Alföldi László: Ne akarjunk túl nagy falatot, ne a Duna-Tisza-közérőI beszéljünk, 

hanem a hátságról.
Rédai István: Sok beruházás lesz a Tiszánál, ezért lehetséges, hogy nem jut pénz 

a Duna-Tisza-közére. Technológia váltás is sokat segít: Kiskunlacháza, mikroöntözés 
esőszerű öntözés helyett, növekszik a zöldség területe

Gabrovszky Zoltán: Az erdőtelepítési terveket ismerteti, aláhúzza az új fafajpoli
tika szükségességét.

Szász Gábor: A problémákat térbeli skálák szerint lebontva szeretné látni (makro -Ti
szántúl-, mező, lokális). Egyszerre nem kell mindhárom skálán a porblémát megoldani.

7.7.2 A BIZOTTSÁG KAPCSOLATAI

A Bizottság szoros kapcsolatokat tart fent az ICID (International Comission on 
Irrigation and Drainage) nemzetközi és hazai szervezeteivel. Ligetvári professzor há
roméves ICID alelnöki tevékenységét sikeresen befejezte.

7.7.3 A BIZOTTSÁG TAGJAINAK KITÜNTETÉSEI, ELISMERÉSEI

Ligetvári Ferenc: ICID Award of Excellence
Ijjas István: Magyar Köztársaság Középkeresztje

7.7.4 A BIZOTTSÁG KAPCSOLATAI HAZAI ÉS KÜLFÖLDI 
KUTATÁSI, OKTATÁSI INTÉZMÉNYEKKEL

Halászati Kutatóintézettel (HAKI), Szarvas mint az Öntözési Kutatóintézet tevé
kenységének folytatójával
Az Ukrán Mezőgazdasági Akadémia Meliorációs Intézetével, Kiev.
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7.8 NÖVÉNYNEMESÍTÉSI BIZOTTSÁG

7.8.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.8.1.1 2002. február 4.

Napirend

Első bizottsági ülésünk kiemelt témája az EU csatlakozási stratégia, illetve a hazai 
növénynemesítési prioritás meghatározása volt.
Az ülés napirendi pontjai:
1. EU csatlakozási stratégiák
2. A 2002 évi munkaterv kialakítása
3. MTA Doktori ügyek
4. Fleischmann díjasok
5. Új köztestületi tagság

Hangsúlyt kapott Bizottságunk, a Magyar Növénynemesítők Egyesülete, az Or
szágos Mezőgazdasági Minősítő Intézet és a Földművelési és Vidékfejlesztési Minisz
térium szorosabb együttműködésének kialakítása - különösen nemzetközi fajtaelisme
rések és fajtahasználat, illetve a hazai nemesítési stratégiák kialakítása területén. A ne- 
mesítési prioritások pontos meghatározása és az ezt segítő céltámogatások biztosíthat
ják a hazai nemesítés hatékonyságát.

Az évközi nagy számú rendezvény lehetővé tette a folyamatos kozultációkat, 
szakmai vitákat.

7.8.1.2 2002. szeptember 19.

Napirend

1. MTA Doktori cselekmények
2. Vitaülés az „organikus nemesítés”-ről

Az organikus nemesítés vitaindító, bemutató előadását Kovács Géza (MTA Mező
gazdasági Kutatóintézete Martonvásár) tartotta. A biodiverzitás, a tájfajtákban rejlő ge
netikai sokszínűség megőrzésében, az alternatív kultúrák kialakításában új lehetősége
ket felsorakoztató rendszer hazai bevezetése feltétlenül indokolt. A nemzetközi támo
gatási rendszerek felhasználásával bővíthető a hazai agrárágazat tevékenysége (foglal
koztatás, új termékek, export, stb.).
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7.8.2 NAGYRENDEZVÉNYEK

7.82.1 2002. február 12-13.

Ekkor került megrendezésre a VIII. Növénynemesítési Tudományos Napok orszá
gos konferenciánk. A rendezvény mottója a magyar növénynemesítés nemzetközi 
eredményei és kihívásai voltak.

Az elnöki megnyitót (Bocsa Iván akadémikus), a plenáris előadás (Kertész Z., 
Velich I., Dudits D.), majd a 2001 évi Fleischmann Díjasok bemutatkozása, illetve be
mutatása követték (Kollányi L., Kovács S., illetve Hollósi Sz.). A szekcióüléseken 48 
előadás hangzott el, illetve 56 poszter mutatta be a legújabb eredményeket.

A plenáris előadások témái:
A magyar növénynemesítés hatása Európára. I. Szántóföldi növények.
A magyar növénynemesítés több ponton hozott átütő sikert és teremtett olyan ki

törési pozíciókat, ameyek lehetővé teszik a továbblépést a nagy globális piacok felé. A 
mezőgazdasági növények vonatkozásában a búza, kukorica, napraforgó és az olajlen 
nemzetközi hatása a leginkább érzékelhető. Fontos lehet még a seprűcirok, repce, rizs, 
lucerna vagy a fűfélék speciális sikere.

A magyar növénynemesítés hatása Európára.II.Kertészeti növények.
A kertészeti ágazat tradicionális jelenléte Európában jó alapokat biztosít a fejlesz

tést és átalakítást szolgáló stratégiák kidolgozásához. A kedvező természeti adottsá
gok, a földrajzi, etnikai, és tradicionális hatások alapján nemzetközi összehasonlítás
ban is jelentős kertészeti potenciállal rendelkezünk (szőlő, bor, gyümölcs, gyógy- és il
lóolajnövények, szabadföldi dísznövények, egyes zöldségnövények).

A kertészeti nemesítés és termesztés az EU integrációt követően a magyar agrár
gazdaság fejlődőképes stratégiai ágazatává válhat, nemzetgazdasági fontosságú priori
tásként.

A funkcionális genomikai programok hatása a növénynemesítés elméleti alapjaira.
A géntechnológia és genomika eredményei egy teljesen új szemléletű növényne

mesítést alapoz meg, amely a fenotípus értékelésén túl nagymértékben támaszkodik a 
gén szerkezetéről és működéséről informáló adatokra is.

A hazai nemesítő társadalom felismerte ennek jelentőségét; döntés született a 
funkcionális genomika programok kidolgozásának támogatásáról.

A Tudományos Napok előadásainak és posztereinek összefoglalóit tartalmazó 127 
oldalas kiadványunk a konferencia napján került szétosztásra.

7.82.2 2002. június 26.

Bizottságunk a magyar Növénynemesítők Egyesületével közös szervezésben 
2002-ben is megrendezte hagyományos vándorgyűlését; a Keszthelyen VE Georgikon 
Mzőgazdaságtudományi Kar tudományos fórumának vendégei voltunk.

Bállá Lászlónak, az MNE elnökének megnyitója után (amelyben a hazai nemesítés 
és fajtavédelem kérdéséről szólt - különös tekintettel az EU csatlakozás kihívásaira).
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Szabó Ferenc, a Kar dékánja foglalta össze a Kar nemesítés! tevékenységét. A szabad
földi bemutatókon a Regionális Burgonyakutatási Központ, a Genetikai és Nemesítési 
Tanszék, valamint a Kertészeti Tanszék szerepeltek.

A hazai növénynemesítőket mozgósító rendezvényen részletesen bemutatásra ke
rült a Kar kutatási-nemesítési munkája (kertészeti és mezőgazdasági kultúrák). A te- 
nyészkerti szemlék lehetőséget nyújtottak az interdiszciplináris konzultációkra. Ki
emelt helyen szerepelt a burgonyakutatás és nemesítés.

A vándorgyűlés második részében a szőlő- és borkutatási eredmények bemutatá
sára került sor.

7.8.3 EGYÉB RENDEZVÉNYEK

2002. március 13-án, az MTA Agrártudományok Osztályának vendége volt a világ
hírű Swaminathan professzor. A látogatás apropója Erdélyi András „Aki napfényt arat 
- A modem Gandhi: M.S Swaminathan” című könyvének megjelenése volt. A Növény
termesztési Bizottsággal közösen szervezett, a könyvbemutatóval egybekötött ülésen az 
MTA Mezőgazdasági Kutatóintézete Martonvásár, illetve a Szegedi Gabonatermeszté
si Kutató Intézet munkatársai, mint bizottsági tagok vettek részt. A bemutatott könyv 
„első kézből nyújt információkat az olvasónak a tudománytörténet, a tudománypolitika 
és a világpolitika egyik legfontosabb eseményéről, a Zöld Forradalomról. A Második 
Világháború után az élelmiszerhiány, s az annak következtében fellépő társadalmi za
vargások, valamint a háborús eszkaláció veszélye valóban komoly fenyegetést jelentett 
a világra. Swaminathan ebben az időszakban talált rá arra a nemesített féltörpe búzafaj
tára, amely megváltoztatta India jövőjét. Ennek a kutatási eredménynek köszönhette a 
történelme során oly sokszor megalázott és kifosztott ország, hogy a gabonatermelésben 
önállóvá vált, és azóta saját erejéből képes táplálni növekvő lakosságát.”.. .„A mezőgaz
dasági kutatások tehát ebből a nézőpontból a világbéke megőrzésének nagyon is haté
kony eszközei” -, írja a könyv bevezetőjében Erdélyi András.

7.8.4 MTA DOKTORI ELŐTERJESZTÉSEK

Tagtársunk, Márkus Ferenc nyújtott be disszertációt.
A 2002. decemberében (az Új Vezetőség által) megtartott bizottsági ülésen, az op

ponensek véleményének ismeretében a tagság 87,5%-os eredménnyel továbbította pá
lyázatát, javaslatot téve a bíráló bizottságra.

7.8.5 KÖZTESTÜLETI TAGSÁG

Az előző évben elkezdett feltáró munka eredményeként sikerült a hazai kandidá
tusok és PhD fokozatot szerzett növénynemesítő kollégákról pontos listát készíteni, azt 
az Agrártudományok Osztályának átadni, ami lehetővé tette szereplésüket az új válasz
tásokban.

154



7.9. NÖVÉNYTERMESZTÉSI BIZOTTSÁG

7.9.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

7.9.1.1 2002. március 14.

Napirend

A Növénytermesztési Bizottság 2002. év elején tartott bizottsági ülésén megvitatta a 
FAO által készített regionális anyagot, kialakította álláspontját a véleményezett anyag
gal kapcsolatosan:
• A tanulmány gondos, részletes, korrekt elemzését tartalmazza a közép-kelet- 

európai térség négy országának környezeti állapotáról.
• A bizottság tagjai és szakértői csoportjai különösen fontosnak tartják a környezet

védelem szempontjából hiányzó adatbázis mielőbbi létrehozását (FAO tanulmány 
78. oldala), melynek kimunkálásában aktívan bekapcsolódni, résztvenni kíván a 
bizottság különösen az alábbi területeken 
- a talajok minősége
- a termőhelyi feltételek vizsgálata
- változások a biodiverzitásban
- talajtulajdonságok, azok változása
- fajmonitoring
- szennyező anyagok kibocsátásának vizsgálata.

Véleményezte és megfogalmazta az MTA Doktori Szabályzat módosításával kapcso
latos álláspontját.

7.9.1.2 2002. március 4-8

Napirend

2002. március 4-8-án Opatijában (Horvátország) a Növénytermesztési és az Agroké
miai és Talajtani Bizottság kihelyezett ülése zajlott le az Alpok-Adria Tudományos 
Együttműködés keretében. A rendkívül sikeres tudományos ülésen összesen 43 előadás 
és poszter került bemutatásra a különböző szekciókban.

7.9.1.3 2002. október 1.

Napirend

A Növénytermesztési Bizottság köztestületi tagjai 2002. október 1-én megválasztották 
a bizottság tagjait és a bizottság vezetőit. A bizottsági ülésen értékelő vita hangzott el 
a bizottság eddigi működéséről és körvonalazódtak, megfogalmazódtak a jövő felada
tai. A bizottság részletesen tárgyalta és állást foglalt a növénytermesztéstan tankönyv 
elkészítésének feladatairól.
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7.9.1.4 2002. december 4.

Napirend

A bizottság megválasztotta az MTA Növénytermesztési Bizottság tanácskozási jogú 
állandó meghívott tagjait:

Marton István
Bódis László
Balikó Sándor
Bánszki Tamás
Árendás Tamás
Marton László
Székely Bertalan
Ragasits István
Szabó Lajos
Búvár Géza
Somogyi Zoltán

A bizottság Berzsenyi Zoltán főosztályvezető személyében egyhangúlag megválasztot
ta a bizottság másik elnökhelyettesét.
A bizottság elfogadta a növénytermesztési tankönyv előkészítő bizottság felállítását az 
alábbiak szerint:
a bizottság vezetői: Antal József SZIE, Gödöllő

Bocz Ernő Debreceni Egyetem ATC MTK
a bizottság tagjai: Pepó Péter, Debreceni Egyetem ATC MTK

Késmárki István, Nyugat-Magyarországi Egyetem, M.óvár 
Kismányoky Tamás, Veszprémi Egyetem, Keszthely 
Jolánkai Márton, SZIE, Gödöllő
Izsáki Zoltán, Tessedik Sámuel Főiskola, Szarvas

7.9.2 NAGYRENDEZVÉNY

Alpok-Adria Tudományos Konferencia
MTA Növény termesztési Bizottság és az MTA Agrokémiai és Talajtani Bizottság 

közös rendezvénye
2002. március 4-8. Opatija (Horvátország)
A növénytermesztés szerepe a jövő multifunkcionális mezőgazdaságában. Acta 

Agronomica Hungarica 50 éves Jubileumi tudományos ülés. (Martonvásár, 2002. 11.19.)

7.9.3 EMLÉKÜLÉSEK

- Győrffy Béla emlékülés (Martonvásár, 2002. 05. 17.)
- Szász Gábor professzor 75. születésnapi emlékülés (Debrecen, 2002. 10. 29.)
- Cserháti Sándor tudományos emlékülés (Mosonmagyaróvár, 2002. 11. 21.)

156



13Á VITAÜLÉSEK

- Kímélő talajműveléssel Európába. (Budapest. 2002. 01. 10.)
- Kalászos gabonatanácskozás (Debrecen, 2002. 05. 29.)
- Nemzetközi kalászosgabona és hüvelyes fajtabemutató (Mosonmagyaróvár, 

2002. 06. 18.)
- Kalászos gabonatanácskozás és fajtabemutató (Kompolt, 2002. 07. 06.)
- Kukoricatermesztési tanácskozás (Debrecen, 2002. 09. 05.)
- Kalászos gabona bemutató és vitaülés (Martonvásár, 2002. 09. 12-13.)
- Az aszály elleni védekezés lehetőségei a kukoricában (Martonvásár, 2002. 09. 

18.)
- Stabilitás és intézményrendszer az agrárgazdaságban. Növény termesztési és 

kertészeti szekció. Georgikon Napok (Keszthely, 2002. 09. 26-27.)
- Hagyományos magyar növény- és állatfajták jelene és jövője az Észak-Alföl

di Régióban című országos tanácskozás (Karcag, 2002. 11. 08.)
- Tavaszi sörárpa termesztési tanácskozás (Kompolt, 2002. 11. 19.)

7.9.5 KÖZREMŰKÖDÉS AZ MTA DOKTORA CÍM ELNYERÉSÉBEN

Horváth Zoltán - MTA doktora cím elnyerésére benyújtott disszertációja bizottsá
gi eljárási fázisban

Gyulai Ferenc - MTA doktori cím elnyerésére benyújtott disszertációjához kije
lölte a referáló személyeket az alábbiak szerint:
Bocz Ernő, az MTA doktora 
Antal József, az MTA doktora 
Győri Zoltán MTA doktora

7.9.6 MTA KÖZTESTÜLETI TAGOK ÉS A BIZOTTSÁG KAPCSOLATA

A bizottság választott vezetői és tagjai alapvető fontosságúnak tartották és tartják, 
hogy a bizottsághoz tartozó köztestületi tagokkal kialakított élő és interaktív kapcsolat 
továbbfejlődjön. Ennek szellemében a szorosan vett bizottsági üléseken kívül vala
mennyi bizottsági rendezvény, vitaülés, konferencia, a köztestületi tagok számára nyi
tottan, azok bevonásával, aktív részvételével került megszervezésre és lebonyolításra.

7.9.7 KÜLFÖLDI KAPCSOLATOK

A bizottság tagjai aktívan vettek részt az új és a már meglévő külföldi tudományos 
kapcsolatok létrehozásában és fejlesztésében. Hagyományosan széles körű és eredmé
nyes együttműködés folyik a hazánkkal szomszédos államok (elsősorban Szlovákia, 
Ausztria, Horvátország stb.) tudományos és felsőoktatási intézményeivel. Sikerült a 
szakmai kapcsolatokat megalapozni Romániával és Ukrajnával, melynek továbbfej
lesztését - elsősorban a kinti magyar anyanyelvű szakemberek bevonásával - kívána
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tosnak tartjuk. Számos bizottsági tag tett hosszabb-rövidebb idejű tanulmányutat az EU 
tagországokban, valamint tengerentúli (USA stb.) társintézményekben.

7.9.8 KAPCSOLATOK A HAZAI OKTATÁSI ÉS KUTATÁSI 
INTÉZMÉNYEKKEL

Az MTA Növénytermesztési Bizottság szakmai munkájában alapvető fontosságú 
az adott tudományterület aktuális és stratégiai feladatainak áttekintése, gondozása, 
megvitatása, melyek egyaránt érintik a tudományos kutatást, a felsőfokú szakember
képzést, a K+F és egyéb innovációs tevékenységeket, a tudományos utánpótlásképzést, 
valamint a szakmai irányító szervezetekkel, intézményekkel való kapcsolatfejlesztést. 
Ezt a sokrétű, egymással számos területen összefüggő feladatot a bizottság valamennyi 
hazai oktatási, kutatási intézmény és azok prominens képviselőinek, valamint az érin
tett minisztériumok és főhatóságok bevonásával tudta megvalósítani. Kiváló és haté
kony együttműködés alakult ki a hazai kutatóintézetekkel (Martonvásár, Szeged stb.), 
valamint a felsőoktatási intézményekkel (Gödöllő, Keszthely, Mosonmagyaróvár, 
Szarvas, Debrecen stb.). A bizottság munkájában aktívan vettek részt a szakirányú mi
nisztériumok (FVM, KöM), valamint a meghatározó szakmai szervezetek (OMMI, 
KITE, IKR stb.) képviselői.

7.9.9 KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK

Berzsenyi Zoltán egyetemi tanári kinevezés, Kaposvári Egyetem
Birkás Márta egyetemi tanár, Tudással Magyarországért OTDT Emlékérem 
Bocz Ernő Doctor Honoris Causa, SZIE Gödöllő 2002. 09. 09.
Kismányoky Tamás egyetemi tanár, PAB Növénytermesztési Bizottság elnöke 
Sárvári Mihály Habilitáció 2002. 06. 08.
Szél Endre tud. osztályvezető, Újhelyi Imre díj

7.9.10 EGYEBEK

Az MTA Növénytermesztési Bizottsága a 2002. december 4. ülésén egyhangúlag 
úgy döntött, hogy a III. Növénytermesztési Tudományos Napot 2003. május első felé
ben Gödöllőn rendezi meg.
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7.10. NÖVÉNYVÉDELMI BIZOTTSÁG

7.10.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉS

7.10.1.1 2002. október 15.

Az MTA Székházában került sor a Bizottság tagjainak a 2002-05 ciklusra történő 
megválasztására. Az ülést Némeh Tamás, az MTA lev. tagja, osztályelnök-helyettes 
vezette le. Összeállított jelölőlista alapján kerüt sor a szavazásra, melynek eredménye
képpen sikeresen megválaszoltuk az új tagokat. Ezt követően az újjáalakult Bizottság 
a soraiból megválasztotta a Bizottság elnökét, elnökhelyettesét és titkárát.

7.10.2 EMLÉKÜLÉS

7.10.2.1 2002. június 19.

Bizottságunk Doby Géza professzor születésének 125. évfordulója alkalmából, az 
MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézetében emlékülést tartott. Az ülésen a követ
kező előadások hangzottak el:

Bognár Sándor (az MTA doktora, ny. egyetemi tanár, az MTA Növényvédelmi 
Bizottságának tiszteletbeli társelnöke): Doby Géza a professzor, a rektor és az ember

Király Zoltán (az MTA r. tagja, kutatóprofesszor, az MTA Növény védelmi Bi
zottságának tiszteletbeli elnöke, MTA Növényvédelmi Kutatóintézete, Budapest): 
Doby Géza és a növényi kórélettan

Böddi Béla (az MTA doktora, tanszékvezető egyetemi tanár, ELTE Növényszer- 
vezettani Tanszék, Budapest): A natív szerveződés szerepe az enzimaktivitásban: A 
NADPH :protoklorofdlid oxidoreduktáz natív szerkezete és működése a zöldülés folya
matában

Páldi Emil (az MTA doktora, egyetemi magántanár, tudományos tanácsadó, 
MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet, Martonvásár): Az alacsony hőmérséklet hatása 
gabonafélék anyagcseréjére

Bognár Sándor a kitüntetően figyelmes és rendkívül igényes professzort mutatta 
be saját élményein alapuló színes előadásában, Király Zoltán pedig azt hangsúlyozta, 
hogy ez a korát messze megelőző kutató elme máig nem kapta meg a tudománytól és 
tudománytörténettől a méltó megbecsülést. Igaz, ebben az is közre játszott, hogy a kor, 
amelyben Doby Géza élt nem volt annyira eredmény központú, mint a mai, s a tudo
mányos újdonságok szabatos leírásának sem volt olyan nagy jelentősége, mint nap
jainkban.

Bognár Sándor és Király Zoltán személyes élményeken alapuló megemlékezését 
Böddi Béla és Páldi Emil szakmai előadásai követték.
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7.10.3 A BIZOTTSÁG NAGYRENDEZVÉNYE

A Bizottság, a Magyar Agrártudományi Egyesület Növényvédelmi Társaságával 
közösen rendezte meg a 48. Növényvédelmi Tudományos Napokat, 2002. március 
6-7-én. A rendezvénynek a Magyar Tudományos Akadémia adott otthont. A plenáris 
ülésen Tóth Miklós és Szentesi Árpád közös előadásukban a rovaretológiát állítva ref
lektorfénybe rámutattak arra, hogy e tudományterület szerepe a növényvédelemben 
rendkívüli mértékben megnőtt. Érzékletesen mutatták be korunk megoldásért kiáltó di
lemmáját: amíg a környezetrombolás, a természetes élőhelyek pusztulása elvezetett a 
biodiverzitás kríziséhez, ami mára már egész bioszfréránkat veszélyezeteti, addig a 
mezőgazdaságunknak a Föld rohamos léptekkel gyarapodó lakosságát élelemmel kell 
ellátnia. És hol a kiút? Ehhez csak új kutatási eredmények segítségével remélhetünk 
eljutni, mégpedig olyanokkal amelyek újabb és újabb az okszerű, környezetkímélő, 
szelektív, növényvédelmi módszerek kidolgozását Ígérik. A kártevő rovarok elleni 
küzdelemben ilyen ígéretes kutatási terület az ivari kommunikáció tanulmányozása 
(lásd pl. feromoncsapdák), a rovar-tápnövény kapcsolat feltárása, a hasznos parazi- 
toidok szerepének tisztázása, és a rovarok tanulási képességének feltárása. Mindezek a 
kutatási területek világviszonylatban különleges jelentőséget nyernek a genetikailag 
módosított növények várható elterjedésével. Hazai szempontból pedig a tulajdonviszo
nyok átrendeződésének következményeképpen megváltozott átlagos táblaméret, és az 
ennek megfelelően kialakulóban lévő új agrárkömyezet ad napi aktualitást ezeknek a 
rovaretológiai kutatásoknak. A plenáris ülés Sáringer Gyula, az MTA r. tagja előadá
sával folytatódott, aki a hazai rovaretológiai kutatások ma is aktív úttörőjének, Jermy 
Tibor, az MTA r. tagja és Biológiai Tudományok Osztálya volt elnöke, az MTA Nö
vényvédelmi Kutatóintézetének ny. igazgatója munkásságát méltatta meleg szavakkal, 
az ünnepelt 85. születésnapja alkalmából. A Tudományos Napok ezt követően az Ag- 
rozoológiai- a Növénykórtani- és a Gyomnövények, gyomszabályozás szekcióülése
ken folytatódott. A két nap alatt összesen 97 előadás hangzott el, és 17 posztert tekint
hetett meg a kb. 350 fő résztvevő.

7.10.4 KÖZREMŰKÖDÉS AZ MTA DOKTORI CÍM ELÉRÉSÉBEN

Bizottságunk 2002 február 26-ülésén megvizsgálta Nowinszky László „A fény
csapdás rovargyűjtés környezeti feltételei” címmel benyújtott doktori értekezésének és 
habitusának kérdését, és egyhangúan úgy döntött, hogy Sáringer Gyula, az MTA r. tag
ja mellett Tóth Miklósnak, az MTA doktorának adja ki habitusvizsgálatra. Nowinszky 
László ügyét ezt követően a Bizottságunk 2002. június 19-i ülésén tárgyaltuk, ahol a 
habitusvizsgálók (Sáringer Gyula, a MTA r. tagja, és Tóth Miklós, az MTA doktora) 
véleményének meghallgatása és megvitatása után a Bizottság szavazásra jogosult tag
jai (17 jelenlévő fő, azaz az összes szavazásra jogosult 81%-a, tehát Bizottságunk sza
vazóképessége fennállt) titkosan szavaztak.
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7.10.5 JELENTŐSEBB KÜLFÖLDI TANULMÁNYUTAK, 
ILL. VENDÉGKUTATÓK

Louis N. Schoonhoven professzor, a Holland Királyi Művészeti és Tudományos 
Akadémia tagja, aki az MTA Biológiai Tudományok Osztálya és Agrártudományok 
Osztálya vendégeként, mint felkért előadó, érkezett az említett Osztályok által Jermy 
Tibor, az MTA r. tagja 85. születésnapja alkalmából rendezett ünnepi tudományos ülé
sére (2002. február 14), felkereste Jermy Tibor akadémikust az MTA Növényvédelmi 
Kutatóintézetében is, ahol „Caterpillars: how do they recognise their food plants?” 
címmel tartott előadást. A külföldi tanulmányutak sorából kiemelést érdemel Horváth 
József, az MTA r. tagja és Kazinczi Gabriella kandidátus utjai (12th Symp. EWRS., 
Papendal, Arnhem 24-27. June 2002, The Netherlands; Third World Congr. 
Allelopathy, Tsukuba, 24-31.August, 2002, Japan; Second Intemat. Conf. Hort. Sci. 
10-18 Sept. 2002, Kafr El-Sheikh, Egypt; 16th Intemat. Pepper Conf. 10-12 Novem
ber, 2002 Tampico, Mexico; Seminar on Potato Vírus Research, 15-17 November, 
2002, Central Institute of Potato, Lima, Peru). Király Zoltán, az MTA r. tagja, Klement 
Zoltán, az MTA r. tagja, Kőmives Tamás, az MTA doktora, Barna Balázs, az MTA 
dotora és Tóbiás István, az MTA doktora előadásokat tartott a 13. FESPP kongressu- 
son (Kréta, 2002. szeptember), Barna Balázs továbbá 2 hetet töltött vendégkutatóként 
Giessenben, és egy hetet bírálóként Brüsszelben. Tóth Miklós, az MTA doktora 
Olaszországban járt (Dr.ssa R. Tabilio, Inst. Spermentale per la Frutticola, Italy, 2002. 
augusztus 16-szeptember 16), ill. laboratórimában (MTA Növény védelmi Kutatóinté
zete) fogadta olasz kutatótársát (2002. március 4-15), mely során a földközi-tengeri 
gyümölcslégy, Ceratitis capipata monitorizására alkalmas csapdát fejlesztettek ki. 
Tóth Miklós fogadta továbbá Dr. L. Furlan-t is (Inst. Entomologia Agronomia 
Universita Degli Studii di Padova, Padova, Italy, 2002. júius 7-16) és az amerikai ku
koricabogár, Diabrotica v. virgifera monitorizására alkalmas csapdát fejlesztették to
vább. Szőcs Gábor Bordeauxban járt (Dr. C. Gadenne, INRA, Unité de Recherches en 
Santé Végétale, Bordeaux, Francé, 2002. szeptember 3-17), majd pedig laboratóriumá
ban (MTA Növényvédelmi Kutatóintézete) fogadta a francia kutatótársát (2002. de
cember 9-16), mely során azt vizsgálták, hogy a sok éven át folyamatosan feromonos 
légtértelítésben részesített szőlőültetvényeken alakulhat-e ki a védekezéssel szemben 
rezisztencia a tarka szőlőmoly, Lobesia botrana populációiban. Kozár Ferenc, az MTA 
doktora 2002. februárjában pajzstetü kutatásokat végzett az USA-ban Beltsville- 
ben(USDA) az amerikai nemzeti pajzstetü gyűjteményben, ahol az Ortheziidae világ- 
monográfiájához gyűjtött további adatokat, valamint Angliában a British Museum 
pajzstetü gyűjteményében, ahol a későbbi Rhizoecinae világmonográfiájához gyűjtött 
adatokat. Basky Zsuzsa kandidátus (MTA Növényvédelmi Kutatóintézete) fogadta 
Goddy Prinsloo és Justin Hatting kutatókat (2-2 hét) (Small Grain Institute Bethlehem 
South Africa) Diuraphis noxia témában, valamint Petr Stary-t (Institute of Entomology 
Academy of Sciences Ceske Budejovice) és Lynell Tanigoshi-t (USDA Departement 
of Entomology WSU Vancouver Research and Extension Unit) 1-1 hétre, kéregmoly,

161



Enarmonia farmosa gyűjtés céljából. Baksy Zsuzsa viszonozta továbbá a dél-afrikai 
kutatók látogatását (Bethlehem, Dél Afrika, 1 hét). Benedek Pál, az MTA doktora, 
meghívott előadóként vett rész az International Bee Research Association (UK) által 
szervezett “Bees without Frontiers” c. konferencián (Cardiff 1-5 July 2002), amelyen 
több mint 25 ország kéviseltette magát (előadása cime: “Bee pollination of cultivated 
crop plants: a review of latest research results and the need of further studies”), továbá 
alelnöke, szekcióelnöke és plenáris előadója volt a hazánkban (17 ország részvételé
vel), az Apimondia égisze alatt megrendezett “2nd European Bee Conference” c. kon
ferenciának (Balatonlelle, 9-11 September 2002), ahol “Bee pollination of fruit trees: 
recent advances and research perspectives” címen előadást is tartott. Virányi Ferenc, 
az MTA doktora, résztvett a FAO European Cooperative Research NetWork on 
Sunflower ülésén (2002. szeptember 5-10, Montpellier, INRA), és mint a Munkacso
porton belül a napraforgó-peronoszpóra program vezetője beszámolót tartott az elmúlt 
időszak (1999-2002) alatt végzett kutatásairól, valamint „ Induced resistance to downy 
mildew in sunflower” c. ill. Komjáti Hedvig PhD hallgatójával közösen „Population 
studies on Hungárián isolates of Plasmopara halstedii” címmel tartott előadást.

7.10.6 KITÜNTETÉSEK

A Magyar Tudományos Akadémia tudományos munkásságának elismeréseként 
Jenser Gábornak, az MTA doktorának az Eötvös József Koszorút adományozta.
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7.11. TALAJTANI ÉS AGROKÉMIAI BIZOTTSÁG

A Magyar Tudományos Akadémia törvényben megfogalmazott felelőssége és 
feladata a magyar tudomány hazai elvárásoknak és nemzetközi trendeknek megfelelő 
koncepcionális szakmai irányítása, koordinálása. Az MTA ezt tudományos osztályain, 
ill. az osztályok tudományos bizottságain keresztül érvényesíti és hajtja végre. Ebből 
adódik, hogy az MTA Talajtani és Agrokémiai Bizottsága (TAB) - a talajtan-agroké- 
mia-talajbiológia-agroökológia szakterület legmagasabb szintű tudományos testületé
ként - felelős a tudományterület korszerű koncepcióiért, fő kutatási irányainak kijelö
léséért; ajánlásokat dolgoz ki ezek prioritásaira vonatkozóan; szakmai fórumot nyújt 
vagy szervez ezek tudományos megvitatására; és a tudomány eszközeivel segíti a meg
fogalmazott célkitűzések megvalósítását.

A választási ciklus számvetéseképpen érdemes az elmúlt három év bizottsági te
vékenységének főbb mozzanatait és eredményeit a fenti alapelvek szempontjából rövi
den összefoglalni:

1. A TAB koncepcionális anyagokat dolgozott ki, vitatott meg és terjesztett tovább a 
szakterület korszerű, új kutatási irányaira vonatkozóan. Ezt összegezte a tudo
mányterület paradigma-váltásának és új kihívásainak megfogalmazása, amelyet - 
a Bizottság tagjainak véleményét is összegyűjtve - Stefanovits Pál, Várallyay 
György és Németh Tamás fogalmaztak meg, s tettek közzé nyomtatásban is az 
MTA Agrártudományok Osztályának kiadványában (Közgyűlési előadások 2000 
május. MTA kiadása. Budapest. 657-661.). E koncepció irányelveinek megfele
lően tűzte napirendre a Bizottság a különböző szintű talajtani (talajtani-agroké- 
miai-talajbiológiai-agroökológiai-talajhasználati) szakképzés aktuális problé
máit. A Bizottság állásfoglalása szerint a széles értelemben vett talajtani szakkép
zésnek néhány új kihívást jelentő alapelvet mindenképpen tükröznie szükséges. 
Ezek közül négy érdemes külön kiemelésre:
- a talaj sokoldalú funkcióképességének biztosítása;
- a talajban végbemenő anyag- és energiaforgalmi folyamatok megfelelő sza

bályozása;
- korszerű talajtani, ill. termőhelyi adatbázisok és monitoring rendszerek kidol

gozása, működtetése, sokoldalú és széles körű gyakorlati hasznosítása;
a fenntartható fejlődést biztosító korszerű talajhasználat, a termőhely-specifi
kus precíziós növénytermesztés tudományos megalapozása.

Ezek érvényesítéséhez a talajtani diszciplína jelenleginél részletesebb, sokolda
lúbb és megalapozottabb megismertetésére van szükség, mégpedig az oktatás, ne
velés és ismeretterjesztés legkülönbözőbb szintjein egyaránt. A korszerű képzés
nek - megfelelő terepgyakorlatokkal - nemcsak ismereteket kell nyújtania, hanem 
problémaérzékenységre és problémamegoldásra is kell nevelnie.

2. A TAB számos szakmai rendezvényt tartott önállóan, illetve az MTA más tudomá
nyos bizottságaival és a MAE Talajtani Társaságával közösen.
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- 2000. március 19-20-án tudományos munkaértekezletet tartottunk„A szabadföl
di tartamkísérletek helyzete és jövője” témakörben (Keszthely, az MTA Nö
vénytermesztési Bizottságával közösen), amelynek végkövetkeztetése az alábbi 
mondatba sűríthető: „A szabadföldi tartamkísérletek mással nem pótolható, nél
külözhetetlen és felbecsülhetetlen nemzeti értéket képviselnek, amelyek fenntar
tása központi forrásokból finanszírozandó állami feladat, nemzeti kötelesség.”

- Ide sorolható az MTA Mezőgazdasági Vízgazdálkodási Bizottsága által 2000. 
november 14-én rendezett vitafórum is „A vízgyűjtő-gazdálkodás tervezés” 
kérdéseiről.

- A tudomány területen OTKA támogatással folyó kutatásokról nyújtott tanulsá
gos keresztmetszetet a 2000. október 16-án Gödöllőn, a Szent István Egyete
men megrendezett egész napos fórum. Az elhangzott 10 előadás, majd az azt 
követő éles szakmai vita nagyon sok koncepcionális, szakmai, tartalmi, for
mai, technikai, sőt pszichikai következtetés levonására nyújtott lehetőséget, s 
ezzel minden résztvevő számára nagyon tanulságos volt.

3. A Bizottság tartalmas tudományos ülésszakokkal emlékezett meg a szakterület el
hunyt jeleseinek kerekszámú évfordulóiról, illetve köszöntötte a kerekszámú szü
letésnaposokat:
- di Gléria János születésének 100. évfordulója (MTA TAKI, Budapest, 2000. 

április 27.): 6 tudományos előadás;
- Páter Károly születésének 100. évfordulója (SzIE, Gödöllő, 2000. augusztus 

25.): 8 előadás;
- id. Várallyay György születésének 100. évfordulója (NyME, Mosonmagyar

óvár, 2000. október 4.): 8 előadás;
(A három rendezvényről az Agrokémia és Talajtan c. folyóirat hasábjain 
nyomtatásban is megjelent beszámoló)
Máté Ferenc 70 éves (VE GMK, Keszthely, 2000. február 3.): 13 előadás;

- Stefanovits Pál 80 éves (SzIE, Gödöllő, 2000. november 24.): 7 előadás;
- Filep György 70 éves (DE ATC, Debrecen, 2002. június 11.): 8 plenáris 

előadás és 19 dolgozat a jubileumi kötetben talajkémia, talajfizika, talajbioló
gia; talajszennyeződés; és talajjavítás témakörben.

- Loch Jakab 70 éves (DE ATC, Debrecen, 2002. november 6.): 8 előadás.
- (Ezeknek a jubileumi üléseknek az anyaga szintén megjelent nyomtatásban 

különböző igényes kiadványokban.)

7.11.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

A TAB 2002-ben négy ülést tartott:

7.11.1.1 2002. január 28.

Ülésünkön meghallgattuk az elnök értékelő beszámolóját a TAB 2001. évi tevé
kenységéről; megvitattuk a szakterületünkön folyó tevékenységről készített FAO 
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beszámolót; valamint a Magyar Tudományos Akadémia Közgyűlése elé terjesztendő 
Doktori Szabályzatot.

Nagy érdeklődés kísérte Michéli Erika demonstratív beszámolóját a talaj osztályo
zás aktuális kérdéseivel és eredményeivel foglalkozó, hazánkban 2001 októberében 
megrendezett „Soil Classification 2001” nemzetközi szimpóziumról, s annak egyértel
műen kedvező széleskörű nemzetközi visszhangjáról.

A Bizottság megfogalmazta, megvitatta és elfogadta a következő évek munka
programjának koncepcióját és tervezett tevékenységét.

7.11.1.2 2002. július 1.

Ülésünkön megfogalmaztuk a szakterület paradigma-váltásának szükségességét. 
Meghallgattuk és megvitattuk az elnök elmúlt három évről szóló részletes beszámoló
ját; valamint a Nemzetközi Talajtani Unió (International Union of Soil Sciences) 17. 
Kongresszusára (Bangkok, 2002. augusztus 12-22.) történő közvetlen felkészülés stra
tégiai és taktikai feladatait.

A közelgő bizottsági újraválasztással kapcsolatban ismételten felhívtuk a figyel
met a talajtan-agrokémia-talajbiológia-agroökológia szakterületen működő szakem
berek MTA köztestületi tagságának fontosságára.

Megvitattuk és véleményeztük Lazányi János „Fenntartható gazdálkodás a 
Westsik-vetésforgó kísérlet tapasztalatai alapján” című értekezésével az MTA doktora 
cím elnyerésére benyújtott kérelmét. A benyújtott pályázat és a Bizottság által felkért 
két opponens - Debreczeni Béláné és Németh Tamás - véleménye alapján a Bizottság 
támogatólag, elfogadásra ajánlva továbbította az anyagot az MTA Agrártudományok 
Osztályára további procedúrára.

7.11.1.3 2002. szeptember 25.

Ekkor került sor a TAB tag- és vezetőség-választó ülésére. Ezen Németh Tamás 
elnökhelyettes az MTA Agrártudományok Osztálya nevében összefoglalta a Magyar 
Tudományos Akadémia tudományos bizottságainak feladatait és a velük szemben tá
masztott társadalmi és tudományos elvárásokat. Várallyay György röviden beszámolt 
a Nemzetközi Talajtani Unió (International Union of Soil Sciences) 17. Kongresszusá
ról (Bangkok, aug. 12-22.), ahol a résztvevő magyar szakemberek tudományterületünk 
eddig is nemzetközileg elismert magas tudományos színvonalának, és az lUSS-ben 
végzett aktív és eredményes tevékenységének megfelelően szerepeltek.

Ezután került sor a Bizottság tagjainak és vezetőinek meg-, ill. újraválasztására.

7.11.1.4 2002. december 4.

Az „új” TAB megtartotta első munkaülését. Ezen az újraválasztott bizottsági el
nök, Várallyay György, ismertette a Magyar Tudományos Akadémia bizottságainak 
felelősségét az illetékes tudományterület koncepcionális irányítása, fő tevékenységi 
irányainak kijelölése, a szakterület széleskörű és sokoldalú társadalmi elismertetése te
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rületén, ill. feladatait az ez irányú tevékenység koordinálása, segítése, támogatása és 
feltételeinek biztosítása területén.

7.11.2 A BIZOTTSÁG NAGYRENDEZVÉNYE

A Bizottság 2002. június 6-8. között a Debreceni Egyetem Agrártudományi Cent
rumával és az MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézetével közösen szervezett 
nagysikerű nemzetközi konferenciát „Tartamkísérletek, tájtermesztés, vidékfejlesztés” 
témakörben. A 8 plenáris előadást követően a fenti három szekcióban hangzott el 29, 
29, ill. 25 előadás. A szóbeli előadásokat 33 poszter egészítette ki. Az anyag két kötet
ben nyomtatásban is megjelent. A nemzetközi konferencia résztvevői megtekintették a 
DE ATC Nyíregyházi Mezőgazdasági Kutatóintézetének, valamint az MTA TAKI 
nyírlugosi kísérleti telepének szabadföldi kísérleteit. A rendezvényen jelentős létszámú 
romániai magyar szakember delegáció is részt vett, s a konferencia programját a 
Livada-i (Sárköz, Románia) Kísérleti Intézet és szabadföldi kísérleteinek megtekinté
se követte, mindenki által hasznosnak ítélt tapasztalatcserével.

7.11.3 NEMZETKÖZI KAPCSOLATOK

A Bizottság egyik fő feladatának tekintette a szakterület nemzetközi kapcsolatai
nak ápolását. Megkülönböztetett jelentőségű feladat volt ez azért is, mert a Nemzetkö
zi Talajtani Társaság (International Society of Soil Science, ISSS) az ICSU 
(International Commission of Scientific Unions) tagszervezetévé, Nemzetközi Talajta
ni Unióvá (International Union of Soil Sciences, IUSS) vált. Mint ICSU tagszervezet
ben a szakterület nemzetközi képviseletét a Magyar Tudományos Akadémia, illetve az 
MTA TAB és az IUSS Magyar Nemzeti Bizottsága látja el. Az IUSS ICSU-tagsága több 
jelentős változással járt: az egyéni tagságot az ország tagsága váltotta fel; s jelentős 
változás történt az IUSS szervezeti szabályzatában és tudományos szerkezetében is.

Az elmúlt három év kiemelkedő nemzetközi tudományos eseménye a szakterüle
ten az IUSS 17. Kongresszusa volt, amely 2002. augusztus 12-22. között Bangkokban, 
Thaiföld fővárosában került megrendezésre. A Kongresszusra történő felkészülést jól 
segítette, hogy Várallyay György 2000. április 17-19-ig részt vett az ugyancsak Bang
kokban megrendezett „Paradigma-váltás a talajtanban, kihívások a 21. század elején” 
című nemzetközi szimpóziumon, amelyet a Kongresszust előkészítő szakértői értekez
let követett. A Kongresszusra történő felkészüléssel a TAB több ülésén foglalkozott; 
folyóiratunk, az Agrokémia és Talajtan pedig külön számot jelentetett meg „Hungárián 
Contributions to the 17th International Congress of Soil Science” címmel (51. kötet 
1-2. szám, 1-296. old.), amelyben 75 hazai szakember 33 dolgozata jelent meg nyom
tatásban. A kötet a Kongresszuson kapós kiadvánnyá vált, s eredményesen szolgálta a 
magyar talajtani tudomány új eredményeinek nemzetközi megismertetését, elismerte
tését. [A Kongresszusról az Agrokémia és Talajtan c. folyóirat 52. kötet (2003. évi) 
1-2 számában részletes közleményben számolunk be, de jelen Osztálytájékoztatóban 
is összefoglaltunk egy rövid tájékoztatást.]
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A TAB szerepet vállalt az I. Talaj és Archeológia című Nemzetközi Konferencia 
előkészítésében (Százhalombatta, 2000. május 30-június 3.); a Duna-menti országok 
Talajvédelmi Dokumentumának kidolgozására összehívott 8. Szakértői Értekezlet 
(Velence, 2001. április 24-26.), valamint a Német Talajtani Társaság Bécsben megren
dezett Kongresszusa egyik kirándulásának megszervezésében (Nyugat-Magyarország, 
2001. szeptember 9.).

Kiemelkedő jelentőségű volt az IUSS, az Európai Talajtani Iroda (European Soil 
Bureau, ESB) és a FAO felkérésére „Talaj osztály ozás 2001” címmel (Velence, 2001. 
október 8-12.) megrendezésre kerülő Nemzetközi Szimpóziumnak, amelynek megszer
vezésében a Magyar Talajtani Társaság és a Szent István Egyetem társszervezőjeként 
vett részt a TAB. A rendezvényen 6 kontinens 24 országából 64 külföldi szakember 
vett részt, köztük a talajtani tudomány legjelesebb szakemberei. Az ülésen 6 szekció
ban 40 előadás került megvitatásra. A Szimpózium anyaga a FAO és ESB közös kiad
ványaként - Michéli Erika társszerkesztésével - nyomtatásban is megjelent és a 
Bangkok-i Kongresszuson terjesztésre került.

A Növénytermesztési Bizottsággal közösen Alpok-Adria Munkaértekezletet szer
veztünk Opatijában 2002. március 4-8. között az agrár-környezetvédelem aktuális té
máiról. A rendezvény során a talaj, a víz, a tápanyagellátás, a termesztéstechnológia és 
a termésminőség fenntartható mezőgazdasági fejlődésben betöltött szerepéről hangzot
tak el előadások. A szóbeli előadásokat poszterek egészítették ki. Összesen 71 magyar 
szerző 39 munkája.

A Bizottság figyelmet fordított az egyéb nemzetközi szervezetekkel (ESB, ISTRO, 
ESSC, CIGR, ICID, FAO), elsősorban a Nemzetközi Műtrágyázás! Központtal (CIEC) 
fennálló hatékony együttműködés fejlesztésére is.

7.11.4 A KÖZELJÖVŐ SZAKMAI TERVEI

Egy koncepcionális bizottsági munkának érzékenyen kell reagálnia a nemzetközi 
tendenciákra és a társadalom - gyakran sajnos gyorsan változó - kihívásaira egyaránt. 
Ezen alapelvet kívántuk érvényesíteni bizottsági programunk kialakításánál, amelynek 
néhány fontosabb tevékenysége a következő:

Beszámoló az Európai Talajtani Iroda (European Soil Bureau, ESB) munkájáról és 
Magyarország ebben történő közreműködéséről.

Alpok-Adria Tudományos Munkaértekezlet: „Nitrogén a növény-talaj-víz rend
szerben” címmel. (Az MTA Növénytermesztési Bizottságával közös rendezvény a 
horvátországi Trogirban, 2003. március 3-7.)

Közreműködés a „Földhasználati Fórum” rendezvényen (Székesfehérvár, 2003. 
április 2-4.).

A nyírlugosi tartamkísérletek szakmai értékelése és újraértékelése. (A Növényter
mesztési Bizottsággal közös rendezvény, 2003. májusában.)
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- Közreműködés a CIEC 11. Szimpóziumának szervezésében (Debrecen, 2003. jú
nius 22-25.)

- Tájékoztató a Fenntartható Fejlődés Világkonferencia (Johannesburg, 2002 szeptem
ber) dokumentumairól és az ebből adódó szakterületi feladatok megfogalmazása.

Előadói nap megszervezése a szakterület fiataljai (PhD-hallgatók, új PhD fokozat
szerzők, fiatal kutatók, oktatók) részére, kutatási eredményeik bemutatására és 
megvitatására.

- Továbbra is kiemelt feladatunknak tekintjük a szakterületen működő munkatársak 
tudományos továbbképzését, tudományos fokozatszerzését, valamint az MTA dok
tora cím megszerzése érdekében benyújtott pályázatok ösztönzését és elbírálását.

7.11.5 SZEMÉLYI HÍREK

A Bizottság tagjai közül Németh Tamást a Magyar Tudományos Akadémia levelező 
tagjává választotta. Az Akadémiai Doktorok képviseletét a TAB részéről Filep György és 
Németh Tamás, majd Kádár Imre és Loch Jakab látta, illetve látja el. A TAB számos tag
ja kapott munkássága elismeréseként különböző kitüntetéseket és emlékérmeket.

Németh Tamás a Debreceni Egyetemen, Várallyay György a Nyugat-Magyaror
szági Egyetemen kapott tiszteletbeli doktori (Doctor Honoris Causa) címet.

Bizottságunk egyértelműen megfogalmazta, hogy küldetésünknek akkor tudunk 
eredményesen megfelelni, ha tudományterületünk remélhetőleg minél több köztestüle
ti tagját és a tudományterület minél több szakemberét tudjuk megfogalmazott célkitű
zéseink hatékony megvalósítására mozgósítani, s munkájukat tudományosan koordi
nálni.
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8. OSZTÁLYKÖZI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGOK ÜLÉSEI 
ÁLLÁSFOGLALÁSAI, határozatai és rendezvényei

8.1. agrártörténeti és faluszociológiai bizottság

8.1.1 bizottsági ülések

8.1.1.1 2002. június 4.

Napirend

1. Tájékoztató az elmúlt ciklus munkájáról
Előadó: Pölöskei Ferenc és Romány Pál

Pölöskei Ferenc akadémikus, bizottsági elnök röviden áttekintette az elmúlt három 
év eredményeit és a Bizottság tevékenységét összességében sikeresnek ítélte. Kitért ar
ra, hogy egy ilyen interdiszciplináris bizottságnak . mint amilyen az Agrártudományi 
és Faluszociológiai Bizottság is - vannak kétségtelen előnyei, de megítélése szerint 
több hátránnyal kell megküzdenie munkája során. Ezért javasolja, hogy a jövőben az 
MTA tartalékalapjából különítsenek el pénzügyi alapot az interdiszciplináris kutatá
sokra és ezek eredményeit publikáló kiadványokra.

Romány Pál alelnök megköszönte az elnök és a Bizottság munkáját, és hiányérze
tét fejezte ki, hogy a IV. Osztály tagjai nem rendelkeznek kellő ismeretekkel a Bizott
ság tevékenységéről, és általában kívánatos lenne az agrártörténet és a faluszociológia 
eredményeinek nagyobb ismertsége. Bizottságunk befolyását, érdekérvényesítő képes
ségét erősen szűkíti az a tény, hogy a jövőben az Agrárökonómiai és az Agrártörténe
ti Bizottság csak közösen jelölhet doktor képviselőt (idáig a Bizottságunknak önálló 
képviselőállítási joga volt). A Bizottság tevékenységét eredményesnek ítélte, és külön 
kitért arra, hogy nem sikerült megvalósítani az Agrártörténeti Életrajzok IV. kötetésé- 
nek kiadását és a Darányi Ignác szobor helyreállítását.

2. Az Agrártörténeti Szemle helyzete
Előadó: Gunst Péter

Gunst Péter főszerkesztő betegsége miatt írásban küldte el a Szemlével kapcsola
tos jelentését. Leveléből kiemelést érdemel, hogy a folyóirat bepótolta lemaradását, 
ugyanakkor hátráltatja megjelenését, hogy az MTA jónéhány éve nem emelte a Szem
lére fordítandó támogatás összegét.

3. Tervek, elképzelések a bizottság további munkájáról

A hozzászólók (Hoffmann Tamás, Fehér Dezső, Orosz István, Novák László) 
szükségesnek vélték, hogy a Bizottság kapcsolata erősödjék a IV. Osztállyal és a Föld
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művelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztériummal, és az Akadémia és a Minisztérium 
anyagiakkal is az eddigieknél jelentősebb mértékben segítse a testület munkáját és az 
Agrártörténeti Szemle megjelentetését.

4. Egyebek

8.1.2 KÖZÖS RENDEZVÉNYEK

8.1.2.1 2002. március 25-26.

Magyar Mezőgazdasági Múzeum, Budapest - „Falukutatás Magyarországon 
(1930-1937)” című tudományos konferencia, az I., a II. és a IV. Osztállyal közös ren
dezésben

Elnökök: Pölöskei Ferenc, Dohy János, Pataki Ferenc
Elhangzott 22 előadás (A konferenciáról kötet jelent meg, lásd: a kiadványok fel

sorolásánál.)

8.1.2.2 2002. október 16.

Megemlékezés az Élelmezési Világnapról a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési 
Minisztérium és a Környezetvédelmi Minisztérium közös rendezésében.

8.1.2.3 2002. november 6.

Magyar Mezőgazdasági Múzeum, Budapest - „Agrártörténeti fordulatok a 20. 
századi Magyarországon” című tudományos ülés a Földművelésügyi és Vidékfejlesz
tési Minisztérium, Szent István Egyetem - közös rendezésben - a Magyar Tudomány 
Napja alkalmából. Vitavezető: Pölöskei Ferenc akadémikus

A bizottság nevében előadók: Estók János, Fehér György, Gunst Péter, 
Varga Zsuzsanna

8.1.2.4 2002. december 2.

Kossuth Emlékév keretében koszorúzás és előadások (Németh Imre, Romány Pál) 
megtartása a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztériumban.

8.1.3 A BIZOTTSÁG TAGJAINAK JELENTŐSEBB PUBLIKÁCIÓI 
(KÖNYVEK)

Bállá László: Szerk. Kalászosgabona-termesztés - Gazdálkodási stratégia.
Mezőgazda Kiadó, Bp., 2002.
Jávorka Levente - Fehér Dezső: Dr. Csukás Zoltán 1900-1957.
Novák László: Földművelő gazdálkodás az Alföldön. Arany János Múzeum 
kismonográfiái 14., Nagykőrös, 2002.
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Novák László: Hódmezővásárhely település néprajza, hagyományos gazdálkodá
sa. Nagykőrös, 2002.
Novák László: A zsidóság Nagykőrösön. Arany János Múzeum kismonográfiái 
13. Nagykőrös, 2002.
Romány Pál - Tamasi Mihály: Agrárpolitikai fordulatok - Agrártársadalmi válto
zások. Bába Kiadó, Szeged, 2002.
Romány Pál: Tanyavilág és falukutatás. In: Pölöskei Ferenc (szerk.): A falukuta
tás fénykora. Országos Pedagógiai Könyvtár, 2002.
Szakács Sándor: Gazdaságtörténet I-I. 2. kötet, jav. kiad., Számaik. Kiadó, Bp., 
2002.

8.1.4 A BIZOTTSÁG TAGJAINAK KITÜNTETÉSE

Fehér György: Újhelyi Imre díj 2002. március 15.

8.1.5 EGYEBEK

„Magyar tanyák az Európai Unió küszöbén” - tudományos konferencia 
Nagykőrösön
„Tendenciák és tanulságok az agrároktatásban” - országos tanácskozás Gödöllőn, 
nemzetközi résztvevőkkel
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8.2. ÁLLATKÍSÉRLETI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG

Az AKTB 1999-ben alakult meg az MTA három élettudományokkal foglalkozó 
(Agrár-, Orvosi-, Biológiai) osztályának közös elhatározása alapján, az állatkísérleti te
vékenység és az állatvédelem ügyének tudományos szintű gondozására.

Feladatának tekintette a Bizottság az állatvédelemről szóló törvény elfogadása 
után az FVM keretében megalakult Állatvédelmi Tudományos Tanácsadó Testület, il
letve az Állatkísérleti Etikai Tanács munkájának segítését. Ez évben is a Bizottság több 
tagja vett részt az FVM fenti szervezetében, mint elnök, alelnök, biztosítva ezzel a fo
lyamatos munkakapcsolatot. A Bizottság 2002-ben meghallgatta az FVM állatvédelmi 
szervezetek tevékenységéről szóló beszámolókat. Ismét napirendre került az állatvé
delmi törvény módosításának kérdése. A Bizottság tagjai összegyűjtötték a törvény ja
vítását célzó észrevételeket, javaslatokat. A kísérletre felhasználható ebek ügyében or
szággyűlési döntés is született. Az „állatkísérleti technikus”-! szakma, melyet a Bizott
ság szorgalmazott, elvi elfogadása ellenére még mindig nem valósult meg, noha a kép
zéshez már a jegyzet is készen van (Kállai László).

A Bizottság tagjai ez évben is tevékenyen részt vettek az egyes egyetemeken a PhD 
képzés keretében a „kísérleti állatok - állatkísérletek” című tanfolyamok szervezésében, 
lebonyolításában. E tanfolyamok vizsgával zárultak. A tanfolyamok hatásaként nagy
mértékben javult az élettudományok területéről elkészített és benyújtott állatkísérletes 
jellegű értekezések minősége. Általában mindegyik egyetemen jobb lett az állatkísérle
ti tevékenység megítélése. Ebben nagy szerepe volt a Bizottság egyes tagjainak.

A Bizottság kezdeményezte az állattartó helyek minőségi javítását. Több helyen 
megindult a régebbi állatházak felújítása, korszerűsítése, ill. újak építése. E munkák
hoz a Bizottság tagjai segítséget nyújtottak. Sajnos az ICLAS-szal (International 
Council fór Laboratory Animál Science) tervezett együttműködés ez évben a Bizottsá
gon kívüli okok miatt nem haladt előre, noha ez az Európai Közösségbe való igyekvés 
miatt előnyös lenne.

A Bizottság tagjai 2002-ben bekapcsolódtak a magyar orvosi nyelv magyarítását 
célzó akadémiai tevékenységbe, és a Mondjuk Magyarul mozgalomba. A Bizottság 
több alkalommal adott szakvéleményt az MTA illetékes osztályai, illetve más tudomá
nyos, oktatási és gyógyszeripari megkeresésre.

Végül meg kell jegyezni, hogy az 1999-ben alakult Bizottság jelentősen elősegítet
te a hazai állatkísérletes és az állatvédelemi tevékenységet. A Bizottság által hirdetett elv, 
hogy a kísérleti állatok jobb elhelyezése, tartása, ápolása amellett, hogy az állatvédelem 
szintjét is emeli, jobb kísérleti eredményeket is biztosít, általánosan elfogadott lett.

A Bizottság elnökét Széchenyi Díjjal tüntették ki és megjelent az állatkísérletes 
munkákon alapuló „Természetes ellenállóképesség: epesavak és endotoxinok szerepe” 
című könyvének 2. kiadása a Studia Physiologica sorozat 12. köteteként, a Scientia 
Kiadó gondozásában.
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8.3. BIOMETRIAI-BIOMATEMATIKAI BIZOTTSÁG

8.3.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉS

8.3.1.1 2002. március 26.

Napirend

1. A VI. Magyar Biometriai és Biomatematikai Konferencia szervezése
2. A XXI. IBC-n való magyar részvétel
3. Nemzetközi kapcsolatok
4. Egyebek

8.3.2 RENDEZVÉNYEK

A VI. Magyar Biometriai és Biomatematikai Konferencia

A konferenciát az MTA Biometriai-biomatematikai Bizottsága a Nemzetközi Bio
metriai Társaság (IBS) Magyar Régiójával és a Klinikai Biostatisztikai Társasággal kö
zösen rendezte meg. A rendezvényre a 2002. évi Szent István Napok keretében (au
gusztus 26-27.), a Szent István Egyetem Alkalmazott Matematikai és Informatikai Mű
helyének szervezésében, a SZIE Állatorvos-tudományi Karán került sor. A programbi
zottság elnöke Harnos Zsolt (SZIE, KTK) volt, tagjai pedig: Barabásné Martos Júlia 
(SZIE, KTK), Czárán Tamás (ELTE), Izsák János (BDF), Reiczigel Jenő (SZIE, 
AOK), Singer Júlia (Chinoin Rt.).

A plenáris ülés meghívott előadója Ross Cressman (Kanada) és Tusnády Gábor 
volt. További 43 előadás hangzott el, három szekcióban: Biometriai modellezés, Bio
matematikai modellezés, A Biometria oktatása. Az előadások mindhárom területen 
igen változatos tematikájúak voltak, jól tükrözve a szakterület hazai tevékenységét. 
Ízelítőül néhány téma szekciónként:

A Biometriai modellezés: epidemiológiai tér-idő-mintázatok elemzése, regresszió
analízis alkalmazása újszülött borjak fiziológiai vizsgálatához, gyógyszerkészítmények 
stabilitásának, ill. biológiai ekvivalenciájának statisztikai elemzése, gyógyszeranaliti
kai eljárások módszertani vizsgálata, a görbeillesztés különféle módszertani problémái, 

Biomatematikai modellezés: dinamikus evolúcióelméleti modellek, matematikai 
immunológia, növénynövekedési modellek, optimalizációs modellek a növényter
mesztésben, dinamikus sztochasztikus szimulációs modellek alkalmazása az állatte
nyésztésben, ökológiai monitorozás, a matematikai rendszerelmélet alkalmazásai nem
lineáris populációbiológiai modellekben.

A Biometria oktatása: orvosi, ill. gyógyszerészeti karokon folyó biostatisztikai 
képzést segítő hallgatói kérdőívkitöltés komplex alkalmazása, a számítógéppel támo
gatott biometria-oktatás didaktikai kérdései, tanárszakos hallgatók biometriai képzése.
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8.3.3 NEMZETKÖZI KAPCSOLATOK

A VI. Magyar Biometriai és Biomatematikai Konferencián újjáalakítottuk az 
International Biometric Society (IBS) magyar tagozatát. Elnöknek Hamos Zsoltot, tit
kárnak Hufnagel Leventét választották.

8.3.4 KÜLFÖLDI OKTATÓK PHD PROGRAMOKBAN

Dieter Rasch a Wageningeni Agrártudományi Egyetem professzora kísérletterve
zések témakörben tartott egyhetes intenzív kurzust a Szent István Egyetem doktoran- 
duszai számára.

8.3.5 NEMZETKÖZI RENDEZVÉNY

Az IBS 2002. július 20. és 26. között tartotta XXL nemzetközi konferenciáját 
Freiburgban.

A konferencián Harnos Zsolt vett részt Magyarországról, s kapcsolódott be a 
Council, valamint a tagszervezetek munkájába.

Több fontos kérdésről történt döntés. Ilynek például:
- a nemzeti alapszabályok kidolgozása,
- a tagdíj meghatározása,
- a következő konferenciák helye, ideje és programbizottsága.
A szakmai program keretében Risk analysis of crop production címmel tartott 

előadást.
A konferencia jól szervezett volt, több mint 500 regisztrált résztvevővel, ami azt 

mutatja, hogy egyre többen érdeklődnek a matematikai statisztika módszertani és al
kalmazási kérdései iránt.

A konferencia programjából egyértelműen megállapítható, hogy a biometria az or
vosi-, gyógyszerészeti kutatások felé tolódott el (az előadások több mint fele ezekről a 
területekről került ki), ami sajnos nem jellemző Magyarországra. Ezekről a területekről 
egyetlen magyar résztvevője sem volt a konferenciának. Érdemes lenne Magyarorszá
gon is nagyobb figyelmet fordítani az alkalmazott matematikai kutatásokra, mert a vi
lág elszalad mellettünk.
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8.4. MARKETING BIZOTTSÁG

Albizottságok: Általános Marketingelméleti Albizottság, Agrármarketing és 
Árutechnológia Albizottság, Logisztikai Albizottság

A Marketing Bizottság és albizottságai a 2001. évben rekordszámú rendezvényt és 
zártkörű ülésezést szerveztek, amelyet 2002-ben egy mérsékeltebb és differenciáltabb 
eseménysor követett. Ebben az is szerepet játszott, hogy 2002. a hároméves ciklus zá
ró éve volt és így inkább azok a rendezvények kerültek a középpontba, amelyek az al
bizottságokban, nagyon gyakran külső társrendezővel együttesen, lettek megszervez
ve. Az új összetételű Bizottság az év folyamán már nem tudott ülésezni, így az a mun
ka folyt az ősz folyamán is, amit a jogfolytonosság szellemében az év első felében kez
dett el a Marketing Bizottság.

8.4.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

Az év folyamán 9 rendezvény megtartására került sor, amelyből 4 esemény az 
MTA székházában, míg a többi külső, részben külföldi helyszínen került megrendezés
re. Az a/ és a i/ rendezvény volt szűkebb vitafórum.

A Marketing Bizottság és Albizottságai ülései, rendezvényei 2002-ben

Időpont Helyszín Napirendi pont

Általános Marketingelméleti Albizottság

a/ Június 20. MTA Székház Kis terem Ph.D fokozatot szerzett kollégák bemutat
kozása:
Deli Zsuzsa: Nemzetközi piacszegmentáció 
Hentesi Erzsébet: Közüzemi szolgáltatók 
marketingje

b/ Május 3. Sellye János Egyetem, 
Révkomárom

A szőlő és bormarketing helyzete Magyar
országon és Szlovákiában
Fekete Pál: A szőlő és borszektor helyzete és 
fejlődése Szlovákiában
Komáromi N.-Papp J.: A borfogyasztói ma
gatartás kutatás elméleti és módszertani kép
zései
Dinya L.: A bor fogyasztói magatartás főbb 
jellemzői és összefüggései.
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Időpont Helyszín Napirendi pont

Agrármarketing és Arutechnológiai albizottság

c/ Szeptember 12.: lábolna Rt A gabonapiac helyzete az EU csatlakozás előtt
Víakay Gy.: A gabonapiac helyzete az EU 
csatlakozás előtt
Cováts B.: A gabonapiac szabályozásának ak
tuális kérdései
Zimmerl E.: Belépés előtti tanácsok a magyar 
mezőgazdaság számára
Julián T.: Kutatások és kihívások a vetőmag- 
riacon
"iath M.: A feldolgozóipar minőségi követel
ményei
Marton L.: Integráció a gabonatermesztésben.

d/ Október 16. MTA Felolvasó Terem A XXL század közösségi marketing lehetősé
gei az agrárgazdaságban
Vajda L.: Az EU integráció és a mezőgazdasági 
termelő- kommunikációs feladatok
Lehota J.: Az agrármarketing lehetősége és 
feladatai hazánkban
Kovács B.: A közösségi marketing lehetőségei 
Magyarországon
Zádori L.: A terméktanácsok helye a piacpoliti
kában

e/ November 29. HUNGEXPO
Európa Ház

Az élelmiszerpiac várható alakulása az
EU-ban és Magyarországon
Magda S.: Az élelmiszerpiac lehetőségei a csat
lakozás után
Lehota L: Az élelmiszerfogyasztói magatartási 
trendek az EU-ban
Kozák Á.: A hazai élelmiszerfogyasztói szokások 
Sárközi 1.: EU csatlakozás 2004 - húskészítmé
nyek piaci lehetőségei

f/ Március 27. MTA Nagyterem Logisztikai támogató módszerek a területfej
lesztés vonatkozásában
Referátumokat tartottak:
Knoll Imre, Veres Lajos, Nikodémus Antal, 
Mosonyi Zoltán, Molnár László, Bogdán Zsolt, 
Móricz Sándor, Káposzta József, Bakos Kristóf, 
Berkes Gábor, Nemes Gyula, Urbán Tamás, 
Vitéz Miklós, Paksy Péter
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Időpont Helyszín Napirendi pont

Logisztikai albizottság

g/ Április 30. SZIE Gödöllő Logisztikaelmélet és gyakorlat a SZIE 
gödöllői kampuszán
Korreferátumok: Szendrő Péter, Benkő János, 
Knoll Imre
Előadások:
Herger Tamás: SAP Supply Chain Managament 
Sánta Sándor: A Stollwerck Budapest Kft. 
logisztikai rendszere
Bérezés Pál: Scháfer System International

h/ Szeptember 12. MTA Kisterem Logisztika-ellátási láncok az új gazdaságban
Turcsányi K.: Bevezető gondolatok, katonai 
logisztikai gyökerek
Chikán A.: A logisztika szerepe a globalizá
cióban
Czakó E.: Új gazdaság, tudásalapú gazdaság, 
versenyképesség
Halászné Sípos E.: Logisztikai szolgáltatási 
trendek a globális ellátási láncban
Géléi A: Az ellátási lánc, mint menedzsment 
problematika
Wimmer Á.: Hatékonyság és gazdaságosság az 
ellátási láncban
Gergely L.: Megoldások az ellátási láncok 
informatikai támogatottságában
Nagy Zs.: Elektronizált logisztikai folyamat
rendszer a Siemens ellátási láncban
Vörösmarty Gy.: Adatoktól az információig - 
A beszerzés az ellátási lánc szemszögéből

i/ Október 30. MÁV Területi 
Igazgatóság

Logisztika-Hatékonyság-Nemzeti Fejlesztési 
Terv
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8.4.2 . NAGYRENDEZVÉNYEK

8.4.2.1 Agrármarketing és Arutechnológiai Albizottság

b) A szőlő- és bormarketing helyzete Magyarországon és Szlovákiában

A rendezvény azt a célt szolgálta, hogy az albizottság határon kívüli tevékenysé
gét megindítsa, amit a jövőben tovább kívánunk folytatni, illetve szélesíteni. A vitaülés 
keretében a borszektor helyzetértékelésére, továbbá a magyar borfogyasztói szokások 
módszertani és gyakorlati kérdéseinek megvitatására került sor.

c) A gabonapiac helyzete az EU csatlakozás előtt

Az albizottság szakmai támogatóként vett részt a programban, az MMSZ Agrár és 
Élelmiszerklub és AMC-vel közösen. A szakmai nap keretében a hazai gabonaszektor 
főbb területeinek értékelésére, valamint az EU csatlakozásig megteendő feladatainak 
meghatározására került sor.

d) A XXI. század közösségi marketing lehetőségei az agrárgazdaságban

A vitaülés keretében az agrármarketing hazai helyzetértékelésére és jövőbeni 
feladatainak áttekintésére került sor. Fontos kulcskérdés az EU csatlakozás és az azzal 
kapcsolatos kommunikációs feladatok segítése. A mezőgazdasági termékek esetében 
elengedhetetlen a közösségi marketing formáinak további differenciálása, fejlesztése 
és a hozzátartozó intézményrendszer továbbfejlesztése.

e) Az élelmiszerpiac várható alakulása az EU-ban és Magyarországon

Az EU csatlakozással párhuzamosan a magyar élelmiszertermelés piaci viszonyai 
jelentősen módosulnak. A vitaülés keretében a fő fogyasztási trendek értékelésére ke
rült sor. A hazai és az Európai Uniós élelmiszerfogyasztói magatartás jellemzői és el
téréseinek vizsgálata és értékelése szintén fontos szerepet töltött be. A magyar élelmi
szeripar lehetőségei termékcsoportonként differenciáltak egy általános áttekintés mel
lett a húskészítmények piacának részletesebb bemutatására került sor.

8.4.2.2 Logisztikai Albizottság

f) Logisztikai támogató módszerek a területfejlesztés vonatkozásában

A rendezvényen 14 referátum hangzott el, majd vitára és konzultációra került sor. 
Az ülést három szervezet közösen rendezte: MTA Marketing Bizottság Logisztikai Al
bizottság, Magyar Logisztikai Egyesület és a Hazai Térségfejlesztő Rt. Az előadások a 
logisztikai módszertan és a területfejlesztés kérdéseinek összekapcsolásával interdisz
ciplináris kérdéseket és módszereket elemeztek. Az ülés témái között egyaránt szere
peltek elméleti (logisztikai, területfejlesztési) és gyakorlati (pénzügytechnikai, infor
matikai, tervezési-szervezési) problémák, megoldások.
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g) Logisztikaelmélet és gyakorlat a SZIE gödöllői kampuszán

A rendezvényen három korreferátum és három előadás hangzott el, melyeket a té
mához kapcsolódó eszmecsere követett. A három korreferátum alapvetően az egyetem
ről, az ott folyó logisztikai oktatásról és logisztika területén jelentkező újszerű kihívá
sokról szólt. Az ezt követő három előadó - az előzőeket alátámasztandó - különböző 
gyakorlati logisztikai rendszereket, példákat mutatott be.

h) Logisztika-ellátási láncok az új gazdaságban

A rendezvény fő szervezői: Az MTA Marketing Bizottsága és Logisztikai Albi
zottsága, valamint a Budapesti Közgazdaságtudományi és Államigazgatási Egyetem 
Vállalatgazdaságtan Tanszéke. A konferencia a témához kapcsolódó új kutatási ered
mények és az új gyakorlat bemutatását, illetve megvitatását nyolc előadásban, a 
következő csoportosítás szerint végezte el. Az első részben az elméleti alapkérdések, 
illetve a logisztikai ellátási láncok új jellemzőinek, változási tendenciáinak vizsgálata 
kapott helyet. A második csoport előadásai alapvetően az ellátási lánc vezetési (me
nedzsment), hatékonysági és gazdaságossági aspektusait érintették. A harmadik blokk 
pedig a gyakorlat oldaláról közelítette meg a fent említett témát, azon belül is az ellá
tási láncok kommunikációs és informatikai háttérrendszerét vizsgálta és mutatta be.

8.4.3 VITAÜLÉSEK, EMLÉKÜLÉSEK

A Logisztikai Albizottság tiszteletbeli elnökének Knoll Imrének 80. születésnapja 
alkalmából 2002. szeptember 24.-én emlékülést tartottunk, ahol a Professzor tanítvá
nyai, kollégái mellett a szakma jelenlegi jeles képviselői is megszólaltak az MTA Dísz
termében tartott rendezvényen.

a) Ph.D fokozatot szerzett kollégák bemutatkozása

Az albizottság! tagok, illetve a tudományos műhelyek fiatal kutatóinak részvételé
vel megtartott vitaülésen a tudományos minősítést szerzettek mintegy félórás előadás
ban mutatták be eredményeiket. A vitában felszólalók (Rekettye Gábor, Orosdy Béla, 
Veres Zoltán, Piskóti István, Tasnády József) egyrészt kérdéseket tettek fel az előadók
hoz, másrészt a bemutatott modellekkel kapcsolatban fejtették ki véleményüket. Vita 
bontakozott ki Deli Zsuzsa szegmentációs modellje, annak meghatározó tényezői, va
lamint az euro-kommunikáció példáján bemutatott empirikus kutatás eredményeire, 
annak során az egyes országokban adódott eltérő szegmensekre vonatkozóan. A köz
üzemi szolgáltatók marketingje témában a lojalitás-modell illetve a szervezeteken be
lüli marketing értékelése kapcsán alakult ki vita.

i) Logisztika-Hatékonyság- Nemzeti Fejlesztési Terv

A konferencián ismertetésre került a Nemzeti Fejlesztési Terv, a Széchenyi Terv 
főbb logisztikai eredményei, valamint a logisztikai módszerek alkalmazásának le
hetőségei a NFT hatékonyságának fokozására.
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8.4.4 A BIZOTTSÁGHOZ TARTOZÓ MTA TESTÜLETI TAGOK 
ÉS AZ ALBIZOTTSÁGOK KAPCSOLATA

Ez a kapcsolat korábban nem volt szervezett, amin az újonnan kinevezett vezetés 
változtatni kíván. Novemberben közvélemény kutatást végeztünk és ennek tapasztala
tait az új esztendőben hasznosítjuk.

8.4.5 KÜLFÖLDI TANULMÁNYUTAK ÉS EZEK BESZÁMOLÓI

Az 1990. évben kialakított együttműködés folytatásaként a Zrínyi Miklós Nemzet
védelmi Egyetem Vezetés- és Szervezéstudományi Kara együttműködési szerződést írt 
alá az Ungvári Nemzeti Egyetem Gazdaságtudományi Karával, amely tartalmazza a lo
gisztikai oktatásban kiépítendő együttműködést is. Az együttműködés keretében 2002. 
októberében Dr. Turcsányi Károly látogatást tett az Ungvári Nemzeti Egyetemen, és 
2003. tavaszára meghívta Miklovda akadémikust a ZMNE-re, aki a meghívást elfogad
ta. Előzetes egyeztetés történt a kétnyelvű logisztikai értelmező szótár elkészítéséről.

Más egyetemek tanszékei is tartanak fenn intenzív kapcsolatokat külföldi egyete
mekkel.

8.4.6 JELENTŐSEBB PUBLIKÁCIÓK (KÖNYVEK) FELSOROLÁSA

2002-ben három kiadvány jelent meg az MTA MB Logisztikai Albizottság közre
működésében:
1. Logisztika a felsőfokú szakképzésben és a PhD képzésben (a Logisztikai Albi

zottság kiadványa)
2. Logisztika - ellátási láncok az új gazdaságban (közös kiadás a BKÁE Vállalat

gazdaságtan Tanszékével)
3. Logisztikai támogató módszerek a területfejlesztés vonatkozásában (közös ki

adás a Magyar Logisztikai Egyesülettel és a Hazai Térségfejlesztő Rt.-vel)

Az Általános Marketingelméleti és az Agrármarketing és Árutechnológia Albi
zottság szintén tervezi egy tanulmánykötet kiadását, amelynek az előkészületei meg
kezdődtek.

8.4.7 KAPCSOLATOK A HAZAI ÉS KÜLFÖLDI KUTATÁSI, 
OKTATÁSI INTÉZMÉNYEKKEL:

Az albizottság „A Logisztika a felsőfokú szakképzésben és a PhD képzésben” ren
dezvénysorozata kapcsán szoros együttműködést alakított ki a Budapesti Közgazda
ságtudományi és Államigazgatási Egyetemmel, a Budapesti Műszaki és Gazdaságtu
dományi Egyetemmel, a Szent István Egyetemmel, a Veszprémi Egyetemmel. A soro
zat folytatásaként az albizottság tervezi további felsőoktatási intézmények és doktoran- 
duszaik bevonását.
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8.5 MEZŐGAZDASÁGI BIOTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG

8.5.1 BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK

8.5.1.1 2002. március 7.

A bizottság a Barabás Zoltán Biotechnológiai Egyesülettel közösen tudományos ta
nácskozást szervezett „Növényi géntechnológia a környezetbarát mezőgazdaság szolgála
tában” címmel. A vitafórumon neves hazai és külföldi szakemberek ismertették a növényi 
biotechnológia aktuális kérdéseit, ezen kívül előadások hangzottak el a fogyasztói igé
nyek, illetve vélemények területéről is. Az előadásokat élénk vita követte. Említést érde
mel a vitafórum élénk sajtó visszhangja. A vitafórum résztvevői hangoztatták, hogy ha
sonló jellegű rendezvényekre a jövőben is szükség van részben azért, hogy a szakembe
rek megvitassák az aktuális kérdéseket, részben pedig azért, hogy álláspontot alakítsanak 
ki a közvélemény tájékoztatása és meggyőzése területén alkalmazandó módszerekről.

8.5.1.2 2002. május 16.

A bizottság megtárgyalta Bősze Zsuzsanna MTA doktora pályázatát, előterjesztők 
véleménye alapján elvégezte a pályázó habitus vizsgálatát. A Bizottság MTA doktora, 
tudományok doktora és akadémikus tagjai Bősze Zsuzsanna tudományos és szakmai 
közéleti tevékenységét magas színvonalúnak ítélték, ezt a véleményüket szavazataik
kal is kifejezték. A Bizottság Bősze Zsuzsanna MTA doktori pályázatát 100%-os sza
vazati aránnyal támogatta és az MTA Agrártudományok Osztálya felé továbbította.

Az összejövetelen két vitaindító előadás hangzott el a „Biotechnológus képzés a ha
zai felsőoktatásban” címmel (az előadók: Kiss Erzsébet, SzlE Genetika és Növényneme- 
sítési Tanszék és Gyurján István ELTE Növényszervezettani Tanszék voltak). A vitain
dító előadásokat követően a Bizottság tagjai saját tapasztalataikat is előadták, megvitatták. 
Az elhangzottak alapján összességében megállapítható, hogy a képzés színvonala egyete
menként nagyon eltérő, több egyetemen a biotechnológia oktatása teljesen hiányzik.

Általános problémaként jelentkezik, hogy az oktatási tematika az egyes tanszékek 
között nincs összehangolva. A Bizottság úgy látja, hogy a biotechnológia oktatásában a 
posztgraduális képzésre kellene a hangsúlyt helyezni, mert így jobban összehangolha
tó a képzés a felhasználói igényekkel. Az oktatási anyagok összehangolásával és az akk- 
reditáció kérdésében jelentkező problémákkal kapcsolatban a Bizottság kifejezte azon 
szándékát, hogy ajánlások formájában véleményt nyilvánítson a szakhatóságok felé.

A Bizottság újraalakulása után szeretne tájékozódni az országban jelenleg működő 
biotechnológiai egyesületek ill. tudományos parkok tevékenységéről az egymás közöt
ti kapcsolatteremtés megvalósítása vagy szorosabbra fűzése érdekében. A továbbiak
ban is folytatni szeretné a Bizottság a biotechnológia különböző területein elért ered
mények megismerését és megvitatását, ennek szellemében a következő évben az 
élelmiszerbiztonsággal kapcsolatos kutatásokat és a mikrobiális biotechnlógia egyes 
területeit tekintenénk át.
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9. AZ AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA ELHUNYT 
AKADÉMIKUSA TISZTELETÉRE TARTOTT JUBILEUMI

EMLÉKÜLÉS ÉS A KÖZELMÚLTBAN ELHUNYT 
AKADÉMIKUSOK BÚCSÚZTATÁSA

9.1 EMLÉKÜLÉS MARÉK JÓZSEF HALÁLÁNAK
50. ÉVFORDULÓJA ALKALMÁBÓL*

* Elhangzott 2002. szeptember 27-én a SZIE Állatorvostudományi Karán

Kovács Ferenc

„Légy hű magadhoz, 
Olyanokat alkoss, 
Ne fogja a halál”

(Illyés Gyula)

„Megszűnt dobogni szíve, eltávozik most körünkből, de nem halt meg egészen, 
mert nem hal meg az olyan egyéniség, akinek szelleme szükségszerűen fennmarad, aki
nek tanítása ezután is fontos szerepet fog játszani állatégészségügyünk és állattenyész
tésünk fejlesztésében. Szellemi örökségét féltő gonddal fogjuk ápolni és utódainknak is 
továbbadni.” Manninger Rezső professzor szavai ezek, melyek Marék József ravata
lánál hangzottak el.

Fél évszázad múlt el, hogy Marék József Kossuth díjas professzor, az állatorvosi 
belgyógyászat tudományszakának atyja, a hazai önálló állatorvosi belgyógyászati kli
nika megalapítója, majd világhírűvé fejlesztője, a nemzetközi iskolát teremtő tudós, a 
kimagasló erkölcsi világszemléletű pedagógus, a Budapesti Állatorvosi Főiskola taná
ri karának dísze, a Magyar Tudományos Akadémia rendes és tiszteletbeli tagja, szá
mos magas hazai és nemzetközi kitüntetés birtokosa, életének 84. évében befejezte 
küzdelmekben és sikerekben gazdag életét.

Ami Marék Józsefből por és hamu volt, azt 1952 szeptember 7-én befogadta az 
anyaföld és bekerült a természet örök anyagforgalmába. Ami belőle időtálló, amit 
mindnyájan tudatosan vagy tudat alatt érzünk, az itt maradt és közöttünk él. Melyek 
azok az értékek, energiák, melyek a Mester életében kisugároztak és nem semmisültek 
meg? Ennek megfogalmazását sokan és sokszor megkísérelték azok, akik vele éltek, 
dolgoztak vagy akiket tanított. A próbálkozásokon egy gondolat vonul végig, mégpe
dig az, hogy a vele kapcsolatos érzelmeket nehéz szavakba önteni, és az igaz érzések
nek nehéz igazán megfelelő kifejezést adni.

Kiváló tanítványa, tanszéki utóda, atyai jó barátja: Mócsy János professzor, a 
Mester 80. születésnapján a következőkkel kezdte ünnepi beszédét: „Nagyon hálás, de 
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nagyon nehéz feladatra vállalkoztam, a mai ünnepélyes ülésünkön... A feladat nem 
azért nehéz, mintha az értékek és érdemek hiányát kellene szépen hangzó és üres szó
virágokkal pótolni, hanem azért, mert nagyon sokból nagyon keveset mondhatok el. 
Marék József mint tudós, nem a szereplő, a világot járó, s önmagukat jól adminisztrál
ni tudó tudósok közül való. Őt itthon a tudományos világtól távol álló körök jóformán 
nem is ismerik... Ismerik azonban a világ minden részén... ismeri nevét minden állat
orvos a nagy orosz síkságtól Dél-Amerikáig és Uj-Zélandig.”

Ismerte őt az a japán állatorvos is, aki kevéssel az első világháború után Alexandriá- 
ból Londonba készült, de egy kis kitérőt tett Magyarország felé, hogy Mareket láthassa. 
Marék a nagyállatkórházban vizitelt, és amikor Mócsy be akarta mutatni a vendéget, aki 
csak állt az udvaron és azt mondta: „Köszönöm, nem akarom zavarni, csak éppen azért 
jöttem, hogy megláthassam”. Állt és nézte, amint Marék bemegy az előadóterembe.

Ismerték őt a szovjet hadseregben szolgáló állatorvosok is, akik Budapest elfog
lalása után azonnal Marék Józsefet keresték. Amikor megtalálták, bemutatkoztak, nagy 
örömmel és a legnagyobb tisztelettel vették őt körül, ellátták élelmiszerrel és amire, ak
kor a legnagyobb szüksége volt, ablaküveggel.

Aligha van tudományterületének olyan képviselője a világon, aki előtt hosszú éle
te folyamán annyian tisztelegtek volna, mint Marék József személye előtt. Nyolcvana
dik születésnapja alkalmából (1948-ban) neves hazai és tudományos közéleti személyi
ségek mellett, több mint 30 külföldi társintézmény vezetője Európától az USA-ig és 
Dél-Afrikáig juttatták kifejezésre tiszteletüket, elismerésüket és köszönetüket, soha el 
nem évülő, és értéküket soha el nem vesztő szavaikkal és írásaikkal.

Aki őt csak láthatta, de személyiségének varázsát nem élvezhette (magam is közé
jük tartozom), mint tudományterületének egyik művelője, a leírtak hitelességére és sa
ját érzelmére alapozva kísérelheti meg a méltatások összefoglalását, melyekből domi- 
nálóan az alábbi értékek rajzolódnak ki.

Marék József
- tudományszakának világviszonylatban méltán első képviselője, akit az állatorvos

képzés nagyjai között is a legnagyobbként tisztelnek;
- szellemóriás, az orvosi gondolkodásmód egyik atyja, a kísérletes orvostudomány 

és a klinikai szemlélet megtestesítője, fáklyavivője;
- a kísérleti onkológia nemzetközileg ismert úttörője, aki a nevéről elnevezett beteg

ség felismerésével örökre beírta magát az orvostudomány történetébe is;
- tehetsége, szorgalma és kitartó energiája alapján válhatott a világ állatorvosainak 

tanítójává, és alkalmassá arra, hogy könyveit az állatorvosképzés bibliájaként for
gassák;

- személyiségét illetően lelki kincsekben gazdag jó barát, akiben az ész és a szív, az 
értelem és az érzelem egyesül;

- aki a keresztény szellemet szívében hordta, de cselekedeteiben valósította meg.

Tekintsük át röviden, honnan indult, milyen utat tett meg, hogyan válhatott tudo
mányterületének üstökösévé, az általa vezetett klinika, a külföldi állatorvosok Mekká
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jává? Nem a politikai összeköttetés, nem a családi kapcsolat, nem a vagyoni alap vitte 
előre és jutatta el az egyszerű vidéki gyereket a Magyar Felsőház tagságáig. Marék Jó
zsef 1868. március 19-én Vágszerdahelyen, egy akkor alig több, mint négyszáz lakosú 
községben született, szegény földműves családból. Akkor látta meg a napvilágot, ami
kor a származási előjogok társadalmi megítélése többet jelentett, mint a személyes 
adottság. A társadalmi rétegződés olyan mereven határolódott el, hogy az egyikből a 
másikba áttörni csak egyedülálló képességekkel, többszörös erőfeszítéssel lehetett.

Anyagi nehézségei diákéletét végigkísérték. Már a gimnáziumban is úgy tanult, 
hogy közben dolgozott. Kitűnő érettségi vizsgaeredménnyel került 1890-ben az Állat
orvosi Tanintézetbe, s miután az első évet igen jó eredménnyel végezte el, állami se
gélyért folyamodott a nagyméltóságú Földművelésügyi Miniszter Úrhoz. Leírja, hogy: 
„Szegénységi bizonyítványom alapján, szegény szüleimtől segélyt egyáltalán nem vár
hatok, s ha kötelességemnek lelkiismeretesen eleget akarok tenni, a tanintézetben töl
tendő idő második tanévétől kezdve kizár minden mellékfoglalkozást”. Nem kaphatott 
ösztöndíjat, mert a tanulmányi ösztöndíjakra szolgáló alap arra az évre már kimerült. 
A nagytekintélyű Tanári Testület figyelmét azonban a lelkiismeretes munkára hivatko
zó kérvény nagyon felkeltette.

A maga fáradságos munkájával, a nem ritkán nélkülöző diák 1892. novemberé
ben - akkor igen ritka - kitűnő minősítésű oklevelet kapott, és néhány nap múlva 
Vágújhelyen telepedett le. Kezdetben magángyakorlatot folytatott, majd mint törvény
hatósági állatorvos működött, miközben tisztivizsgát tett. Kiváló megfigyelőképessége 
révén, gyakorló állatorvosként figyelmet keltő tudományos közleményeket jelentetett 
meg. Az empíria azonban nem elégítette ki. Elismerte fontosságát, de világosan látta 
annak korlátáit is. Korán meggyőződött arról, hogy egy-egy tünetcsoport kórtani ala
pon való szétválasztásával, az ok és okozati összefüggések keresésével lehet megala
pozni egy-egy betegség hatásos gyógykezelését.

Három év után került közelebb ahhoz, hogy képességei kibontakozhassanak. 
Hutyra Ferenc kiváló emberismeretére utal, hogy felfigyelt Marék Józsefre. Közben
járására 1895-ben a Budapesti Kőbányai Állatorvosi Hivatalba helyezték, és a labora
tórium vezetőjévé nevezték ki. Még két év sem telt el, amikor a szakirodalomban ak
tívan működő, a kíváncsiságával kitűnő fiatal állatorvost a tanári kar egyik klinikai se
gédtanári (adjunktusi) állására javasolták. Az állás betöltésére szóló javaslatot világhí
rű tanítómestere, később munkatársa Hutyra Ferenc és Plósz Béla terjesztette a tanári 
kar elé: „Marék eddig kifejtett munkássága mindenképpen alapos reményt nyújt... 
ezért az üresedésben lévő állásra őt alkalmasnak véljük, de mielőtt őt kinevezésre aján
lanék, szükségesnek és a kineveztetés előfeltételéül tartjuk, hogy előzőleg külföldön az 
egyetemi qualificatiót is megszerezze”.

A M. Kir. Állatorvosi Tanintézetben tanuló, majd a M. Kir. Állatorvosi Akadé
mián diplomázó tehetséggel szembeni igény már jelezte a tanári kar főiskolai rang 
elérésére való törekvését. A Földművelésügyi Minisztérium ügyintézését minősíti, 
hogy Marék József a kérelem beadását követő alig négy hét múlva már a berni egye
tem filozófia karának két féléven át hallgatója - elsősorban általános természettudomá
nyi tárgyakat hallgatott - elkészítette doktori értekezését és 1898. április 5-én summa 
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cum laude minősítéssel bölcsészdoktorrá avatták. Még ebben az évben a legtöbb euró
pai állatorvosi főiskolán tett látogatást, majd a bécsi egyetem orvos karán rendkívüli 
hallgatói minőségben, néhány hónapon át belklinikái diagnosztikát hallgatott.

A minisztérium gyors ügyintézése és a sikeres tanulmányút Darányi Ignác föld
művelésügyi miniszter nevéhez is fűződik, akinek
- agrárpolitikájában az oktatás és a kutatás prioritást élvezett, ezért kiváló tanárokat 

küldött tanulmányútra a legjobb külföldi intézményekbe;
- aki a tudomány eredményeinek gyakorlati hasznosítását a leggyorsabban és legha

tékonyabban az oktatáson keresztül látta megvalósíthatónak.

Ezt Marék József is igazolta, aki hazatérve elnyerte az adjunktusi állást, 1899-ben 
megbízták a belklinika vezetésével és a belgyógyászati előadások megtartásával, majd 
amikor a járványtan és a belgyógyászat előadásait végleg külön választották, 1901 ja
nuár 31-én főiskolai nyilvános rendes tanárrá és a belklinika igazgatójává nevezték ki. 
Itt realizálódhattak 35 éven át mindazok a képességek, melyeket génjeiben hordozott. 
Intézményünk fejlődésével tehát egyidőben indult el Marék József a mindjobban csil
logó fénykora felé, azzal a párját ritkító kitartással és küzdelemmel, melyek eredmé
nyei és szellemi termékei túllépték a határokat, meghódították a világot, és meghatáro
zói voltak a M. Kir. Állatorvosi Főiskola fénykorának.

Melyek voltak hódításának fegyverei? A nagy tudás, a munka szeretete, a puritán, 
keresztény erkölcsi világszemlélet, az etikus példamutatás és a személyéből sugárzó 
szeretet. Személyére igazán illenek Eötvös szavai: „...ha van gyönyör a világon, azt 
csak a tudomány és a szeretet adja.” Számára a munka élvezetet, lelki örömöt, s 
megannyi gyönyörűséget jelentett. Azt a belső tüzet, amely őt szakadatlan munkára tet
te képessé, a munkatársaira és tanítványaira is igyekezett átvinni.

Tudományos előrehaladásának alapja a kiváló megfigyelő-, analizáló-, szintetizáló- 
és következtetőképessége volt, amely egyedülálló precizitással és intuícióval párosult. 
Vizsgálatai alaposságával arra törekedett, hogy minden dolognak a mélyére hatoljon. A 
szakirodalom eredményeiből csak azokat vette át, melyek mögött számára elfogadható 
kísérletek álltak. Ellenkező esetben a saját megfigyeléseivel vagy kutatásaival erősített, 
avagy cáfolt egyes megállapításokat. Amelyik problémához hozzányúlt, azt olyan teljes
séggel és maradéktalanul oldotta meg, amilyen mértékben az, az adott viszonyok között 
egyáltalán megoldható volt. Munkáiban minden eredeti, nem vett át semmit, nem köve
tett senkit, kutatásaiban mindig újat és saját magát adta. Jó példa erre az addig összeka
vart sokféle kólikás tünetekkel járó emésztőszervi bántalmak kórtani alapon való szétvá
lasztása, a betegségek oktani alapon való gyógykezelésének megoldása.

Tudományos közleményeinek, saját és Hutyra Ferenccel írt, a világban 9 nyelven, 
mintegy fél évszázadon át használt könyveinek értékét és rangját az orvosi gondolko
dás adta. Betegvizsgálatai, bemutatói az orvosi gondolkodás magasiskolái voltak, és 
ezekkel tudott hallgatóinak leikéhez férkőzni.

Nem véletlen, hogy az orvosok 1926-ban Marék Józsefet kérték fel a „Magyar Tu
dományos Akadémia befolyása az orvostudomány fejlődésére az utolsó száz év alatt” 
c. előadás megtartására. Ebben az előadásában többek között az emberi és az állati 
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rachitis közötti különbségek fejtegetésével erősítette meg hallgatóságát abban, hogy 
csak egy orvostudomány van.

Marék József nemcsak világhírű tudós, hanem a legkiválóbb pedagógusok egyike 
is. Aktív munkássága során kiváló munkatársaival 36 állatorvos generációt oktatott, 
nevelt. Akiket intézetébe fogadott, elmélyült tudásra, kérlelhetetlen alaposságra, lelki
ismeretességre, rendszerességre, következetességre, higgadt és tárgyilagos kritikára és 
bölcs óvatosságra szoktatott.

A puritán, a magamutogatást mindig kerülő Mester, lelke mélyéből és természeté
ből adódóan magát önkéntelenül példaképpé téve; a szerénységre, őszinteségre, önzet
lenségre, orvosi tisztességre, egymás iránti kölcsönös megbecsülés és összetartás érzé
sének kialakítására nevelte tanítványait. Nemcsak tanított és kérdezett, hanem maga is 
folyamatosan tanult, tanítványaiba belenevelte, hogy az állatorvosi pályát hivatásnak 
tekintsék. Olyan hivatásnak, amely nemcsak gondtalan megélhetést biztosít, de tudato
sodjon az is, hogy állatállományunk egészségének védelme, az állattenyésztés sikeré
nek egyik legfontosabb tényezője. Szigorúsága ellenére hallgatói mérhetetlenül szeret
ték és tisztelték, mert a „mindig siető és türelmetlen ember a szigorlatokon maga volt 
a megtestesült nyugalom, megértés és jóakarat” (Mócsy).

Nemes gondolkodása, lelkiismeretessége és törvénytisztelete is motiválta azt a 
döntését, hogy alkotóerejének teljében, 67. életévében, 42 éves állami szolgálat után, 
mindenki meglepetésére nyújtotta be lemondását és kérte nyugállományba helyezését. 
Jó szíve sugallatára adott helyet utódjának, kiváló tanítványának Mócsy Jánosnak, akit 
a Mester nem várt döntése ugyancsak meglepett. A mindig befelé élő és lelkiismereté
re hallgató ember döntését nem kis mértékben motiválta az is, hogy a Kormányzat 
1934-ben az akkor már világhírnévnek örvendő, egyetemmel egyenrangú M. Kir. Ál
latorvosi Főiskolát „Állatorvosi Osztállyá” zsugorították a M. Kir. József Nádor Mű
szaki és Gazdaságtudományi Egyetemen belül. Ez ellen az országgyűlés felsőházában 
is szenvedélyesen tiltakozott, többet azonban mint törvénytisztelő ember nem tehetett.

Marék József nyugállományba vonulása után is éppoly lelkesedéssel élt tudomá
nyos hivatásának, mint tényleges szolgálata idején, minthogy az elhivatottság nem kor
határ függvénye. Tudományos búvárkodása tudománypolitikai munkákkal gazdago
dott. Elévülhetetlenek és ma is követendők lehetnének az Országos Állategészségügyi 
Tanács, a Magyar Tudományos Akadémia III. Osztálya (matematikai-természettudo
mányi), a háborút követően a Biológiai és Agrártudományok Osztálya elnökeként vég
zett munkái. Mindezeket megkoronázta a fáradozásaihoz kapcsolódó önálló Agrártu
dományi Osztály megalakulása, melynek haláláig elnöke volt.

Marék József elvégzett mindent, amit elvégezhetett. Tudományos teljesítményé
nek elismerését jelzi, hogy 1949-ben elsőként kapta meg a Kossuth-díj aranykoszorú
ját, hat egyetem fogadta tiszteletbeli doktorává (Utrecht, Lipcse, Hannover, Budapest 
(műegyetem), Szófia, Budapest (Agrártudományi Egyetem), s hogy tiszteletbeli tagja 
volt a görög, a svéd, a finn, és a jugoszláv állatorvos-egyesületnek, a Royal College of 
Veterinary Surgeons-nak, az American Veterinary Medical Association-nak és az 
Academie Veterinaire de France-nak. Életét mégsem az tette gazdaggá, amit kapott, 
hanem az, amit adott.

187



Életmunkásságával, a nemzetek nagy versenyében a külföld előtt megbecsülést 
szerzett a M. Kir. Állatorvosi Főiskolának, a magyar állatorvosi karnak, tiszteletet szer
zett magának, elismerést a magyar nemzetnek.

Személyéért versengett a világ és mindenki magáénak vallotta. Mégis ki volt? 
Mindenekelőtt az Alma Materé, azé a tudományos műhelyé, amelyben alkotott, amely 
őt naggyá tette és amelyet ő naggyá tett. Ezt Manninger Rezső akkori rektor magnifi- 
cus a Mester 80. születésnapján a következő szavakkal erősítette meg: „Csodáljuk pro
fesszor úrban a nagy tudóst, aki a kutatómunkában nagy sikereket ért el, melyre mél
tán lehet büszke professzor úr és egész nemzetünk. Tiszteljük professzor úrban a kitű
nő tanárt, aki nemcsak a magyar állatorvosok mestere a belgyógyászatban, hanem 
könyveinek külföldi kiadása révén mondhatjuk a világ összes állatorvosainak tanító
mestere is. Szeretjük professzor úrban az embert, akinek jóságát, emberszeretetét min
denki élvezhette, aki vele kapcsolatba jutott.”

„Miénk volt, mi pedig az Övé! Nekünk élt, életének fáklyáját értünk égette, tudá
sának és szellemének minden kincsét, minden értékét igazában csak nekünk ontotta 
ki.” írja egyik kiváló tanítványa, majd munkatársa, Török János professzor.

Magáénak tartotta a magyar gazdatársadalom is többek között azért, mert a vidék 
legyőzhetetlennek hitt, két évszázados csapása „a mételykor ellen csodás gyógyszert 
nyújtott” a rachitis kórokának tisztázásával fáklyát gyújtott, felfedezéseinek nagy gaz
dasági horderejével jobblétüket szolgálta.

A Magyar Tudományos Akadémia kiemelkedő tagjaként érzi magáénak Marék 
professzort, mert nagy tudása, kivételes alkotása és életműve, és nem pedig menedzse
ri képessége alapján választotta tagjává a III. Osztály (matematika-természettudo
mány), majd a második világháborút követően a Biológiai és Agrártudományi, majd 
1949-től haláláig az Agrártudományi Osztály elnökévé.

Magukénak tartották a világ állatorvosai is, mert mint két nemzetközileg elismert 
tanártársa Prof. Hupka és Prof. Lerche írják: „A hálának külső megnyilvánulásai nem 
elegendők az őn nagy érdemeinek elismerésére, ezek legfeljebb a megbecsülés csekély 
jelei lehetnek”.

Tehát kié volt ő? Erre maga válaszolt: „Örömet és megnyugvást jelent az a tudat, 
hogy nem éltem hiába, hanem a Gondviselés rendelkezése folytán... részt vehettem 
szeretett hazánk érdekének előmozdításában”. Igen, ő a hazáé volt. Ő a magyar nem
zet nagy fia. A hazájához való ragaszkodásától nem téríthette el sem a Bécsi Főiskola 
- számára akkor nagyobb karriert jelentő ajánlata - a belgyógyászati katedrára, sem a 
török kormány meghívása az újjászervezett állatorvosi főiskola rektori székébe, ő a 
magyar égen volt fáklya, amely addig fog világítani, ameddig szellemi öröksége él, s 
ezt kell féltő gonddal ápolnunk, mert az emlékezés, a múlt értékeinek ápolása, egyben 
a jövő építése is.
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9.2. EMLÉKEZÉS KERESZTESI BÉLA AKADÉMIKUSRA*

* A 2001. január 15-én elhunyt Keresztesi Béla akadémikus végső búcsúztatására 2001. február 7-én 
került sor.

Sólymos Rezső

A Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztálya, az Erdészeti Tu
dományos Intézet, az egykori munkatársak és a magyar erdész társadalom nevében em
lékezem és búcsúzom Keresztesi Béla akadémikustól, az ÉRTI nyugalmazott főigaz
gatójától, Egyetemünk Erdőmérnöki Karának tiszteletbeli doktorától.

Régóta tudtuk, hogy életereje fogyóban van és most véglegessé vált a két megha
tározó dátum: 1922-2001, - születésének és halálának éve. 79 esztendő örömét és bá
natát, eredményeit és küzdelmeit öleli magába ezen időszak... És most búcsúzni jöttünk 
és emlékezni a munkában együtt töltött évtizedekre.

„A temető minden kövére az ember kudarca és a sorsnak győzelme van írva” 
Kosztolányi egyik verse szerint. Az elmúlás pillanatát kudarcként fogja fel az ember és 
a sors győzelmének a halálos betegséggel szembeni tehetetlenséget. Bármennyire ke
gyetlen az idézett vers szerinti végzet, mégsem végzetes állomás akkor, ha az ember a 
földi útját tisztességgel járta be, miközben örök értékeket gyűjtött és maradandót alko
tott. Erről az életútról búcsúzásként emlékezünk most, amikor tisztelettel soroljuk fel 
legfontosabb állomásait és eredményeit.

Keresztesi akadémikus 1922 január 3-án született Kiskunfélegyházán. Az elemi és 
a középiskolai tanulmányok után Sopronban folytatta erdőmérnöki tanulmányait és ké
szült fel erdész-hivatására, emberi küldetése teljesítésére. A magyar erdőkről írt köny
vének előszavában erről így írt: „Az erdőmérnöki pályára az erdő szeretete hajtott. 
Honnan vettem, magam sem tudom. Családunk az alföld közepén, Kiskunfélegyházán 
élt. Igazi erdőt csak azután láttam, hogy Sopronba kerültem a Műegyetem Erdőmér
nöki Fakultására.”

Az erdőmérnöki oklevél megszerzése után 1946-ban Miskolcra került erdőrende
zőnek. 1949-től már Budapesten Veres Péter mellett dolgozott, aki akkor az alföldfá
sítás felügyelője volt. Innen külföldre került aspiránsnak. A kandidátusi fokozat meg
szerzése után 1953-ban kinevezték az FM főerdőmérnökének. Ettől kezdve gyakorlati 
és tudományos munkásságának az erdészet fejlesztése jelentette a középpontját. 1954- 
ben a minisztertől megbízást kapott az erdőgazdaság és a faipar fejlesztési koncepció
jának kidolgozására. Ennek a koncepciónak a hatása rendkívül jelentős volt, mert 
egyértelmű célként fogalmazta meg: a jóléti erdőgazdálkodást, az élő fakészlet újrater
melését, az erdővagyon többcélú hasznosítását, az erdőgazdaság gépesítését, a hazai 
fanyersanyag bázisnak megfelelő faipar létrehozását.

A gyakorlati erdőgazdálkodás területén végzett munkája hozzájárult ahhoz, hogy a 
magyar erdészet az ötvenes és a hatvanas években az erdővagyon bővítése területén nem
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zetközileg számon tartott eredményeket ért el. 1948-1979 között több, mint 1 millió hek
tár erdősítés valósult meg, amelyből fél millió ha volt az új erdőtelepítés. Már az ötvenes 
években hangsúlyozta, hogy az erdőt nem csupán fa nyersanyag forrásnak, hanem az em
ber természeti környezete legfontosabb részének kell tekintenünk. Szakmai állásfoglalását 
e témakörben az 1968-ban megjelent: „Magyar erdők, jóléti erdőgazdálkodás” című köny
vében foglalta össze. Ebben jelentős helyet kapott kedvenc témája az erdőesztétika is.

1960-ban az Erdészeti Tudományos Intézet igazgatójává nevezték ki. 1987-ben az 
Intézet főigazgatójaként fejezte be aktív pályafutását. 1961-1965 között átszervezte az 
Intézetet, az addig meglevő 20 kísérleti részleget 6 nagy táji kutató állomásba vonta 
össze. Időben felismerte a táji kutatás jelentőségét.

Az intézetvezetési feladatok ellátása mellett kiterjedt kutatásokat folytatott, elsősor
ban az akác termesztésével és hasznosításával foglalkozott. Felismerte, hogy az akácter
mesztés fő problémáját az akácosok minősége okozza. Ezért kezdte el az akác nemesí- 
tési kutatásokat. Munkájának eredményességét igazolja az elismert 8 akácfajta. Kutatá
si eredményeit nemzetközileg is elismerték. Az akác- téma külföldön is számottevő lett.

A magyar erdészettudomány nemzetközi kapcsolatainak megteremtése és a lehe
tőségek szerinti bővítése is az ő nevéhez fűződik. Az ÉRTI fokozatosan bekapcsoló
dott az Erdészeti Kutatóintézetek Nemzetközi Szövetségének munkájába és hamarosan 
létrejött a szomszédos országokkal való erdészeti kutatási együttműködés. Hazánk 
több nemzetközi erdészeti konferenciának adott otthont a nyár és az akác termesztés, 
valamint az erdőnevelés témakörében.

Pályafutásának egész idején élénk szakirodalmi tevékenységet fejtett ki. Összesen 
15 könyvnek volt szerzője vagy társszerzője illetve szerkesztője és 230 tudományos 
dolgozata jelent meg itthon és külföldön. Szaklapot szerkesztett.

Életéről egyik írásában így vallott: „Közel 50 évig szolgáltam a magyar erdők 
ügyét. Közben ért siker, kudarc. Az eredmények mind annak az erdész csapatnak kö
szönhetőek, akikkel együtt becsülettel, minden tudásunkat latba vetve dolgoztunk az 
ERDŐÉRT”. E vallomás méltán juttatja eszünkbe Áprily Lajos következő verssorait: 
„A lélek amikor búcsúzva bontja szárnyait, visz magával a földről valamit. Eszmét, 
melyet világra ő hozott, virágot, melyet ő virágoztatott. Én Istenem! Én mit vigyek Ne
ked? Nem vihetek mást csak verseket. Azt amelyikben elmondom Neked, hogyan sze
rettem drága földedet.” Keresztesi Béla szerette ezt a földet és a rajta álló erdőket. Az 
erdő volt számára a virág és a világ. Nem gyűjtött más földi jót, mint kutatási eredmé
nyeit, miként az említett költő verssorait. Ezek az eredmények hirdetik kutatói nagysá
gát. Számos elismerés kísérte munkáját itthon és külföldön egyaránt. Kitüntetéseinek 
sora bizonyítja ezt. Közülük a legnagyobb elismerés az volt, hogy a Magyar Tudomá
nyos Akadémia tagjai közé választották, ahol több cikluson át volt az Erdészeti Bizott
ság elnöke és mindvégig az Agrártudományok Osztályának tagja. Az Országos Erdé
szeti Egyesületnek is egy ideig az alelnöke volt.

Keresztesi Béla akadémikus életútját akácok, nyárak, bükkök, gyertyánok, és fe
nyők szegélyezték. Megemlékező és búcsúzó gondolatainkat átszövi az életművét ille
tő köszönet és az a meggyőződés, hogy emlékét kegyelettel őrzi a Magyar Tudomá
nyos Akadémia, az Erdészeti Tudományos Intézet és az erdészek nagy családja.
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9.3. GYÖRFFY BÉLA BÚCSÚZTATÁSA

9.3.1 EMLÉKEZÉS GYŐRFFY BÉLÁRÓL*

* A 2002. május 8-án elhunyt Győrffy Béla akadémikus végső búcsúztatására 2002. május 17-én került sor.

Hámori József

Szerencsés az az ország, mint Magyarország, amely oly sok kiváló tudóst adhatott 
a világnak, akár az elmúlt, XX. században is. A Natúré tavalyi, milleniumi számában 
taláhatjuk ezt a megállapítást. Ehhez kapcsolódott a most, 75 évesen eltávozott Győrffy 
Béla, aki az agrárkutatásokban alkotott maradandót, amely nemcsak saját, de az egész 
ország hírnevét elterjesztette a világban. Világhírű kutató és ami ettől nem elválasztha
tó, kiváló ember, vezető, tudományszervező volt. Győrffy Béla az ország, a kutatóvi
lág, a Magyar Tudományos Akadémiának is jelentős preztizst hozó, egyszeri jelenség 
a nemzet horizontján.

Kutatói pályáján - de általában is vezérlő elve lehetett az, a már Széchenyi által is 
említett figyelmeztetés, miszerint „a múlt ismerete és tisztelete nélkül sem a jelen, sem 
a jövő nem építhető tovább”. Márpedig Győrffy Béla hosszú pályafutása során éppen 
a jövő számára, a jövő generációk számára hozott létre számos olyan kutatási ered
ményt, amelyek a modem agrárium meghatározó alkotóelemeivé váltak. így nevéhez 
fűződik a modem kukorica-termesztési technológiák kidolgozása, az integrált gyom
szabályozás - ma különösen is hangsúlyos - bevezetése, s ettől nem elválasztható mó
don a talajtermékenység fokozásának kutatása. Nevéhez fűződik az 1959-1961 között 
éppen itt, Martonvásáron beállított növénytermesztési tartamkísérletek meghonosítása. 
Erről így vall akadémiai székfoglalójában: „Tartamkísérletekkel foglalkozni egyidejű
leg hálás és háládatlan feladat. Hálás, mert adatainkat az idő függvényében tudjuk ele
mezni. Háládatlan, mert mindig szembe kell nézni a 3-4 évtized előtti önmagunkkal. 
Utólag csak a nézeteinket, de érdemben a kísérleteinket nem változtathatjuk.” Az utol
só mondatban megfogalmazottak természetesen nemcsak az adott kísérletre vonatkoz
tathatók, hanem kifejezik Győrffy Bélának a kutatás-etikával kapcsolatos, mának is 
szóló üzenetét.

Győrffy Béla nemcsak kutatóként, hanem tudománypolitikusként is jelentősét al
kotott, hiszen nagy része volt abban, hogy létrejöjjön és virágozzék az akadémiai ag
rárkutatás. 1953-ban lett kandidátus, 1987-ben az MTA levelező tagja, 1992 óta pedig 
rendes tagja.

Kutatómunkájában, s a kutatóhelyben is hűséges volt, hiszen 1952-ben kezdte 
munkásságát Martonvásáron, 1981-88 között az Intézet igazgatója, majd haláláig ku
tató professzora volt. Elmondható, hogy kutató munkájának 5 évtizede egybeforrt a 
martonvásári intézet növénytermesztési kutatásaival.
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Györffy Béla emberi kvalitásait jellemezte egy rá jellemző, szerény bölcsesség - 
a nagy műveltségét szóban nem hirdető, de a szellemiségét alapvetően meghatározó 
emberség. Szerény volt - volt neki mire, hiszen a négy nyelvet beszélő ember egyaránt 
képes volt kapcsolattartásra - kapcsolatteremtésre bárkivel, akiben ilyen érdeklődés 
volt. Mikor saját pályafutásáról kérdezték, azt felelte, hogy teljesen elégedett azzal, 
hogy - szavaival - kutató-honosító volt egész kutatói időszakában. S méginkább büsz
ke volt tanítványainak sorára, akikből, ahogy mondta, Martonvásáron felnőtt egy új, 
fiatal, s sikeres generáció. Vagyis Győrffy Béla a jelenben is mindig a jövőre gondolt, 
a jövőt építette.

Személyében egy nagy tudós generáció, az agrárközélet kiemelkedő alakja távo
zott most el. De tényleg és végleg eltávozott-e? Engedjék meg, hogy erre Reményik 
Sándor Végrendelet című versével feleljek:

Fáradtságom adom az esti árnynak,
Színeimet vissza a szivárványnak.

Megnyugvásom a tiszta, csöndes égnek, 
Mosolygásom az őszi verőfénynek.

Sok sötét titkom rábízom a szélre, 
Semmit se várva és semmit se kérve.

Kik üldöztek át tüskén, vad bozóton: 
Kétségeim az örvényekbe szórom.

A holtom után ne keressetek, 
Leszek sehol - és mindenütt leszek.

9.3.2 BÚCSÚ GYŐRFFY BÉLÁTÓL

Jolánkai Márton-Németh Tamás

A nekrológ minden bizonnyal a legnehezebb műfaj a világon. Lényegében nem is 
az eltávozott méltatása, hanem a visszamaradottak fájdalma, zavarodottsága, hiányér
zete, bizonytalansága teszi azzá. Itt állunk, áltatjuk magunkat. Megcsap bennünket az 
elmúlás gondolata. Számot vetünk esendő voltunkkal, és - milyen igazságtalan is a 
sors - ilyenkor gondoljuk csak át, milyen veszteség is ért minket.

Győrffy Béla szerencsés ember volt. Szerencsés, mert olyan adományt kapott a 
Teremtőtől, ami csak keveseknek adatik meg. Egy egész szakma, nem csak a hazai, de 
mondhatni a világ sok-sok országának növénytermesztője is szerette és tisztelte. De ha 
volt is valaha, aki nem szerette, közömbös az sem maradhatott iránta - kvalitásait elis
merte.
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A tudós

Kutatói pályája igen hosszú volt, és számos területen időtálló tudományos eredmé
nyeket hozott. A teljesség igénye nélkül: Győrffy Béla nevéhez fűződik a modem ku
koricatermesztési technológiák megalapozása. Tartamkísérleteket hozott létre a táp
anyagellátás, a növényállomány, a gyomszabályozás és a vetésváltás tanulmányozásá
ra. Úttörője volt az integrált gyomszabályozás bevezetésének, számos herbicid és 
gyomirtási eljárás megalkotásában vett részt. Talajművelési kutatásai során nemzetkö
zileg is elismert eredményeket kapott. Munkássága a kutatás mellett egybefonódott az 
agrárfelsőoktatással is. Mindegyik agráregyetemen oktatott. Címzetes egyetemi tanár, 
doktori iskola alapító volt. Élete végéig fogadta tanítványait, írta dolgozatait, tudomá
nyos munkáit, adta át szóban, írásban tudását, tapasztalatait.

A tudomány szervező, tudománypolitikus

Hihetetlen téma-meglátó képessége volt. De nemcsak meglátta, meg is indította 
azokat a kutatatásokat, amelyek meghatározói lettek későbbi korszakoknak. Sokszor 
került emiatt összeütközésbe a „hivatalos” nézetekkel, de ezeket szinte minden esetben 
a rá jellemző meggyőző készséggel semlegesíteni tudta. Csak néhány a legfontosabbak 
közül: a hibridkukorica-termesztés bevezetése, az országos műtrágyázási program elin
dítása, az OTK kísérletek létrehozása, a fenntartható növénytermesztés kutatási témái
nak elindítása, vagy akár a legutolsó kezdeményezése - a precíziós növény termesztés 
kutatási programja.

Aktív tagja volt a tudományos közéletnek és meghatározója az agrárkutatásoknak. 
Több mint 50 éven keresztül szolgálta a Magyar Tudományos Akadémiát, vett részt 
testületéinek, bizottságainak, döntéshozó szerveinek munkájában. Az, hogy ma létezik 
akadémiai agrárkutatás, amely alkot és eredményeket hoz, az nem kis részben az ő 
munkájának köszönhető. És az, hogy ma az agrárfelsőoktatás növénytermesztési és 
földművelési tanszékei, intézetei békességben, kollegiális alkotó szinergizmusban él
nek egymással és a kutatóintézetekkel, ugyancsak nagyrészt az ő érdeme.

A vezető

Sajátságos vezetési stílusa volt. Úgy vezetett, hogy akit irányított az sokszor nem 
is volt annak tudatában. Meg sem kérdőjeleződött az emberekben, hogy amit mond, azt 
ne csinálják meg. Miért? Talán azért, mert mindig világosak, logikusak és érthetőek 
voltak a szándékai. Vagy, ha éppen nem is voltak azok, mindenki tudta, hogy utasítá
sai hátsó gondolatok nélküliek, döntései megalapozottak. Nyitott és igazságos volt az 
emberek iránt. A szigorú történelmi korokban, társadalmi kényszerek közepette is kol
legiális volt, és sokszor megtett olyan dolgokat is, segített rengeteg ember sorsán, ami
kor más azt nem tette volna meg. Különleges affinitása volt a fiatalság nevelése, pályá
ra állítása területén is. Ma több ezer ember él ebben az országban, aki élvezhette támo
gatását, kapott tőle szellemi, anyagi támogatást, iránymutatást, témát, gondolatot, ini- 
ciatívákat.
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Az ember

Nagy formátumú ember volt. Ugyanakkor sosem állt rivaldafényben. Kapocs volt 
az egyszerű emberek és a mindenkori felsőbbség között. Szót értett az iskolázatlan se
gédmunkással - tisztelve benne az embert, és partnere tudott lenni - hajbókolás mente
sen - elnököknek, pártvezéreknek, kormányzati státusú embereknek. Valami végtelen
nek tűnő bölcsesség sugárzott belőle, holott, mint maga sokszor nevetve mondta, nem 
bölcsesség volt az, hanem csak a gondolkodó ember pragmatizmusa. Milyen egyszerű 
is ez; műveltség és jószándék. Két egyszerű fogalom, bár mindegyikük külön-külön is 
ritka mint a fehér holló. Benne megvolt mindkettő.

Emberi kvalitásai közül ki kell emelni kompromisszumteremtő képességét. Sok
szor történt az elmúlt fél évszázadban, hogy képes volt a maga csendes érveivel, jószol
gálati közbenjárásával megzabolázni nekivadult emberi indulatokat, hidat teremteni 
szétszakadt közösségek között.

Az européer

Egyike volt az utolsó „osztrák-magyar” értelmiségieknek. A Nyugat-magyaror
szági miliő, a gazdálkodó birtokos ősök, a literátus szemlélet, a kétnyelvű gyermekkor 
eleve indíttatást adott számára egy, a határokon is túlmutató életfelfogás kialakításá
hoz. Moszkvai aspiránsként az oroszt, Ames-iowai vendégkutatóként az angolt is el
sajátította. Magyarországon kívül két országhoz kötődött különösképpen: Ausztriához 
és Angliához. Mindegyikben otthon érezte magát.

A négynyelvű ember azonban nemcsak szavakkal, de gondolatokkal is tudott 
kommunikálni. Ez pedig óriási olvasottságának volt köszönhető. Szakirodalmi, szépi
rodalmi, történelmi és filozófiai ismeretei szinte kimeríthetetlenek voltak. Nézeteit 
mindenkor magánügynek tartotta. Ebben sosem ismert kompromisszumot. A legzor- 
donabb pártállami időkben is bátran és bölcsen idézett akár a Bibliából is, és azok el
múltával sem tekintett volna el adott esetben egy Prjanyisnyikov hivatkozástól, ha azt 
ott és akkor helytállónak érezte.

A borász, a juhász

Nem lenne teljes még egy vázlatos emlékezés sem, ha megfeledkeznénk Győrffy 
Béla két hobbijáról, ami nem is annyira hobbi, mint életmódjának szerves része volt. 
A szőlészet és a borászat már Homérosz szerint sem foglalkozás, hanem életforma. 
Szenvedélyesen szerette szőlejét. Értő módon művelte, szüretelte, érlelte borát. És per
sze a konyakját is. Saját konyak készítési receptje volt, és aki csak kóstolta elismerés
sel adózott a mesterműnek. Másik a birka. Nem is birka, ő úgy mondta, hogy a barik. 
És nem is akármifélék. Különleges fajtákat gyűjtött, szaporított, de mind között leg
kedvesebb volt számára a racka. Aki nem látta Béla bácsit juhai között, az aligha is
merhette igazi énjét. Talán olyankor mutatkozott meg valódi belső mivolta, amikor fél
tő aggodalommal cumiztatta simogatta a pici újszülött csetlő-botló barit, vagy amikor 
mérges szóval de mosolygó szemmel rendszabályozta meg a durcás kost.
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Béla bácsi

Nemcsak egy család, egy közösség, de egy egész szakma papája is volt. Hite, böl
csessége szinte közintézménnyé tette. Betegágyához kötve, lábadozásai közepette is 
vezette nyáját. Hányszor fordult elő még akár a legutóbbi napokban is, hogy a maga 
csendes módján adott tanácsot, hirdetett Ítéletet, teremtett konszenzust, vagy éppenség
gel alapozott egy-egy új, jövőbe vezető utat.

Intelmeiről, gyakorlati tanácsairól egy kötetet lehetne írni. Hadd álljon itt végeze
tül egy közismert „győrffyiáda” a békés egymásmelleit élésről:

„Nem kell egymást szeretnünk, de vegyük figyelembe, hogy onnan, hogy nem sze
retem a másikat, addig, hogy kinyomom a fél szemét igen nagy a távolság. Lényegé
ben nem kell mást tennünk, mint ezeken a határokon belül kell maradjunk.”

Béla bácsi, köszönjük, hogy velünk voltál - Isten nyugosztaljon!
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9.4 DOHY JÁNOS BÚCSÚZTATÓ EMLÉKÜLÉSE*

* Az emlékülés a 2002. november 11-én elhunyt Dohy János akadémikus tiszteletére az MTA Székházi
nak dísztermében 2002. december 10-én került megrendezésre.

9 .4.1 DOHY JÁNOS ÉLETÚTJA
(1934-2002)

Horn Péter

Dohy János az MTA rendes tagja 1934. március 5-én született Debrecenben.
A mezőgazdaság iránti érdeklődése, a szakma iránti olthatatlan szeretete, és a tu

dományos igazságok iránti kíváncsisága és egyúttal alázata is már nagyon korán kiala
kult benne. O maga így vall erről:

„A magyar föld, a természet, a magyar paraszt és a mezőgazdálkodás szeretetét 
már kisgyermek koromban szüleim plántálták belém, életre szóló útravalóként. A Deb
recenhez tartozó „kultúrtanyán”: Pallagpusztán nőttem fel, ahol a Gazdasági Akadémia 
tangazdaságában, gazdászai között, a Nagyerdő szomszédságában, Édesapám botani
kus kertjében és a Dohánykerben, a „civis Róma” vonzókörében észrevétlenül - és ma
gától értetődően - alakult ki bennem a meggyőződés: mezőgazda leszek. Ez nyilván a 
„gének üzenete” is volt, hiszen már Nagyapám is a Debrecen-Pallag-i Gazdasági aka
démia tanára és családunk legendás alakja volt...”

„Tovább erősödött bennem az érdeklődés és az elkötelezettség a mezőgazdálkodás és 
az agrártudomány iránt Kisvárdán, ahol a Kísérleti Gazdaságban: a burgonyanemesítés 
„fellegvárában” laktunk, és ahol már segédkezhettem is Édesapámnak kutatómunkájában.

Kitűnő iskolákba jártam: az elemi iskola négy osztályát a kolozsvári Lyceumben, 
az általános gimnázium 8 osztályát három városban: Keszthelyen (premontrei gimná
zium), Debrecenben (piarista gimnázium) és Kisvárdán (Bessenyei György Gimná
zium) végeztem el. Mindenütt kiváló pedagógusok, szuggesztív egyéniségű, a magyar 
nemzet iránt elkötelezett tanárok oktattak és neveltek, akiknek nagy része volt abban, 
hogy tanulmányi eredményeim alapján 1952-ben - felvételi vizsga nélkül - csupán „el
beszélgetés” után vettek fel az Agrártudományi Egyetem Állattenyésztési Karára.

Az Egyetemen - Budapesten, majd Gödöllőn - sok kiváló tanárom között a legna
gyobb hatást Horn Artúr professzor tette rám. Tanszékén: az Állattenyésztési Tanszé
ken tudományos diákköri munkát végeztem, és elkészítettem diplomadolgozatomat is. 
Horn professzor harmadéves koromban figyelt fel rám, diplomamunkám megvédése 
(1957. április 1.) után pedig meghívott Tanszékére tudományos gyakornoknak. Ez 
nagy öröm és megtiszteltetés volt számomra, egyúttal életre szólóan meghatározta pá
lyafutásomat. „A genotípus prediszponál, a perisztázis (a környezet) realizál” - tanítot
ta Horn Artúr. Ez a klasszikus tétel rajtam is igazolást nyert...”
Dohy János gazdag szakmai pályafutásának legjelentősebb állomásai:
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1957 . IV. 15.-1957. IX. 30.: tudományos gyakornok az Agrártudományi Egyetem 
(Gödöllő) Állattenyésztési Tanszékén.

1957. X. 1.-1963. XII. 31.: tudományos gyakornok, tudományos segédmunkatárs, 
tudományos munkatárs az Állattenyésztési Kutatóintézet 
(Budapest) Szarvasmarhatenyésztési Osztályán.

1964. I. 1.-1974. IX. 30.: egyetemi adjunktus, egyetemi docens az Állatorvostudo
mányi Egyetem (Budapest) Állattenyésztéstani Tanszékén.

1974. X. 1.-1975. XII. 31.: tudományos főigazgatóhelyettes az Állattenyésztési Ku
tatóintézetben (Herceghalom).

1976. I. 1.-1980. VI. 30.: tudományos főmunkatárs, főiskolai tanár és tudományos 
főigazgatóhelyettes a Kaposvári Mezőgazdasági Főiskolán.

1980. VII. 1-1984. V. 31.: tanszékvezető egyetemi tanár az Állatorvostudományi 
Egyetem (Budapest) Állattenyésztéstani Tanszékén.

1984. VI. 1-től tanszékvezető egyetemi tanár a Gödöllői Agrártudományi
Egyetem Állattenyésztéstani Tanszékén (1984-1999), 
1987-1990. között tudományos és nemzetközi rektorhe
lyettes,
1990-1995. között az Állattenyésztési Intézet igazgatója, 
1995-1999. között az alkalmazott Állatgenetikai és -ne- 
mesítési Tanszék vezetője,
1993-1996. között a Tudományos Továbbképzési (PhD- 
képzési) Intézet alapító Dékánja,
1996. január 1-től az MTA-GATE (Ma: MTA-SZIE) 
Állatnemesítési Kutatócsoport vezetője,
2001. VI. 22-től Professor emeritus.

1999. VI. 18-tól a Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztályának 
elnöke (2002. június 5-ig).

Dohy János egész életútjára és szakmai pályafutására nagy hatást gyakorolt az 
1957-1964. közötti időszak. E korszakot így idézi fel visszaemlékezésében:

„Az 1956-os forradalom és szabadságharc leverése után a magyar mezőgazdaság 
- ezen belül az állattenyésztés - újjáépítése, korszerű alapokra helyezése és gyors üte
mű fejlesztése sorskérdés volt a magyar nemzet számára. Ebben a jövőformáló folya
matban vettem részt, a szarvasmarhanemesítés területén. Az állami gazdaságok hatha
tós segítségével, sok kiváló szakember támogatását és közreműködését élvezve és ka
matoztatva - Bozó Sándorral és Dunay Antallal együtt - Horn Artúr vezetésével létre
hoztuk az 50% dán jersey génhányadú „tejelő magyar barna” és a 25% jersey génará
nyú „tejelő magyar tarka” szarvasmarha típusokat. Ezek a korszerű tejelő marha típu
sok úttörő szerepet játszottak a gazdaságos, versenyképes szakosított tej- és hústerme
lés megalapozásában, egyúttal sok olyan tudományos kérdés (pl. a heterozis tényezői 
és kiaknázhatósága, a típusok optimalizálása, a területi termelékenység javítása) meg
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válaszolásához is kitűnő alapanyagot adtak - a gyakorlat talajáról kiindulva - amelyek 
az alapkutatás és az egyetemi oktatás szempontjából szinte felmérhetetlen kincsesbá
nyát nyitottak számunkra. Eredményeink ily módon egyrészt a nagyüzemi gyakorlat
ban, másrészt hazai és nemzetközi tudományos publikációkban, előadásokban, tan- és 
szakkönyvekben öltöttek testet, hozzájárulva az állattenyésztési kutatás és szakember
képzés korszerűsítéséhez is - valódi „team munka” keretében.”

Az 1964-1974. közötti időszakban az Állatorvos-tudományi Egyetem Állat- 
tenyésztéstani Tanszékén kiszélesítette és elmélyítette sokrétű szakmai kapcsolatait, foly
tatta szarvasmarha-tenyésztési kutatásait, és megkezdte egyetemi oktatómunkáját. „A te
hén néhány értékmérő tulajdonságának számszerű kifejezése és vizsgálata a magyar tarka 
fajtában” című - „Summa cum laude” eredménnyel megvédett - egyetemi doktori érteke
zése után 1968-ban megszerezte a mezőgazdasági tudományok kandidátusa fokozatot. 
Kandidátusi értekezésének címe: „A tejelő magyar tarka keresztezési konstrukcióba tarto
zó RÍ ivadékcsoportok néhány értékmérő tulajdonságának összehasonlító vizsgálata”.

Egyetemi doktori és kandidátusi értekezésében már kirajzolódott az a törekvése is, 
hogy a szelekciós és a keresztezéses nemesítést integrált egységben és dinamikus köl
csönhatásaiban értékelje, a szarvasmarha-tenyésztés hatékonyságának fokozása céljából. 
A korszerű genetikai-nemesítési elveket és eredményeket igyekezett érvényesíteni az 
egyetemi oktatásban is, serkentve és támogatva hallgatói tudományos diákköri munkáját.

1974 nyarán egészült ki tevékenysége tudományszervezési feladatokkal, ekkor ke
rült előbb tudományos főigazgazgató-helyettesként az Állattenyésztési Kutatóintézet
be (Herceghalom), majd 1976-ban a Kaposvári Mezőgazdasági Főiskolára, ahol az ok
tatáson kívül kutatással, kutatásirányítással és nemzetközi kapcsolatokkal foglalkozott. 
Ebben az időszakban is részese volt a Horn professzor által vezetett kutatócsoport 
munkájának, így részt vett a korszak egyik legjelentősebb tudományos eredményének 
kidolgozásában, a „hungarofríz” szarvasmarhafajta nemesítésében. Rendszeres tudo
mányos tevékenysége és egy hosszabb amerikai tanulmányút eredményeként több köz
leménye és könyve is jelent meg ekkor, melyek közül az „Állattenyésztési genetika” 
(1979) több díjat nyert, számára pedig, az Újhelyi-díjat hozta meg.

Kaposváron kezdeményezte a halothan teszt bevezetését a sertésnemesítésbe - 
megelőzve a legtöbb nyugat-európai országot is - csökkentendő a stresszérzékenységet.

1980-ban hívták meg az Állatorvos-tudományi Egyetem Állattenyésztési Tanszé
kének vezetői székébe, ahol négy évet eltöltve, többek között a biotechnika, a biotech
nológia és „patogenetika” tárgykörével bővítette az oktatást és a kutatást. 1984-ben, „A 
szelekció korszerűsítése új tejelő szarvasmarha típusok kialakításában” c. disszertáció
jában összegezte korábbi munkásságának eredményeit, megszerezve ezzel az akadé
miai doktori fokozatot.

Tizennyolc évvel ezelőtt, 1984-ben kezdődött el életének az a folyamatosan gyorsu
ló, felfelé ívelő szakasza, amelyet most a kegyetlen sors, idő előtt megszakított. Ekkor 
került ugyanis a Gödöllő Agrártudományi Egyetemre, régi „Alma Mater”-ébe tanszékve
zető egyetemi tanárként, az Állattenyésztéstani Tanszékre. Itt néhány év alatt, munkatár
saival együtt, felépítette és megalapította az Állattenyésztési Intézetet (négy tanszékkel)- 
Bekapcsolódott az egyetem vezetésébe is, ahol előbb tudományos és nemzetközi ügye
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kért felelős rektor-helyettesként, majd a PhD képzés szervezésére létrehozott Tudomá
nyos Továbbképzési Intézet dékánjaként fejtett ki rendkívül aktív tevékenységet.

A ’90-es évek hozták Dohy János pályafutásának kiteljesedését a Magyar Tudo
mányos Akadémián. 1993-ban levelező, majd 1998-ban rendes taggá választották. Már 
korábban rendszeresen részt vett a tudományos minősítésben, tagja, később évekig el
nöke volt az Állattenyésztési és Takarmányozási Tudományos Bizottságnak, majd 
előbb az Agrártudományok Osztályának elnökhelyettesévé (1996), később elnökévé 
(1999-2002) választották. Tagja volt az MTA Elnökségének és az MTA Támogatott 
Kutatóhelyek Hálózati Tanácsának.

1996 óta az általa irányított Alkalmazott Állatgenetikai és Nemesítési Tanszék mun
kájához illeszkedő akadémiai kutatócsoportot is vezette. Ezen időszak kutatásainak célja 
az volt, hogy széles körű kooperáció bázisán, az új genetikai-biotechnológiai elvek és 
módszerek bekerüljenek az állatnemesítési stratégiákba (és természetesen az oktatásba), 
a nemzetközi versenyképesség fokozása érdekében. Munkásságának elismeréseként, 
2001. júniusában megkapta, a Szent István Egyetem Professzor Emeritus kitüntetését.

Fontos feladatának tekintette a posztgraduális képzés sikerének elősegítését, ezért 
örömmel fogadta el a doktori és habilitációs bizottságokba szóló felkéréseket. Mind az 
öt hazai agráregyetem PhD és Habilitációs bizottságának munkájában részt vett, és az 
ott szerzett tapasztalatok birtokában dolgozott az Országos Doktori és Habilitációs Ta
nács tagjaként. Tagja volt a Magyar Akkreditációs Bizottság Agrártudományi Szakbi
zottságának is.

Nemzetközi kapcsolatai széles körűek voltak, köszönhetően többek között kiváló 
angol, német és orosz nyelvtudásának. Mintegy 30 országban tett rövidebb-hosszabb 
tanulmányutat, tartott előadásokat, működött szakértőként, vezetett konferenciákat. 
Kapcsolatai közül kiemelhető tevékenysége az Európai Állattenyésztők Szövetségében 
(European Association of Animál Production), melynek éves konferenciáin 1970 óta 
38 előadás vagy más tudományos anyag szerzőjeként szerepelt. Részt vett a szövetség 
magyarországi kongresszusainak szervezésében (1970, 1986, 2001). A szövetség el
nökségének 1982-1988. között volt tagja (Council Member).

Szakmai publikációs tevékenysége rendkívül széles körű volt. Több mint 550 köz
leményének nagyobb része tudományos folyóiratokban látott napvilágot, a magyaron 
kívül német, angol vagy orosz nyelven. 16 könyvet, illetve könyvrészletet írt, tudomá
nyos és népszerűsítő előadásainak száma szinte felbecsülhetetlen. Publikációs tevé
kenységének részeként fogható fel szerkesztői munkássága. A hazai tudományos lapok 
közül az Acta Agronomica Hungarica, a Hungárián Agricultural Research, az Állatte
nyésztés és Takarmányozás valamint a Tejgazdaság szerkesztőbizottságának, a nem
zetközi lapok közül, pedig a Livestock Production Science, az Egyptian Journal of 
Animál Science és az Animál Science Papers and Reports of Polish Acadenry of 
Science ún. Advisory Board-jának (Tanácsadó Testületének) volt tagja.

Tudományos, oktatási és közéleti tevékenységének jelentőségét húzzák alá azok a 
kitüntetések, amelyeket Dohy János kapott, így mindenek előtt a Széchenyi Díj (1996, 
megosztva) és az Akadémiai Díj (1976, megosztva), valamint a Wellmann- (1979), az 
Újhelyi- (1980) és a Lónyay (1994) Emlékérem, a „Pro re rustica promovenda” érem 
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(MAE, 1995), továbbá a Gödöllő Agrártudományi Egyetem Emlékérme (1999), „A 
debreceni agrárfelsőoktatásért” Emlékérem (2002) és a „Tudással Magyarországért” 
jubileumi plakett (OTDT, 2002). Honoris causa doktori címet adományozott számára 
a Pannon Agrártudományi Egyetem (1994), a Debreceni Agrártudományi Egyetem 
(1997), a Nyugat-Magyarországi Egyetem (2001) és a Kaposvári Egyetem (2001).

Külföldi elismerései közül kiemelendő tiszteleti tagsága a Német Állattenyésztők 
Társaságában (Ehrenmitglied dér Deutschen Gesellschaft für Züchtungskunde, 1997), 
a Kiváló Szolgálatért Érdemérem („Distinguised Service Award”, Európai Állatte
nyésztők Szövetsége, 1999), és levelező tagsága a Firenzei Akadémián (Accademia dei 
Georgofili, Firenze 2001).

Dohy János akadémikus egyetemi tanárt legendás szorgalma és igényessége, szak
maszeretete nem hagyta pihenni még csodálatraméltó hősiességgel viselt betegsége 
alatt sem. Amíg erejéből tellett, írt, lektorált, tanácsokat adott a hozzá fordulóknak. 
Erősítette másokban is a hitet az emberekben, az életben és a hazában mindazon érté
kekben, amelyeket olyannyira szeretett és mélységesen tisztelt.

Búcsúja az itt maradottaktól - saját kívánsága szerint - éppolyan volt, mint ő ma
ga. Híján volt minden teatralitásnak, múlandó földi hívságnak.

9.4.2 EMLÉKEZÉS DOHY JÁNOSRÓL

Hámori József

Dohy János pályafutását már az előttem szóló Horn Péter is részletezte. Itt első
sorban azt szeretném megemlíteni, hogy Dohy professzor állatgenetikai kutatásai so
rán megvalósította az alap- és alkalmazott kutatások közötti, más területen is oly nagy 
mértékben szükségelt összhangot. Tudományos eredményeit majdnem 300 dolgozat
ban, 16 könyvben és könyvrészletben tette közzé. Eredményességét számos hazai és 
nemzetközi díjjal, díszdoktorátussal ismerték el. Dohy Jánosban az oktató és a kutató 
soha nem vált szét, ennek eredményeként oktatói tevékenysége mellett jelentős tudo
mányos kutató iskolát hozott létre. Mint ő maga írja, több mint négy évtized során fo
lyamatosan és szinte állandóan foglalkozott az ifjúsággal, kiemelten a doktoranduszok- 
kal és (ami nagyon fontos és jelzi Dohy megnyerő szermélyiségét is) az ifjúsággal va
ló állandó kapcsolat járult hozzá, hogy lélekben és gondolkodásban is fiatal tudott ma
radni élete utolsó pillanatáig.

Kutatómunkája során számos nemzetközi kapcsolatot alakított ki: ez természetes, 
hiszen nemcsak magyar kutató volt, hanem a nemzetközi tudományosság aktív részt
vevője is. Jellemzőnek tartom, hogy az Egyesült Államok Közép-nyugati államának, 
méghozzá a mezőgazdaságban és állattenyésztésben egyik kiemelkedő államának, 
Nebraskának tiszteletbeli polgárává választották 1984-ben.

Dohy János egész életét jellemezte a szigorú kötelességtudat, akár egyetemi, akár 
egyetemen kívüli munkásságáról legyen szó. Akadémiai tagságának elnyerése után 
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nem sokkal 1996-tól az Agrárosztály helyettes elnöke, majd 1999-tól ezévig elnöke 
volt. Ebben a minőségében rendkívül fontos integráló munkát végzett az általa vezetett 
Agrárosztályon és kiemelkedő módon képviselte az Agrárosztály és tagjainak érdekeit 
az Akadémián belül és kívül egyaránt.

Kötelességtudatánál talán csak szerénysége volt nagyobb; jellemző az, amit mun
katársairól és tanárairól mond: „Valamennyi munkahelyemen olyan kiváló és elhiva
tott szakemberekkel dolgozhattam együtt, akik erősítették hitemet választott hivatá
somban, akiktől emberséget, szakma- és hazaszeretetet, humánumot egyaránt tanulhat
tam, a sokirányú szakismeret és élettapasztalat mellett.” Különös szeretettel emlékezett 
meg Dohy mesteréről és mentoráról Horn Artúrról, akiről úgy nyilatkozott, hogy iga
zából ez a nagy személyiség határozta meg életre szólóan (hozzátehetjük, kiemelke
dően sikeres) pályafutását.

Engedjék meg, hogy egy személyes impressziómat is említsem röviden. A mátra
házi esték során éppen tavaly, 2001-ben tartott kiváló előadást, amelyben a szőkébb tu
dományos területén túlmenően a gének, a genetika és a tudat közötti kapcsolatról, vagy 
éppen ennek a kapcsolatnak a hiányáról, rendkívül élvezetesen beszélt. Számomra és 
valamennyiünk számára azt jelezte ez az előadás is, hogy Dohy János érdeklődése, 
rendkívül gazdag gondolatvilága a tudományával határos, vagy attól távolabbi terüle
teken is egyaránt megmutatkozott és jelezte számunkra azt, hogy az igazi tudós világa 
-egy költői metaforával - a nagyvilág.

És végül: az akaraterő. Súlyos betegségéből, mint most már látjuk, ideiglenesen 
felépülve hitte, akarta, a teljes gyógyulást. Ez végül is fizikálisán nem sikerült, de szel
leme ez az alkotó, vibráló szellem velünk marad. Élete példa az egész magyar tudomá
nyosság számára. Hiánya sokunk számára érezhető, Szabó Lőrinccel szólva: „Hiá
nyoddal vagy jelen”.

9.4.3 A HETEROZIS HASZNOSÍTÁSA A TEJTERMELÉSBEN

Bodó Imre

A világon szinte minden állattenyésztési termék előállítása során a maximális ter
melésre törekszenek az állattenyésztők, tartók (üde kivétel ebben az öldöklő világ-ver
senyben a hagyományos fajták megőrzését célzó törekvés). A következetes szelekció
val elméletileg elérhető genetikai haladást csökkentő főbb tényezők a következők:

a korlátozott állatlétszám,
a genetikai drift és
a rokontenyésztés.

Tulajdonképpen mind a három tényező a homozigozitás, a genetikai egyformaság 
irányába hat és ezzel csökkenti az elméletileg elérhető haladást. Ez az oka annak, hogy 
a heterozis jelentőségét a szelekciós munka előrehaladtával minden termelési ágazat
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bán, - beleértve a tejtermelést is, - egyre inkább előtérbe hozzák az előrelátó tenyész
tők, noha nagyon sok vita közepette. Ebben a munkában tevékeny részt vett Dohy Já
nos akadémikus is, megkísérlem a témát röviden összefoglalni az ő munkásságát véve 
főként tekintetbe.

A következő táblázat amerikai húsmarhára vonatkoztatva közelíti meg azt a kérdést, 
hogy az örökölhetőség és a heterozis milyen mértékben függ össze a gazdaságossággal.

1. táblázat

Örökölhetőség Heterozis hatás Viszonylagos 
gazdasági érték

Reprodukció 0.1 10 20
Produkció 0.4 5 2
Produktum 0.5 0 1

(O’Mary)

A táblázat szépen mutatja, hogy a reprodukciós tulajdonságok területén van nagy 
jelentősége a heterozisnak és ez a terület hat a legnagyobb mértékben a gazdasági ered
ményekre is. Természetesen nem szabad ezeket a számokat a hazai tejtermelésre köz
vetlenül alkalmazni, azonban az irányokat jól mutatja, hiszen a szaporaság a tejterme
lésben is meghatározó tényező, kivált, ha a tehenek életteljesítményére is gondolunk.

Elvi megközelítése a témának a „profit heterozis” elméleti számítása, amelyet a 
következő táblázat mutat:

2. táblázat

Tej kg Tejzsír % Tejzsír kg

„A” populáció 6000 4 240
„B” populáció 4000 6 240
A x B keresztezettek 5000 5 250

(Dohy 1999)

Ezt a világos és egyben némileg primitív megközelítést nem szabad úgy felfogni, 
hogy keresztezéssel kellene mindent megoldani a tejtermelésben.

Dohy (1999) könyvében határozottan felhívja a figyelmünket erre és a következő 
táblázatban példát is hoz rá:

Teljesen elméleti alapon, a „matematikai heterozis” alapján számolva is eljutunk 
tehát ahhoz a kérdéshez, hogy mi történik abban az esetben, ha a keresztezésben részt
vevő két fajta egyike lényegesen kisebb termeléssel rendelkezik, mint a másik. Megtör
ténhet ilyenkor, hogy jelentkezik a heterozis, tehát a kettő átlagát meghaladóan fog ter
melni az F] ez azonban még így is elmarad a nagyobb termelőképességű fajta termelé
sétől. Ebben az esetben természetesen értelmetlennek tűnik a keresztezés. Úgy látszik,
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3.táblázat

Megnevezés I. szülő populáció II.szülő populáció Fj populáció

Tejtermelés FCM kg 4000 5000 4500
Élősúly kg 400 800 600

FCM kg /lOOkg élősúly 

Az F, állomány várható 
termelése a szülők 
átlaga alapján

1000 625 750

812

Negatív heterozis jelenség a relatív tejtermelésben - 62 kg azaz 
-8 %

(Dohy 1999)

hogy a „csúcsra járatott” fajtáink esetében ez a helyzet. Ilyen például a gyorsaságra sze
lektált angol telivér, a tojásrekorder leghom és természetesen a tejtermelő holstein-fríz.

Az angol telivér esetében sokan úgy vélik, hogy a teljesítmény az utóbbi években 
nem növekszik már, a fajta elérte a teljesítmény maximumát. Rokontenyésztési számí
tások készültek, kiderült, nem mindegy, hogy a számításban hány generációt veszünk 
alapul. 5 generáció feldolgozása alapján F=6.5, 10 generációt számolva F=13.5 a 
Wright együttható értéke.

Tekintettel arra, hogy a telivér esetében a származás az ezerhétszázas évekig 
visszavezethető, más, újabb időkben kitenyésztett fajták számára is mérvadók és fi
gyelmeztetők ezek a számítások.

A tojástermelés termelési adatai nagyon alkalmasak arra, hogy a keresztezés és a 
fajta tiszta tenyésztés hatásait több generáción keresztül követni tudjuk. Tíz generációs 
tenyésztés eredményét mutatja a következő táblázat:

4. táblázat

(Havenstein)

Tulajdonság
Tiszta vonalak Keresztezettek

A, x A[ A2 x A2 A j x A2 A2 x A,

Elhullási % 21.8 26.2 14.4 20.2
Tojástermelés 194.9 169.3 227.1 220.2
Keltető tojás 147.9 118.0 178.1 162.6
Keltethetőség 82.0 82.9 89.9 86.4
Napos csibe 61.6 49.4 79.8 70.4

A példa szépen mutatja, hogy elsősorban az életerőt illető tulajdonságokat érinti 
kedvezően a heterozis.
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A tejtermelés területén is ezek a tulajdonságok károsodnak elsősorban a határozott 
szelekció eredményeképpen. A következő táblázat a világ legnagyobb tejtermeléséről 
híres Izrael szaporodási helyzetét mutatja:

5. táblázat

Üsző Első borjas 
tehén

Kifejlett 
tehén

Összes 
tehén

Mind 
összesen

Létszám 22 469 20 434 38 743 59 177 81 646
Megoszlás % 34.5 65.5
Tejtermelés 10 067 11 080 10 730

Az elsőborjas tehenek és a kifejlett tehenek aránya mutatja, hogy nagyon kevés a 
többször ellett tehenek száma az első borjasokhoz képest, jeléül annak, hogy a szapo- 
raság nem kedvező tulajdonsága ennek a populációnak.

A magyarországi holstein-friz tehenek esetében is hasonló képet kapunk. Az első 
időben, a hetvenes években importált mintegy 24 000 üsző utódainak száma nem éri el a 
16 000-et, jeléül annak, hogy ez az állomány a saját utánpótlását sem tudja megoldani. 
Természetesen igazságtalan volna mindezt a holstein fajta jellegzetességének tekinte
ni, hiszen ebben nagy szerepe van a szelekciónak és a hajtatott termelést kiváltó egész
ségtelen, túlzott mennyiségű abrakra alapozott takarmányozásnak is.

A heterozis jelentőségére a FEZ lengyelországi kísérlete is példát szolgáltat. Eb
ben a kísérletben sok országból küldtek spermát Lengyelországba és ezek utódait érté
kelték extenzív és intenzív körülmények között, több ezres létszámban.

Témánk szempontjából az újzélandi bikák utódai érdemelnek említést, hiszen 
köztudott, hogy az ottani állomány jersey géneket is tartalmaz. Az extenzív tejterme
lésben 3., az intenzív tejtermelésben 4., a tejzsír + tejfehérje termelésben 2., míg a tej
zsír + tejfehérje / élősúly mutatószám tekintetében, tehát a gazdaságos tejtermelésben 
pedig a legelső volt a nagyobb heterozigozitási fokú újzélandi keresztezett állomány, 
pedig a legkitűnőbb német, angol, kanadai és USA bikákkal kellett versenyeznie.

A tejtermelésben alkalmazható kedvező heterozis hatásra a legszebb példát a nor
vég vörös marha adja. Karaid Skjervold professzor vezetésével a norvég vörös marhát 
nyitott szintetikus fajtává alakították át, amelyben a döntő szerepet a norvég vörösön 
kívül a finn ayshire, a dán vörös és a holstein-friz játssza, mégpedig nem nézve a szín
re és szigorú szelekcióval, a génhányad meghatározása nélkül. Ezzel a módszerrel fan
tasztikus eredményeket értek el Norvégiában, abban az országban, ahol nemcsak a hő
mérséklet, hanem a fény hiánya is nehezíti a termelést.

A tejtermelő tenyésztők általános véleményét jól jellemzi, hogy amikor Skjervold 
előadást tartott Angliában a norvég eredményekről, egyszeresük észrevette,hogy a hall
gatóság között kezdik mondani: „Who is this crazy mán and who has invited him?” 
azaz „Ki ez az őrült és ki hívta ide ?" és mennek ki a teremből... Ez az eset jól mutat
ja, hogy a fajta tiszta állományokat tenyésztők irtóznak a keresztezés gondolatától is.
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A hazai keresztezési konstrukciók közül a tejelő magyar tarka és tejelő magyar barna 
annak idején sikeres példák voltak a heterozis hasznosítására. A tejelő tarka szélesebb kör
ben volt kedvelt, hiszen a magyar tarka színt és jelleget megőrizte és a tejtermelésben, va
lamint az ellés lefolyásában volt előnyös. Az sem közömbös, hogy nemes, finom és szép 
állatok tartoztak ide. A tejelő barnára az volt jellmező, hogy a szakma idegenkedett tőle, 
viszont a tehenészek nagyon szerették ezeket a könnyen fejhető tejelékeny teheneket.

Az egykori eredményekkel kapcsolatos a következő két táblázat, amely a marton- 
vásári gazdaságban hasonlítja össze az import holstein-frizzel a tejelő magyar barna 
termelési eredményeit.

A 6. táblázat a laktációs termeléseket, a 7. pedig az éves temeléseket mutatja be.

6. táblázat

Laktációs tejtermelés kg Tejzsír % Tejzsír kg

Kanadai holstein 7000 3.2 224
Tejelő magyar barna 4500 4.8 216
Különbség -2500 -8

7. táblázat

Éves tejtermelés kg Tejzsír % Tejzsír kg

Kanadai holstein 6700 3.3 221
Tejelő magyar barna 4800 4.7 225
Különbség - 1900 + 4

Természetesen nem lehet ezt az egy kísérletet fajta összehasonlításképpen értékel
ni, hiszen ez az állomány az első kanadai import volt, amely hajóval jött Európába és 
nem mutatta azt a csúcstermelést, amelyet ma már egy jó holstein állománytól el lehet 
várni. Figyelmeztet azonban bennünket ez az eset, hogy az éves termelésben a hetero- 
zigóta tehenek vannak előnyben, hiszen itt a szaporasággal és az életerővel kapcsola
tos tulajdonságok kerülnek előtérbe. Márpedig a gazdaságos termelés szempontjából 
az éves termelés fontosabb a laktációnál.

Annak ellenére, hogy nem lehet ma még olyan populációt találni, amely a hol- 
steinnel versenyképes és a keresztezésben méltó párja lenne, érdemes a távlati jövő 
szempontjából új gének bevitelére is gondolni, még akkor is, ha ez nem az azonnali in
tézkedések körébe tartozik.

Dohy János a heterozis tenyésztés területén is előre mutatott. Gondolataira emlékez
ve azt is meg kell említeni, hogy a jó génkombinációkat a modern biotechnológia révén 
akkor is lehet majd klónozással szaporítani, ha azok fölénye heterozigozitáson alapszik.

A komoly tudósra viszont az jellemző, hogy nemcsak a mának dolgozik.
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9.4.4 A HÚSMARHATENYÉSZTÉS BIOLÓGIAI ALAPJAINAK 
FEJLESZTÉSE
(Dohy János akadémikus húsmarhatenyésztési tevékenysége)

Szabó Ferenc

Dohy János akadémikus úr mindegyik hazai agrárfelsőoktatási intézményhez és 
kutatóintézethez kötődött, és mindegyik intézménynek az önzetlen segítője, professzo
ra volt. Szorgalmazta együttműködésüket, határozott elképzelése volt a közöttük kiala
kítandó munkamegosztásról. A Keszthelyi Georgikon egyik fő profiljának a húsmarha- 
tenyésztést tekintette, és e munkában évtizedeken át szoros munkakapcsolatot tartott 
velünk, a keszthelyi Állattenyésztéstani Tanszék munkatársaival. Számos kutatási pá
lyázatban, programban működtünk együtt, sok közös előadást és dolgozatot készítet
tünk. Rendszeres előadója volt húsmarhatenyésztési tanácskozásainknak, Georgikon 
Napok rendezvényeinek és más tudományos programjainknak.

Keszthelyhez gyermekkori élményei is fűzték. Édesapja, idősebb dr. Dohy János két
szer is dolgozott az itteni akadémián, így ő az elemi iskola egy részét és a középiskolából 
is két évet Keszthelyen járt. Később, professzorként, amikor rendszeresen jött Keszthely
re, boldogan emlegette az itteni gyermekkori éveit. Büszke volt arra is, hogy 1994-ben, el
sőként a Keszthelyi Georgikon avatta honoris causa tiszteletbeli doktorává, és mi keszthe
lyiek pedig büszkék voltunk arra, hogy ő ezt a címet intézményünktől elfogadta.

Dohy akadémikus úrnak a húsmarhatenyésztés biológiai alapjainak fejlesztése ér
dekében végzett munkája szinte a teljes szakmai pályafutását végigkíséri. Horn Artúr 
akadémikus úrral 1970-ben közösen írt könyvükben (Horn Artúr- Dohy János, A világ 
szarvasmarhafajtái, értékelésük és nemesítésük, Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 
1970) lefektette a húsmarhatenyésztés fejlesztésének elméleti alapjait. Hazánkban el
sőként készítette el és adta közre a marhahús termelés populációgenetikai paraméterei
nek, az egyes tulajdonságok örökölhetőségének és a közöttük lévő korrelációknak a vi
lágirodalmi szintézisét.

Az 1973-ban megjelent, nemzetközi szerzőkollektíva által írt Szarvasmarhate
nyésztés c. könyv (Szerkesztő Horn Artúr, Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 1973) két 
fejezetét is ő készíttette el, felhasználva a marhahústermeléssel kapcsolatos akkori új 
kutatási eredményeket.

Már ekkor felhívta a figyelmet: „alapvető követelmény, hogy különbséget tegyünk 
az egyed, és az összpopuláció potenciális hústermelési kapacitása között”. Ezzel új 
szemléletet alakított ki a hazánkban kibontakozó húsmarhatenyésztés számára.

A hazai szarvasmarhatenyésztés akkori sajátosságai között figyelmét elsősorban az 
egyedi hústermelési tulajdonságok felé fordította, különös tekintettel a súlygyarapodás, 
a takarmányértékesítés és a vágott test minőségének javítására. Ugyanakkor külföldi és 
hazai tapasztalatai, munkássága alapján, bizonyította a borjú előállítás fázisának a haté
konyságra és jövedelmezőségre gyakorolt döntő hatását. Ráirányította a tenyésztők fi
gyelmét arra, hogy „mérlegelni kell, hogy az egyedi hústermelési kapacitásra irányuló 
szelekció milyen következményekkel jár az egész populáció viszonylatában.”
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Az általa, 1978-ban szerkesztett (A genetika alkalmazásának időszerű kérdései az 
állattenyésztésben, Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 1978) könyvben, nemzetközi 
szerzőkollektíva bevonásával már két fejezetet szentelt a húsmarhatenyésztés genetikai 
kérdéseinek. Az e könyvben összefoglaltakat tovább fejlesztette és közölte a Guba 
Sándorral közösen szerkesztet könyvükben (Szarvasmarhatenyésztők kézikönyve, szer
kesztette Guba Sándor-Dohy János, Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 1979).

Tsz ugyanebben az évben önálló munkájaként megjelent (Dohy János, Állattenyész
tési genetika, Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 1979) könyvében többek között már szin
te „kőbe véshető” tételekben foglalta össze a húsmarha tenyésztés fontosabb szabályit.

Fontosnak tartotta a reprodukció javítását. Az ezzel kapcsolatos munkája során 
megállapította, hogy „egyes bikák ivadékcsoportjai között az ikerellés gyakoriságában 
szignifikáns különbségek vannak”.

Lényegesnek tekintette, hogy a legelőn nagy létszámban tartott húshasznú tehénállo
mány könnyen ellő legyen. A könnyű ellésre irányuló szelekció hatékonyságának növelé
se érdekében adaptálta a „restrikciós szelekciós indexet”, amely segítségével a növekedé
si tulajdonságok úgy javíthatók, hogy közben a borjak születési súlya nem növekszik.

Sokat foglalkozott a heterózis hatás hasznosításával. Erre irányuló vizsgálatai 
eredményeit összefoglalva hangsúlyozta, hogy „a technológiai tűrés fokozását szolgá
ló másodlagos tulajdonság genetikai javítása gyorsabb és könnyebb lehet megfelelő 
keresztezés segítségével, mint szelekcióval”. Kiemelte, hogy a „hústermelésre irányu
ló tenyészértékbecslésben is fontos figyelembe vennünk a relatív termelés nagyságát”

Szerkesztője és szerzője volt a hazánkban elsőként megjelent húsmarhatenyésztés 
könyvnek (Bodó Imre, Dohy János, Hajas Pál, Keleméri Gábor, Húsmarhatenyésztés, 
Mezőgazdasági Kiadó Budapest, 1985) amelyben az említett tételeit és eredményeit is 
közreadta.

Ugyancsak bemutatta eredményeit a World Animál Science könyvsorozatban 
megjelent BeefCattle Production, Editors R. Jarrige and C Béranger, Elsevier, 1992, 
amelynek egy fejezetét Bodó Imre professzor úrral közösen írták.

Több könyvében és velünk együtt közösen írt publikációban sokat foglalkozott a 
borjú előállítás hatékonyságával. Az erre vonatkozó eredményei alapján nagyon fontos 
ajánlást fogalmazott meg, nevezetesen: „Az anyaállat első ellési életkora szerint korri
gált élősúlyához viszonyítsuk ivadékai meghatározott korban elért súlyát.”

A heterózis hasznosítására, a borjú előállítás hatékonyságának javítására vonatko
zó elképzeléseit különböző keresztezési kísérletekben sikerült megvalósítanunk Keszt
helyen és máshol az országban. Két és háromfajtás keresztezésekben igazoltuk és hasz
nosítottuk a direkt anyai hatást, az anyai és individuális heterózist, melynek eredmé
nyeként a választási súly jelentős növelését értük el. Az erre vonatkozó eredményün
ket (a háromfajtás keresztezésből származó borjút, és kétfajtás keresztezésből szárma
zó anyját megörökítettük az újabb húsmarhatenyésztési könyvünk (Húsmarhatenyész
tés, szerkesztette Szabó Ferenc, Mezőgazda Kiadó Budapest, 1998) címlapján, amely 
könyvnek természetesen ő is a szerzője volt.

Dohy professzor úr húsmarhatenyésztés érdekében kifejtett tevékenységét, kutatá
si eredményeit tanítása, könyvei mellett az európai és világkonferenciákon tanítványai
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val együtt tartott nagyszámú előadása, publikációja is fémjelzi (A sors ajándéka szá
momra, hogy ezek zömében részt vehettem.) E munkákban nagyfokú szerénységgel, a 
tudósra jellemző alázattal, de rendkívül keményen ragaszkodott ahhoz, hogy a közös 
munkákban az első szerzők a tanítványai legyenek.

Dohy akadémikus úr a húsmarhatenyésztés elméleti alapjainak kutatásai mellett 
tenyésztéspolitikai és tenyésztésszervezési kérdésekkel is intenzíven foglalkozott. Bí
ró István tenyésztési igazgatóval együtt 1982-ben elkészítették a hazai vágómarhater
melés prognózisát az ezredfordulóig. Ebben adottságaink figyelembevételével 2000-re 
230 ezer húshasznú tehén létszámot jelöltek meg. A létszám és a termelés általuk jel
zett trendje bizonyos ideig megvalósult, de nem rajtuk múlott, hogy később ellentétes 
irányt véve az állomány csökkent. Sajnos a hústípusú tehénlétszámunk ma éppen egy 
tizede annak, amennyit ők húsz évvel ezelőtt prognosztizáltak.

A húsmarha létszám hanyatlását érzékelve és értékelve, azt hangsúlyozta, hogy ez 
a kedvezőtlen folyamat megfordítható, ha a tenyésztésben erősítjük az integrációt és a 
hagyományos gyakorlatot összekacsoljuk a legújabb tenyésztési módszerekkel. Olyan 
integrációs modellt képzelt el, amelyben az intenzív és az extenzív rendszerek, a kis
üzemek és a nagyüzemek hatékonyan működnek együtt, és alkalmazzák a legújabb 
molekuláris genetikai és biotechnológiai módszereket. Elgondolása szerint intenzív kö
rülmények között, esetleg kisüzemben tartott értékes nukleusz állományokat embrió 
előállításra használnánk. A borjú előállító, recipiens teheneket pedig extenzív körülmé
nyek között, olcsón tartható állomány adná. Ily módon igen hatékonyan és gazdaságo
san állíthatnánk elő, tenyészállat- és hízó alapanyagot.

A századfordulóra készülve sokat fogalakozott az új kihívásokkal a húsmarha te
nyésztés szempontjából is. Mindig optimista ember lévén arra a következtetésre jutott, 
hogy az új évszázad, az Európai Uniós csatlakozás új kibontakozási lehetőséget jelent 
húsmarhatenyésztésünk számára is

Utolsó könyvében (Dohy János, Genetika állattenyésztőknek, Mezőgazda Kiadó Bu
dapest, 1999) már új távlatokban gondolkodik, minden állatfaj és hasznosítási irány, így 
a húsmarhatenyésztés esetében is. Hangsúlyozza, hogy a korszerű molekuláris genetikai, 
biotechnikai, biotechnológiai módszerek alkalmazása átütő sikereket eredményezhet az 
egyre inkább globalizálódó húsmarhatenyésztés biológiai alapjainak fejlesztésében.

Az említett könyvének előszavában következőképpen fogalmaz: „Ars poetica gya
nánt a következő három szót választottam: Gyógyítani, építeni, nemesíteni! Az állatte
nyésztő ezt a hármas célt szolgálja élethivatásául választott szakmájával. A magyar ál
lattenyésztést ismét - mint annyiszor - gyógyítani, építeni és nemesíteni kell, ez sors
kérdés nemzetünk számára!”

Az idézett néhány szó, néhány gondolat, hű tükörképet ad a neves, kiváló ember 
széles látóköréről, szakmaszeretetéről, tenni akarásáról, és reálisan jelöli ki a hazai ál- 
lattenyészésben, követendő célokat. Előremutató gondolatai különösen igazak a hazai 
húsmarhatenyésztésre.

Dohy akadémikus úr egyénisége, példája, tanítása arra kötelez bennünket, állatte
nyésztőket, tanítványokat, hogy úgy szolgáljuk, képviseljük a magyar állattenyésztés, a 
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húsmarhatenyésztés ügyét, ahogy ő útba igazított bennünket. Hozzá méltó módon kell 
helytállnunk, hogy soha ne hozzunk szégyent emberi, tanári, tudósi tekintélyére, és szel
leme mindig elégedetten tekinthessen vissza ránk onnét a távolból, ahova elment tőlünk.

9.4.5 DOHY PROFESSZOR, MINT KUTATÓCSOPORT VEZETŐ 
ÉS UTÁNPÓTLÁS NEVELŐ

Keresztessy Katalin

Dohy János professzort, mint a hazai állatnemesítés és genetika kimagasló egyé
niségét az előttem szólók már méltatták, és ismertették a különböző kutatási területe
ken kifejtett tevékenységeit, elért eredményeit.

Engedjék meg, hogy én inkább személyes emlékeimről beszéljek, arról, hogy mi
lyen volt Professzor úr, mint kutatócsoport vezető, mint egyetemi tanár, és mint köz
vetlen munkatárs. Az emberről szeretnék néhány szót szólni, aki állandóan tele volt 
tervekkel, újabb és újabb kutatásokat indított el, fogott össze és szervezett. A kutató
csoport vezetőről szeretnék beszélni, aki 1996. január 1-én egy sikeres MTA-pályázat 
nyomán elindította az Állatnemesítési Kutatócsoportot, és meghívott az első állandó al
kalmazottnak. Bizonyította segítőkészségét, széles látókörét azzal, hogy kiállt a szak
területem és személyem mellett, arra hivatkozva, hogy a magyar állatnemesítésnek és 
a genetika területének szüksége van az őshonos állatfajok megőrzésére, vizsgálatára, és 
ennek kapcsán a hazai halfajok megőrzésére is. Számomra kitüntetés, hogy biológus
ként és ichtyológusként csatlakozhattam a csoporthoz, annak ellenére, hogy az állatte
nyésztés tágabb területén tevékenykedem.

Professzor úr példát mutatott nekünk emberségből, akaraterőből, munkabírásból, 
logikus gondolkodásmódból, és nem utolsósorban jó humorérzékből. Tréfálkozásával 
szinte mindennap megnevettetett bennünket, bizonyítva, hogy a jó humorérzék milyen 
fontos a mindennapok szürke egyformaságán - és a nehézségeken való felülemelkedés
ben. És milyen jóleső érzés egy-egy kellemes humoros megjegyzéssel oldani a min
dennapok feszültségét. Hányszor emlegette tréfásan, rám mutatva, hogy boldog ember, 
aki a menyhal és lápi póc lelkivilágára összpontosíthat. Megtanított arra, hogy a kuta
tási és mindennapi munkánkat pontosan, alázattal, gondosan kell művelnünk. Az ered
ményeinket nemcsak gyűjtögetni, hanem közölni is kell a szakterület művelőivel, és tö
rekedjünk, hogy azt szép magyarsággal tegyük. Szelíd, de kitartó noszogatást, 
ugyanakkor bizalmat is kaptunk, hogy az állandó feladatok mellett saját karrierünket is 
építsük. Mindig azzal bíztatott, hogy maga ezt úgyis meg tudja csinálni.

Mint nőnek és családanyának különösen jól esett, hogy Dohy János professzor 
családtisztelő ember volt, akinek természetes volt, hogy előbb-utóbb mindenkinek csa
ládja lesz, feladatai megoszlanak a hivatása és a családja közt.

A mindennapos közös munka során megtapasztalhattuk, mennyi figyelemmel, ud
variassággal és gondossággal foglalkozik minden egyetemi- és PhD-hallgatóval, és 
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hogy emlékszik, fejből tudja azt, amit mi, a többiek, jegyzetfüzeteinkből idéztünk fel. 
Tapasztalatait mi is hasznosíthattuk, a saját PhD-hallgatóinkkal való foglalkozáskor.

Egy olyan szervező, tudós, szintetizáló tanár képét állítja elénk, aki egyszerre tu
dott figyelni több agrártudományi egyetemen folyó számos kutatásra, hazaiakra és kül
földiekre is, és külön-külön a fiatal kollégák munkáira is. Naponta láthattuk, hogy a 
külföldről hozott, vagy a hazai szakirodalomból merített cikkek, anyagok rendezgeté
se alkalmával mindig gondolt a munkatársaira, rendszeresen névre-szólóan osztogatta 
a cikkeket. A mindennapok során elleshettük tőle, hogy minél hathatósabban, ponto
sabban dolgozzunk, és publikáljunk, és ugyanakkor a tágabb történésekre, a minket kö
rülvevő világ változásaira is figyeljünk.

Egy olyan korban állt ki és ötvözte a hagyományos értékrend elemeit, a hagyomá
nyos állattenyésztés vívmányait, és a modern biotechnika eredményeit, hangsúlyozva 
azok fontosságát, - amikor a rohanó élettempó, a gyors sikerek felmutatása került elő
térbe, mely sokszor a kapkodást erőlteti ránk.

Egy olyan főnökre emlékezünk, akinek nemcsak a saját szakmai feladataira volt 
gondja, hanem figyelmet szentelt munkatársai szakmai előrehaladására, boldogulására 
is, úgy tartotta, hogy a jó főnöknek nemcsak saját magának, hanem környezetének is 
eredményeket kell elérnie. Mindannyian, akik a tanszéken vagy a kutatócsoportban kö
rülötte voltunk, szelíd noszogatásban volt részünk, nem engedte, hogy kifogásokat ke
ressünk, elodázzuk a szakmai lépcsőfokaink megtételét, - pedig mennyivel egyszerűbb 
lett volna, ha nem foglalkozik a biztatásokkal, számonkérésekkel. Emlékeztetett, hogy 
adjuk be disszertációnkat, írjuk meg publikációinkat. Együtt szurkolt velünk, várva si
kereinket, és amikor elértük a kitűzött célt, újra emlékeztetett, hogy nem elég egy lép
csőfokot meghódítani, ne elégedjünk meg elért eredményeinkkel, hanem folytassuk, 
teljes eredményekre törekedjünk: ha már megvédtük disszertációnkat, akkor publikál
juk kutatásainkat a szakemberek szélesebb körének, ha már megjelentek a cikkek, ak
kor következnek a könyvfejezetek.

Dohy János professzor távozásával nagy hiányt hagyott, nemcsak a magyar állatte
nyésztés-, állatnemesítés tudományterületén, hanem munkatársai körében is, irányító nél
kül maradt a sikeresen elindult fiatal kutatócsoport, soha be nem pótolható hiányt hagyott 
szeretteiben, közvetlen hozzátartozóiban, társában, aki évtizedekig elválaszthatatlan egy
séget jelentett Dohy János professzorral, aki egyszerre volt segítője, vigyázó gondosko
dója, és aki életének utolsó szakaszában a külvilág felé való hidat is jelentette.

Úgy érzem, hogy úgy tudunk méltóképp emlékezni Dohy János akadémikusra, ha 
ápoljuk és megtartjuk azokat az értékeket, melyeket ő fontosnak tartott, és amelyekre 
saját példáján keresztül nap mint nap minket is tanított: a becsületességet, pontosságot, 
a tudományterületünk iránti elkötelezettséget, kitartást, és nem utolsó sorban a család- 
szeretetet, jókedvet és segítőkészséget.
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9.4.6 DOHY JÁNOS A TUDÓS, A TANÁR ÉS A TANÍTVÁNY

Szűcs Endre

Dohy János a tudós, a tanár és a tanítvány megtért Teremtőjéhez. A magyar állat
tenyésztés-tudomány gyászolja nagy fiát.

Ő már tudja és ismeri a nagy titkot. Színről-színre.
Akit oly sokan szerettek, és aki oly sokakat szeretett. Tisztán, őszintén és önzetle

nül, amit talán csak a görög „agape” szóval lehet kifejezni. Karizmatikus, meghatáro
zó személyiség volt. Teljes életet élt. Magasra tette a mércét. Emberileg, s szakmailag 
egyaránt igényes volt. Soha nem adta fel. Úgy, ahogyan a 16. század egyik kiemelke
dő egyénisége megfogalmazta: „Ha tudnám is, hogy holnap meghalok, azért ezt az al
mafát ma mégis elültetném.”

Tenyerén hordozta a gondviselés. Tanítványként ismereteit - azokban a nehéz 
időkben - olyan iskolában szerezte, amely az országnak nagyon sok kiváló, korszakal
kotó és hatalmas teljesítményre képes szakembert nevelt. Példaképét követve példaké
pül szolgált a szakma, az állattenyésztés-tudomány, az állatnemesítés számára. Tuda
tosan törekedett arra, hogy tehetséggel, kitartással és szorgalommal tanítványként elsa
játított ismereteit tanárként, szuggesztív akaraterővel adja át az utána következő állat
tenyésztő nemzedéknek.

Ő volt az, aki mindenkor, mindenkinek adta önmagát. Egy olyan világban, amikor 
az ember, a „Homo sapiens” csak a pillanatra, a mára, s csupán önmagára gondolva, 
önmagát istenné téve, önző és rövidlátó módon tönkreteszi önmagát.

Ő volt az, aki önmagát képes volt kívülről szemlélve fegyelmezetten felmérni, ér
tékelni, és ennek alapján cselekedni.

Ő volt az, aki soha, senkire nem neheztelt. Ha mondott is kritikát, szeretettel tette. 
„Nem rád, haragszom, hanem érted.” - mondta.

Ő volt az, aki zokszó nélkül, örömmel segített másokon kötetnyi kézirathalmazt 
olvasva át és észrevenni, kijavítani a legkisebb hibát is, s biztató szavakkal nyújtott bá
torítást a legkétségbeejtőbbnek látszó helyzetekben is. Mert tudta, hogy mindig van 
folytatás.

Ő volt az, aki barátként munkatársat, tanárként hallgatót üres kézzel soha el nem 
küldött. Mindenki előtt - válogatás nélkül - tágra tárva nyitotta meg az ajtót.

Ő volt az, aki külföldi útjairól, rendezvényekről hazatérve - a szakma és munka
társai iránt érzett szeretettől indíttatva - mindig mindenkinek hozott magával őt érdek
lő cikket, előadási anyagot.

Ő volt az, aki egyik alkalommal - s lelkemben ez örökre megmaradt - elhozta kol
légái számára, közöttük nekem is, a szeretet himnuszának angol nyelvű fordítását, 
amelyet szállodai magányában az írásokból saját kezűleg másolt ki.

Ó volt az, aki oly sokszor jelentette ki: „Mindig az utolsó csatát kell megnyerni.” 
S bizonyos vagyok abban, hogy ő megnyerte ezt a csatát.

Benne még volt lélek.
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Ilyen volt Dohy János. A tudós, a tanár és a tanítvány.
Ő már tudja és ismeri a nagy titkot. Színről-színre. S nemcsak tudom, hanem hi

szem is azt, hogy vele együtt mondhatjuk el a páli idézetet:
„Ama nemes harcot megharcoltam, futásomat elvégeztem, a hitet megtartottam, 

végezetül eltétetett nekem az igazság koronája, amelyet megad nekem az Úr, az igaz 
bíró ama napon; de nemcsak énnekem, hanem mindazoknak is, akik várva várják az ő 
megjelenését.”
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10. AZ OSZTÁLY AKADÉMIKUSAINAK
75. ÉS 80. SZÜLETÉSI ÉVFORDULÓJA ALKALMÁBÓL 

RENDEZETT SZAKÜLÉSEK

10.1 MÉSZÁROS JÁNOS 75 ÉVES*

* A Mészáros János akadémikus köszöntésére rendezett tudományos ülés az MTA Székházának Díszter
mében 2002. május 21-én került megtartásra.

10.1.1 HAZAI SZARVASMARHA ÁLLOMÁNYAINK MENTESÍTÉSE 
NÉHÁNY FERTŐZŐ BETEGSÉGTŐL

Varga János

Összefoglalás

A szarvasmarha-állományok mentesítése a különféle fertőző betegségektől mind 
közvetlen állat-egészségügyi, mind pedig gazdasági szempontból fontos. A 2. világhá
ború utáni években a legfontosabb feladat a ragadós száj- és körömfájás visszaszorítá
sa volt, majd ezt követte a gümőkór, a brucellosis, ezután a szarvasmarha-leukosis fel
számolása, jelenleg pedig a szarvasmarha fertőző rhinotracheitisétől (IBR), valamint a 
szarvasmarha vírusos hasmenésétől (BVD) való mentesítés a feladat.

A ragadós száj- és körömfájás elleni védekezés, a behurcolás megakadályozása 
mellett, eleinte, ha már egy góc megjelent, az állomány gyors átvészeltetéséből állt, ezt 
követte az igazgatási intézkedések mellett a szarvasmarha-állományok széles körű 
vakcinázása, jelenleg pedig a csupán igazgatási intézkedésekre alapozott védekezés. 
Magyarország a ragadós száj- és körömfájástól 1973 óta mentes.

A gümőkórtól való mentesítés 1980-ra, a brucellosistól való mentesítés pedig, 
mintegy 30 évi munka után, 1985-re fejeződött be.

Az enzootiás bovin leukosistól való mentesítés a befejezés előtt áll, a legutóbbi 
szerológiai vizsgálatok alapján kb. húszezerre tehető a még fertőzött tehenek száma. 
Ezek felismerésével és az állományokból való eltávolításával a mentesítés egy éven be
lül befejezhető. Az IBR és a BVD a nagy létszámú szarvasmarha-állományok legalább 
80%-ában jelen van. A mentesítés szakmai irányelvei tisztázottak, a mentesítésre vo
natkozó miniszteri rendelet megjelent. A két betegség elleni mentesítést célszerű 
egyidejűleg elvégezni. A mentesítés megfelelő anyagi támogatás mellett is legalább 
tízéves program lesz.
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10.1.2 A JÁRVÁNYTANI TANSZÉK ÉS AZ ÁLLATORVOS
TUDOMÁNYI KUTATÓINTÉZET SZEREPE
A HAZAI OLTÓANYAG-FEJLESZTÉSBEN

Palya Vilmos

Összefoglalás

A Járványtan! Tanszék és a Phylaxia közötti kapcsolat több, mint 90 évre nyúlik 
vissza, a Köves által később Phylaxiának nevezett oltóanyagtermelő intézet ugyanis a 
Járványtan! Tanszék Járványtan! Laboratóriumaként kezdte meg működését 1907-ben 
Hutyra Ferenc tanítványa Köves János vezetésével. E laboratóriumból alakult meg 
1912-ben a Phylaxia. ők állították elő elsőként a sertéspestis elleni szérumot, ami több 
mint 50 éven át döntő szerepet játszott a hazai sertésállomány megvédésében. Az ala
pító Köves János 50 éven át vezette a Phylaxiát.

Hutyra Ferenc tanszéki utóda Manninger professzor is szoros kapcsolatot tartott a 
PhylaxiávaL Első vakcináját a baromfikolera elleni oltóanyagot a Phylaxia 1918-ban 
hozta forgalomba. Ezt követte a sertésorbánc elleni csapadékos vakcina, amely 1949 
óta évtizedeken át forgalomban volt. Még nagyobb karriert futott be a juhhimlő elleni 
Phylaxovina (1948), amelynek felbecsülhetetlen érdeme, hogy kiszorította a juhhimlő 
fenntartását biztosító, virulens vírussal végzett ovinációt.

Az ötvenes évek elején a száj- és körömfájás elleni védekezés hatékonyabbá téte
lére Manninger professzor egy diagnosztikai laboratóriumot hozatott létre, amelyben 
Mészáros János és a Phylaxia szakemberei hiperimmunszérumot állítottak elő (1954) 
a szopós borjakat és malacokat fenyegető szívizom gyulladás- és elhalás kivédésére. 
Ugyancsak a Tanszéken Szent-Iványi Tamás Szabó Istvánnal együttműködve állították 
elő a szopós malacok elhalásos bélgyulladása elleni szérumot és vakcinát (1957) és e 
páros nevéhez fűződik a juhok enterotoxaemiája elleni vakcina kidolgozása is (1959).

Óriási értékeket mentett meg és világsikert hozott Bartha Adorján Aujeszky- 
betegség elleni élővírusos vakcinája (1961). Az Aujeszky-betegség vírusa virulenciá- 
jának szelídítéséről tett, s 1961-ben a Magyar Áo. Lapjában közölt felismerése óriási 
felfedezés volt. Ez a vakcina az egész világon ma is standardnak számít.

Bartha és Áldásy nevéhez fűződik a borjak adenovírusai ellen előállított polivalens 
inaktivált vakcina (1971) és évtizedeken át használta a gyakorlat Bartha fertőző rhino- 
tracheitis elleni vakcináját is (1970). Bélák és az Országos Állategészségügyi Intézet 
együttműködéséből született a bárányok adenovírus okozta tüdő-bélgyulladása elleni 
Ovivac vakcina (1979). A borjak tömeges légző- és emésztőszervi betegségét okozó 
vírusok és baktériumok elleni polivalens vakcinák szintén a Járványtan! Tanszék és a 
Phylaxia együttműködésének eredményeként került forgalomba.

Igazán hatékonynak bizonyult az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézet és a 
Phylaxia együttműködése is. Bamberger Károly és Szakmáry Géza tartós és példamu
tató együttműködéséből született a pulykák és tyúkok baromfihimlője elleni hatékony 
vakcina (1958-63).
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Mészáros János és Bognár Károly közös kísérletei eredményeként jött létre a ser
téspestis elleni Suvac vakcina (1962), mely mind ártalmatlanságával, mind hatékony
ságával az addig ismert leghatékonyabb sertéspestis elleni vakcinának bizonyult.

Derzsy és Kisary kutatásai eredményeként született meg a Derzsy betegség elleni 
hatékony védelmet biztosító szérum és vakcina (1975). A hetvenes évek végén robbanás
szerűen jelentkezett egg drop syndrome (EDS) hazai előfordulását követően Zsák és Bar- 
tha_igen hamar megfelelő diagnosztikumot és hatékony vakcinát állítottak elő (1980).

A baromfipestis elleni védekezésre hatékony és biztonságos inaktivált és élő 
apathogen baromfipestis vírust tartalmazó vakcinák kifejlesztésében szintén meghatáro
zó szerep jutott az Intézet kutatóinak (Lomniczi, Mészáros és Sólyom, 1988). A Bartha 
által szabadalmaztatott kutyaparvo vakcina (1988) szintén fontos szerepet játszott a be
tegség elleni védekezésben. Az utóbbi években pedig a fertőző bursitis vakcinák haté
konyabbá tételére dolgoznak együtt a Kutató Intézet és a Ceva-Phylaxia szakemberei.

10.1.3 VAKCINÁZÁSI TAPASZTALATOK PASTEURELLA
HAEMOLYTICA-N AL

Fodor László

Összefoglalás

A P. haemolytica (Mannheimia haemolytica') törzsek, elsősorban kérődzőkben, 
különféle megbetegedéseket (tüdő- és mellhártyagyulladás, septikaemia, mastitis) 
idéznek elő. A P. haemolytica okozta gazdasági veszteségek csökkentésére, a betegség 
megelőzésére számos specifikus védekezési módszert és vakcinát dolgoztak ki.

Kísérletünkhöz feltárt P. haemolytica A1 törzset, a baktériumokból származó bu
rokanyagot és inkomplett Freund adjuvánst tartalmazó vakcinát alkalmaztunk. Húsz 2- 
3 hetes borjút 3 csoportba osztottunk, 12 nap különbséggel egy (A) csoportot a teljes 
sejtet tartalmazó, egy (B) csoportot a kivonatot tartalmazó vakcinával kétszer oltottuk, 
míg egy (C) csoportot kontrollként tartottunk meg. A második vakcinázást követően 11 
nappal valamennyi állatot P. haemolytica A1 törzzsel intratrachealisan fertőztük és na
ponta történő klinikai vizsgálat után 6 nap múlva elvéreztettük őket. A klinikai tünete
ket valamint a tüdő kórbonctani elváltozásait pontozással értékeltük.

A fertőzést követő napon valamennyi állat esetében enyhébb-súlyosabb klinikai 
tüneteket láttunk, levertség, étvágytalanság, savós-nyálkás orrfolyás mutatkozott. A tü
netek a vakcinázott állatokban enyhébbek voltak, a klinikai tünetek pontszáma 11,6 (A 
csoport) illetve 14 (B csoport) volt. A kontroll állatokban a tünetek súlyosabbak voltak 
(pontszám 29,1) és tartósan megmaradtak, közülük egy borjú tüdőgyulladás miatt el
hullott. A vakcinázatlan és a vakcinázott állatok közötti különbség szignifikáns volt, a 
két vakcinázott csoport adatai között viszont nem mutatkozott szignifikáns különbség. 
A boncolás során a kontroll állatokban a tüdő elülső lebenyeire kiterjedő savós, savós- 
kruppos gyulladást lehetett megállapítani. A tüdőelváltozások pontszáma mindkét vak- 
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cinázott csoportban 1,0, míg a kontroll csoport esetében 2,6 volt. A vakcinázott csopor
tokban a tüdőgyulladás a tüdő felületének 1,8 (A csoport) illetve 2,6 (B csoport) %-t érin
tette, a vakcinázatlan kontroll állatok tüdőfelületének 25%-a mutatott gyulladásos el
változásokat. A különbség szignifikáns volt.

A vakcinázás hatására - valószínűleg a kolosztrális védelem miatt - az ellen- 
anyagtiter nem emelkedett jelentősen, jelentősebb ellenanyagszint-emelkedést a ráfer- 
tőzés eredményezett.

A kedvező eredmények alapján több hazai szarvasmarha-állományban kipróbáltunk 
egy, P. haemolytica A1 törzs mellett P. múltoddá A és parainfluenza-3 vírust tartalma
zó inaktivált, aluminiumfoszfát gélt tartalmazó vakcinát. A vakcinával a vemhesség utol
só hónapjában kétszer oltottuk a teheneket, majd a 4 és 6 hetes borjakat, illetve néhány 
állományban csak a 4 és 6 hetes borjakat vakcináztuk. A vakcina alkalmazása után je
lentős mértékben csökkent az elhullások, ezen belül a tüdőgyulladás miatti elhullások 
száma. A csökkenés különösen kifejezett volt a 6 hónapnál fiatalabb korosztályban.

10.1.4 A SERTÉS MYCOPLASMA-PNEUMONIÁJA ELLENI
VÉDEKEZÉS LEHETŐSÉGEI

Stipkovits László

Összefoglalás

A légzőszervi betegségek jelentős gazdasági veszteséget okoznak a sertéstenyész
tésnek világszerte, melynek kóroktanában, a különféle vírusok és baktériumok mellett 
központi szerepet a Mycoplasma hyopneumoniae játssza. A mycoplasmák, bekerülve 
a légutakba, szorosan kapcsolódnak a hámsejtekhez és a gazdasejt aminosavainak, 
zsírsavainak, nukleinsav-prekurzorjainak elvonása, továbbá a különféle toxikus anyag
cseretermékek hatása és tumomekrózis faktor indukálása révén, a hámsejtek jelentős 
károsodását idézik elő. A csillómozgás leállása miatt a külső környezetből a felső lég
utakba került vírusok és baktériumok a légutak mélyebb részeibe kerülnek és súlyos
bítják a mycoplasmák okozta elsődleges nyálkahártya-elváltozásokat. A mycoplasmák 
a macrophagokra hatva, gátolják azok phagocytáló- és antigénprezentáló képességét. 
A különböző interleukinek (IL-1, 1L-6, IL-10) indukálása miatt lymphohystiocyta- 
beszűrődéssel járó interstitialis pneumonia, peribronchitis és perivasculitis alakul ki a 
tüdőben. A B- és T-lymphocyták specifikus transzformációjának gátlása miatt a 
mycoplasmák elleni sejtes és humorális immunitás lassan alakul ki, és az gyenge. Az 
immunrendszer nem képes kellő védelmet nyújtani a másodlagosan behatoló vírusok 
és baktériumok ellen sem. Ezért kulcsfontosságú kérdés a M. hyopneumoniae elleni 
hatékony védekezés. Erre a célra több lehetőség áll rendelkezésre: vakcinák, immun
stimuláló anyagok, antibiotikumok alkalmazása.
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10.1.5 A MAREK-BETEGSÉG VÍRUSÁNAK NAGY VIRULENCIÁJÚ 
ERŐSEN ONKOGÉN VÁLTOZATÁNAK KIMUTATÁSA 
HAZAI SZÜLŐPÁR HÁZITYÚK ÁLLOMÁNYBAN

Drén Csaba- Tóvári József-Varga Zsuzsanna-Dobos-Kovács Mihály

Összefoglalás

A Marek-betegség (MB) un. klasszikus, főleg idegrendszeri tünetekben jelentkező 
formáját (polyneuritis) Marék József professzor 1907-ben irta le a világon elsőként. Ké
sőbb a világ számos országában felismerték a betegséget és kiderült hogy esetenként az 
idegrendszeri elváltozások mellett egyes belső szervekben lymphoid típusú sejtekből ál
ló daganatok is kialakulhatnak. Az iparszerű baromfitenyésztés kialakulásával egyidőben 
a betegség új, un. heveny, túlnyomóan daganatos formája jelentkezett és rendkívül súlyos 
veszteséget okozott világszerte. A betegséget a Herpesviridae családba tartozó Marek- 
betegség vírusa (MBV1) okozza, amelyik ellen több hatékony vakcinát sikerült kifejlesz
teni. A vakcinákat közvetlenül a kikelés után kell egyedi oltással beadni, vagy 18. napos 
előkeltetett tojásokba automatizált géppel oltani. A vakcinák a betegség klinikai tünetei
nek kialakulását képesek megakadályozni protektív immunválasz indukálásával, a vad
vírussal való fertőződést azonban nem tudják megakadályozni. A vakcinák hatékonysá
gát a vadvírus virulenciája mellett számos egyéb tényező befolyásolja, mint például az 
állatok genetikai adottsága, a vadvírussal való fertőződés időpontja, az állatok immun
rendszerének reagálóképessége, stb. Az MBV-t rendkívül ellenálló formában ürítik a 
fertőzött állatok, ennek következtében az egyszer fertőződött telepeken valamint az álla
tokban az MBV hosszú ideig perzisztál. Amerikai kutatók kimutatták, hogy az állomá
nyokban uralkodó vadvírus virulenciája eddig pontosan nem ismert ok miatt növekszik, 
aminek következtében az addig jól bevált vakcinák hatékonysága csökken. Hazánkban 
egy MB ellen vakcinázott 19 hetes korú tojó szülőpár állományban jellegzetes idegrend
szeri tüneteket mutató beteg állatokat lehetett látni és megemelkedett az elhullások szá
ma. Az elhullott, illetve diagnosztikai célból kiirtott állatok különböző belső szerveiben 
kialakult lymphoid típusú daganatokban és a perifériás idegekben a Műre/r-betegségre 
jellemző daganatszövet sarjadzást lehetett látni. A természetes esetből vett daganatszö
vetben MBV 1-re jellemző antigént (pp38) mutattunk ki indirekt immunfluoreszcenciás 
vizsgálattal (IFA). MBVl-es szerotípusú vírust SPF kacsaembrió fibroblaszt szövette
nyészetben (KEF) nem tudtunk izolálni. Exogén tyúkleucosis virusantigént (p27) nem le
hetett kimutatni (p27 ELISA) a beteg állatokból vett vizsgálati anyagokból. A vírusizo
lálásra használt mintákkal napos korban oltott és az oltást követő 7. napon kiirtott SPF 
csibék lépében és perifériás idegeiben szövettani vizsgálattal a heveny MBV1-re jellem
ző daganatszövet sarjadzást láttunk. IFA módszerrel vakcina (Rispens, 2-es, 3-as sze- 
rotípus) és virulens MBV-re jellemző antigéneket mutattunk ki a kiirtott állatok lépében. 
A perifériás idegekben mononukleáris sejtes infiltrációt láttunk. Mindezek alapján igen 
nagy valószínűséggel sikerült egy erősen onkogén, nagy virulenciájú MBV-t (vv+MBV) 
izolálni, ami lehetővé teszi ezen izolátum onkogenitásért felelős génjeinek (meq, pp38) 
molekuláris klónozását és biológiai tulajdonságuk vizsgálatát.
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10.2 . DIMÉNY IMRE 80 ÉVES*

* Tudományos tanácskozás „Műszaki fejlesztés a mezőgazdaságban” címmel Dimény Imre akadémikus 
80. születésnapja alkalmából az MTA Székházának Dísztermében 2002. szeptember 11-én.

10.2.1 MUNKÁSSÁGA A KERTGAZDASÁGBAN

Csikai Miklós

„Célomat világosan láttam: Embernek kell maradnom, 
minden embertelenségben, szeretőnek a szeretetlenségben, 
természet barátnak, a természet ellenességben ! E hivatások 
teljesítése hidalhatja csak át az ember és önmaga, az ember 
és embertársa, az ember és a természet között tátongó sza
kadékot. Hivatásomat tehát csak akkor teljesítem jól, ha ön
magam embertársaim és a természet kertésze leszek.”

/Mohácsy Mátyás/

Nagy kitüntetés és öröm számomra, hogy a magyar kertészek képviseletében 80. szü
letésnapján őszinte szívvel köszönthetem Dimény Imre akadémikust, Dimény tanár urat.

Itt ezen a helyen számtalan tisztsége közül - amelyeket csaknem mindannyian is
merünk - ezt az egyet szeretném kiemelni, mert tevékenysége az általunk gyakorolt 
szakmánkban érte el legmagasabb szintjét. Itt tudta összehangolni széleskörű elméleti 
és gyakorlati ismereteit, amelyeket hosszú, megszakítás nélküli mezőgazdasági élet
pályája alatt tudományos életművé szintetizált.

Azért is köszönöm, hogy a kertészek közül én gratulálhatok Dimény Imre tanár úr
nak, mert ebből az életműből nemcsak kertész társaim, hanem személy szerint magam 
is sokat kaptam, sokat hasznosítottam. Személyes szakmai kapcsolatunk messzire nyú
lik vissza. 1974-ben találkoztam először Tanár úrral, az akkor egyik legkorszerűbbnek 
számító, a Fábiánsebestyénben felépített 22 hektáros termálvíz fűtésű zöldséghajtató 
üzemben, ahol - a kertészet fejlesztéséért már miniszterként akkor elkötelezett - 
Dimény Imre látogatást tett. Talán nem túlzás feltételezni, hogy ez a látogatás is to
vább ösztönözte Tanár úr kertészet iránti érdeklődését, amit későbbi munkássága, ker
tészeti tudományos vonatkozású irodalmi tevékenysége is igazol.

A Kertészeti Egyetemen betöltött tanszékvezetői és rektori tisztségei olyan talajt biz
tosítottak részére, amelyben kertészeti tudományos munkássága kibontakozhatott. Szám
talan előadása, dolgozata mellett itt csak két, Dimény Imre által szerkesztett és részben 
írt könyvet említek: A kertgazdaság vállalati alapjai /1981/, A kertgazdaság ökonómiai 
alapjai /1989/, melyek az ökonómiai tudományok kertészeti ágazatunkra való alkalmazá
sának kiemelkedő munkái. Az említett írásokban előkelő helyet foglalnak el a vállalati 
rendszerelmélettel és a műszaki fejlesztés ökonómiájával foglalkozó részek.

Azt, hogy e fejezetek megállapításai mennyire időtállóak jól mutatja, hogy az akkor 
szervezett kertészeti termesztési rendszerek ágazatunk fejlődésének motorjaivá váltak!
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Most, 20-30 esztendővel később, amikor az Európai Unióba történő belépés kü
szöbére értünk az szükséges, hogy termelői értékesítő szervezetek létrehozása kerüljön 
a kertészeti fejlesztési feladatok középpontjába. A lényeges elvek azonosak: a közös 
beszerzés és értékesítés, a versenyképes, a garantált minőséget biztosító termesztési 
technológiák megvalósítása, a műszaki fejlesztés és a szakmai ismeretek gyarapítása, 
az egyes kertészek között a bizalomra alapozott érdemi, szakmai együttműködés.

Személyes tapasztalataimra támaszkodva is elmondhatom, hogy a II. világháború utá
ni hazai kertészet fejlődésére a Dimény tanár úr által szorgalmazott termelési rendszerek 
gyakorolták a legnagyobb pozitív hatást. Dimény tanár úr azonban nemcsak az elmélet 
kidolgozásában, hanem annak megvalósításában is támogatást nyújtott. A Szentesi Korai 
Zöldségtermesztési Rendszerhez sokszor és szívesen látogatott, amikor rendszerszervezői 
munkánkat gyakorlatai tanácsaival is segítette. Tanár Úr! Mindig tisztelettel várunk!

Tisztelt Ünnepi Ülés !
A mai napon már hallottuk és még fogjuk hallani, hogy Dimény tanár úrnak a ma

gyar kertészet fejlesztéséért végzett tevékenysége csak egy szelete az agrár- és élelmi
szer- gazdaságunkat átfogó szakmai munkásságának. Ami talán az eddigieknél is job
ban jellemzi a kertészet iránti elkötelezettségét az, hogy egyetlen lányát is /akit nagyon 
szeret/ a Kertészeti Egyetemre íratta. Judit hosszú ideig a Zöldségtermesztési Tanszé
ken dolgozott, s ma a Gödöllői Szent István Egyetem Kertészeti Tanszékének vezetője.

Dimény tanár úrnak, mi kertészek, e tudomány művelői, oktatói és gyakorlati 
szakemberek is sokat köszönhetünk. Köszöntjük 80. születésnapja alkalmából, kíván
juk, hogy máig is megmaradó szakmai aktivitását jó egészségben még sokáig folytat
hassa azzal a mély meggyőződéssel és hittel, ahogyan azt eddig is tette, ahogyan azt 
Mohácsy Mátyás tanár úr megfogalmazta:

„Alkotó éveim hazám, népem, bennük pedig családom érdekét szolgálták. Megis
mertem Magyarországot, népét. Felmértem lehetőségeit és helyét a világban. Hivatá
somnak éreztem vállalni a rámeső részt. Neveléssel, oktatással, kutatással: tettben, szó
ban és írásban. Használni szerettem volna, és maradandó nyomot hagyni az elmékben 
és a szívekben.”

Tanár Úr!
Sokat használtál, maradandó nyomot hagytál, kívánjuk, hogy sokáig légy még 

hasznunkra!

10.2.2 AZ AGRÁRKÖZGAZDA

Szűcs István
„Termékeny földbe ha veted a magvakat 
mint testedben a mindent átitató erek 
mélyre nőnek az élni vágyó gyökerek"

Nincs méltóbb időpont és megfelelőbb hely, mint a 80. születésnap és a Magyar 
Tudományos Akadémia Díszterme arról eszmélkedni, hogy vajon mit tett az ünnepelt 
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az agrárközgazdasági, vagy közgazdasági elméleti alapok értelmezése, gyakorlati al
kalmazása, illetve alkalmazhatóság feltételeinek megteremtése terén. A 75. születésna
pi ünnepi tanácskozáson Dimény Imre agrárpolitikai tevékenysége lett kihangsúllyoz- 
va. Úgy érzem azonban, hogy sokkal mélyebbek azok a közgazdasági összefüggések, 
amelyek mentén az agrárirányítási koncepciói mozogtak. Három ilyen közgazdasági 
alaptételt emelek ki:

1. Az fejlesztés önerős feltételeinek a megteremtődéséért való következetes 
kiállás

Vallotta, hogy az egyszerű és bővített újratermelés feltételét elsősorban az ára
kon, illetve árrendszeren keresztül kell biztosítani.

- A mezőgazdasági termelésben ez azt jelenti, (tekintettel arra, hogy az alapvető 
termelési erőforrás - a termőföld - korlátozottan áll rendelkezésre) hogy a 
még művelésbe vont legrosszabb adottságú földeken kialakult költségekhez 
kell igazítani a mezőgazdasági termékek termelői árait.

Más dolog az, hogy a különböző nemzetgazdasági érdekek miatt ezt a normális ál
lapotot - az agrárközgazdászok minden törekvése ellenére - mint ahogyan Csizmadia 
Ernő professzor, akadémikus is - annyiszor magyarázta nekünk a Közgazdaság
tudományi Egyetemen - soha nem sikerült kialakítani.

Az export-kényszer miatt viszont művelésben kellett tartani a kedvezőtlen adott
ságú területeket is, ezért az állami támogatások - bizonytalan és kiszámíthatatlan rend
szerét kellett működtetni annak érdekében, hogy némileg pótoljuk az árakon keresztül 
a mezőgazdaságból elvont jövedelmeket. Még manapság is kísért a múlt. Igaziból hiá
nyoznak azok az elemzések, számítások, amit számon kértél a közgazdaságtudomány
tól (márhogy megvannak-e a mezőgazdaságban az önerős fejlesztés lehetőségei, ha 
nincsenek, miért nincsennek, s mit lehet tenni a helyzet jobbítására) s amire egy egész 
komplett intézetet alakítottál a 60-as évek végén. (MÉM Statisztikai és Gazdaságelem
ző Központ). Csak megemlítem, hogy a kandidátusi értekezésemben - éppen ennek a 
szemléletnek a felerősödése hatására - ágazatfejlesztési szimulációs modellt dolgoz
tam ki, amelynek középpontjában az önerős fejlesztés egyensúlyi állapotának elemzé
se állt. (Igazolhatja ezt az állításomat Csete László programiroda vezető is, aki akkor 
az aspiráns-vezetőm volt, s szintén kiállt ezen közgazdasági összefüggés érvényesülé
sének gazdasági jelentősége mellett.)

Dimény Imre tehát az elméleti gyökerekhez nyúlt vissza annak érdekében, hogy 
gazdaságirányító munkája hatékony, korszerű, piacgazdasági alapokon nyugodjon ak
kor, amikor még kevesen merték ezt felvállalni.

„A kertgazdaság ökonómiai alapjai” c. könyvében a következőt írta:

„A versenyképesség megteremtése érdekében ...az egyik oldalon 
a kereskedelmi tőke növelése, a másik oldalon ...a termelés 
önfinanszírozó képességének javítása szükséges.”
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1 . A termelési tényezők optimális társításáról szóló közgazdasági követelmény 
elvének gyakorlati érvényesítésére, vagyis a különbözeti jövedelmek 
realizálási feltételeinek megteremtésére való kitartó törekvés

Konkrétan

Az európai viszonylatban kedvező ökológiai adottságokhoz magas színvonalú mű
szaki-technológiai eljárásokat társított, ezzel elérte azt, hogy az agrárgazdaságban I-es 
és Il-es számú különbözeti járadék képződjön. Ahhoz, hogy ennek az elméleti alapté
telnek a fontosságát érzékeljük, tekintsük át azt, hogy a mezőgazdaságban milyen té- 
nyező-hozadékok (jövedelem-típusok) képződnek:

- az átlagos színvonalon és legalább átlagos technikai-technológiai ellátottság 
mellett képződő átlagjövedelem, vagy átlagprofit,

- átlagos színvonalon gazdálkodó, de a pótlólagos befektetések után járó pótló
lagos profit,

- a jobb ökológiai feltételek mellett legalább átlagos gazdálkodási színvonal és 
műszaki felszereltség mellett képződő különbözeti (természeti) földjáradék,

- a jobb ökológiai feltételek mellett az átlagosnál korszerűbb gazdálkodás és 
műszaki-technikai felszereltség melllett képződő technikai járadék, (tartós 
többletjövedelem), (tartós: más által be nem hozható előny)

- a földek fekvéséből adódó helyzeti járadék (rövid távon nehezen, vagy vé
letlenszerűen behozható előny, illetve többletjövedelem.)

- az átlagos színvonalhoz képest minden új megoldásból származó ideiglenes 
(más által is elérhető) extrajövedelem. (Ezek nem járadék jellegű jövedelmek).

Látható, hogy minden jövedelem-típus mögött, mint alapfeltétel ,megjelenik a

Műszaki-technikai színvonal

A termelési folyamatok komplex jellegéből adódik, hogy egyik, vagy másik tényező 
hiánya lerontja a többi tényező hatását. így volt ez hazánkban évtizedeken keresztül, ami
kor a technikai lemaradás miatt elveszett a járadékjellegű jövedelmek nagy része.

Ezt az igazán nagy veszélyt ismerte fel Dimény Imre. És valljuk be, hogy sze
rencsére olyan volt a társadalompolitikai környezet, hogy meg is lehetett tenni a 
magyar mezőgazdaság gyors és látványos műszaki felszerelését, ezzel betömhettük 
azt a rést, amely az agrárgazdaság fejlődését évtizedeken keresztül visszafogta.

Meg kell oldani - írja - „...a lehető legtökéletesebb összhangot a termelés bio
lógiai, kémiai és emberi tényezői között, a munkaszervezettség színvonalának 
emelését és végül, de nem utolsósorban a maximális nyereség elérését.”

Ez önmagában mintegy 15-18%-os előnyt jelentett a nemzetközi piacokon!
Ezt az időszakot nevezi az agrártörténelem a műszaki fejlesztés diményi időszaká

nak. Ezért is adok igazat Benet Ivánnak, aki a 75. születésnapi köszöntőn a következőt 
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mondta:” Bár a miniszterség természeténél fogva mindig is politikai pozíció volt, őt 
mégis szakmai miniszterként tartjuk nyilván. Azon belül is a műszaki fejlesztés mi
nisztereként. Amint az szállóigévé vált, Dimény Imre nevével összekapcsolódik a ma
gyar mezőgazdaság gépesítésének „aranykora”./Benet I./

3. A rendszerszemlélet érvényesítése a magyar agrármodellben,
illetve az agrárirányításban

Három kiemelkedő vonulata volt ennek:

- Sokszínű tulajdoni struktúra (Állami-szövetkezeti-árutermelő kistermelés) 
alapjainak lerakása; következetesen kiállt a kistermelés jelentősége mellett.

A magyar agrármodell jellemzője, hogy az állami és szövetkezeti tulajdon egyen
jogúsága mellett felismerte és elismerte a kistermelés jelentőségét. Ha nagy harcok 
árán is, a tulajdonosi struktúrát tekintve is, három-pólusú lett a magyar agrárgazdaság. 
Ugyanakkor jelezte azok integrálásának, integrációjának szükségességét is.

„A kistermelők integrált új szervezeteként a jogilag önálló ... értékesítési 
szövetkezet látszik leginkább alkalmasnak, ... mert pl. az export által igényelt 
egyöntetű tételek összeállítása is lehetetlen a kisgazdaságok összefogása nélkül.” 
Tanulni kellene saját szövetkezeti múltunkból.”

- Élelmiszergazdasági szemléletben gondolkozott. „Ő volt az ország első 
élelmiszergazdasági minisztere”. Következetesen törekedett az alapanyag- 
termelés-feldolgozás és kereskedelem egységére (érdekazonosság mentén 
mozogva). Fő célja mindvégig az volt, hogy az ipari háttértől a fogyasztói 
piacokig terjedő élelmezési vertikumokat egységes szemléletben, egymáshoz 
kapcsolódó láncolatukban, egymásra utaltságukban kezelje és irányítsa. En
nek jegyében lett létrehozva a Mezőgazdasági és Élelmezésügyi Miniszté
rium, ami végül is a világban végbement szemléletbeli változásokhoz való 
igazodás egyik jeleként értelmezhető.

(Vállalati szinten fontos volt a diverzifikáció, az alapanyagtermelés, a mellék- és 
kiegészítő tevékenység együttes jelenlétére való törekvés (amely bizonyos értelem
ben a vidékfejlesztésben való gondolkozást jelentette már akkor). Még azt is meg me
rem kockáztatni, hogy ebből a magyar modellből indultak ki azok a világméretű ten
denciák, amelyek az agrár-vidékfejlesztés koncepciójának kialakulásához vezettek.)

§§§§§§

Jelenkori aggályok

Sajnos az utóbbi években vannak olyan tendenciák, amelyek az agrártermelés fej' 
lődési pályáit módosították.
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mozgásban vannak a tulajdoni-birtok- és üzemi viszonyok,
- a termelői árak alacsony jövedelemtartalma miatt folyamatos a tőkehiány.
- a mezőgazdaság és az élelmiszeripar drasztikus (tulajdonosi és irányítási) el

különülése. (Ez persze az élelmiszergazdaságban való gondolkozás igényét 
nem csökkenti, de teljesen új alapokra épülnek az összekötő szálak).

(Az élelmiszeripar eltolódott a versenyszféra felé és kezd összefonódni a ke
reskedelmi tőkével, a mezőgazdaságra meg ránehezül a vidékfejlesztés gyötrel- 
mes, fárasztó, de végül is magasztos feladata.)

„Mindent áthat a jövőbe 
vetett hitnek a fénye, 
mely a reményen is továbblépve 
áll büszkén a rakott alapon."

Még egyszer
- gratulálunk,
- még továbbra is várjuk segítségedet, bölcs tanácsaidat,
- még sokáig leljed örömöd közösségünkben és családodban 
egyaránt.

Isten éltessen sokáig kedves Imre bácsi!

10.2.3 AZ AGRÁRMŰSZAKI FEJLESZTÉS ELMÉLETI ALAPJAI

Husii István

Ajánlom előadásomat Dr. Dimény Imre akadémikus úrnak, azzal, a számom
ra már klasszikusnak számító Edmund RuffinÁ gondolattal, mely szerint:

„A mezőgazdaság a civilizált ember számára elsődleges, a mezőgazdaság helyze
te híven tükrözi a társadalom állapotát. Ha a mezőgazdasággal baj van, az egyéb vi
szonylatok is megsínylik ... ha virágzik, mindenki osztozik a jólétben ... a bajkeve
rőkre, a szenvedélyektől fűtött párthívek felemelkedésére és bukására a feledés homá
lya borul, vagy legfeljebb elmarasztalólag emlegetik őket. Viszont a mezőgazdaságban 
a tudomány és a tapasztalat segítségével elért haladás mindörökre fennmarad ...”

1. Bevezetés

Ma már talán meglepőnek tűnik, de a tudományos technikai haladás hatásával a 
közgazdaságtan a második világháború végéig gyakorlatilag nem, vagy alig számolt. 
Marx és Schumpeter kivételével, akik a hosszú távú gazdasági növekedést összekap
csolták a műszaki haladással, a legtöbb közgazdász idegennek érezte a műszaki fejlő
dést, amely éppen ezért alig kapott helyet a közgazdasági evolúciós modellekben.
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Vonatkozik ez az általános megállapítás a mezőgazdaságra is, ahol a tudományos
technikai fejlődés, majd annak folyományaként a műszaki fejlesztés jelentősége, az 
iránta tanúsított érdeklődés csupán az ötvenes évtizedben vetődött fel, majd a hatvanas 
évek közepétől vált intenzívebbé.

A mezőgazdasági műszaki fejlesztés „itt és most” azért bír megkülönböztetett je
lentőséggel, mert a magyar gazdaság új növekedési pályára állítása nem képzelhető el 
az agárpolitikai célkitűzések megvalósítását makro- és mikroszinten egyaránt elősegí
tő műszaki fejlesztési politika és gyakorlat nélkül. Ugyanakkor a témával kapcsolatban 
sok a félreértelmezés, a félremagyarázás, s mindez súlyos károkat okoz az agrárium 
versenyképességének. Úgy gondolom, nem haszontalan - felhasználva a tudományos 
tanácskozás nyújtotta alkalmat - felvillantani a mezőgazdasági műszaki fejlesztés ko
rábbi hazai koncepcióit és utalni arra, hogy mely területek érdemelnek mai újragondo
lást, illetve mai hasznosítást. Az ünnepi alkalom tiszteletre méltó apropót nyújt ahhoz, 
hogy kissé részletesebben szóljak arról az önmagában is sokszínű tevékenységről, 
amelyet DIMÉNY Imre a mezőgazdasági műszaki fejlesztés teoretikus és praktikus 
problémáinak tisztázása, illetve megoldása érdekében végzett.

2. A mezőgazdasági műszaki fejlesztés fogalmi-tartalmi elemei

Az agrár-közgazdászok 1955. évi Helsinkiben tartott Nemzetközi Tanácskozásán 
a műszaki fejlesztés volt a központi téma. A fogalmat és a mögötte meghúzódó tartal
mat a következők szerint foglalták össze:

- a mechanikai energia és a mechanikai munkagépek terjedése,
- a növénynemesítés (elsősorban a hibridizáció) fejlődése,
- a mesterséges termékenyítés, a keresztezési eljárások terjedése az állatte

nyésztésben,
ökéletesebb talajerő-fenntartó és javító eljárások,

- építkezési és takarmánytartósítási eljárások bevezetése.

Ennek, a ma már klasszikusnak számító értelmezésnek a máig ható legfőbb üze
nete, hogy a műszaki fejlesztés komplex kategória, s nem valósítható meg csupán a 
mechanikai energia és a mechanikai munkagépek - némi leegyszerűsítéssel: a techni
ka - fejlesztése révén.

Lényegét tekintve az előbbi értelmezés szellemében kezdődött meg hazánkban is 
a mezőgazdaság műszaki fejlesztésének fogalmi-tartalmi körülírása az 1950-es évek vé
gén. A jelentősebb akkori hazai szakírók - ALMÁSI Gábor, DOBOS Károly, GÖNCZI 
Iván, KISS Árpád és mások - a Helsinkiben rögzített elvekre építve fogalmazták meg 
saját elgondolásukat, megközelítésüket a mezőgazdasági műszaki fejlesztésről. Az el
méleti munka iránti fokozódó igényt az idő szerint olyan gyakorlati kérdések is generál
ták, hogy pl. a nagyüzemi keretek létrejötte után elsősorban a közös állatállomány férő
helyeit kell-e megépíteni vagy azonnal hozzá kell látni a gépesítés erőteljes fejlesztésé
hez. A nemzetgazdaság akkori teherbíró képességét szem előtt tartva az ilyen típusú kér
dések a műszaki fejlesztés egészének részfeladataiként kaptak értelmet.
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Almási (1962) a mezőgazdaság technikai-technológiai fejlődését - az akkor álta
lánosan használt fogalommal élve: a mezőgazdaság technikai forradalmát - legcélsze
rűbben a gépesítés, a kemizálás, a biológiai tulajdonságok javítása és mindezek alap
ján a korszerű technológiai és szervezési módszerek, szervezeti formák összehangolt 
rendszerében tekinti megvalósulónak.

Dobos (1969) szerint a műszaki fejlesztés egyaránt jelentheti a korszerűbb létesít
mények (épületek, építmények, gépek, berendezések stb.), valamint a fejlettebb terme
lésszervezési eljárások (termelési, üzemelési technológiák stb.) alkalmazását.

Gönczi (1968) szerint a mezőgazdaság műszaki fejlesztésére mindenekelőtt a kö
vetkezők a jellemzők:

- a termelésben csökken a hagyományos ráfordítások szerepe,
- nő az ipari eredetű anyagok és eszközök fontossága,
- folyamatosan és jelentősen megváltozik a termelés technológiája,
- megváltozik a termelésben az élő- és tárgyiasult munka aránya.

Mindezek eredményeként egyre inkább alkalmaznak tudományosan megalapozott 
biotechnikai eljárásokat, új fajtákat, valamint a különböző tényezők szigorúan előírt 
paramétereire alapozott komplex technológiákat.

Kiss (1965) meghatározása szerint „A műszaki fejlesztés a termelés meghatározott 
területére irányuló folyamatos szellemi és fizikai tevékenység. Eredményeképpen a 
munkaeszközökben, a munkatárgyakban a termelési technika konkrét alkalmazásában 
(a technológiában) a népgazdaság számára olyan hasznos változások következnek be, 
amelyek növelik a termékek használati értékét, választékát, új rendeltetésű termékek 
előállítását eredményezik, javítják a munkafeltételeket, vagy pedig csökkentik a ter
mék előállításához szükséges munka mennyiségét.”

Az új gazdasági mechanizmus bevezetését (1968.) megelőzően a műszaki fejlesz
tés problémaköre intézményesítetten is előtérbe került. Jól jelzi ezt, hogy a mezőgaz
daság műszaki fejlesztésével kapcsolatos központi feladatok ellátására 1967 végén mű
szaki fejlesztési főosztály került megszervezésre a Földművelésügyi Minisztériumban. 
E döntés folyományaként az új gazdaságirányítási rendszer igényeinek megfelelően 
szervezett Mezőgazdasági és Élelmezésügyi Minisztérium az élelmiszergazdaság egé
szére vonatkozó műszaki fejlesztési feladatok koordinálására Műszaki Fejlesztési Taná
csot hozott létre. A Tanács első elnöke GERGELY István miniszterhelyettes volt, aki
nek irányítása alá tartoztak a Szakoktatási, a Tudományos Kutatási, a Mezőgazdasági 
Termelésfejlesztési és a Mezőgazdasági Műszaki Fejlesztési főosztályok. A felsorolt fő
osztályok felügyelete alá tartoztak a szakoktatási intézmények, az ágazati kutatóintéze
tek, a Mezőgazdasági Gépjavító Tröszt és az Agroterv. Ez a szervezeti rend a műszaki 
fejlesztésben elsődlegesen egymásra utalt szervek szoros kapcsolatát biztosította.

3. A „Dimény-i koncepció” lényege

DIMÉNY Imre a mezőgazdaság műszaki fejlesztési kérdéseivel az 1950-es évek 
végén kezdett behatóbban foglalkozni, és a résztől az egész felé haladás elvét követve
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1961-ben jelentette meg a „Mezőgazdaságunk traktorszükségletét meghatározó ténye
zők" című művét. Ez a kiadvány az 1960. december 19-én megvédett „A magyar me
zőgazdaság traktorszükséglete 1965-ben” című kandidátusi értekezésén alapult. Saját 
bevallása szerint ez a munka az akkori igényeknek megfelelő, azonban a későbbi kö
vetelményeket már korántsem kielégítő mennyiségi szemléletet tükrözte.

A rá egy évtizedre, 1971-ben ugyancsak az Akadémiai Kiadó gondozásában meg
jelent könyvében: „A gépesítés ökonómiája a mezőgazdaságban”, már a minőségi jel
lemzők számbavételével igyekezett feltárni a főbb összefüggéseket. Mivel e munkájá
ban sem törekedhetett teljességre és elsősorban a növénytermesztés gépesítési össze
függéseivel foglalkozott. A műszaki fejlesztéssel kapcsolatban azonban fontos utalni 
arra, hogy e munkájában jelenik meg először - ekkor még CSIZMADIA Ernő vélemé
nyével azonosulva - a mezőgazdaság fejlesztésének néhány fontos, általánosítható jel
lemzője: az energiabázis átalakulása, a korszerű gépesítés, kemizálás, építkezés gyors 
ütemű térhódítása, a hatékonyabb biológiai módszerek széles körű elterjesztése, a tu
dományos eredmények gyors ütemű átültetése a gyakorlatba. A későbbiek szempont
jából fontos kiemelés: „A műszaki fejlesztés a népgazdaság egyetlen ágazatában sem 
- így a mezőgazdaságban sem - öncél, hanem a gazdasági fejlődésre és konkrét társa
dalmi célok elérésére orientált műszaki-gazdasági tevékenység összefüggő rendszere.” 
Ezért a műszaki fejlesztés alapvető feladatának tekinthető a lakosság fogyasztásának 
egyre magasabb szinten történő kielégítése, a megfelelő mennyiségű, minőségű és vá
lasztékú élelmiszerek előállítása, egyre kevesebb társadalmi munkaráfordítással.

DIMÉNY Imre e munkájában rögzíti először, hogy a „gépesítés a műszaki fejlesz
tés gerince”, bár „a teljes és átfogó műszaki fejlesztést csak az összes tényező tudato
san és tervszerűen kialakított összhangja teszi lehetővé.”

Személyes élményeim szerint - a megjelenés idején voltam egyetemi hallgató a 
könyv igen nagy érdeklődést váltott ki azokból a mezőgazdasági gépészmérnök-hallga
tókból, akik a műszaki érdeklődésük mellett vonzódtak a gazdaságtudományokhoz is.

A szakma unszolására 1973-ban „Az állattartás gépesítésének ökonómiája” című 
könyvét adta közre. Ebben a munkájában foglalta össze definíció-szerűen először a 
műszaki fejlesztésről alkotott véleményét. Megítélése szerint: „a műszaki fejlesztés a 
gazdasági mutatókat a termelés eszközeinek és eljárásainak tökéletesítése útján elő
nyösen befolyásoló tevékenységet jelent. A mezőgazdasági értelmezésben a műszaki 
fejlesztés - némi egyszerűsítéssel - négy fő pilléren nyugszik. Ezek: a biológiai, a ké
miai, a technikai és az emberi tényezők tégláiból épülnek fel.”

A sorrend semmiképpen nem jelöli az egyes alkotórészek fontosságát, hiszen az 
egymásra utaltság nyilvánvaló. Éppen ezért mutat rá arra, hogy a műszaki fejlesztésen 
mindig arányos, annak valamennyi elemére kiterjedő fejlesztést kell értenünk. Hiába 
növelik pl. a gépek számát és a vegyi készítmények mennyiségét, ha nincs elegendő jól 
képzett dolgozó, viszont a legmagasabb szintű szakértelem sem érvényesülhet anyagi 
megalapozás, megfelelő társadalmi-gazdasági feltételek nélkül. Itt utal DIMÉNY Imre 
arra, hogy ebben az esetben is találóan alkalmazható a Liebig-féle minimum törvény- 
E szerint a termelési eredményt az eléréséhez szükséges valamennyi tényező közül ép
pen az korlátozza, amely a legkisebb mértékben (minimumban) van jelen. Vagyis: 

226



hasztalan a nagyarányú ráfordítás az állatok elhelyezésében, takarmányozásában, ápo
lásában, ha pl. a rendelkezésre álló fajta termelőképessége alacsony, s emiatt eleve nem 
válthatja be a hozzá fűzött reményeket.

Általában is levonja azt a következtetést, hogy a mezőgazdaság műszaki fejleszté
sének tényezői között szigorúan érvényesül a dialektikus kölcsönhatás, amelyre az 
eredmény érzékenyen reagál. Mivel pedig a termelési feltételek bizonyos csoportja, fő
leg a természeti feltételek csak közvetve befolyásolhatók, a műszaki fejlesztésnek bo
nyolult feladatokkal kell megbirkóznia.

A mezőgazdaság műszaki fejlesztését - tartalma és üteme szempontjából három 
részre osztja:

a) országos fejlesztési koncepciók kidolgozása,
b) a koncepciók realizálása gazdaságpolitikai eszközökkel,
c) a műszaki fejlesztés a gazdaságok keretei között.

A műszaki fejlesztés során a mezőgazdaság kilép a hagyományos elszigeteltség
ből s egyre szorosabb, bonyolultabb kapcsolatba kerül más népgazdasági ágakkal, a 
mezőgazdaságot ellátó, felvásárló vállalatokkal és rajtuk keresztül az ipar más ágaza
tainak számos vállalatával. Az is való tény, hogy a mezőgazdaság gépesítése szerves 
részét képezi a műszaki fejlesztésnek, vagyis a tudomány és a technika széleskörű tér
hódításának. Bevezetése és fejlesztése szorosan összefügg a műszaki fejlesztés egyéb 
területeivel, illetve tágabban fogalmazva a termelőerők fejlődésével.

A műszaki fejlesztés sokrétű tevékenységet foglal magába, de mindenképpen ma
gában foglalja az előkészítést és a tényleges megvalósítás sok más folyamatát is. Az 
előkészítő szakasz a kutatás. A műszaki fejlesztéstől elkülönített kutatásnak egysze
rűen nincsen értelme. Helyesebb éppen ezért - tágabb értelemben a fejlesztésről tár
gyalni. Mert ez felöleli a biológia, a kémia, a technika ismereteit és magába foglalja az 
olyan emberi vonatkozású tevékenységet is, mint pl. a szakképzés és a továbbképzés. 
Számomra ez a megközelítés teszi lehetővé a műszaki fejlesztés és az innováció kö
zötti kapcsolatok tisztázását, amit az általam felépített agrárinnovációs modell kapcsán 
több publikációmban elvégeztem.

Mindenképpen külön említést érdemel az, ahogy DIMÉNY Imre a műszaki fej
lesztés gazdasági megítéléséről szól. E tekintetben különbséget tesz a makro-, illetve 
a mikroszintű műszaki fejlesztés között. Nemzetgazdasági szinten a műszaki fejlesz
tésben - mivel itt elsősorban a gazdaságpolitikai megfontolásoknak van nagyobb sze
repük - olyan gazdasági mérőszámok használatosak, mint a munkatermelékenység, 
vagy pl. a területi termelékenység javítása. Vállalati szinten a jövedelmezőség és az ön
költség kerülhet előtérbe.

Felhívja a figyelmet arra, hogy a műszaki paraméterek mellett egyre inkább a gaz
dasági jelzőszámok, paraméterek valamilyen elfogadható rendszerével kell rendelkez
ni, amelyek választ adnak a felmerülő kérdésekre, hiszen a műszaki fejlesztés végső 
célja a gazdasági növekedés meggyorsítása. Korábbi klasszikusokkal egybecseng a 
DlMÉNY-i megállapítás: „Azt, hogy egy adott műszaki megoldás mennyiben mond
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ható korszerűnek és mennyiben jobb, fejlettebb a korábbinál, sok összetevő, sok ténye
ző dönti el. Egy önmagában korszerűnek tűnő műszaki megoldás azonban nem mindig 
a legjobb - még ha technikailag annak is számít -, mert nem jár feltétlenül a legmeg
felelőbb gazdasági hatékonysággal.” Mindezek alapján „a műszaki fejlesztés nem csu
pán a technikai megoldások összességét jelenti, hanem olyan közgazdasági kategória, 
ahol a gazdasági hatékonyság nyomul előtérbe.”

Lényegében ezekre az elvekre hivatkozik az 1975-ben az Akadémiai Kiadónál 
megjelent „A gépesítésfejlesztés ökonómiája a mezőgazdaságban" c. könyvében is.

E munkájában kiemelést kap a rendszerelmélet és a mezőgazdaság műszaki fej
lesztésének rendszer-szemléletű megközelítése.

Ma is elgondolkodhatunk azon megállapításán, miszerint: „számunkra nincs más 
út, mint az ipari vagy mezőgazdasági eredetű kész termékeket egyre növekvő mérték
ben, jó minőségben, gazdaságosan exportálni. Ez az út azonban csak akkor járható, il
letve a benne rejlő előnyök is csak akkor érvényesülnek, ha termékeink kivitele, minő
sége és ára kielégíti a világpiac követelményeit. A mi körülményeink között tehát mű
szaki színvonal tartósan nem süllyedhet a fő exportpiacokon megkövetelt színvonal alá.

A műszaki fejlődés ütemének különleges fontossága miatt nagy figyelmet kell 
fordítani minden olyan körülményre és tényezőre, amely a műszaki fejlődést növeli, le
hetővé teszi a világszínvonal megközelítését, illetve emelkedésének követését.

A műszaki fejlesztés eredményeként új termékek és termelési eljárások sokasága 
jelenik meg. Ezek elterjedése megváltoztatja a fogyasztást, következésképpen a keres
let szerkezetét. A kereslet viszont a kínálatra hatva a termelés struktúrájában idéz elő 
alapvető változásokat. Következésképpen a műszaki fejlődés hatására átalakul a terme
lés szerkezete. Megnő a technikai haladás eredményeképpen születő vagy átalakuló 
ágazatok, illetőleg a technikai haladást elősegítő ágazatok részesedése a termelésben.”

Nyomatékosan hangsúlyozza, hogy a céltudatos biológiai és technológiai fejlesz
tő és kivitelező munka (beleértve az elméleti, gyakorlati genetikától és a nemesítéstől 
kezdve a termesztés, tenyésztés, tartás, gépesítés számos szakaszát) nem csupán a ho
rizontális síkon mozog. Ezzel korántsem érhetnénk be. Hiszen az öröklöttség fellazí
tásából, illetve az öröklékenység szabályozásából kiinduló bonyolult műveletsor min
dig a végső cél, az élelmiszeripari végtermék mennyiségi, minőségi mutatóinak javítá
sa felé halad, akármennyi áttételen megy is keresztül. Tanulságosak azok a megjegy
zései, amelyek a vertikumok kialakításával, szervezésével kapcsolatosak. Utal arra, 
hogy gyakran folyik vita a mezőgazdaság és az élelmiszeripar határairól. Megjegyzi: 
„sok szakember számára a mezőgazdaság addig tart, amíg élő anyagokkal dolgoznak, 
s minden azt követő fázis már az élelmiszeripar kompetenciája.” Óva inti olvasóit az 
ilyenfajta, sehovase vezető meddő vitáktól.

A gyakorlati munka során kell érvényt szerezni a vertikális szemléletnek. Gya
kori hibaként említi, hogy egyes termelési vállalkozások működésük biztonsága érde
kében önellátásra törekednek, igyekeznek a korszerű termelés valamennyi tényezőjét a 
vállalkozás keretein belül kézben tartani, az egyes termékek, tenyészanyagok, segéd
anyagok előállítására önállóan berendezkedni. Tapasztalható esetenként a mezőgaz
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dasági nagyüzemek törekvése a feldolgozó kapacitások létrehozására, ezenkívül a 
technológiához szükséges gépek, épületek, épületgépészeti elemek gyártására.

Az egyes termelési vállalkozások versenyben vannak egymással, ennek következ
ménye az is, hogy egymástól eltérő elemeket használnak fel - sokszor indokolatlanul 
is - a rendszer kiépítésére. Ennek pozitív, a fejlődést elősegítő hatásai mellett ökonó
miai szempontból káros kinövései is vannak. Elsősorban akkor, ha az egyes funkcio
nális területek gazdaságos méretnagysága eltér egymástól. Ilyen eset az, ha az állattar
tó telepek és a korszerűen felszerelt húsfeldolgozó üzemek optimális mérete nagyság
rendi különbséget mutat.

Az autarchiára törekvő termelési vállalkozás csak akkor érheti el a megfelelő ha
tékonyságot, ha rendszerében az egyes részterületek méretnagysága a gazdaságos üze
meltetés határain belül marad. A feldolgozó üzemek és az állattartó telepek optimális mé
reteit pl. úgy kell meghatároznunk, hogy a termelési kooperáción belül az állattartó telep 
és a feldolgozó kapacitás is optimális méretnagyságot érjen el. Erre utalva hangsúlyozza, 
hogy bízvást érdemes felkarolni azokat a kooperációs lehetőségeket, amelyeket az 
élelmiszergazdasági vertikum kínál. A kooperáció úgy lehet tartós és gazdaságos, ha biz
tonságos és nem alkalomszerű, s ha nem aprózódik el túlzottan rövid időszakokra. 
Mindez pedig racionális műszaki fejlesztési koncepcióval és gyakorlattal segíthető elő.

Különös érdeme e könyvnek, hogy a több, mint 500 oldalnyi terjedelmének mint
egy 2/3-a konkrét gyakorlati kérdésekkel foglalkozik, bemutatva az akkortájt legsike
resebb termelési rendszereket, a kapcsolódó géprendszereikkel együtt.

4. Összegzés

DIMÉNY Imre sokat tett a mezőgazdasági műszaki fejlesztés teoretikus és prak
tikus problémáinak megoldásáért. Erőfeszítéseinek számszerű hatásairól az 1-8. táb
lázatok adatai informálnak. Az adatok önmagukért beszélnek.

A sors-hatások különösen kedvező egybeesése folytán számára az is megadatott, 
hogy elgondolásait a gyakorlat kíméletlen keretei között tesztelje. Miniszterként alkal
ma, lehetősége volt az ágazat műszaki fejlesztési politikájának alakítására, az azt elő
segítő gazdaságpolitikai eszközrendszer befolyásolására.

Szép ívű szakmai munkásságának egyik fontos állomásán az 1982. december l-én 
tartott akadémiai székfoglalójában erről így emlékezik: „Hivatali beosztásom is lehetővé 
tette, hogy a tapasztalatokból leszűrt és a közben folytatott kutatás eredményeit a terme
lési gyakorlatban igyekezzem érvényesíteni. Evégből össze kellett hangolni a népgazda
ság teherbíró képességét az új elképzelések fokozatos megvalósításával. Legjobb meg
győződésem szerint mindenekelőtt a műszaki fejlesztés szorgalmazását tartottam szük
ségesnek, mégpedig a műszaki fejlesztés addigi szemléletének megváltoztatásával.”

Hogy mindez mire volt elég, azt - egyebek mellett - jól illusztrálják Szántó 
(1990) gondolatai is, mely szerint: „A magyar gazdaságban általánosan érvényesülő 
„követő paradigma” üdítő színfoltjának minősíthető mindaz, ami a mezőgazdaság mű
szaki fejlesztésében történt. E fejlesztés kiemelkedőnek, sőt a hasonló politikai beren
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dezkedésű országok között egyedülállóan dinamikusnak minősíthető, amely nemcsak 
paradigmájában tért el a hazai általánostól, de a világelsők közé is juttatta Magyaror
szágot (42 termék fajlagos termelékenységi mutatóit tekintve).”

A hivatkozott tanulmány szerint „a magyar mezőgazdaság intenzív növekedésé
nek dinamikája a hatvanas-hetvenes években meghaladta a legtöbb európai országét, 
miközben csökkent a megművelt terület és a mezőgazdasági tevékenységet végzők 
száma.” Sajnálatos, hogy „az elsőbbségre törekvő mezőgazdasági paradigma kevéssé 
hatott az akkor uralkodó, az egész döntési hierarchia és az iparvállalatok által is alkal
mazott „követő” paradigma alakulására.”

Ez azonban, s ezt már én teszem hozzá, nem Dimény Imre hibája ....

1. sz. táblázat

A mezőgazdasági termékek bruttó termelésének indexei (%) 
(KSH-adatok)

Év Növénytermelés | Állattenyésztés Mg-i termék
bruttó ternlelésének indexe: 1950 = 100.0 %

1960 121 118 120
1965 122 134 127
1970 135 162 146
1975 177 193 183
1980 190 230 206
1990 184 244 210
1995 144 160 150

2. sz. táblázat
A főbb mezőgazdasági termékek egy lakosra jutó termelése 

(KSH-adatok)

Év
Gabonafélék 

(kg/fő)
Ebből Vágóállat 

(kg/fő)
Tej 

(1/fő)
Tojás 
(db/fő)Búza 

(kg/fő)
Kukorica 
(kg/fő)

1960 475 177 355 82 166 185
1965 744 248 356 118 177 236
1970 739 263 394 132 175 317
1975 1 164 381 683 181 183 381
1980 1 308 567 623 193 231 409
1990 1 212 598 434 216 254 401
1995 1 102 451 458 137 188 339
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3. sz. táblázat
A főbb mezőgazdasági inputok

(KSH-adatok)

*: Megjegyzés: részesedés az országos összesből

Év Szántó Aktív kereső Beruházás
(1000 ha) (%)* (1000 fő) (%)‘ (mFt) (%)‘

1960 5 308.9 57.1 1 784.1 37.7 7 752 18.1
1965 5 084.5 54.6 1 274.2 27.4 7 348 16.5
1970 5 046.2 54.2 1 193.7 24.0 19 271 20.4
1975 4 975.6 53.5 1 088.5 21.4 23 083 14.8
1980 4 734.7 50.9 988.9 19.5 27 417 13.3
1990 4 712.8 50.7 813.3 17.0 32 505 9.1
1995 4 715.9 50.7 308.5 8.5 29 711 2.9

A fontosabb növények termésátlaga (kg/ha)
(KSH-adatok)

4. sz. táblázat

1960 1965 1970 1975 1980 1990 1995

Búza 1 680 2 170 2 550 3 320 4 760 5 050 4 160
Rozs 1 180 1 170 1 430 1 510 1 900 2 500 2 190
Árpa 1 940 2 020 2 440 2 880 7 580 4 570 3 560
Zab 1 440 1 120 1 820 2 370 3310 2 590
Kukorica 2 500 2 930 4 400 4 170 5 320 3 990 4 430
Rizs 1 620 1 230 2 390 1 520 3 320 3 170

Cukorrépa 25 330 28 640 28 640 33 000 37 640 36 090 33 950
Dohány 1 200 830 840 1 090 950 1 300 1 560
Napraforgómag 970 790 1 230 1 240 1 660 1 950 1 600

Burgonya 10510 7 190 11 250 11 740 14 960 16 920 15 780
Csalamádé és siló- 19 870 33 320 19 890 18 010 31 860 16 316 19 730
kukorica
Lucernaszéna 2 940 3 280 5 380 4 790 5 920 4 730 4 350
Takarmányrépa 28 940 30 710 37 340 34 560 28 360 21 940

Paradicsom 14 720 15 160 22 570 22 480 23 310 26 660 13 680
Zöldpaprika 13 390 12 180 8 790 10 970 10 570 8 790 8 090
Alma 15 160 10 880 15 050 18 110 7 850
Őszibarack 5 560 4 730 6 330 6 120 3 580
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5. sz. táblázat
A fontosabb erőgépek állománya

(KSH-adatok)

6. sz. táblázat

Év
Traktor Tehergk. Kombájn

(db) (1000 kW) (kW/db) (db) (db)

1960 40 578 992 24.2 2 983 4 167
1965 63 506 1 891 29.4 6 274 8 841

1975 67 472 2 278 33.8 13 459 11 771
1980 60 678 2 543 41.9 20 954 13 878
í99q 55 452 3 031 54.7 28 708 14 071

_J995 50 388 3 370 68.2 32 323 10 762
30 870 2 241 73.0 15 560 6 600

A talajjavítás mértéke (ha)
(KSH-adatok)

Év

196$ 
l9?o 
1975 
19s0 
199q 
>995

7. sz. táblázat

Savanyú- Szikes- Homok- Összesen
talajok javítása

40 684 15 126 4 803 60 613
76 034 15 639 7 989 99 662
34 530 4 747 2 636 41 913
35 395 3 863 1 260 40 518
34 331 2 731 2 205 39 267
73 013 2 073 3 025 78 111

A mezőgazdaság vízhasznosítása
(KSH-adatok)

Év

1960 
1965 
>97q 
!975 
198o 
>990 
I995

Öntözött terület 
(1000 ha)

Kiöntözött vízmenny.
(mill. m3)

Egy hektár öntözött területre 
felhasznált víz: (m3)

94.7
100.0
221.3 558.7 2 525
249.1 676.0 2713
134.0 314.0 2 343
217.0 539.0 2 483
161.0 180.0 1 118



8. sz. táblázat
A felhasznált szerves- és műtrágya mennyisége (1000 t) 

(KSH-adatok)

Év N P K E Szervestrágya

1960 313 369 66 748 21 238
1965 643 679 132 1 454 23 799
1970 391 217 229 837 16 678
1975 536 429 553 1 518 15 664
1980 537 390 472 1 399 12 476
1990 358 127 186 671 12 054
1995 191 29 27 247 4 815

10.2.4 A GÉPESÍTÉS-ÖKONÓMIA ÉS -FEJLESZTÉS EGYSÉGE

Fenyvesi László

A 60-as évek elején szülőfalumban nem volt mindenkinek televíziója.
A kenyér ünnepén a szomszéd kovácsnál néztük Dimény Imre földművelésügyi 

miniszter beszédét. Gyerekkoromból ma is jól emlékszem, hogy mindenki odafigyelt 
erre a beszédre, hiszen egyenletesen fejlődött a falu, bizakodtunk a jövőben. Az ország 
lakosságának az életet biztosítja a mezőgazdaság, a vidéki ember számára pedig meg
élhetési lehetőséget, biztos jövőt.

A mezőgazdasági termelésnek a piac igényeit kell kielégítenie, alapvetően a ter
melő, a gazda szempontjából is eredményesen. Az ország egész területén folyó, sok 
szereplő által elkülönülten végzett tevékenység a piacon akkor tud sikeres lenni, ha lé
tezik valamilyen szabályozottság. Az 50-es években pusztán a gépesítés mennyiségi 
növelése is látványos eredményeket hozott, mivel akkor arra volt igény.

A 60-as évek közepétől viszont már egyre jobban előtérbe került a termelés költ
sége és a komplex gépesítés szükségessége, a gépesítés minőségének javítása.

Intézetünkben, a Mezőgazdasági Gépkísérleti Intézetben is, a zömével háború 
előtti gépek és konstrukciók átalakításáról, fejlesztéséről a hangsúly a rendszerszemlé
letű gépesítés felé tolódott el.

A korábbinál szorosabb szakmai kapcsolat alakult ki Dimény Imre és Intézetünk 
között, mivel a rendszer-szemléletű mezőgazdasági termelésfejlesztés az ő kutatási 
eredményeinek a felhasználásával történt, és előtérbe kerültek a gépesítés-ökonómia 
kérdései is. A számos megjelent kiadvány közül „ A gépfejlesztés ökonómiája a mező
gazdaságban” című könyvet szeretném lapozgatni előadásom során.

A géprendszerek fejlesztésével foglalkozó fejezetek nemcsak a logikus felépítés 
miatt tanulhatók jól az egyetemen, hanem nagy ívű termelésfejlesztés kiindulópontjai 
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is voltak. A vertikális géprendszerek felépítése könnyen átadhatóvá tette az egyes ter
mékpályáknál elért technológiai eredményeket. A Mezőtúri Főiskola makett-tábláit az 
oktatásban is használták.

A horizontális géprendszer-szemlélet serkentő a vállalati gépesítési együttműkö
désekre, valamint a mezőgazdasági gépgyártásra. A szemlélet hatása a mai mezőgép
gyártásunkra is kihat, például a talajművelő gépek területén.

Talán a könyvben bemutatott erő- és munkagéprendszer részletes elemzése is sze
repet játszhatott a sajnálatos módon nem mindig piaci okok miatt megszűnt világhírű 
magyar traktortípusok fejlesztésében és gyártásában.

Ez a szemlélet segít a fejlesztési célok jó meghatározásában, és ez már fél siker!
Dimény Imre közreműködésével alakult ki a nagyüzemekre épülő termelési mo

dell is, amelyek komplex fejlesztését a termelési rendszerek segítették. A termelési 
rendszerek „modellüzemeiben” példás géprendszer-fejlesztés volt, ahol a kidolgozott 
módszerekkel analizálták és tervezték az egyes műveleteket. A tapasztalatokat, elké
szült technológiai és géprendszereket összehasonlították, a kedvező változatot terjesz
tették, megvalósítva így a termelésfejlesztés öntanuló rendszerét. A piac által igényelt 
minőségben, növekvő termelési eredmények mellett, előre becsülhetően fejlődött és bi
zonyos elemeivel a világ élvonalába került a magyar mezőgazdaság, és így biztos és 
nyugodt élet alakult ki vidéken. A mezőgazdasági támogatási, szabályozási rendszer 
stabilizálta ezt a fejlődést.

Honnan származtak a tervszerű fejlesztéshez szükséges információk?
Az előadásra készülve nagyon érdekes kiadványra bukkantam. Itt Dimény Imre 

miniszter témafelelősként szerepel a szerzők között. Az 1962-ben létrehozott, bázis
gazdaságok megfigyelésére épülő rendszer kifejlesztéséről szól az intézeti „zöld
füzetek” sorozatban 1972-ben megjelent kiadvány.

A gépesítés fejlesztéséhez - még közgazdasági értelemben sem - elegendőek csu
pán a termelés számviteli adatai.

Az adatgyűjtés akkor kidolgozott és közben továbbfejlesztett rendszerét alapjaiban 
ma is használjuk, természetesen számítógépes feldolgozásban. Az akkori tanulmány 
viszont egy modellt is tartalmazott, amellyel a gépesítés országos, és jövőbeli hatása is 
becsülhető volt.

Egy optimalizálási rendszer is működött a szükséges gépigény tervezéséhez. Ma 
már csak a kiadványokhoz tudunk támogatást szerezni, három lelkes gazdaság végzi az 
adatgyűjtést, szinte „társadalmi munkában”, no meg az akkori team ma is igen aktív 
tagja, Gockler Lajos. A kiadványokat így is sokan használják, annak ellenére, hogy 
rengeteg gépről nem szerepelhet információ. Le kell mondanunk az országos modell
számításról, és a méretezéshez szükséges számítási algoritmusról is. Azt hiszem nem 
kell hangsúlyoznunk ezek hiányát ma, egy gépesítési szempontból bonyolultabb rend
szerben. így is szép, és hasznos, hogy a bázisgazdasági megfigyelések 40 éve folynak. 
Az újra megjelentetett zöldfüzet sorozatban pedig a bázisgazdasági megfigyelések je
lenlegi gondozói által összeállított kiadványban megtaláljuk a sok évtizedes gépüze
meltetési megfigyelés főbb adatait. A rendezvény után, az érdeklődőknek tudunk adni 
ebből a kiadványból. A gépesítés ökonómiával foglalkozó főosztály akkori vezetője 
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Voit Imre sajnos már nem lehet körünkben. Az MGI Gazdasági Főosztályától Dimény 
Imre miniszterként kérte, a mezőgazdaság gépellátásának elemzését, hiszen egy kar
mester kotta nélkül nehezen tud dirigálni. Jelenleg Hajdú József irányításával végez
zük ezt a fontos feladatot. A gépeladás trendjének, a hazai gépgyártás főbb mutatóinak 
vagy éppen a gépellátás különböző eloszlásainak ismerete segíti a gépesítésfejlesztést. 
A mezőgazdasági termelést szolgáló gépkínálat inputjainak alakulását könnyedén vizs
gálhatjuk az elmúlt esztendőkben összeállított gépkatalógusok segítségével.

A Gépkísérleti Intézetben folyó géprendszerfejlesztés meghatározó irányítója volt 
Bánházi Gyula igazgató. A hagyományos gödöllői gépesítési konferencián a megnyi
tás után Dimény Imre Bánházi Gyulával együtt meg szokta tekinteni a posztereket. 
Dimény Imre a kutatók többségével szót váltott, és a beszélgetés során mindig felve
tődtek a kutatási eredmény termelésre gyakorolt hatására vonatkozó kérdések. Sokszor 
nagyon elgondolkodtattak ezek a problémák, és hamarosan megértettem, hogy minden 
műszaki probléma esetén, még egy gép fejlesztésének követelményrendszerében is, 
először gazdasági, gazdaságossági szempontoknak kell felvetődniük.

A mezőgazdasági termelőnek a gazdaságos üzemirányítás, gépkapcsolás megva
lósításához ismerni kell a gépek használati értékét. A mezőgazdasági gépek üzemelési 
mutatóit ugyanis jelentősen befolyásolják a munkavégzés körülményei, amelyek szin
te gazdaságonként, de országonként feltétlenül eltérőek.

A géprendszer-fejlesztés konkrét megvalósításához elengedhetetlen gép és tech
nológiai vizsgálatokat intézetünk jelentős számban végzett a 80-as évek közepéig. 
Örömmel mondhatom, hogy az FVM -a nyugati országokban szokásos módon- ismét 
támogatja a gépek vizsgálatát. Újból meg tudjuk jelentetni a gazdálkodók körében nép
szerű gép- és technológiai teszteket. Az idén a most megnyíló Bábolnai Napokon pe
dig reggeltől-estig szakmai fórumot tartunk az érdeklődő gazdáknak.

Felvetődik azonban a kérdés, hogy az egykor szép eredményeket hozó termelési 
és gépesítési rendszerfejlesztésnek jelenleg van-e mozgástere?

Most amikor hazánkban a mezőgazdasági termelés szerkezete rendkívül változa
tos, amikor a piac térben és időben szinte folyamatosan változik, a termelőnek 
1600-2000 gép helyett több mint 50.000-el kellene optimalizálnia.

Kidolgoztuk a piactudatos technológiafejlesztés rendszerét, amely lehetséges hogy 
megoldást nyújt a felvetett kérdésekre. Itt nem az üzemi tényezők, hanem a termékpá
lyát alapvetően befolyásoló szakmai szempontok a fontosak. A sorrend nem mindegy, 
alapvetően a piaci igények, az azt kielégítő hazai biológiai alapok, sikeres agronómiái 
megoldások, földrajzi adottságok által megszabott feltételrendszer kielégítésére követ
kezik a gépesítés. A géprendszer felállítható a meglévő gépekkel, társulásokkal, vagy 
új beszerzéssel. Itt ismét nagy szerepet kap a bázisgazdasági elemzés, a gépvizsgálat. 
Ha nem tudunk megoldást adni a felvetődő igényekre a jelenben, akkor a jövőben fej
lesztenünk, kutatnunk kell. Ez természetesen minden szakterületen fennáll, tehát a 
rendszerünk egyben kutatás-szervezési séma is. A Nemzeti Kutatás Fejlesztési Prog
ram keretében két témakörben nyertünk támogatást. Ezek kidolgozásában Dimény Im
re is résztvesz. Nagy öröm számunkra, hogy a Dimény modell tovább fejlesztésén 
együtt dolgozhatunk.
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A közgazdászok teret nyitnak nekünk gépészeknek, a lehetőségek terét. Minél na
gyobb ez, annál nagyobb a mozgásterünk. Dimény Imre óriási teret nyitott meg, amely
ben a hazai mezőgazdasági gépesítésfejlesztés nagy eredményeket ért el. Kérem bo
csássák meg, hogy vele kapcsolatban nem tudok elfogultság nélkül beszélni!

Számunkra Dimény Imre a ténylegesen szolgáló „minisztert”, a nagy eredmények
re törő, keményen dolgozó, de mások eredményének örülő tudóst, a családot, baráto
kat szerető, a jó indulattal közeledőket mindig támogató embert jelenti.

A mezőgépészek mindegyike valahol úgy érzi, hogy munkatársa Imre Bátyánk
nak, így mindannyiunk nevében szeretettel köszöntöm őt.

Isten éltesse Dimény Imre minisztert, akadémikust!
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11. A SZAKTERÜLET FEJLŐDÉSE A NEMZETKÖZI 
KONFERENCIÁK TÜKRÉBEN

11.1 A FÖLD ERDŐINEK SZEREPE A BIOSZFÉRBAN,
- FENNTARTÁSUK ÉS FEJLESZTÉSÜK TUDOMÁNYOS 
VONATKOZÁSAI (különös tekintettel Magyarországra)*

* Az Erdélyi Magyar Műszaki Tudományos Egyesület Erdészettudományi Konferenciáján (Ojtoz, 2002. 
október 12.) tartott előadás kivonata.

Sólymos Rezső

Az erdő, az erdősültség és az ökológiai adottságok

A 20. és a 21. század fordulójáig az erdő értelmezése jelentős változáson, 
fejlődésen ment át. Hazai és nemzetközi vonatkozásban évszázadokon át a faállo
mányt, a zárt állásban élő fák összességét, tekintették erdőnek. Ez megfelelt az 
erdőgazdálkodás kezdeteinek idején érvényesített céloknak, amelyek szerint az 
erdőgazdálkodás útján elsősorban azt kell elérni, hogy az erdők tartamosán a lehető 
legnagyobb mennyiségű és legjobb minőségű fát és a legnagyobb jövedelmet szolgál
tassák a tulajdonos, a társadalom és a gazdasági élet számára. Már a 19. század végén 
jelentkeztek azok a törekvések, amelyek az erdőgazdálkodás céljait a fatermelésen túl 
környezetvédelmi, egészségvédelmi, táj esztétikai és üdülési feladatokkal bővítették. 
Ezt igazolja az első magyar erdőtörvény, amely 1879-ben lépett érvénybe és előírásai
nak jelentős része még napjainkban is korszerűnek tekinthető. A 20. század folyamán 
világ viszonylatban kezdett tért nyerni a többcélú, jóléti erdőgazdálkodás, a társadalom 
felismerte az erdők sokoldalú hasznának a jelentőségét valamint az élővilág fenntartá
sában és megőrzésében betöltött szerepét.

Az erdő a gazdasági és társadalmi fejlődés jelentős tényezője és ugyanakkor áldo
zata is. Az emberiség története folyamán soha nem nyújtott annyi és olyan sokféle 
hasznot, mint napjainkban, de fennmaradását sem fenyegette akkora veszély, mint a 
20. és 21. század fordulóján. Az erdők sorsát illetően az iparosodott világ nagy részén 
is mély az aggodalom. A világ fafogyasztása az 1975. évi 2,5 milliárd m3- ről az ez
redfordulóra 4 milliárd m3 fölé növekedett. Az erdők fatermelési alapfunkciója mellett 
a 21. század kezdetére a környezetvédelem és az üdülés-turizmus szerepe vált kiemel
kedővé. Korunk társadalmában tehát az erdőgazdaságnak abban mutatkozik meg a je
lentős szerepe, hogy pótolhatatlan értékekkel, szolgáltatásokkal járul hozzá az embe
rek jólétéhez anélkül, hogy a természeti környezetben károkat okozna.
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Az ezredfordulóra az erdészet területén is meghatározóvá vált az ökoszisztéma 
szemlélet. Ennek megfelelően a korszerűnek tartott felfogásunk szerint: az erdő egy 
adott területen élő növények és állatok életközössége (biocönozis), ahol a többé-kevés- 
bé zárt állásban levő fák által alkotott faállomány szerepe meghatározó, ahol a magas 
színvonalon szerveződött, önszabályozásra képes életközösség tagjai kölcsönhatásban 
vannak egymással és a környezetükkel. A földön való elterjedését elsősorban az éghaj
lati tényezők, a víz és a hőmérséklet, valamint a talaj, szélesebben értelmezve az öko
lógiai adottságok befolyásolják.

A föld lakossága és erdei

A föld története folyamán számottevően változott az erdők élővilága és területe is, 
amelyben jelentős szerepe volt az emberi beavatkozásoknak. A népesség szaporodásá
val az ember először irtotta az erdőt, hogy a helyén élelmiszert termeljen, vagy ipari lé
tesítményeket építsen.

Az ezredfordulón a szárazföld területéből 3,87 milliárd ha-t foglalnak el az erdők, 
amely 30%-os erdősültséget jelent. A trópusokon és a szubtrópusi területeken van az 
erdők 56%-a, míg a fennmaradó 44%-ot a mérsékelt övi és a boreális erdők alkotják. 
A FAO globálisan 20 ökológiai zóna szerint osztotta fel a világ erdeit, mégpedig: Tró
pusi eső erdők, - Trópusi nedves lombhullató erdők, - Trópusi száraz erdők, - Trópu
si cserjés-bokros területek, - Trópusi pusztaságok, - Trópusi hegyvidéki területek, - 
Szubtrópusi humid erdők, - Szubtrópusi száraz erdők, - Szubtrópusi sztyeppék, - 
Szubtrópusi pusztaságok (sivatagok), - Szubtrópusi hegyvidék, - Mérsékelt övi óceá
ni erdők, - Mérsékelt övi kontinentális erdők, - Mérsékelt övi sztyeppék, - Mérsékelt 
övi pusztaságok, - Mérsékelt övi hegyvidék, - Boreális fenyő erdők, - Boreális fás 
tundrák, - Boreális hegyvidék, - Sarkkör.

A föld összes erdeiből 187 millió ha (5%) az ültetett (mesterséges) erdő. Az egyes 
régiók erdősültsége (az erdők területének a régió összes területhez viszonyított aránya) 
ezzel szemben a következő: Európa: 46% (1039 millió ha, a föld erdeinek a 27%-a), 
Afrika: 22% (650 millió ha), Ázsia: 18% (548 millió ha), Észak- és Közép Amerika: 
26% (549 millió ha), Óceánia: 23% (198 millió ha), Dél-Amerika: 51% (886 millió 
ha). A legnagyobb erdőterülettel a föld erdeiből sorrendben a következő tíz ország ré
szesedik: Oroszország (22%), Brazília (14%), Kanada (7%), Egyesült Államok (6%), 
Kína (4%), Ausztrália (4%), Kongó (4%), Indonézia (3%), Angola (3%), Peru (3%). 
Az egy főre jutó erdőterület a világra vetítve 0,6 ha, a legnagyobb Indonéziában: 6,6 
ha, a második Dél Amerika: 2,6 ha, a harmadik Európa: 1,4 ha.

Az erdők területe kontinensenként különböző mértékben változott. 1980-1990. 
között 13 millió ha-al, 1990. és 2000. között 9,4 millió ha-al csökkentek a világ erdei. 
Ezen belül az utóbbi évtizedben a trópusi erdők csökkenése 12,3 millió ha volt, a nem 
trópusi területek erdei viszont 2,9 millió ha- al növekedtek. Az erdei „növénytakaró” 
változása több tényező eredménye, mégpedig: - az erdőirtás, - az erdők természetes 
terjeszkedése (térfoglalása), - az erdőfelújítás (a kitermelt erdők helyén új erdők léte
sítése), - és az erdőtelepítés (erdők létesítése ott, ahol korábban nem volt erdő). A gaz
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daságilag fejlett országok az erdeik területét növelték. A szegénységgel küszködő, 
fejlődő államok jelentős részében viszont csökkent az erdőterület. Az ipari, gazdasági 
fejlődéssel együtt egy egészen más jellegű erdőpusztítás kezdődött el a környezeti ár
talmak (légszennyezés, savas ülepedés stb.) következtében. A 20. század folyamán 
döbbent rá valójában az emberiség arra, hogy az erdők pusztulása vagy pusztítása 
egyet jelent az emberiség létfeltételeinek a megszűnésével is. Az ezredfordulón is 
csökkent a trópusi erdők és a világ legszegényebb országainak erdőterülete. Ugyanak
kor a fejlett államok, főleg az európaiak (közöttük Magyarország), évtizedek óta je
lentős mértékben növelik erdeik területét. Az ezredforduló időszakában évente átlago
san 5,5 millió ha új erdőt létesítenek a világon.

A fa a sokhasznú erdő elsőrendű terméke és haszna

Az erdők haszna anyagi és nem anyagi jellegű. Az ezredfordulón jóléti, környe
zetvédelmi és egésszségi - szociális, üdülési szerepük minden korábbinál nagyobb je
lentőségűvé vált. Sokoldalú hasznukat gazdaságilag a szerves anyag, elsősorban a fa 
termelése alapozza meg. Az erdei biomassza legfontosabb alkotója a dendromassza: a 
fa. A világ erdeinek dendromassza tömege 421,2 milliárd tonna, amelyből az európai 
erdőkben van 61 milliárd tonna. A legnagyobb részaránnyal Dél-Amerika szerepel: 
42,7 %, majd Afrika: 16,8%, Európa: 14,7%, Észak- és Közép-Amerika: 12,3%, Ázsia: 
10,7%, Óceánia: 2,9%. A első tíz ország, ahol a világ legnagyobb dendromassza kész
lete található, sorrendben a következő: Brazília, Oroszország, Kongó, Egyesült Álla
mok, Kanada, Peru, Indonézia, Venezuela, Kína, Kolumbia. Az erdészeti erőforrások 
megoszlása kontinensenként és országonként jelentős különbséget mutat. A világ 
erdeiből évenként 3,3 milliárd m3 fát termelnek ki, amelyből 1,8 milliárd m3 a tűzifa és 
1,5 milliárd m3 az iparifa. A termelés és a fogyasztás közötti hiányt és a többletet im
port illetve export utján egyenlítik ki az államok és kontinensek. A világ évenkénti fa 
felhasználása az éves fakitermeléssel azonos: 3,3 milliárd m3.

A fa környezetbarát nyersanyag. Sokoldalú használhatósága és megtermelésének 
a környezetet kímélő módja a jövőben sem teszi lehetővé azt, hogy az emberiség erről 
a fontos nyersanyagról lemondjon. Megtermelése során az asszimiláció eredményeként 
a talajból felvett szervetlen tápanyag a nap energia segítségével szerves anyaggá ala
kul úgy, hogy az élő fa a hozzá szükséges szenet a levegő CO2 tartalmából nyeri. Ezál
tal csökken a légszennyezés és az üvegház hatás és az ingyenes napenergia felhaszná
lása nem károsítja a környezetet.

Európa erdei

Magyarország erdei Közép-Európa mérsékelt övi kontinentális ökológiai zónájá
ban vannak. Részletesebb ismertetésük előtt célszerű röviden az európai erdőket átte
kinteni. A világ erdeinek a 27%-a van Európában, amelynek az erdősültsége jóval 
meghaladja a világ átlagot (29,6%): 46%. Erdészeti szempontból Európát négy alrégió- 
ra is szokták osztani, mégpedig: Észak-Európa, Közép-Európa, Dél-Európa, Belo
russzia - Oroszország - Moldova - Ukrajna. Közép-Európa erdősültsége a legalacso
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nyabb: 26,4%, a legmagasabb Észak-Európáé: 50,3%. Az egy főre eső erdőterület na
gyobb, mint a világ átlag kétszerese. Az erdőterület Európában az utóbbi évtizedben 
évente 0,1%-al növekedett. A legnagyobb növekedés Dél-Európában volt: 0,5%, Kö- 
zép-Európában 0,3%. Az erdők élőfakészlete nagyobb, mint a világ átlag: 112 m3/ha, 
ezen belül a Közép-Európaiaké: 222 m3/ ha, míg a világátlag 112 m3/ha

Tekintettel arra, hogy a magyarországi erdők itt helyezkednek el, szükségesnek 
tartottuk részletesebben ismertetni adataikat. Magyarország a közép-európai mezőny
ben az ötödik legkevésbé erdősült állam. Írország: 9,6%, Dánia: 10,7%, Hollandia 
11,1%, Anglia 11,6%. Az erdőterület évi növekedése az utóbbi évtizedben csak 
Írországban, Szlovákiában és Angliában volt nagyobb, mint Magyarországon (0,4%).

Fontos kiemelni azt is, hogy a világ és Európa erdeinek jelentős részén hosszú tá
vú tervek szerint gazdálkodnak. Ezeket a terveket, - amelyek 10 évre részletes, eseten
ként 30 évre keret jellegű adatokat tartalmaznak -, üzemterveknek nevezik. Je
lentőségük a tartamos: fenntartható erdőgazdálkodásban, az erdők megőrzésében és 
fejlesztésében kiemelkedő. A természetvédelmi oltalom alatt Európa erdeinek jelentős 
része áll. Magyarország ezen a téren a közép mezőnyben helyezkedik el (16%).

Európát a harmadik évezred kezdetén minden korábbinál nagyobb arányú új 
erdőtelepítési program foglalkoztatja. Sok millió hektár új erdőt létesítenek és továb
biak létesítését tervezik a leggyengébb termőhelyű mezőgazdasági földeken, valamint 
a földes és a sziklás kopárokon.

Magyarország az új erdőtelepítés arányait tekintve a 20. században Európa és a vi
lág élvonalába került, amelynek következtében számottevően változott az ország nö
vénytakarója már a rendszerváltás előtti fél évszázad folyamán is. Ennek ellenére az 
erdősültség tekintetében a 28 európai állam között sorrendben a 22. Hazánk 2004-től 
az Európai Unió tagja lesz. Indokolt ezért az Európai Közösség (European 
Community) erdeinek néhány jellemzőjét is kiemelni. Ezekről az erdőkről, az 1000 
főre jutó erdőterületről, a tulajdonviszonyokról, valamint a fajlagos élőfakészletről és 
a fakitermelésnek a növedékhez való viszonyáról pontos adataink vannak. A 115,6 
millió ha erdő 36,9%-os erdősültségnek felel meg, a területnek eszerint több, mint a 
harmadát borítják erdők. Az erdőterület 1990-2000. között évente 0,3%-kal növeke
dett. Ezen erdőknek a 70%-a Svédország, Finnország, és Németország területén van.

Magyarország erdei és az erdőtakaró változása

Honfoglaló őseink olyan tájra érkeztek, amelynek mintegy 40%-át borították a me
nedéket, élelmet és tűzre valót nyújtó, vadban gazdag erdők. Ezt mutatja a Hóman-Ger- 
gely féle honfoglaláskori térkép. Erdeink területének változásáról további tájékoztatást 
nyújtanak a 18. század végén készült kataszteri térképek és Bedő Albert akadémikus mil
lenniumi erdőtérképe. Az erdőket a 10-19. század között akadálytalanul irthatták és te
rületüket átalakíthatták szántóföldé, legelővé. A török hódoltság idején különösen je
lentős volt a Kárpát medence erdőterületének csökkenése. Örvendetes, hogy a 20. század 
végére már országunk erdeinek területét a hatályos erdőtörvény szerint csak rendkívül in
dokolt esetben lehet más célra igénybe venni. Erdeink területe nem csökkenhet.
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A harmadik évezred kezdetén Magyarország 93 ezer km2-es területének ökológiai 
adottságai kedvezőek a mező- és az erdőgazdálkodás számára. Az ezredfordulón az or
szág 19%-át borítják erdők, az erdőgazdálkodás alá vont terület 1,9 millió ha. Itt je
gyezzük meg, hogy az erdővel borított és az erdőgazdálkodás alá vont terület nem azo
nos, mert ez utóbbi magába foglalja az erdőterületen kívül az összes többi területet is 
(csemetekert, ház, udvar, stb.), amely az erdőgazdálkodás céljait szolgálja.

Magyarország területe az európai mérsékelt övi erdők területéhez tartozik. A mér
sékelt övi erdők alkotják a világ erdeinek 11%-át és Európa erdeinek 39%-át. Érdemes 
utalni itt arra, hogy Európa erdeinek a 7%-a tartozik a szubtrópusi, 39%-a a mérsékelt 
övi és 65%-a a boreális erdőkhöz. Az ökológiai adottságok elsősorban a lombos fafa
jú (tölgy, bükk, gyertyán, cser stb.) erdők számára kedvezőek. A termőhelyi adottsá
gok közül a csapadék és a relatív páratartalom mértéke kiemelt jelentőségű A relatív 
páratartalomnak a júliusban 14 órakor mért átlaga szerint Magyarország területe négy 
klíma zónára osztható, mégpedig:
- a 60%-nál magasabb légnedvességű területek: bükkös klíma, ahova az ország 

erdőterületének a 9,3%-a tartozik,
- az 55-60% közötti légnedvességű területek: gyertyános-tölgyes klíma, ahova az 

erdőterület 38,5%-a tartozik,
- az 50-55% közötti légnedvességű területek: kocsánytalan tölgyes, cseres klíma, 

ahova az erdőterület 27,3%-a tartozik,
- az 50%- nál alacsonyabb légnedvességű területek: erdőssztyepp klíma, ahova az 

erdőterület 24,9%-a tartozik

Az erdőterületnek a 80%-a többlet vízhatástól független termőhely, ahol a növény
zet kizárólag a talaj által tárolható vízmennyiséggel rendelkezik. A talajok 43%-a ked
vezőtlen, 26%-a közepes és 31 %-a jó vízgazdálkodású. Az erdőknek több, mint a fele 
barna erdőtalajon áll, 22%-a váztalajok aránya. Az ország természeti erőforrás vagyo
nának több, mint a felét a termőtalaj alkotja.

A természetföldrajzi határhelyzetből, a megkésett iparosodásból és urbanizációból 
fakadóan viszonylag magas az élővilág fajgazdagsága, a földkerekség átlagának közel 
a 15-szöröse. Mintegy 3000 növény és 4200 állatfaj számára nyújt élőhelyet. Az erdei 
fa és cserje fajok száma megközelíti a 200-at. A biodiverzitás az élővilág fajgazdagsá
gát tekintve az európai átlagnál lényegesen kedvezőbb.

Magyarország növénytakarójának egyik lényeges alkotójaként a történelem folya
mán, az erdőtakarója is sokat változott.. Az első világháború után Trianon következté
ben a korábbi 7,3 millió ha erdőből csupán 1,1 millió ha maradt. Ekkor indultak el az 
új erdőtelepítési programok, amelyek eredményeként az elmúlt évszázadban az erdők 
területe mintegy 75%-kal növekedett. Az ország erdősültségének ezen időszak folya
mán elért növekedése, arányait tekintve, a világ élvonalában volt. Ennek megfelelően 
megváltozott az erdők fafaj összetétele, növény és állatvilága, valamint korosztály 
megoszlása is.. A fafajösszetételnek csak az arányai változtak. A 20. században, a 19. 
századhoz viszonyítva, csökkent a tölgyesek, a bükkösök aránya és jelentősen megnőtt 

241



az Amerikából behozott akác térfoglalása és szerepe. A fenyők, a nyárak és a cser te
rülete is gyarapodott. Az ökológiai adottságok szerint a lombos fafajok, elsősorban a 
nemes tölgyek, a bükk, a cser, a gyertyán és egyéb lombos fafajok alkották és alkotják 
az őshonos fafajok körét, amelyek az ezredfordulón az erdőterületnek közel a 60%-át 
borítják. A lombos fafajok aránya 85,5%, a fenyőké 14,5%, megoszlása: tölgyek: 
21,5%, cser 11,4%, bükk 6,3%, gyertyán 5,9%, akác 20,9%. A lombos fafajok nemes 
nyár 6,8%, hazai nyár 2,8%, fűz 1,4%, éger 2,9%. Fenyőfélék: 1,3%, erdeifenyő 8,7%, 
feketefenyő 4,1%, egyéb fenyő 1,7%. A nem őshonos fafajok elsősorban a sík vidék 
erdeit alkotják.

Az erdőkben végbemenő változások (fafajösszetétel, korosztály megoszlás, terület 
stb.) sora az évszázadok folyamán szervesen összefüggött a mezőgazdasággal. A 20. 
század közepéig rendkívül gyakori volt az állatok erdei legeltetése, “makkoltatása”, 
amelyet később törvényesen megtiltottak. A tűzifán kívül az erdő szolgáltatta a szer
számfát, az állatok alá az almot, és kitermelt erdő helyén egyes vidékeken a jó talajú 
termőföldet is. A mezőgazdasági termelés belterjességének növekedésével arányban 
csökkent az erdővel való kapcsolat szorossága. A 21. század kezdetén az erdők terüle
tében és fafajösszetételében korábban (előző évszázadok folyamán) végbement ked
vezőtlen változásokat az ezredfordulón több civil szervezet szívesen tünteti fel az erdé
szet és az erdészek hibájaként annak ellenére, hogy a szakemberek mindenkor felemel
ték ezek ellen tiltakozó szavukat. Az erdőkben és az erdőgazdálkodásban végbemenő 
változások főleg az állami erdészeti politika, a tulajdonosi érdekek valamint a társadal
mi, gazdasági viszonyok alakulásának a következményei. Az erdészetben a változások 
soha nem mennek robbanásszerű gyorsasággal végbe. Ez természetes és megfelel a 
szakágazat jellegének. Ezért sem lenne helyes, hogy csak a rendszerváltozás elmúlt 
10-12 évét elemeznénk a hosszabb távú folyamat figyelembevétele nélkül.

Úgy tűnik, hogy a mező- és erdőgazdaság korábbi kettéválását a harmadik évezred 
küszöbén ismét a közeledés, a mező és az erdőgazdálkodás szervesebb kapcsolódása 
váltotta fel. Ezt igazolják többek között a mezőgazdasági határ termőhelyeken végzett 
20. századi erdőtelepítések, amelyek nemzetközi mércével értékelve is kiemelkedő 
eredménnyel jártak. Ezek történetét, céljait és hasznát az erdőgazdálkodás egészébe il
lesztve tekintjük át, kiemelve a hagyományos (meglevő) erdőterületen megvalósított 
fejlesztést, a kitermelt erdők helyén végzett erdőfelújításokat, az erdőnevelést, az ala
csony termőképességű un. rontott erdők átalakítását, az erdők produktivitásának és sta
bilitásának valamint természet- és környezetvédelmi szerepének a növelését.

Az erdők területének, sokoldalú hasznának gyarapítása és változása

Magyarország a honfoglalást követő évezredben az első világháború végéig bővel
kedett erdőben és fában. Ez a bőség azonban a történelem folyamán kisebb nagyobb mér
tékben csökkent. A 18. és a 19. században már egyre gyakrabban jelentkeztek az erdőte
rület csökkentésének, a fakitermelések mértékének a korlátozására vonatkozó törekvé
sek. Ezek hatására alkotta meg az országgyűlés 1791-ben az első feudális erdőtörvényt.
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Alig egy évszázad múltán, 1879-ben lépett hatályba az első magyar polgári erdőtörvény, 
amely a korszerű erdőgazdálkodás jogi alapjait teremtette meg. Az új erdők létesítését, 
az erdőterület növelését az első világháborút követően kezdték el szervezetten, mert a 
trianoni békeszerződés értelmében az erdők java része a szomszédos államokhoz került; 
a 7,3 millió ha erdő 1,1 millió ha-ra csökkent. Az ország megváltozott természeti viszo
nyait figyelembe vevő új erdő és természetvédelmi törvényt 1935-ben hirdették ki. Ez a 
törvény külön figyelmet szentelt az erdőknek, erdősítéseknek és fásításoknak.

A legnagyobb változások az új erdőtelepítések, valamint a tulajdonviszonyok mó
dosulása miatt következtek be. Az erdőtelepítések eredményeként az ország erdőterü
lete az 1920 évi 1,1 millió ha-ról 1999-re 1,8 millió ha-ra emelkedett, az erdősültség 
12%-ról 19%-ra növekedett. 1920-1945 között mintegy 50 ezer ha, 1946-1989. között 
600 ezer ha, 1990-1999 között 50 ezer ha erdőtelepítés valósult meg. Az erdőtelepíté
sekkel egy időben a 20. század második felében maradéktalanul megtörtént a kitermelt 
erdők helyén az újraerdősítés (erdőfelújítás), is. Az erdőterület és az erdősültség me
gyénként is jelentősen megváltozott. Az eredmények közül külön érdemes a kiemelés
re a fátlan Nagyalföld erdősültségének a növekedése. 1966 és 1996 között a 30 esz
tendő folyamán Bács-Kiskun megye erdősültsége 10,6%-ról 17,0%-ra Békés megyéé 
3,1%-ról 4,0%-ra, Csongrád megyéé 4,7%-ról 7,1%-ra emelkedett.

Az erdők élőfakészletének változása, a fakitermelés, a természetközeli 
erdőgazdálkodás

Mindezeknek köszönhető, hogy az erdők élőfakészlete az 1950 évi 150 millió m3- 
ről 1999-re 320 millió m3-re, az évi fanövedék 3 millió m3-ről 11,5 millió m3-re, a ki
termelhető évi famennyiség 3 millió m3-ről 8,5 millió m3 re emelkedett. Az éves faki
termelés soha nem lépte túl az üzemtervek szerint szakmailag helyesnek tartott 
mennyiséget, az évenkénti fanövedék mértékét. Ez nemcsak Magyarországra, hanem 
egész Európára jellemző volt a 20. század második felében. 1998-ban például mintegy 
2 millió m3-el kevesebb fát termeltek ki Magyarországon a szakmailag indokoltnál. Az 
új erdőtelepítések és felújítások magas aránya miatt megnövekedett a fiatal erdők terü
lete, amelyek gyérítése során számottevő vékony faanyag (rostfa, forgácsfa, tűzifa) ke
rült ki erdeinkből. Ezek iránt csökkent a kereslet, amely az egyik oka volt a fakiterme
lés indokolatlanul nagy visszaesésének.

Az erdők térfoglalásának a növekedésével javult az ország környezeti állapota. A 
kedvező környezeti hatások közül külön is indokolt figyelembe venni, hogy az erdők 
élőfakészletében a levegő széndioxidjából lekötött Carbon mennyisége mintegy 90 
millió t. Az évi fanövedék további 3 millió t-t köt le, csökkentve a légszennyezés mér
tékét és az üvegház-hatást. Bővült a növények és állatok élőhelye, javult a veszélyez
tetett fajok fennmaradásának az esélye. Kedvezőbbé vált a lakosság pihenési, üdülési 
lehetősége és szebb lett a táj, vonzóbb a vidék.

A 21. század első felében, 2000-2035. között EU pénzügyi támogatás esetén to
vábbi 780 ezer ha erdőtelepítés várható. Abban az esetben, ha ez megvalósul, az ország 
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erdőterülete több, mint 2,5 millió ha, erdősültsége 26% lesz, amely optimálisnak te
kinthető. Az erdőtelepítések eredményeként kedvezőbbé válik az ökológiai adottságok 
megőrzése illetve helyreállítása és tartamos hasznosítása, a természet- és a környezet
védelem állapota, valamint a többcélú, természetközeli erdőgazdálkodás által nyújtott 
szociális, közcélú szolgáltatások mértéke és minősége. Növekszik a megtermelhető 
környezetbarát fa mennyisége, javul a faellátás. A mezőgazdasági termelés szerkezete 
és mennyisége jobban megfelel az EU követelményeknek. Végeredményben a lakos
ság jólétét szolgálja a 21. századi erdőtelepítési program, miként ezt a 20. században 
Magyarországon megvalósított erdőtelepítések eredményei vitathatatlanul igazolták.

Az erdő-, a vad- és a fagazdaság fejlesztésében jelentős része volt az erdészeti ku
tatásnak. A jövő terveinek tudományos megalapozásában az MTA keretében folyó 
„Magyarország az ezredfordulón” c. stratégiai kutatási program is szerepet vállalt.
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11.2 VILÁGTALÁLKOZÓ A FENNTARTHATÓ FEJLŐDÉSRŐL

(Johannesburg 2002.)

Láng István

Visszatekintés

A fenntartható fejlődés fogalomkörének kialakulása 1962-re nyúlik vissza. Ekkor 
jelent meg Rachel Carson amerikai írónő A néma tavasz című könyve, amely felrázta 
a távlatokban és összefüggésekben gondolkodó emberek lelkiismeretét. A tavasz azért 
néma, mert kipusztultak a madarak a mértéktelen vegyszerhasználók miatt. A könyv
ben egy elképzelt, de reálisan bekövetkezhető szörnyű jövőkép vízióját írta le a szerző. 
A legfejlettebb országok értelmiségi körei megértették a vészharang jelzését. Kibonta
kozott a környezet- és természetvédelmi világmozgalom.

1971. április 22-én az Egyesült Államokban több millióan vettek részt a Föld Nap
ján tartott megemlékezéseken, ahol az élővilág és ezen belül az ember életkörülmé
nyeinek várható drasztikus romlására hívták fel a figyelmet. Ebben az időben vált is
mertté a Római Klub A növekedés határai című jelentése, amelyben az előrejelzések 
szerint katasztrofális helyzet alakulhat ki a 21. században a környezet szennyezése és 
a véges természeti erőforrások kimerülése miatt.

Az Egyesült Nemzetek Szervezete is megmozdult. A világ vezető politikusai felis
merték, hogy békés körülmények között is veszélybe kerülhet az emberiség jövője. A 
tényleges helyzet felmérésére és megfelelő válaszadó cselekvési programok kidolgo
zására szervezték meg 1972-ben Stockholmban az ENSZ konferenciáját az emberi 
környezetről. Ezzel új fejezet kezdődött a környezet- és természetvédelemben. Ez az 
értekezlet elsősorban a környezeti tényezőkre (légkör, víz, talaj, élővilág), illetőleg a 
településekre fordította a figyelmet. Ezenkívül előtérbe kerültek a világ globális prob
lémái is, mint a szegénység, a gazdasági és technológiai elmaradottság, a fejlődő or
szágok esélytelensége a felzárkózásra. A stockholmi konferencián még nem használ
ták a fenntartható fejlődés kifejezést.

A következő két évtizedben nyilvánvalóvá vált, hogy a környezetvédelmet nem le
het sikeresen megvalósítani a gazdasági szektor átalakítása nélkül. Megkezdődött a 
környezetpolitika integrálódása a gazdaságpolitikába. Egyre többen kapcsolták össze a 
környezet és a fejlődés fogalmát, és ez utóbbi alatt általában a gazdasági fejlődést ér
tették. 1984-ben alakult meg az ENSZ Közgyűlés javaslatára a Környezet és Fejló'dés 
Világbizottsága, melyet G. H. Brundtland asszony, Norvégia miniszterelnöke vezetett. 
Erre az időre már megjelent a szakirodalomban a fenntartható fejlődés fogalma. A 
Brundtland Bizottság 1987-ben publikálta Közös jövőnk című jelentését, melyben fel
erősítette a fenntartható fejlődés megvalósításának perspektíváját és szükségességét. A 
fenntartható fejlődés alatt olyan komplex folyamatot és cselekvést értettek, ami le
hetővé teszi a jelen generációinak, hogy kielégíthessék szükségleteiket, anélkül, hogy 
veszélyeztetnék a jövő generációinak hasonló igényeit.
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Az ENSZ Rio de Janeiróban 1992-ben szervezte meg a Környezet és Fejlődés 
Konferenciát. Az elfogadott négy fontos dokumentum, vagyis a Riói Nyilatkozat, az 
Agenda 21 (feladatok és ajánlások részletes kifejtése), valamint az éghajlatváltozással, 
illetve a biológiai sokféleség védelmével foglalkozó nemzetközi egyezmények 
alapvető szellemiségét a fenntartható fejlődés koncepciója határozta meg.

A riói konferencián nagyon jó javaslatok, érvek és kötelezettségvállalások szület
tek. Tíz évvel Rió után ezt jobban látjuk és értékeljük, mint az értekezleteket követő 
hónapokban. Sajnos, kevés valósult meg a magasztos elképzelésekből. A világ környe
zeti állapota - számos eredményes helyi akció ellenére - egészében véve tovább rom
lott. A Föld lakóinak létszáma átlépte a hatmilliárdot. Tovább mélyült a szakadék a 
szegények és a gazdagok esetében. Nyugat és Kelet között szerencsére megszűnt a hi
degháborús feszültség, de Észak és Dél nem közeledett egymáshoz. Az emberi tényező 
(vagy más szavakkal a humán dimenzió) egyre fontosabbá vált. A fenntartható fejlődés 
cselekvési rendszerében felerősödött a társadalmi összefüggések fontossága. Ily mó
don a 21. század elején kialakult az a kép, hogy a fenntartható fejlődés három alappil
lérre épül fel, a környezeti, gazdasági és szociális tényezőkre.

így jutottunk el Johannesburgig, ahol 2002. augusztus 26. és szeptember 4. között 
az ENSZ megszervezte a Fenntartható Fejlődés Világtalálkozóját.

Johannesburg: siker vagy kudarc?

Az én válaszom: nem kudarc, de nem is igazi siker. Formálisan a világtalálkozó 
akár sikeresnek is mondható, hiszen az ENSZ tagállamok kormányainak képviselői 
hosszas egyeztetések és kompromisszum-keresések után egyhangúlag elfogadták a 
két dokumentumot, a Johannesburgi Nyilatkozatot a fenntartható fejlődésről, illetve 
a Megvalósítási Tervet. Áz előbbi 32 pontban, az utóbbi 153 pontban foglalja össze 
az elveket és a tennivalókat. Az ilyenkor szokásos eljárásoknak megfelelően a közfel
kiáltással való elfogadás után lehetőség van a fenntartások, értelmezések elmondásá
ra, illetve a megelégedettség vagy a csalódottság kifejezésére, de ez már nem változ
tatja meg a dokumentum szövegét. Tény, hogy Rióban a fejlődő országok általában 
elégedettek voltak az elért tárgyalási eredményekkel, Johannesburgban viszont a csa
lódottság hangja tört fel soraikból. A világ nagyobbik része többet várt, és kevesebbet 
kapott.

Johannesburgban mindenki elismeréssel szólt arról, hogy Rióban (tíz évvel ezelőtt) 
milyen konstruktív és előre vivő ajánlások és kötelezettségvállalások születtek. A meg
valósítás azonban gyengére sikeredett. Ezért az említett dokumentumok megerősítették 
a riói elveket, és ígéretet tettek arra, hogy megvalósítják a korábbi ajánlásokat.

Születtek azonban új és fontos vállalások is. Ide sorolhatjuk azt az elhatározást, 
hogy 2015-ig felére kell csökkenteni a Földön azok számát, akiknek a jövedelme jelen
leg kevesebb, mint 1 USA dollár naponta, és akik rendszeresen éheznek, illetve nem 
jutnak hozzá egészséges ivóvízhez. Az alapvető egészségügyi szolgáltatásokat 2015-ig 
mindenki számára biztosítani kell, és különös figyelmet kell fordítani a gyermekek 
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környezetegészségügyi feltételeinek megteremtésére. Az egészséges ivóvízen kívül 
alapvetően javítani szükséges a csatornázást és a szennyvíztisztítást. 2020-ig kívánatos 
felszámolni a városi nyomornegyedek jelentős részét, és megfelelő életkörülmények 
közé juttatni az ott élő embereket.

Elhatározás született egy szolidaritási világalap létrehozásáról a szegénység fel
számolása érdekében, de határidőket nem jelöltek meg.

A kémiai anyagok gyártásánál és felhasználásánál 2020-ig el kell érni, hogy mini
málisra csökkenjen az emberi egészség veszélyeztetettsége és a környezeti értékek 
degradálódásának kockázata.

A megvalósítási terv részletesen foglalkozik az energiapolitikával, ezen belül az 
energiahatékonyság növelésével, a megújuló energiaforrások használatának bővítésével, 
a közlekedés problémáival, a termelés és fogyasztás új és fenntartható szokásainak, illet
ve technológiájának kialakításával. A természeti erőforrások védelme, a biodiverzitás 
megőrzése szintén nagy figyelmet kapott a dokumentumban. A nemzetközi kereskede
lem megjelent a fenntartható fejlődésben. Az állami támogatások fokozatos csökkentését 
javasolták, és ezzel egyidőben a piacok megnyitását a fejlődő országok termékei előtt.

Mi az, ami hiányzik a dokumentumokból? Kevés a számszerűsítés a célok megje
lölésekor, kevés a határidős vállalás.

Johannesburg egyik nagy tanulsága, hogy lassú a globális problémákra való po
zitívan cselekedni akaró reagálás. Erre jó példa a légkörbe kibocsátott szén-dioxid 
mennyiségének csökkentésére tett erőfeszítés. A Brundtland Bizottság jelentése már 
1987-ben jelezte, hogy akciókra van szükség. Öt év múlva aláírták Rióban az Éghaj
latváltozási Keretegyezményt. További öt év kellett, amíg Kiotóban 1997-ben rögzítet
ték az országok vállalásait. Újabb öt telt el, és talán 2002 végéig életbe léphet a Kiotói 
Jegyzőkönyv. 15 év telt el sok vitával és kevés eredménnyel.

Johannesburg nagy érdeme viszont, hogy a világ közvéleményében tudatosította a 
fenntartható fejlődés útjára való áttérés szükségességét.

Hazai feladatok

A világ problémáit nem Magyarország oldja meg, de szerény mértékben mi is 
elősegíthetjük a jobbító folyamatot. Két területen szükséges továbblépni. Az egyik a 
nemzetközi fórumokon való aktív részvétel. Hallatni kell a hangunkat, és konstruktív 
javaslatokkal támogatni a regionális és globális együttműködést.

A másik terület a fenntartható fejló'dés hazai tudatosítása a politikai, gazdasági 
és társadalmi körökben. Magyarországnak szüksége van a fenntartható fejlődés straté
giájának olyan dokumentumára, amelyet az Országgyűlés fogad el lehetőség szerint 
egyhangúlag, vagy ehhez közel eső szavazással. Ennek előfeltétele, hogy minden poli
tikai párt érezze saját ügyének az ilyen stratégia előkészítését, és szakértőik közremű
ködésével vegyenek részt a kidolgozásban. Ezt várja el tőlünk Johannesburg üzenete, 
és az Európai Unió is bizonyára kedvezően fogadná Magyarország elkötelezettségét a 
fenntartható fejlődés folyamatos megvalósítására.
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11.3 A 17. TALAJTANI VILÁGKONGRESSZUS

(Bangkok, Thaiföld, 2002. augusztus 14-21.)

Várallyay György

A Nemzetközi Talajtani Társaság 1998. augusztusában a franciaországi Montpellier- 
ben megrendezett 16. Kongresszusa óta nemcsak négy év telt el, hanem több jelentős vál
tozás is történt a világ talajtani szakember-gárdájának szervezetében. A legszélesebb ér
telemben vett talajtani tudomány megtisztelő elismeréseképpen a Nemzetközi Talajtani 
Társaság (International Society of Soil Science, ISSS) az ICSU (International 
Commission of Scientific Unions) tagszervezetévé vált, s ennek megfelelően neve Nem
zetközi Talajtani Unióvá (International Union of Soil Sciences, IUSS) változott. Egyide
jűleg - a kor megváltozó társadalmi igényeinek és tudományos kihívásainak megfelelően 
- átalakult és korszerűsödött tudományos struktúrája és jelentős változások következtek 
be szervezeti és működési szabályzatában is. Az egyéni tagságot az országok tagsága vál
totta fel, mégpedig az egyes országok illetékes szakmai-tudományos szervezetének kép
viseletével. Az országok túlnyomó többségében ezt a képviseletet a tudományos akadé
miák látják el illetékes szakmai testületeiken keresztül. Hazánkban a Magyar Tudomá
nyos Akadémia, illetve az MTA Talajtani és Agrokémiai Bizottsága, illetve az IUSS Ma
gyar Nemzeti Bizottsága. Többéves alapos előkészítő munka után a változtatásokat a 17. 
Kongresszusnak kellett véglegesen elfogadnia „szentesítenie”.

A világ társadalmi-gazdasági-szociális viszonyaiban, a fenntartható fejlődés kon
cepciójának meg-, ill. újrafogalmazásában bekövetkező változások a talajtani tudo
mány számára is új kihívásokat jelentettek, amelyekre egy világkongresszusnak feltét
lenül reagálnia kell. Ezt a törekvést fejezte ki a 17. Kongresszus vezérgondolata:

„ Szembenézve a 21. század új realitásaival” 
(„Confronting new realities in the 21 st century”)

A kitűzött célt a Kongresszus tevékenysége teljes mértékben elérte. A vezérgon
dolat szellemében történt a Kongresszus célra orientált, átgondolt és alapos előkészíté
se; a résztvevő több mint 2000 szakember aktív részvétele hét kontinens közel száz or
szágának képviseletében; a monumentális kongresszus programjának tervszerű és zök
kenőmentes lebonyolítása; valamennyi rendezvény magas tudományos színvonala; a 
Kongresszus nyugodt, baráti, gondolkozásra ösztönző és kreativitást mobilizáló légkö
re, tudományos vitái, kötetlen eszmecseréi. Mindehhez a hagyományos thai stílusban 
épült szupermodern Queen Sirikit Kongresszusi Központ méltó és minden(irányú) 
igényt kielégítő feltételeket biztosított. így és itt fogalmazódtak meg a Kongresszus 
ajánlásai, a világ talajtani szakember-gárdájának jövőre vonatkozó feladatai, a szakte
rület társadalmi megismertetésének és elismertetésének célkitűzései.
A Kongresszus munkája hat - egymással szorosan összefüggő - részre tagolható:
- Plenáris előadások.
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Szimpóziumok és tudományos szekcióülések.

- Poszter bemutató.

- Az ISSS régi és az IUSS új szervezeti egységeinek (divíziók, bizottságok, albizott
ságok, munkacsoportok, állandó bizottságok) munkaülései és vezetőség választása.

- Tudományos-technikai szakkiállítás.
- Az IUSS „Parlamentjének” (Council) adminisztratív, szerkezet- és jogszabály al

kotó, operatív döntéshozó/döntéselőkészítő tevékenysége.

Ezt a programot egészítették ki a Thaiföld különböző részeire, valamint Ázsia és 
Ausztrália közelebbi területeire szervezett talajtani szakmai kirándulások, illetve az ér
dekes, igényes, színes és hangulatos kultúrprogramok, rövidebb városnézések, műem
lék-látogatások.

A grandiózus plenáris megnyitó ülésen Thai agrár- és szövetkezeti minisztere fog
lalta össze a Kongresszus fő célkitűzéseit, majd Thaiföld királyának a képviseletében 
Maha Chakri Sirindhorn koronahercegnő, a Kongresszus fővédnöke nyitotta meg a 
rendezvényt, és a „Fenntartható mezőgazdasági fejlődés Thaiföldön” című szakkiállí
tást. Az igényesen összeállított és remekül kivitelezett, impresszív kiállítás jó áttekin
tést nyújtott Thaiföld ésszerű erőforrás-hasznosításra és korszerű mezőgazdaság-fej
lesztésre tett elismerésre méltó erőfeszítéseiről.

A protokolláris megnyitót és a hivatalos üdvözléseket követően a Kongresszus tu
lajdonképpeni tudományos munkája öt meghívott előadó plenáris előadásaival folyta
tódott:
- Sparks, D. L. (USA): „Soils in space and time: frontiers in basic soil Science 

research”.
- Sanchez, P. A. (Kenya): „Soil Science, as a major player in world development”.
- Blum, W. E. H. (Ausztria): „The role of soils in sustaining society and environ- 

ment: realities and challenges fór the 21st century”.
Urusadze, T. F. (Grúzia): „Soils in space and time: realities and challenges fór the 
2 Ist century”.

- Rojanasoonthon, S., Kheoruenromne, I. (Thaiföld): „Tropical soil Science: reali
ties and challenges”.

A nagyívű, koncepcionális előadások - ha nem is azonos színvonalon - a Kong
resszus alapgondolatának szellemében adtak keretet az egész rendezvény tudományos 
tevékenységének. Áttekintették és elemezték a múltat, felvázolták az új társadalmi el
várásokat és tudományos kihívásokat, egy kívánatos jövőképet, s - mérlegelve a reali
tásokat - meghatározták a jövő fontosabb feladatait, kiemelve azok várható prioritá
sait, fő kutatási irányait. Hangsúlyozták, hogy válaszút elé kerülő tudományunk kor
szerű fejlődése egy gyökeres paradigma-váltást és szemlélet-megújulást tesz szüksé
gessé. Úgy vélem ez a magyar talajtani tudomány számára is a Kongresszus egyik leg
fontosabb üzenete.
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A Kongresszus tudományos munkájának gerincét a példamutatóan megrendezett 65 
szimpózium jelentette, amelyeken 440 előadás és 1320 poszter került az érdeklődők elé. 
[A szimpóziumok tételes felsorolását az „Agrokémia és Talajtan” folyóirat 52. kötetének 
(2003) 1-2. számában a Kongresszusról megjelenő részletes szemlecikk tartalmazza.]

A szimpóziumok sora kiegészült „Soil convention” (Talajkonvenció) című tanács
kozással. Ennek egyik célja a világ társadalmi közvéleményének felkeltése a talaj mul
tifunkcionalitása (termelési, környezeti, szociális, sőt kulturális funkciók) iránt, igény
be véve az információközlés minden szintjét, formáját és eszközét. Másik célkitűzése 
pedig többi erőforrásra (légkör, felszíni és felszín alatti vízkészletek, geológiai értékek, 
biológiai erőforrások, stb.) vonatkozó hasonló konvenciókkal történő összehangolás 
az ez irányú globális feladatok megfogalmazása, eredményes és hatékony megvalósí
tása érdekében.

A Kongresszus plenáris előadásainak teljes anyaga, valamint a regisztrált (elfoga
dott) előadások és poszterek összefoglalói öt kötetben, mintegy 1960 szövegoldalon 
nyomtatásban is megjelentek, azok teljes anyagát pedig CD ROM-on kapták kézhez a 
résztvevők.

A Kongresszus 11 új tiszteletbeli tagot választott:
- Prof. Dr. R. W. Amold (USA)
- Prof. Dr. G. V. Dobrovolsky (Oroszország)
- Prof. Dr. W. R. Gardner (USA)
- Prof.Dr. H. M. Hamdi (Egyiptom)
- Prof. Dr. L. A. León Sarmiento (Kolumbia)
- Prof. Dr. F. Mancini (Olaszország)
- Prof. Dr. B. S. Nosko (Ukrajna)
- Prof. Dr. R. Rosell (Argentína)
- Prof. Dr. A. Ruellan (Franciaország)

Prof. Dr. A. Tanaka (Japán)
- Prof. Dr. P. B. Tinker (Egyesült Királyság)

A Kongresszus már az új szervezeti szabályzatnak megfelelően választotta meg 
tisztségviselőit. E szerint a thai elnöktől, Sompong Theerawong-tól a következő kong
resszust rendező Egyesült Államok képviseletében D. L. Sparks vette át az IUSS elnök
ségét, G. Peterson (USA) pedig Irb Kheoruenromne-től az elnökhelyettesi funkciót.

Hosszú és közmegelégedésre ellátott, sikeres és eredményes szolgálat után W. E. 
H. Blurn főtitkári és H. van Bárén főtitkárhelyettesi mandátuma lejárt. Munkásságukat 
a Kongresszus őszinte elismeréssel és kihangsúlyozott köszönettel nyugtázta. Egyben 
megválasztotta az új vezetőséget:
Főtitkár: S. Nortcliff, a Readingi Egyetem talajtan professzora (Egyesült Királyság) 
Főtitkárhelyettes: A. Hartemink, 1SRIC, Wageningen (Hollandia)

Az IUSS zavartalan tevékenységének folytonosságát biztosítandó P. Lüscher 
(Svájc) kincstárnoki megbízását a Kongresszus további két évre meghosszabbította.
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Az IUSS új szervezeti felépítése az alábbiak szerint került elfogadásra:

1. Divízió
1.1. Bizottság

Soil in Space and Time (Talaj térben és idó'ben)
Soil Macro- and Micro-Morphology (Talaj makro- és mikro- 
morfológia)

1.2. Bizottság
1.3. Bizottság
1.4. Bizottság

2. Divízió
2A. Bizottság
2.2. Bizottság
2.3. Bizottság
2.4. Bizottság

3. Divízió
3.1. Bizottság

Soil Geography (Talajföldrajz)
Soil Genesis (Talajképződés, talajgenetika)
Soil Classification (Talajosztályozás)

Soil Properties and Processes (Talajtulajdonságok és folyamatok)
Soil Physics (Talajfizika)
Soil Chemistry (Talajkémia)
Soil Biology (Talajbiológia)
Soil Mineralogy (Talajmineralógia)

Soil Use and Management (Talajhasználat)
Soil Evaluation and Land Use Planning (Talajértékelés és föld
használat tervezés)

3.2. Bizottság
3.3. Bizottság

Soil and Water Conservation (Talaj- és vízvédelem)
Soil Fertility and Plánt Nutrition (Talajtermékenység és növény
táplálás)

3.4. Bizottság
3.5. Bizottság

Soil Engineering and Technology (Talajtechnológia)
Soil Degradation Control, Remediation and Reclamation 
(Talajdegrdáció-szabályozás, remediáció, talajjavítás)

4. Divízió The Role of Soils in Sustaining Society and the Environment (A 
talaj szerepe a társadalom és a környezet fenntarthatóságában)

4.1. Bizottság
4.2. Bizottság

Soils and the Environment (Talaj és környezet)
Soils, Food Security, and Humán Health (Talaj, élelmiszerbiz
tonság és emberi egészség)

4.3. Bizottság
4.4. Bizottság

Soils and Land Use Change (Talaj és földhasználat változás) 
Soil Education and Public Awareness (Talajtani nevelés és társa
dalmi tudatformálás)

4.5. Bizottság History, Philosophy, and Sociology of Soil Science (A talajtan 
története, filozófiája és szociológiája)

A Divíziók és Bizottságok munkáját 2 Albizottság, 19 Munkacsoport és 3 Állandó bi
zottság egészíti ki. A Kongresszuson már az új szerkezetnek megfelelően történt a Divíziók 
és Bizottságok elnökeinek, alelnökeinek és titkárainak megválasztása. A Munkacsoportok 
vezetőinek megválasztására azok legközelebbi szakmai rendezvényén kerül majd sor.

Döntés született arról, hogy a 2006-ban Philadelphia-ban (USA) megrendezésre 
kerülő 18. Kongresszus után a 19. Kongresszust 2010-ben az ausztráliai Brisbane ren
dezi. A rendezésre még Brazília, Kína és a Koreai Köztársaság nyújtott be pályázatot. 
A döntés után mindhárom ország kifejezésre juttatta, hogy pályáznak a jubileumi 20. 
Kongresszus (2014.) megrendezésére is.
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A 21-tagú magyar delegáció a Kongresszuson eredményesen szerepelt. Az MTA 
Talajtani és Agrokémiai Bizottsága (a MAE Talajtani Társaságának támogatásával) az 
előkészítő munka során eredményes munkát végzett. Az Agrokémia és Talajtan angol 
nyelvű különszámaként (51. kötet (2002) 1-2. szám 1.-265. old.) 70 magyar szerző, 
ill. társszerző 33 dolgozata jelent meg, jól bemutatva és igényes keresztmetszetét nyújt
va a Magyarországon folyó talajtani-agrokémiai-talajbiológiai-agroökológiai-talaj- 
hasznosítási kutatásoknak. A kötet a Kongresszus egyik kapós kiadványává vált, s mél
tóképpen erősítette a magyar talajtan nemzetközi elismertségét.

A magyar delegáció tagjai a Kongresszuson 5 előadást tartottak és 16 posztert mu
tattak be.

A magyar talajtani tudomány jelentős nemzetközi elismerése, hogy Várallyay Györ
gyöt a Kongresszus elején a háromtagú határozatszövegező bizottság elnökévé választot
ták. A tisztségviselők megválasztása során Tóth Tibor a 3.5. Bizottság (Talajdegradáció- 
szabályozás, remediáció, talajjavítás) alelnöke, Michéli Erika a WRB Munkacsoport el
nöke, Várallyay György pedig Díjak és Kitüntetések Állandó Bizottság tagja lett.

A Kongresszus záróülésén fontos határozati javaslatokat fogadott el:

(1) Az IUSS deklarálta aktív közreműködési készségét a „World Soils Agenda” által 
megfogalmazott alábbi célkitűzések megvalósításában:

- A talajdegradáció állapotának és trendjeinek globális felmérése, értékelése.

- Megfelelő talajtani indikátorok rendszerének kialakítása a monitoringhoz és 
értékeléshez.

- A fenntartható talajhasználat alapjainak, koncepciójának és technológiáinak 
kidolgozása különös tekintettel a helyszíni kutatásokra és megfigyelésekre.

- Egy multidiszciplináris nemzetközi hálózat létrehozása a talajtani problémák 
megoldására: nemzetközi (kormányközi) Talajtani Panel létrehívása; segít
ségnyújtás nemzeti talajvédelmi politikák kidolgozására és bevezetésére; a 
fenntartható talajhasználatra vonatkozó nemzeti és helyi kezdeményezések 
segítése.

- A talaj multifunkcionalitásának figyelembevétele és beépítése különböző fej
lesztési programokba.

(2) Az IUSS - új szerkezeti felépítésének minden lehetőségét kihasználva - kíván 
olyan új, korszerű, világméretű munkákat kezdeményezni és fenntartani, amelyek 
elősegítik a talajról szerzett tér- és időbeni információk széleskörű, minél hatéko
nyabb gyakorlati hasznosítását. Az IUSS ily módon kíván közreműködni az élel
miszer-bizonytalanság elleni világméretű küzdelemben, annak felszámolásában, 
mérséklésében. Prioritást érdemlő megkülönböztetett jelentősége van ilyen szem
pontból a különböző szintű, tartalmú és részletességű talajtani adatbázisok és mo
nitoring rendszerek összehangolt továbbfejlesztésének, sokoldalú és széleskörű 
gyakorlati felhasználásának a fenntartható talajhasználat tudományos megalapo
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zásánál. Ezek a talajtani adatbázisok fontos részét képezik az ENSz Éhségelleni 
Milleniumi Célprogramjának.

(3) Felismerve, hogy a talaj szerves anyaga csökkenti az üvegházhatású gázok kon
centrációnövekedésének mértékét; növeli a talaj termékenységét; javítja a környe
zeti állapot minőségét; kulcs-fontosságú komponense a növényi tápanyagok tala- 
jbani körforgalmának; befolyásol, sőt meghatároz számos fizikai, kémiai és bioló
giai talajtulajdonságot, az IUSS mindent elkövet talajaink szervesanyag-készleté- 
nek megőrzése, sőt növelése érdekében.

(4) December 5-ét a Kongresszus közfelkiáltással a „Talaj Világnapjává" nyilvánította.

A Kongresszust követő néhány hazai rendezvényen bemutattuk és megvitattuk a 
Kongresszus fontosabb eredményeit, a legszélesebb értelemben vett talajtani tudomány 
megfogalmazott és előrejelzett prioritásait, fejlődési trendjeit, fő kutatási irányait, s le
vontuk ezek főbb tanulságait. Ezek ugyanis szakterületünk hazai célkitűzéseit is kije
lölik, s eredményesen segíthetik azok sikeres megvalósítását.
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12. AKADÉMIAI SZÉKFOGLALÓK 
(RENDES TAG, LEVELEZŐ TAG)

12.1 NÖVÉNYI VÍRUSOK, VÍRUSGÉNEK, BETEGSÉGTÜNETEK

Balázs Ervin, az MTA rendes tagja
(Az MTA Székhazában 2002. április 4-én megtartott székfoglaló előadás rövidített 
változata)

Prolog

A Magyar Tudományos Akadémia méltán várja el tagjaitól, hogy tudományos te
vékenységükkel egy időben aktívan vegyenek részt a tudománypolitika formálásában. 
A demokratikus fordulat évében pályázati úton nyertem el a gödöllői Mezőgazdasági 
Biotechnológiai Kutatóközpont alapító főigazgatói pozícióját, melyet tíz éven át töltöt
tem be. Nagyon keveseknek adatik meg az, hogy egy kutatóintézet alapításában a 
kezdetektől részt vegyen. Sajnálatos módon ennek a korszerű, és modern kutatóköz
pontnak az elindítása egybeesett a hazai kutatás fejlesztés finanszírozásának összeom
lásával, így nemcsak a tudományos koncepció kidolgozása, hanem az intézet gazdasá
gi hátterének biztosítása is a feladatommá vált, sőt munkám nagy része a kezdetekben 
erre kellett hogy összpontosuljon. Azt, hogy az MBK mit ért el az első tíz évben, nem 
az én feladatom elbírálni, megteszi, és megtette mind a hazai, mind a nemzetközi tu
dományos közvélemény, többek között azzal is, hogy az MBK-t az UNESCO növényi 
biotechnológiai továbbképzési központjává avatta.

Az intézet indításával egybeesett a hazai géntechnológia szabályozásának igénye, 
s mivel kezdettől fogva részt vettem e terület nemzetközi szabályozásának kidolgozá
sában, bekapcsolódtam a törvényelőkészítő munkafolyamatba. A nemzetközi szabá
lyozás ismerete nagy segítséget adott a hazai munkához, melynek mérföldkövei voltak 
a strasbourgi Európa Tanács munkacsoportjában való részvétel (Working group on the 
patenttal long-term ecological impacts of the release of genetically modified organ- 
isms 199O-1993)\ melyet az Egyesült Nemzetek Környezet és Fejlődés Konferenciájá
nak dokumentum kidolgozása követett (UNCED AGENDA 21, Chapter 16 
Biotechnology 1992). Az Egyesült Nemzetek Környezeti Programjának felkérésére 
vettem részt a géntechnológia nemzetközi szabályozásának harmonizációjában 
(International Technical Guidelines fór Safety in Biotechnology 1995), majd a 
Biodiverzitási Egyezmény keretében készült és a ma már végső szövegezésében elfo
gadott Cartagénai Biosafety Protocol kidolgozásában is. Az igen aktív, nemzetközi 
szabályozásban való részvétel gyakorlata segítséget nyújtott, hogy a hazai jogalkotás
ba bekapcsolódva szorgalmazzam a géntechnológiai törvény és annak végrehajtási uta
sításának mielőbbi létrejöttét. Ennek a szakértői munkának eredményeképp megszüle
tett a XXVII/1998. törvény a géntechnológiai tevékenységről, majd annak végrehajtá
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si utasítása (1/1999. (1. 14.) FVM rendelet. E rövid tudománypolitikai tevékenysége
met bemutató bevezető után az alábbiakban foglalnám össze kutatási eredményeimet, 
melyek szigorúan a levelező taggá választásom után eltelt időszakban születtek a je
lentősebb munkáim alapján. Ezen eredményeim abból a műhelyből származnak, me
lyet fiatal doktoranduszaimmal közösen értünk el.

A növényi vírusok, vírusgének, betegségtünetek

Munkatársaimmal alapvetően olyan fontos gazdasági károkat okozó víruscsalád 
tagjaival foglalkozunk, mint például a Bromoviridae családba tartozó igen széles gaz- 
danövénykörrel rendelkező uborka mozaik vírus (Cucumber Mosaic Virus CMV), és a 
paradicsom magtalanság vírus (Tomato Aspermy Virus, TÁV). Az uborka mozaik ví
rus, bár elsősorban a zöldségnövények jelentős kórokozója, képes más gazdanövényen 
is jelentős károkat okozni mint például a banán, vagy a kukorica és a rizs, de a dísznö
vénytermesztés egyik közellenségének is tekinthetjük. Az uborka mozaik vírust sze- 
rológiailag két csoportba soroljuk. A CMV virion ikozahedrális mintegy 20 nm át
mérőjű részecske, mely a vírus genetikai információját három genomi RNS-ben tartal
mazza. A vírusnak ezenkívül, két szubgenomi RNS-e ismert, egyike a köpenyfehérje 
gént kódoló hírvivő RNS, míg a másik az úgynevezett 2b fehérjét kódolja, mely a gén- 
csendesítés gátlásában vesz részt. A vírus eredetű 1 RNS egy metiltranszferáz és 
helikáz aktivitással rendelkező fehérjét, a 2 RNS egy replikációban szintén részt vevő 
fehérjét valamint az említett 2b fehérje információját is tartalmazza, míg a 3 RNS két 
fehérje információját hordozza, a vírus sejtről sejtre terjedését biztosító fehérjét, vala
mint a köpenyfehérje génjét. A vírus minden egyes RNS-éből fertőzőképes transzkrip- 
tum állítható elő és a vírusfajon belül ezek egymással kicserélhetőek, úgy, hogy az új 
kombináció „életképes”. Ez a jelenség teszi lehetővé, hogy a vírusok egyes génjeinek 
funkciója tanulmányozható lehessen. Joggal vethettük fel annak a kérdését, vajon egy 
víruscsaládba tartozó két vírus 3 RNS-e egymással kicserélhető-e? Ennek tanulmá
nyozására mind a CMV R törzsének mind pedig a TÁV P törzsének mindegyik geno
mi RNS ének fertőzőképes kiónjait állítottuk elő. Kísérletesen bizonyítottuk, hogy a 
két vírus RNS-ei egymással kicserélhetőek, melynek eredményeképp a rekombinán- 
sok „életképesek”. A két vírus 3 RNS-ének további molekuláris átalakításával RNS ki- 
mérákat állítottunk elő, kicserélve a két RNS köpenyfehérje génjeit. Ennek eredménye
képp előállítottunk két olyan konstrukciót, melyek szintén fertőzőképesnek bizonyul
tak. A CMV R törzse Nicotiana glutinosa növényen a mozaik tünetek mellett erős tör- 
pülést indukál, míg a paradicsom magtalanság vírus csak enyhe mozaik tünetet okoz. 
A kiméra RNS-ekkel bizonyítást nyert, hogy a növény törpülésének kialakulásában 
alapvető szerepe van a köpenyfehérje génnek, míg az is bizonyítást nyert, hogy a cucu- 
movírusok sejtről sejtre való terjedésében a köpenyfehérjének specifikus kölcsönhatás
ban kell lennie egyéb vírus és gazdanövény eredetű fehérjékkel.

E jelenség további vizsgálatát már két uborka mozaik vírustörzs génjeinek tanul
mányozásával végeztük el. E kérdés tisztázása érdekében az előbbiekben leirt R törzset 
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a hazai flórából izolált Trk7 törzs klónozott RNS-eivel együtt tanulmányoztuk. Ebben 
az esetben a Trk7 CMV törzs, mely csak enyhe mozaik tüneteket okoz a Nicotiana 
glutinosa növényeken, ellentétben az R CMV törzzsel, ideális kísérleti elrendezést 
adott a tünet kialakulásának tanulmányozására. A 3 RNS szekvencia analízise a kö
penyfehérjét tekintve öt olyan aminosav különbségre hívta fel a figyelmet, amely fe
lelős lehet az adott törpülési tünet kialakításában. Restrikciós enzimekkel végzett kí
sérletekkel, majd később irányított mutaganezissel bizonyítottuk, azt hogy a törpülés 
szindróma kialakulása a köpenyfehérje gén 193 pozíciójában elhelyezkedő aminosav - 
ra vezethető vissza. Ennek az adott helyen lévő aszparaginnak a kicserélése más ami- 
nosavra a tünet indukcióban jelentős szerepe volt. A vírusszaporodás kinetikájának ta
nulmányozása azonban arra is utal, hogy más, vírus és gazdanövény faktoroknak is 
szerepe van a tünet kialakulásában.

Az uborka mozaik vírus egyes törzseinek betegségtünet kialakításában játszott 
szerepét egy különleges CMV törzzsel is tanulmányoztuk, mely törzset Róbert Fulton 
izolálta még az 50 es évek elején, mely egyedi vírustörzs lokális nekrotikus reakciót in
dukál a fertőzött levélen, mely később szisztemizálódik elsősorban Nicotiana fajokon. 
Reasszortáns víruskombinációkkal ezt az egyedi tulajdonságot indukáló képességet az 
1 RNS-re vezettük vissza. Az adott vírustörzs elsődleges szerkezetének meghatározá
sa és az azt követő szekvencia analízis alapján bizonyítást nyert, hogy a fehérje 461. 
pozíciójában lévő aminosav alapvető szerepet játszik a lokális lézió kialakulásában. A 
fentiekben említett molekuláris adatok tisztázása nagymértékben járul hozzá a növényi 
vírusok által indukált betegségtünet kialakulásának megértéséhez.

Az előzőekben azon molekuláris adatokat ismertettük, melyek esetében a vírusok 
genetikai állományából képződő fehérjetermékeknek van elsődleges szerepe a növényi 
betegségtünet kialakulásában. Ismert azonban, hogy a vírusoktól egyszerűbb kóroko
zók a viroidok, melyek csak ribonukleinsavból állnak, szintén igen jó modellként szol
gálnak a patogenitás, és a növényi betegségtünet kialakulásának tanulmányozására. 
Az elmúlt évtizedben spanyol és olasz kutatócsoportok leírták, hogy a szegfű törpü- 
lése egy kis molekulasúlyú cirkuláris RNS-hez köthető. Közel hasonló betegségtünetet 
figyeltek meg az Óbuda Kertészet üvegházaiban, amikor a szegfű anyatövek hajtáspro- 
liferációjáról számoltak be. Vizsgálataink bebizonyították, hogy az adott hajtásburján
zás során ugyanaz a kis molekulasúlyú cirkuláris RNS mutatható ki a növényekben. 
Ezen kis RNS, ellentétben a viroidokkal azonban nem kizárólagosan RNS formában ta
lálható meg, hanem ismert a DNS formája, így ezt a potenciális kórokozó ágenst 
pararetroviroidnak tekinthetjük. Vizsgálatainkat arra koncentráltuk, hogy ezen új és a 
hajtásproliferációhoz kapcsolható nukleinsav eredetére kapjunk magyarázatot. Vizsgá
latainkat nagymértékben megnehezíti, hogy az adott ágens mindössze 270 nukleotid- 
ból áll, így esetleges jelenléte a növény genetikai állományában nehezen mutatható ki. 
Eddigi adataink szerint azonban bizonyosnak tűnik, hogy az említett igen nagyfokú 
másodlagos struktúrával rendelkező molekula részei megtalálhatóak a termesztett 
szegfű genomjában. Munkánkat az is nehezíti, hogy a szegfű poliploid növény és ge
netikája kevéssé ismert, legalábbis előállítói fajtavédelmi okokból elzárkóznak annak 
ismertetésétől. Mivel a hajtásproliferáció megnyilvánulása bizonyos környezeti hatá
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sokra figyelhető csak meg, és a kis molekulatömegű RNS mechanikailag nem vihető 
át, a betegségtünet kialakulása nagymértékben a gazdanövény genetikai válaszreakció
jától függ. Egy azonban eredményeinkből feltételezhető, hogy egy kórokozó ágens 
„keletkezésének” lehetünk a szemtanúi.

A fenti néhány kiragadott példával azt kívántam szemléltetni, hogy a növényi ví
rusok, vírusgének milyen jelentős szerepet játszanak a növényi betegségtünetek kiala
kításában. E kutatási irányzat, az elmúlt évtizedben indult útjára, s ennek kutatócso
portom egyik nemzetközileg meghatározó részévé vált.

12.2 MEZŐGAZDASÁGI RENDSZEREK MODELLEZÉSÉNEK
NÉHÁNY PROBLÉMÁJA

Harnos Zsolt az MTA rendes tagja
(Az MTA Székházában 2002. október 21-én megtartott székfoglaló előadás 
rövidített változata.)

Az elmúlt öt évben, levelező taggá történt választásom óta több területen jelentős 
változás állt be a mezőgazdasági rendszerek vizsgálata terén, ami nagyrészt abból fa
kad, hogy az ágazatban nincs pénz, s így nincs hajtóerő. Tíz-tizenkét évvel ezelőtt a 
biometriai kutatások 40-50%-át az agrárágazattal összefüggő biometriai kutatások tet
ték ki, ma már ez az arány a 10%-ot sem éri el a 2002-es Nemzetközi Biometriai Kon
ferencia (Freiburg) tükrében.

Ezzel szemben az orvosi, gyógyszerészeti kutatások támogatására nagyon jelentős 
iskolák alakultak ki. Sajnos Magyarország e téren nem mutat előrelépést. A szimulá
ciós modellezés terén egy lassú fejlődés figyelhető meg, de ezek a kutatások csak rész
ben sorolhatók az agrártudományokhoz, legalább annyira biológiaiaknak tekinthetők.

Új területek nyílnak a biotechnológiai, genetikai vizsgálatoknál, amelyeket sok 
esetben nemzetközi összefogással, nagyobb kutatóintézetekben művelnek.

Az érdeklődés változatlanul nagy az úgynevezett globális problémák iránt, melyek 
közül én kiemelném a klímaváltozást és annak hatását a növénytermesztésre. A kuta
tások e téren is rendszerint nemzetközi összefogással folynak.

Új kutatási irányként lehet említeni a precíziós gazdálkodás problémakörét, amit 
tekinthetünk az informatikai technológiára alapozott gazdálkodásnak is.

Előadásomban két kérdéskörrel fogok foglalkozni, amelyek látszólag távol állnak 
egymástól, de modellezés szempontjából sok a közös vonás.

A két témakör:
- klímaváltozás és annak lehetséges hatása a növénytermesztésre,
- a precíziós mezőgazdaság agrárinformatikai problémái.
Mindkét kérdéskör kapcsolódik a kockázatelemzéshez, illetve a fenntarthatóság

hoz, amelyekkel az előadásban részletesen foglalkoztam, itt azonban, a terjedelmi kor
látok miatt, ezekre nem térek ki.

258



A klímaváltozással összefüggő kutatásokat 1993 és 2000 között egy nemzetközi 
kutatócsoport keretében folytattuk a CLAIRE és a CLIVARA projekt keretében, míg 
a precíziós mezőgazdasággal összefüggő kutatásokat 2001-ben kezdtük egy NKFP 
projekt keretében, de előtte számos olyan kutatást végeztünk, amelynek eredményei jól 
kapcsolhatók a munkához.

Klímaváltozás és annak lehetséges hatása az agroökológiai potenciálra

Klímaváltozás alatt globális felmelegedést értenek, amit két oldalról lehet megkö
zelíteni

- tapasztalati megfigyelések és
- modellszámítások alapján.

Tapasztalati megfigyelésekre támaszkodva nagyon keveset mondhatunk, mert
- klímaváltozással csak az 1970-es évek közepe óta foglalkoznak, ezután épí

tettek ki egy megfigyelő hálózatot, s elemzik a mérési eredményeket,
- a leghosszabb meteorológiai idősorok is csak 200-250 évesek, ami földtörté

neti mércével mérve elhanyagolható hosszúságú.
Történeti feljegyzések vannak extrém időjárású periódusokról (aszály - éhín
ség), de ezekből nem lehet messzemenő következtetéseket levonni.

Egyes klimatológusok szerint a klímaváltozás nem egy sima folyamatként „fog” be
következni, hanem azt az időjárási anomáliák gyakoriságának és amplitúdóinak növeke
désében fog jelentkezni. Erre utaló megfigyelések vannak az elmúlt egy-két évtizedben.

Ez az, amit mérni is lehet és mi is érzünk. Természetesen itt is csak nagyon rövid 
idősorok állnak a rendelkezésünkre összehasonlító elemzés céljára.

Ha a tapasztalat alapján ilyen kevés pozitív eredmény mutatható fel, akkor kérdés, 
hogy milyen alapon beszélhetünk klímaváltozásról, sőt azon túlmenve, annak lehetsé
ges környezeti hatásairól. Itt lép be a modellezés, ami nélkül a klímaváltozásról lénye
gében semmit sem tudnánk mondani. Nem kívánok foglakozni a klímaváltozást leíró 
úgynevezett Globális Cirkulációs Modellekkel, nem az én területem, csak annyit jegy
zek meg, hogy azon alapulnak, hogy a légkörben növekedik az úgynevezett üvegház 
hatású gázok (CO2, aerosol stb.) koncentrációja, ami megváltoztathatja a légkör által 
elnyelt és a földről visszaverődő energia egyensúlyát, s ez okozza a felmelegedést, il
letve magának a légkör dinamikájának megváltoztatását.

Fogadjuk el hipotézisként, hogy lesz klímaváltozás. Az elemzésekhez napi bontá
sú idősorok állnak rendelkezésre, amelyeket kutatásainkhoz a UK Meteorológiai 
Szerzvíz modellszámításai szolgáltatták.

A kutatásokhoz, illetve a klíma adaptációhoz Debrecen és Győr meteorológiai 
idősorait használtuk. A Debrecenre készült számításokat szemlélteti az 1. ábra.

Kutatásaink alapvető célkitűzése az volt, hogy meghatározzuk a várható hozamo
kat az előrejelzett klímaváltozás függvényében.
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Debrecen 
csapadék mm-ben

I-III. 
hó

IV-VI, 
hó

VII-IX. 
hó

X-XII. 
hó

éves 
átlag

1951- 
1991 
átlag

96 179 155 126 556

mini
mum

39 80 35 43 321

maxi
mum

208 333 376 272 950

GCM
1. idő
szak

160 170 90 150 570

II. idő
szak

130 190 150 155 625

Debrecen 
átlaghőmérséklet °C-ban

I-III. 
hó

IV-VI. 
hó

VII-IX. 
hó

X-XII. 
hó

éves 
átlag

1951- 
1991 
átlag

0,9 15,2 18,9 5,1 10

mini
mum

-3,3 13,2 16,7 2,8 8,8

maxi
mum

4,2 16,8 21,2 8,2 11,8

GCM
I. idő
szak

4,1 16,3 20,4 7,0 11,9

II. idő
szak

5,6 17,1 21,8 9,1 13,4

1. ábra

Erre három módszer adható
- fitotronokban, üvegházakban „szimuláljuk” a várható környezeti feltételeket, 

s a mért eredményekből következtetünk a „jövőre”,
- szimulációs modellekkel írjuk le a növények fejlődését, amelyeknek az input

ját a klímaszcenáriók alkotják,
- statisztikai elemzések, területi analógia alapján következtetünk a várható vál

tozásokra.

Kutatásaink során a szimulációs technikát és a statisztikai modellezést alkalmaztuk.
Ebben az összefoglaló tanulmányban a búzára vonatkozó eredményekkel foglal

kozom. Búzával szimulációs és statisztikai elemzéseket is végeztünk, s hasonló ered
ményekhez jutottunk. A változásokat szemlélteti a 2. ábra.

Országosan a búza termésátlagai 10-20%-kal lesznek alacsonyabbak, mint a je
lenleg várható átlagok. Akármelyik elemzést vesszük alapul, arra a következtetésre 
kell jutnunk, hogy Magyarország agroökológiai feltételei romlanak, ha a feltételezett 
klímaváltozás az általunk használt szcenárióknak megfelelően következik be és azok a 
módszertanok, amiket használtunk helyesek voltak.

Ez utóbbi megállapítást is meg kell tenni, mert még nagyon messze állunk attól, 
hogy a növényi növekedést tökéletesen szimulálni tudjuk, vagy az összes összefüggést 
statisztikailag nagy pontossággal le tudjuk írni.

Az elemzéseknek van még egy sarkalatos pontja, méghozzá az a hipotézis, hogy 
30-50 év múlva is ugyanaz a fajta és ugyanaz az agrotechnika fog rendelkezésre állni, 
mint jelenleg. Ezt tudjuk, hogy nem így lesz, de az új fajtákra, új agrotechnikára nem 
tudunk előrejelzéseket készíteni.

Összefoglalóan megállapítható, hogy a számítások szerint legfontosabb növé
nyeink termesztési (agroökológiai) feltételei romlanak.
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Becsült és prognosztizált búzatermés

Becsült

t/ha

□ 5.5106.5
□ 5 lo 5.5
B -1.5 lo $
B 4 lo4.5
3 35to4
■ 3 te 3.5

Prognosztizált

2. ábra

A megállapítás nem kedvező, de jelzés értékű: a növénytermesztőknek fel kell ké
szülniük az esetleges fajtaváltásra, olyan fajták kinemesítésére, amelyek kompenzálni 
tudják az agroökológiai feltételek romlásából eredő veszteségeket.

Valószínű, hogy a termesztéstechnológiák változtatásával is lehet részben vagy 
egészben kompenzálni az esetleges terméscsökkenést.

Az elemzések egyértelműen azt mutatják, hogy a búza és a kukorica övezet Észak
ra tolódik, ami alapvetően megváltoztatja Magyarország mezőgazdasági termelési 
szerkezetét. Ha még nincs is igazolva a klímaváltozás bekövetkezése, ezekre az elem
zésekre fel kell figyelni és ki kell dolgozni egy felkészülési stratégiát a változásokhoz 
való adaptációs készség fokozására.

Precíziós Mezőgazdaság

A Precíziós Mezőgazdaságnak (PM) számtalan definíciója van, amelyekben van egy 
közös elem, mégpedig a helyspecifikus gazdálkodás. Vannak, akik ezzel azonosítják, ami 
azonban nem fejezi ki kellően a PM fogalmát, ezért itt egy másik definíciót mutatok be.

Az informatikára és technológiára alapozott farm menedzsment rendszer, amely 
azonosítja, elemzi és irányítja a műveleteket a változó termőhelyi feltételek között az 
optimális jövedelmezőség, a fenntarthatóság (sustainability) és a termőföld védel
me érdekében.

A PM alapvetően abban tér el a hagyományos műveléstől, hogy
- a táblán belül helyspecifikus művelést tételez fel,
- dinamikájában vizsgálja a folyamatokat,
- a termőföld védelmére, a sustainabilitásra törekszik.
A profit maximalizálás mindig a gazdálkodás célja volt, így ebben a PM és a ha

gyományos gazdálkodás megegyezik.
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Minthogy a PM helyspecifikus művelést tételez fel, s dinamikájában vizsgálja a 
termelési folyamatokat, valamint a termőhely állapotát, így lényegesen több informá
cióra van szükség, s az elemzési, döntéstámogató eszközöknek is fejlettebbeknek kell 
lenniök, mint a hagyományos gazdálkodás esetében.

A PM implementálása
- térbeli és időbeli adatok begyűjtése (távérzékelés, termés monitorozás, talaj

mintavétel stb.),
- adattérképezés és interpretáció (GPS és GIS technológia),
- az agrotechnológiai folyamatok helyspecifikus irányítása,
- a PM technológia hatásainak elemzése három szempont alapján történik
- agronómiái (termés maximalizálás),
- gazdasági (jövedelem maximalizálás),
- környezeti (az agrotechnika környezeti hatásainak minimalizálása).

Itt meg kell jegyezni azt, hogy a termés maximalizálás és a jövedelem maximali
zálás rendszerint nem esnek egybe. A döntésnek vannak hosszabbtávú következményei 
is, s így a termés és a jövedelem maximalizálása mellett törekedni kell az agrotechni
ka káros környezeti hatásainak minimalizálására is.

Módszertanilag ez a legnehezebb kérdés, mert még nincs pontosan definiálva a 
termőképesség, a fenntarthatóság és egyéb a természeti környezet állapotát, állapotvál
tozását leíró fogalom. Ezt próbáltam szemléltetni az előadásom első részében. A 3. áb
ra az információs folyamatokat szemlélteti.

Az ábra nem teljes, mert a gazdasági információk és elemzések itt csak az úgyne
vezett külső információkon keresztül hatnak a döntéshozatalra, továbbá nem jelennek 
meg a hosszú távú környezeti hatásvizsgálatok.

A MIR, mint egy vezetői információs rendszer nemcsak a mért adatokat tartalmaz
za, hanem az adatfeldolgozó eszközöket is, amelyek használható információvá transz
formálják az adatokat.

Az információkra dinamikájukban van szükség, mert folyamatosan mérni, elemez
ni nem lehet, illetve nagyon költséges. Éppen ezért, ahol lehet, be kell építeni a rend
szerbe olyan elemzési, modellezési eszközöket, amelyek helyettesítik a méréseket, 
előrejelzéseket készítenek, szimulálják a folyamatokat.

A modellek egyrészt a termőhely állapotváltozását írják le (szimulálják), másrészt 
elősegítik az agrotechnikai beavatkozások tervezését. A termelési folyamat tervezésekor 
alapvetően fontos ismerni az időjárásból fakadó kockázat mértékét, illetve mérséklésének 
eszközeit és költségeit. Az utóbbi évek szélsőséges időjárása arra mutat, hogy a kockázat 
növekszik, így a cost-benefit analízis egyik meghatározó eleme a kockázatanalízis.

A gazdasági cost-benefit elemzést a hagyományos eszközökkel lehet elvégezni, 
azonban itt figyelembe kell venni a helyspecifikus gazdálkodás előnyeit és költségeit is.

Ha ez a feladat megoldható, akkor szimulálni lehet a várható változásokat, azon
ban ez kevés ha a káros környezeti hatásokat minimalizálni akarjuk, s itt lép be a sus- 
tainabilitás.
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3. ábra

A nehézség ebben az esetben abból adódik, hogy míg a termelés rövid távú jöve
delem maximalizálására törekszik, addig a káros hatások csak hosszabb távon jelent
keznek. Ennek megfelelően a gazdasági modellbe be kell építeni egy olyan szabályo
zó rendszert, amelyet a környezeti modell alapján lehet meghatározni, s értékelni az 
egyes agrotechnikákat. Ezzel a termelés tervezésében össze lehet hozni a rövid és 
hosszú távú érdekeket, célokat. Egy ilyen megoldás alkalmazásához azonban szemlé
letváltásra van szükség.
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12.3 A BIOLÓGIAI SOKSZÍNŰSÉG FENNTARTÁSÁNAK 
KÜLÖNLEGES MÓDJAI A FUSARIUM-NEMZETSÉGBEN

Hornok László, az MTA levelező tagja
(Az MTA Székházában 2002. február 6-án megtartott székfoglaló előadás 
rövidített változata)

A Fusariumok a természetben alapvetően hasznos tevékenységet folytatnak, hi
szen az elhalt növényi és állati maradványok lebontásával részt vesznek az elemek bio
geokémiai körforgalmának működtetésében. E gombacsoport bizonyos fajai, rasszai és 
biotípusai azonban hihetetlen mértékű károkat okozhatnak, méghozzá a legváltozato
sabb formában. Raktározott gumós termények száraz korhadásáért felelősek, vagy 
lágyszárú növényekben okoznak hervadással járó edénynyaláb nekrózist. A gabona
övezetbe tartozó régiókban pedig az elmúlt 30 év legsúlyosabb növénytermesztési 
veszteségeit a kalászfuzáriózis és a kukorica fuzáriumos csőpenészesedése jelentette. 
Még humán mikózisok kórokozói is előfordulnak ebben a nemzetségben. A közvetlen 
kártételt tetézi az, hogy a fertőzött terményekben, termékekben toxikus, Fusarium-ere- 
detű mikotoxinok (fumonizinek, trichotecének, zearalenonok) halmozódnak fel. A 
gombák mintegy 1.000.000 fajt magába foglaló regnumában a Fusariumok képezik az 
egyik legfontosabb csoportot. De nem csak ártalmas hatásaik miatt érdemelnek meg
különböztetett figyelmet. Sok képviselőjük értékes tevékenységet fejt ki a talajban, 
részt vesz kártevők és kórokozók populációinak gyérítésében és ipari célokra is hasz
nálják bizonyos törzseiket. A bioszférában betöltött szerepük tehát rendkívül válto
zatos - sokszínű, amint a címben is jeleztem.

A Fusarium-nemzetség mesterséges rendszertani kategória, az ide való tartozás 
egyetlen kritériuma az, hogy termeljen a gomba olyan kifli-alakú makrokonídiumokat 
(ivartalan szaporítósejteket), amelyek talpsejtje az emberi lábra emlékeztet. A kifli alak
gazdagsága szintén rendkívüli, csakúgy, mint a telepek által kiválasztott színanyagok 
bőséges választéka. Ma 200 fölöttire becsülik a fajok számát ebben a nemzetségben. To
vábbi sokszínűséget jelentenek a fajon belüli kisebb morfológiai különbségek alapján 
felállított alfajok és varietasok, a patogenitásbeli jellemzők alapján megkülönböztetett 
specializálódott formák és rasszok (ezekből is több száz van), továbbá, a genetikai átjár
hatatlanság alapján kijelölt még kisebb egységek, a vegetatív kompatibilitási csoportok.

Még nagyobb sokszínűséget tapasztalhatunk a biológiai sajátosságok terén! Ami
kor néhány tucat Fusarium sporotrichioides törzset vetettünk beható vizsgálat alá, hogy 
lássuk, milyen trichotecén metabolitokat termelnek, nem találtunk két egyforma toxinpro- 
filt mutató egyedet. Ha a kórtani tulajdonságok területén tapasztalható sokszínűségre aka
runk példát hozni, akkor a Fusarium oxysporumot említhetjük, amelynek specializálódott 
formái és rasszai száznál több lágyszárú növényen okoznak edénynyaláb nekrózist.

Molekuláris bélyegek tekintetében is rendkívüli inter- és intraspecifikus variabili
tás tapasztalható. Minden általunk megvizsgált Fusarium poae törzsnek más és más 
volt a kariotípusa, s a legegyszerűbb DNS-ujjlenyomat vizsgálatok is különbségeket 
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tártak fel olyan gombatörzsek között, amelyek morfológiai és fiziológiai bélyegek 
alapján teljesen egyformáknak mutatkoztak.

Mi gerjeszti a változékonyságot e hallatlanul sokszínű és alkalmazkodóképes 
gombacsoportban? A Fusariumbk idealizált fejlődésmenete megfelel a tipikus tömlős
gomba életciklusnak, s a rendszeres meiózisos rekombináció valóban lehet a variabili
tás forrása, amelynek eredményeként új kórokozó változatok, új biotípusok, új miko- 
toxin kemotípusok jöhetnek létre. A nemzetség fajainak túlnyomó többségében azon
ban nem ismerjük az ivaros (perfekt) alakot, s úgy tudjuk, egyáltalán nem működik 
bennük az új változatok létrehozására oly igen alkalmas meiózis. Ugyanakkor, ezek az 
„imperfekt” fajok - gyakorlati és kísérletes tapasztalatok szerint - semmivel sem ke
vésbé alkalmazkodó-képesek, semmivel sem kevésbé sokszínűek, mint az ivaros sza
porodásra is képes társaik. Nyilvánvaló, hogy az aszexuális gombákban alternatív me
chanizmusok munkálkodnak a sokszínűség fenntartásán, vagy rejtőzködő ivaros folya
matok dolgoznak bennük.

Az aszexuális Fusariumok közötti genetikai információcsere egyik lehetősége a 
paraszexuális rekombináció, azaz a vegetatív sejtek fúziója révén bekövetkező hete- 
rokariózis, a szomatikus diploid állapot kialakulása, és az azt követő szegregáció, ami 
a tulajdonságok újra-keveredését eredményezheti. Ez a folyamat jól modellezhető kí
sérletes körülmények között: auxotróf mutánsok minimál táptalajon történő pároztatá- 
sával kierőszakolható a heterokarion állapot. De csak igen kis gyakorisággal! Működik 
ugyanis - fajon belül is - egy hatékony önkorlátozó mechanizmus, a vegetatív inkom
patibilitás, amely a sejtfalban és a periplazmatikus térben található makromolekulák 
saját-idegen felismerésén alapul, bonyolult poligénes, multiallélos rendszer szabályoz
za, és az a funkciója, hogy megakadályozza az életképes, nagyon alkalmazkodni tudó 
vonalak, esetleg specializálódott kórokozók genetikai állományának kihígulását.

Természetesen, a paraszexuális rekombináció a mi kísérleteink előtt is ismert volt, 
Fusariumokban is leírták, de mert a szomatikus diploid állapotot és az indukált szeg
regációt ezekben a gombákban nem sikerült tetten érni, kétkedve fogadták a korai ered
ményeket. A mi kísérleteinkben az számított előrelépésnek, hogy nemcsak szelekció
nak kitett markerek komplementálódása alapján igazoltuk a paraszexualitás működését 
a Fusariumokban, hanem semleges markerek (fungicid-rezisztencia, pigmentképzés) 
új kombinációinak megjelenését is felhasználtuk bizonyítékként. Bemutattuk továbbá, 
hogy a vegetatíve inkompatibilis törzsek között protoplasztok fúziójával (az inkompa
tibilitásért felelős sejtfalkomponensek eltávolításával) stabil rekombinánsokat lehet 
létrehozni, de újfent csak kicsiny gyakorisággal. Következésképpen tehát kimondhat
juk: az aszexuális Fusariumokban keletkezhetnek a biológiai sokszínűséget támogató 
új változatok paraszexuális úton, de ez, a szomatikus sejtek egyesülésén alapuló me
chanizmus ritka, és csak közel-rokon törzsek között működik.

A 90-es évek elejéig nagyon kevés és bizonytalan információ állt rendelkezésünk
re a gombák kariotípusáról. Nem ismertük a kromoszómák számát, méreteit, s a genom 
nagyságára vonatkozóan is elnagyolt becslések jelentek meg csupán, mert a gombakro
moszómák mikroszkópos vizsgálatát akadályozta azok törékenysége és piciny volta. 
A pulzáltatott mezejű elektroforézis módszer alkalmazásával mi közöltünk először 
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adatokat egy sor mikotoxin-termelő Fusarium-faj kariotípusára. Azt találtuk, hogy a 
kromoszómák száma ezekben a fajokban 6 és 9 között változik, nagyságuk 0.4 és 7 Mb 
között mozog, a haploid genom mérete pedig 30—40 Mb közötti.

Bár ezek fontos adatok voltak, a munkát alapvetően leíró jellegűnek minősíthetjük. 
A fajon belüli különbségek feltárására irányuló vizsgálatok azonban új felismeréseket is 
hoztak. Amikor a Fusarium acuminatum alfajainak kariotípusát hasonlítottuk össze, ki
derült, hogy a két közel-rokon gomba egyikének 9, a másiknak 6 kromoszómája volt, s 
a genom-méretekben is igen jelentősek voltak az eltérések. Még érdekesebb volt az az 
eredmény, amit egy másik faj, a Fusarium sporotrichioides esetében kaptunk. Itt 26 kü
lönböző vonalat (törzset) vizsgáltunk meg, és azt találtuk, hogy a nagy kromoszómák 
tekintetében minden vonal egységes volt, a kicsikében viszont mindegyik különbözött. 
A 0.7 és 1.6 Mb közötti méret-tartományba eső mini-kromoszómák tartalmaztak a na
gyokkal homológ szakaszokat éppúgy, mint specifikus szekvenciákat. Ez a kromoszó
ma polimorfizmus lehet az aszexuális Fusariumok változékonyságának második lehet
séges tényezője. Nyilvánvaló, ha kromoszóma átrendeződések történnek valahol a mo
noton mitózisos osztódások végtelen sorában, s nincs meiózis, amely ezt észrevenné, és 
korrigálni tudná (akár a deviánsok elvetése árán), akkor az átrendeződések tulajdonság
változással járnak, hiszen történhetnek génvesztések, vagy gének kerülhetnek új kör
nyezetbe, ahol működésük módosul. A genetikai irodalomból ismert volt, hogy ilyen át
rendeződéseket okozhatnak fizikai beavatkozások vagy mobilis genetikai elemek; tran- 
szpozonok, esetleg retroelemek. Igen ám, de ilyen elemek létét és működését csak a ge
netika modell-szervezeteiben igazolták a 90-es évek közepén, amikor mi ezeket a kísér
leteket végeztük. Az általunk vizsgált, mikotoxin-termelő Fusarium-fajokban még hír
ből sem voltak ismertek. A Fusarium poaeban viszont találtunk egy különös repetitív 
elemet, a ZITl-et, amelynek az volt a legfőbb érdekessége, hogy csak a polimorf kro
moszómák régiójában volt jelen. A nem változékony kromoszómatartományban hiány
zott. Amikor klónoztuk az elem egy darabját, és szekvencia-elemzésnek vetettük alá, ki
derült, hogy ez, a genomban több kópiában elszórt elem, retrotranszpozonokkal muta
tott hasonlóságot. A Z1T1 - még inaktív állapotban is - kiválóan alkalmas arra, hogy az 
általa biztosított homológ szakaszok mentén kromoszóma átrendeződésekhez vezető 
tapadások és törések történjenek a mitózis során, így gerjesztve változatosságot az iva
ros rekombinációt nem használó F. poaen belül.

Az aszexuális gombák sokszínűségének fenntartásához hozzájárulhat egy harma
dik tényező is. Bizonyos fajokban meglepően nagy számban fordulnak elő autonóm 
módon replikálódó kettős-szálú RNS-elemek (dsRNS). Kimutattuk, hogy a Fusarium 
poaenak minden törzse hordoz ilyen elemeket, amelyek nagysága 0.8 és 15 kb között 
változik, egyesek közülük képesek virion formát is ölteni, és 25-30 nm átmérőjű izo- 
metrikus partikulumok alakjában jelennek meg; mások csupaszon maradhatnak. A leg
különösebb ezekben az elemekben az volt, hogy a frissen gyűjtött izolátumokban még 
nem voltak kimutathatók, csak a tenyészetben való tartással, a gombatörzsek elörege
désével szaporodtak fel jól detektálható mértékben. Bár nagyon változatos mintázatban 
voltak jelen a F. poae különböző törzseiben, de - nukleinsav hibridizációs kísérletben 
- kiderült, hogy vegetatíve inkompatibilis, tehát genetikailag átjárhatatlan törzsek is 
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tartalmazták ugyanazokat az elemeket. Egy domináns, sok törzsben előforduló elemet 
beható vizsgálatnak vetettünk alá, s megállapítottuk róla, hogy a 25 nm-es kapszidjába 
két, egyenként 2.2 kb nagyságú kétszálú RNS molekula van csomagolva, az egész lény 
csupán két genetikai információt tartalmaz: egy dsRNS-függő RNS-polimeráz kódját 
és a köpenyfehérje kódját. Fennmaradása és replikációja a gazdasejt terhére történik. 
Valahogy közlekedni tud a genetikailag egyébként átjárhatatlan gombaegyedek között, 
de hogy miként, azt nem ismerjük. Életfeltételeit mindenesetre sokhelyütt megtalálja, 
hiszen kísérletes körülmények között Fusariumbói Aspergillusba is át tudtuk vinni 
őket protoplaszt fúzió segítségével.

Az aszexuális Fusariumoknak tehát legalább háromféle lehetőségük van genetikai 
megváltozásra, ezáltal a biológiai sokszínűség fenntartására: a paraszexuális rekombiná
ció, a kromoszóma átrendeződések és a mikovírusok migrációja. De valószínű, hogy nem 
csak ezek, a korlátozott kiterjedésű és hatékonyságú mechanizmusok működnek bennük!

Amikor fonalas aszkomicéta modellszervezetekben, elsősorban Neurosporaban és 
Podo  spórában mélyebb molekuláris genetikai vizsgálatoknak vetették alá a párosodás 
kérdését, kiderült, hogy az egyedek, s a belőlük fejlődött telepek párosodási típusát 
(„ivarát”) ún. mát idiomorfok határozzák meg. így van ez a Fu.wrzwm-nemzetségben 
is. A mát gének transzkripciós faktorokat kódolnak, e faktorok pedig működésbe hoz
zák a feromonok és a feromon-receptorok bioszintézisét irányító géneket. A feromo- 
nok kölcsönös kibocsátása és kölcsönös észlelése biztosítja a megfelelő partner felis
merését. Más célpontjaik is vannak a transzkripciós faktoroknak: segítik a két eltérő 
szülői sejtmag felismerését, és mozgásba hozzák azokat a morfogéneket, amelyek az 
ivaros képletek kialakulását irányítják.

A transzkripciós faktorokat kódoló mát génekben vannak olyan konzervatív motí
vumok - az ún. HMG-box, illetve az alfa-box - amelyek léte megkönnyíti ezeknek a 
géneknek az izolálását vagy kimutatását korábban ilyen szempontból nem vizsgált 
gombákban is. Ennek alapján terveztünk mi is Fusariumokra specifikus oligonukleotid 
indítószekvenciákat, hogy megvizsgáljuk: tartalmaznak-e párosodási típus géneket 
azok a gombák, amelyeket a tudomány szigorúan aszexuálisaknak ismer. Minden álta
lunk megvizsgált, aszexuális fajban megtaláltuk a párosodási típust hordozó géneket. 
Ráadásul, az ún. RT-PCR technika segítségével azt is bizonyítottuk, hogy ezek a gé
nek működőképesek, mi több, a gombatelep fejlődésének első pillanatától dolgoznak. 
Meggyőződésünk tehát, hogy a jelen tudásunk szerint kizárólag ivartalan reprodukció
ra képes Fusariumokban is működik valahol egy ritka és rejtőzködő szexuális rekom
bináció, amely - amellett, hogy segít a fajhatárokon belül tartani a klónként szaporo
dó vonalak millióit - hozzájárul alkalmazkodóképességük kiteljesedéséhez, biológiai 
sokszínűségük fenntartásához, a másik három mechanizmussal: a paraszexuális rekom
binációval, a kromoszóma átrendeződésekkel és a mobilis elemek működésével együtt.

A Fusariumok biológiai sokszínűségének felmérése és reprodukciós stratégiáinak 
megismerése gyakorlatban hasznosítható eredményeket is hozott, elsősorban a fungi- 
cid-rezisztencia kialakulásának előrejelzésében, új növényvédőszer kombinációk kifej
lesztésében, kórtani változatok (rasszok és specializálódott formák) azonosításában, 
valamint mikotoxin termelő gombák gyors kimutatásában.
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12.4 NITROGÉN A TALAJ-NÖVÉNY RENDSZERBEN

Németh Tamás, MTA levelező tagja
(Az MTA Székház Dísztermében 2002. január 15-én megtartott székfoglaló 
előadás rövidített változata)

Hazánkban a feltételesen megújulni képes termőtalaj a természeti erőforrások ol
daláról a nemzeti vagyon 22-23%-ára becsülhető. A talajkészletek védelme, megóvá
sa és ésszerű használata ezért közös feladat, amely az állam, a földtulajdonos és a föld
használó, egészében véve az egész társadalom kötelessége.

A termőtalaj védelmének szükségességét - a nemzeti vagyon jellegén túl - az is 
alátámasztja, hogy a fenntartható fejlődés egyre inkább épít a talaj különböző funkciói
ra. Érdekes lehet áttekinteni azt is, hogy a talaj funkcióinak fontossága, a használók ál
tali megítélése hogyan változhat térben és időben. Van amikor csak a talaj termőképes
sége fontos, egyetlen értékmérő ilyenkor a terméshozam nagysága, ehhez társulhat a 
fejlődés egy bizonyos fokán a minőségi követelmény, esetleg a gazdaságosság, majd a 
gondolkodás peremén megjelent a környezet védelmének igénye. Ugyanakkor csapa
dékszegény években a vízraktározó szerep, a műtrágyák dotációjának megszűnte után 
a tápanyag-raktározó funkció került előtérbe. A környezet elszennyeződése során a 
stressz-hatások erősödnek, egyre inkább fenyegetik a talajkészletek mennyiségét és 
minőségét, a talaj sokoldalú és egymáshoz kapcsolódó funkcióinak zavartalanságát. A 
szennyeződések során felerősödnek, különös jelentőséggel bírnak a talaj puffer-szűrő- 
detoxikáló-génrezervoár funkciói, elsősorban a különösen érzékeny területeken.

A talajkészleteket két alapvető veszély fenyegeti: a különböző talajdegradációs fo
lyamatok (víz és szélerózió, talajsavanyodás, szikesedés, fizikai degradáció, biológiai 
degradáció, kedvezőtlen változások a talaj tápanyagtartalmában és a talaj pufferkapaci- 
tásának a csökkenése), valamint a talajt érő szennyezó'dések. Mindezek ellenére a talaj
készletek minősége, funkcióképessége és termékenysége megőrizhető, fenntartható.

Nitrogén a talaj-növény rendszerben

A talajban található nitrogén döntő többsége szervesanyaghoz és különböző ásvá
nyokhoz kötött, általában csak kis töredéke mutatható ki adott időpillanatban a növé
nyek számára felvehető, ásványi formában. A talajok művelésbe vonásával az eredeti 
szervesanyag mennyisége, így a nitrogén tartalom is általában csökken, majd a talaj 
tulajdonságainak és a környezeti feltételeknek megfelelően egy új egyensúly alakul ki 
a különböző nitrogén formák között. A szántóföldi növénytermesztés keretei között a 
terméssel eltávolított nitrogén mennyiségét - pont emiatt az egyensúly miatt - pótolni 
kell, nitrogénpótlás nélkül a gazdaságos termesztés nem tartható fenn. Egy adott szint 
után ez már nem képzelhető el műtrágyák alkalmazása nélkül, világméretben a műtrá
gyázás megindítására a II. világháborút követő években került sor.
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A talaj termőképesség megőrzésének természetes és antropogén tényezői vannak. 
Természetes a különböző térbeli inhomogenitások együttes hatása, a változások 
időbeni dinamikája, a változások tartománya (reverzibilis ill. irreverzibilis). Ilyen lehet 
pl. a talajvízszint süllyedés természetes okok által bekövetkezve. Az antropogén 
tényezők a termesztéshez szükséges beavatkozások (művelés, tápanyag-utánpótlás, 
stb.). Ez utóbbiak szintén okozhatnak reverzibilis és irreverzibilis változásokat. (A víz 
oldaláról például idetartoznak a nem mezőgazdasági célú vízkiemelések okozta víz- 
szint-süllyedések.) A degradációs folyamatok mindegyike csökkenti a talajok termőké
pességét. Az egyik legfontosabb követelmény a talaj felső, humuszos rétegének 
megőrzése, nemcsak termesztési, de környezetvédelmi okok miatt is. (Az erózióval és 
deflációval elkerült humuszos talaj nemcsak az eredeti helyéről hiányzik, hanem gyak
ran a lerakodási helyen sem kell.)

Nitrogén a talajokban

A talaj az a közeg, ahol a szerves és a szervetlen kémiai folyamatok egyaránt elő
fordulnak, zajlanak. Itt találkozik, keveredik az atmoszférából származó szén és nitro
gén a litoszférából származó különböző elemekkel, élőszervezetek is találhatók itt, me
lyek képesek a nap sugárzási energiájának megkötésére. A talaj képes az élőszerveze
teknek biztonságos élőhelyet biztosítani, pufferkapacitása révén a kedvezőtlen környe
zeti hatásokat mérsékelni, esetleg eliminálni. (Ilyenek például a kiszáradás elleni véde
lem a talaj víztartó képessége révén, valamint azok az átalakulások, melyek a három 
fázis - szilárd, folyadék, gáz - között zajlanak le).

A talajok nitrogénkészletének kb. 95%-a szerveskötésben található, az így kötött 
mennyiség mintegy 25-40%-a alfa-amino nitrogén, másik része pedig aminocukrok, 
aminosavak és egyéb szerves vegyületek formájában mutatható ki. A szervetlen N-for- 
mák közül az ammónium és a nitrát fordul elő nagyobb mértékben, míg nitrit csak rö
vid ideig, intermedierként mutatható ki. Az ammónium-ion pozitív töltése révén a ta
lajásványokban is megkötődhet, adszorbeálódhat, míg a nitrát negatív töltése révén 
arid talajokon nem kötődik meg, ami azt is jelenti, hogy pozitív vízmérleg esetén a víz
zel a gyökérzónát elhagyva mélyebb talajrétegekbe mosódhat.

Kisparcellás tartamkísérletek

A talaj-növény rendszer nitrogén forgalmát legcélszerűbben kisparcellás tartamkí
sérletekben lehet vizsgálni. Kísérleteink egy részében a talaj nitrogén szolgáltató ké
pességének, valamint a nitrogéntrágyázásnak hatását elemeztük az adott évben ter
mesztett növény termésére, míg a kísérletek egy részében a vizsgálatokat kiterjesztet
tük a nitrogén tartamhatásának vizsgálatára is. A kísérletek egy része az MTA Talajta
ni és Agrokémiai Kutatóintézetének gondozásában van, más részük az Országos Műt- 
rágyázási Tartamkísérletek hálózatához tartozik (1. ábra).
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1. ábra A vizsgálatba vont kisparcellás kísérletek telephelyei 
(MTA TAKI, OMTK)

A tartamkísérletek eredményeinek feldolgozása során kapcsolatot kerestünk a ta
lajok ásványi-N tartalma és a növények termésmennyisége között, vizsgáltuk az egy- 
egy termesztési ciklusban feleslegben maradt nitrogén további sorsát, az átalakulási és 
a transzport folyamatokat.

A talaj nitrogén ellátottságának és a friss nitrogén trágyázás hatásának elemzése

A szabadföldi tartamkísérletet 1984 őszén az MTA Talajtani és Agrokémiai 
Kutatóintézetének Őrbottyáni és Nagyhörcsöki Kísérleti Telepein 4 N-adaggal (0, 150, 
300 és 450 kg/ha /év) állítottuk be, latin négyzet elrendezésben, 4 ismétlésben.

A kísérlet negyedik, nyolcadik, tizenkettedik és tizenhatodik évében a felső 100 
cm-es talajréteg nitrát-N tartalmát mértük. A vizsgálati eredmények azt mutatták, hogy 
mindkét talajféleségen különbségek alakultak ki a nitrát-N tartalomban a kezelések 
között. A mintavételezéseket mind a négy alkalommal (1988, 1992, 1996 és 2000) 
tavasszal is megismételtük. A továbbiakban a terméseredményeket bemutató tábláza
tokban a főkezelések N kg/ha-os dózisa helyett az ebben a táblázatban szereplő nitrát- 
N tartalmakat szerepeltetjük a N-ellátottsági szintek jellemzésére. A tavaszi 
mintavételkor a humuszos homoktalajon a kezelések között különbségeket már csak 50 
cm alatt tudtunk kimutatni, a korábban feleslegben maradt nitrogén döntő többsége 
ezen a könnyű szerkezetű talajon a mélyebb rétegekbe mosódott. Ugyanakkor a vályog 
fizikai féleségű csernozjom talajban már a felső 1 m-es talajrétegben is jelentős 
mértékű különbség alakult ki a kezelések között. A nitrát-N akkumulációs csúcsát a 
40—80 cm közötti rétegben találtuk (2. ábra - 1988 tavaszi mintavétel).
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2. ábra A nitrát-N mélységi eloszlása a felső 1 m-es talajszelvényben 
(Őrbottyán, Nagyhörcsök)

Nitrogén mérleg, nitrát-N mélységi felhalmozódása

A különböző trágyázási rendszereknek a talajok tápelem tartalmára gyakorolt va
lós hatásáról tápelem mérleg számításokkal győződhetünk meg. A tápelemmérlegek 
különböző szintűek lehetnek, egyrészt a figyelembe vett tényezők, valamint a külön
böző számítási és megközelítési módok alapján, másrészt aszerint, hogy mekkora tér
ségre terjednek ki és milyen célból készülnek. A tápanyagmérleg egyenlege a trágya
igény becslésére is szolgálhat, elsősorban az átfogó, távlati műtrágyaigények megálla
pításához nyújthat hasznos információkat. Az országos és regionális szintű elemzések 
különösen fontosak lehetnek a mezőgazdaságot irányítók számára a műtrágyagyártás, 
tervezés, elosztás meghatározásához.

A mérleg elkészítésekor alapvetően minden olyan tényezőt figyelembe kellene 
venni, melyek a talajok tápelem-készletének növekedését vagy csökkenését eredmé
nyezik. A mezőgazdaságilag hasznosított, művelt területeken a bevételi források legje
lentősebbike az alkalmazott szerves- és műtrágyák mennyisége. A nitrogén tápelem- 
mérlegét tekintve a levegő nitrogénjét megkötni képes növények termesztésénél ez a 
fon ás is jelentős tétel lehet. További fontos, de nehezen számszerűsíthető bevételt je
lentenek a szabadon élő baktériumok által megkötött tápelem mennyiségek, az atmosz
férából száraz és nedves ülepedéssel a talajra jutó terhelés, a vetőmagok, növényvédő
szerek elemtartalma és magából a talajból feltáródó tápanyagok. A kiadási oldalon is 
megkülönböztethetünk célzottan nagy tételt, ez a termesztett növények által kivont táp- 
elem-mennyiség. A környezeti feltételektől függően különböző mértékű veszteséget az 
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erózió, a volatilizáció, a kimosódás és a denitrifikáció okozhat. A kiadás oldalon is sze
repel a talajban magában végbemenő, helyváltoztatás nélküli átalakulási folyamat, a fi- 
xáció (ez utóbbi is lehet élőanyaghoz és élettelen anyaghoz kötött).

A tápelem-mérlegek felállítása jó eszköz a tápanyag-forgalmi rendszerek megíté
lésére, pl. arra, hogy talajzsaroló, vagy feltöltő trágyázási szakasz történik, illetve tör
tént a vizsgálat időszakában.

A bevétel és a kiadás tételeinek összevetéséből határozható meg a mérleg egyen
lege, ez százalékosan is kifejezhető a bevétel és kiadás %-ában (intenzitás %), ez a vi
szonyszám azt jelzi, hogy az adott (táp)elem forgalmában milyen mértékű a talaj gaz
dagodása, illetve elszegényedése. Pozitív mérleg esetén értelemszerűen az intenzitás 
100-on felüli.

Bármely növénytermesztési rendszerben a talaj-növény kapcsolat nitrogén forgal
mában az általános tömeg-mérleg elv térben és időben érvényes:

N- -N = dN inputs outputs 
ahol

^inputs = az adott időegység alatt az adott területre érkező N mennyisége, 

^outputs = az ad°tl időegység alatt a területről eltávozott N mennyisége 

dN = változás a talaj N-tartalmában.

Az input és output tételek nevesíthetőek is, ebben az esetben a fenti egyenlet így 
módosul:

Nf+N ,+Nrt-Nt-N -N.-N = dN +dN . i atm ö t e k g sz min

ahol
Nf = a (mű)trágyával adott N mennyisége

Natm = légkörből származó N mennyisége
Nö = öntözővíz N tartalma
N( = a terméssel elszállított N mennyisége
Nc = erózióval (és felszíni elfolyással) távozott N
Nk = kimosódással távozott N
N = gázalakú N veszteség

dNsz = a talaj szerves-N tartalmának változása a vizsgált időtartam alatt
dNmjn = a talaj ásványi-N tartalmának változása a vizsgált időtartam alatt

A nitrogén mérlegszámításaink közül a nagyhörcsöki 1.84-es, Kádár Imre által 
1973-ban beállított tartamkísérlet adatait mutatjuk be. A kísérletben a három fő táp
elem 4-4 dózisának (kontroll, 100, 200 és 300 kg/ha/év) összes kombinációja előfor
dul (64 kezelés), két ismétlésben.
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A nitrogén mérlegszámítás eredménye (1. táblázat) azt mutatja, hogy mindhárom 
alkalommal a 100 kg N/ha/év adagban trágyázott parcellák N-mérlege még negatív, át
lagosan 500-600 kg-mal (11. év után -546, 12. után - 604, a 17. után -477). A két na
gyobb adagban trágyázott parcellán a kijuttatott N-műtrágya mennyisége már megha
ladta a termesztett növények igényét, a mérlegek pozitívak, az N9P,K2 parcellákon évi 
64 kg/ha-ral, míg az N3P3K3 parcellákon évi 154 kg/ha-ral.

A számításokból az is kitűnt, hogy a mérlegek a kísérlet 12. és 17. éve között 
erőteljesebben pozitívvá váltak, ennek egyik oka az, hogy az ezekben az években a kí
sérletben termesztett növényeknek (sörárpa, olajlen, szója, rostkender és borsó) a nit
rogén igénye kisebb, ez alacsonyabb termésátlagok elérését és kevesebb nitrogén fel
vételét jelentette.

Az 1.84-es kísérlet N-mérlegének becsült egyenlegei [kg/ha]
1. táblázat

A mérleg 
tételei

A kezelés jele

NoPoKo N.P.K, N2P2K2 N3P3K3

1984. július (a 11. év végén)

Adott-N — 1100 2200 3300
Kivont-N 1221 1646 1752 1839
Egyenleg -1221 -546 448 1461
Különbség a kontrolihoz 675 1669 2682
Talajban (0-3 m)**' 65 602 1203
Talajban (%)<**> 10 36 45

1985. július (a 12. év végén)

Adott-N 1200 2400 3600
Kivont-N 1318 1804 1941 2043
Egyenleg -1318 -604 459 1557
Különbség a kontrolihoz 714 1777 2875
Talajban (0-6 m)(,) 41 664 1466
Talajban (%)(”) 6 37 51

1990. július (a 17. év végén)

Adott-N — 1700 3400 5100
Kivont-N 1557 2177 2301 2476
Egyenleg -1557 -477 1099 2623
Különbség a kontrolihoz 1080 2656 4180
Talajban (0-6 m)(,) 382 1495 2613
Talajban (%)(**) 6 41 62

<*) = a talajban nitrát-N formában talált nitrogén mennyisége (különbség a kontrolihoz) 
= a talajban talált nitrát-N aránya a különbség a kontrolihoz viszonyítva
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A kísérlet első 12 évében például az évi 300 kg N/ha/év adagban trágyázott par
cellákon évente átlagosan 170 kg nitrogént, míg a kísérlet utóbbi 5 évében átlagosan 
csak 86 kg nitrogént vettek fel a növények hektáronként. Ez is közrejátszott abban, 
hogy míg a kísérlet első 12 éve után ezeknek a parcelláknak a 0-6 m-es talajszelvényé
ben (a kontroli-szelvényekben mért nitrát-N tartalom levonása után) átlagosan évi 122 
kg nitrát-N gyarapodás volt hektáronként, addig az utóbbi öt év átlagában ez 229 kg 
N/év mennyiségre nőtt.

Az egyenlegek kiszámítása után itt is a kontroll parcellákon felvett N-mennyi- 
ségekhez viszonyítottunk (különbség a kontrolihoz). Ennek eredményeképpen a mér
legek jelentősebben pozitívvá váltak, nemcsak a két nagyadagú kezelésben, hanem már 
a korábban negatív mérlegű, 100 kg N/ha/év adagban trágyázott parcellákon is.
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13. SZEMÉLYI HÍREK

13.1. KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK*

* A 13.1 pont csak az osztályhoz tartozó akadémikusok kitüntetéseit tartalmazza. Ezek közül is csak a leg
magasabbakat: a Kormány, a Köztársasági Elnök, a belföldi és külföldi egyetemek által adott kitüntetése
ket, illetve díszdoktori címeket. Minden egyéb kitüntetésről a „Tájékoztató” 7. és 8. fejezetéből értesültünk.

Láng Istvánt, az MTA rendes tagját a Román Mezőgazdasági és Erdészeti Tudo
mányos Akadémia tiszteletbeli tagjává választotta.

Doctor honoris causa kitüntetést kapott:

Horn Péter, az MTA rendes tagja a Martin Luther Halle, Wittenbergi Egyetemtől,

továbbá a Debreceni Egyetemtől

Mészáros János, az MTA rendes tagja a Szent István Egyetemtől

Várallyay György, az MTA rendes tagja a Nyugat-Magyarországi Egyetemtől

Németh Tamás, az MTA levelező tagja a Debreceni Egyetemtől

Dohy Jánost, az MTA rendes tagja „A debreceni agrár-felsőoktatásért” 
Emlékérmet kapott.
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14. A KÖNYV- ÉS FOLYÓIRATKIADÁS HELYZETE

14.1. HORNOK LÁSZLÓ, AZ MTA LEVELEZŐ TAGJA, 
AZ OSZTÁLY KÖNYVFELELŐSÉNEK ÉVES BESZÁMOLÓJA

Miután Klement Zoltán, az MTA r. tagja felmentését kérte többéves, odaadóan 
végzett könyvfelelősi megbízatása alól, az Agrártudományok Osztálya 2002. júniusi 
ülésén Hornok Lászlót bízta meg ezzel a feladattal.

Az Osztály az alábbi könyv- és folyóirat-támogatást hagyta jóvá a 2002. évre:

1. Osztály tájékoztató (Évkönyv, 2001)
2. Akadémiai Actak

1.650 eFt

Acta Agronomica Hungarica 1.100 eFt
Acta Phytopathologica et Entomologica Hungarica
Acta Veterinaria Hungarica

600 eFt

3. Agrártörténeti Szemle 900 eFt
4. Agrokémia és Talajtan
5. Kozma, Nyéki, Soltész, Szabó: A mérsékelt égövi

682 eFt

gyümölcsfajok virágzása, termékenyülése és fajtatársítása 1.628 eFt
6. Kiss L: A magyar mezőgazdaság világgazdasági mozgástere 500 eFt
7. Magyarország kultúrflórája. Az árpa
8. Agrárműszaki sorozat. Fenyvesi L.: Mezőgazdasági anyagok

900 eFt

szilárdságvizsgálata 500 eFt
9. Chikán Á: Emlékkönyv Barabás Zoltánról 340 eFt

Összesen: 10.300 eFt

A 2002-ben és a korábbi években támogatásban részesült könyvek készültségi fo
ka 2003. január 20-án így állt:

Chikán Ágnes: Emlékkönyv Barabás Zoltánról 
Fenyvesi László: Mezőgazdasági anyagok...
Jakucs E., Vájná L.: Mikológia

megjelent 
nyomdában 
nyomdában

Kiss Judit: A magyar mezőgazdaság világgazdasági... lektorálás, szerkesztés 
megtörtént

Kozma P. et al: A mérsékelt égövi gyümölcsfajok... lektorálás, szerkesztés 
megtörtént

Turcsányi G., Tomcsányi A.: Az árpa nyomdakész állapotban

A felsorolt folyóiratok és könyvek megjelentetésére az MTA Könyv- és Folyó
iratkiadó Bizottsága javaslatára az Akadémia 2002-ben 10.300 eFt-ot biztosított.
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14.2. AZ OSZTÁLY TAGJAINAK 2002-BEN MEGJELENT KÖNYVEI

Kovács F., Kovács J. és Banczerowszky J.-né (2002): „Lehetőségek az agrárterme
lés környezetbarát fejlesztésében” 233 old.

Kovács F. (2002): „Agrártermelés - Élelmiszerbiztonság - Népegészségügy” 168 old.

Kovács F. és Biró Géza (2002): Élelmiszer-biztonság az EU-szabályozás függvényé
ben 203 old.

Kozma P. (2002): „A szőlő és termesztése”
I. kötet: „A szőlőtermesztés története, biológiai és ökológiai 
alapjai” 319 old.
II. kötet: „A szőlő szaporítása és termesztés-technológiája” 
399 old.

Láng I. (2002): Környezet- és természetvédelmi lexikon I-II. Budapest, Akadémiai 
Kiadó p. 664 + 588.
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15. AZ OSZTÁLYHOZ TARTOZÓ 
MAGYAR PARAZITOLÓGUSOK TÁRSASÁGÁNAK 

2002. ÉVI MUNKÁJA

Farkas Róbert elnök
SZIE Állatorvosi-tudományi Kar

A Társaság elnökségi ülései

A Társaság elnöksége 2002-ben két alkalommal ülésezett. A 2002. március 21-i 
ülésen az elnök tájékoztatta az elnökség tagjait a legutóbbi találkozó óta történtekről, 
majd Véghné Szénási Zsuzsanna főtitkár és Gyurcsó Gyuláné ügyintéző ismertette a 
Társaság 2001. évi ügyintézési és pénzügyi tevékenységét. Megállapították, hogy a 
Társaság pénzügyi helyzete továbbra is stabil, a bevételek fedezték a kiadásokat, és 
csekély megtakarítást sikerült elérni. Az elnökség állást foglalt arról, hogy az MPT 
honlapján csak a tagok neve, végzettsége és lakóhelyük helységneve szerepeljen. Az 
elnökség megtárgyalta és elfogadta 2002. év tavaszára tervezett tudományos rendez
vény tervezetét, és döntés született arról, hogy az ülésre 2002. május 3-án kerüljön sor.

A következő elnökségi ülésre 2002. szeptember 25-én került sor, amelynek fő 
feladata a MPT 2002. évi tisztújító közgyűlésének az előkészítése volt. Az elnökség 
2002. december 3-ára hívta össze a közgyűlést, és háromtagú jelölőbizottságot hozott 
létre. Az elnökség támogatta azt a javaslatot, hogy levélváltás útján is legyen le
hetőség javaslatot tenni az új elnökség tagjaira. Az elnökség arról is határozott, hogy 
a közgyűlést követő két előadás áttekintése az orvosi és állatorvosi parazitológia ha
zai helyzetének.

2002. december 3-án a Magyar Természettudományi Múzeum Kiállítási épületé
ben került sor a Társaság tisztújító közgyűlésére, ahol Farkas Róbert az elnöki beszá
molóban azt foglalta össze, hogy az elmúlt három esztendőben az új elnökség vezeté
sével az MPT milyen tevékenységet végzett, mennyiben tudott megfelelni a korábban 
megfogalmazott elvárásoknak. Bejező gondolatként azt hangsúlyozta ki, a Társaság te
vékenysége érdekében fontosnak tartja, hogy az eddigieknél még hatékonyabb és szo
rosabb legyen a tagság és az elnökség viszonya. Ezt követően került sor a főtitkári be
számolóra. Az elnöki és a főtitkári beszámolót valamint a számvizsgáló bizottság je
lentését a közgyűlés elfogadta. A jelölőbizottság elnöke tájékoztatást adott arról, hogy 
az új elnökség tagjaira milyen jelölések érkeztek, majd sor került a 11 tagból álló új el
nökség és a számvizsgáló bizottság három tagjának a megválasztására. Az elnökség 
megválasztott tagjai úgy döntöttek, hogy 2003. január végén vagy február elején tart
ják meg az első elnökségi ülést, amikor soraikból megválasztják a Társaság elnökét és 
főtitkárát.
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A Társaság tudományos rendezvényei

A Klinikus Állatorvosok Egyesülete Kisállat Szekciójával és a Magyar Zoonózis 
Társasággal közös szervezésben 2002. május 3-án, Budapesten „Parazita lárvák okoz
ta bántalmak, érdekes esetek az állatorvosi és orvosi gyakorlatban” címmel tudo
mányos ülésre került sor, ahol nyolc előadás hangzott el. A sikeres rendezvényen is
mételten megfogalmazódott, hogy a parazitás bántalmakkal foglalkozó orvosoknak és 
állatorvosoknak az eddigieknél szorosabb szakmai kapcsolatot kell kialakítaniuk, ami
ben fontos szerepet tölthet be a Társaság.

A Magyar Tudomány Napja keretében 2002. október 17-18-án a humán parazito- 
lógusok Fad-Domboriban tudományos üléssel egybekötött munkaértekezletet tartottak, 
amelyen 18 előadás hangzott el külföldi előadók részvételével.

A ’Johan Béla’ Országos Epidemiológiai Központ Parazitológiai Osztályának 75 
éves évfordulója alkalmából a Magyar Parazitológusok Társasága a ’Johan Béla’ Or
szágos Epidemiológiai Központtal közösen, 2002. október 21-én, Budapesten tudomá
nyos ülést szervezett külföldi előadó részvételével.

A 2002. december 3-ai közgyűlés után Véghné Szénási Zsuzsanna áttekintést 
adott a hazai humán parazitológia területén történt változásokról, az elért sikerekről, a 
jövőbeni tervekről, valamint azokról a szakmai és pénzügyi gondokról, aminek a mi
előbbi megoldása szükséges ahhoz, hogy hazánk e téren is megfeleljen az Európai 
Unió követelményeinek. Kassai Tibor tiszteletbeli elnök összefoglalta a hazai állator
vosi parazitológia területén az elmúlt évtizedben bekövetkezett, döntően kedvezőtlen 
történéseket. Az európai országokban folyó állatorvosi parazitológiai oktatómunka és 
a nemzetközi kutatási irányok ismertetése kapcsán rámutatott arra, hogy a jelenlegi ok
tatásunk megfelel az európai színvonalnak, de a kutatások területén számos olyan fela
dat van, amivel hazai kutatóknak foglalkozniuk kellene a közeli jövőben.

Egyebek

2002. májusában Szófiában került megrendezésre a WHO „Roll Back Malaria” el
nevezésű programjának értekezlete. Ezen a magyarországi malária helyzetről Társasá
gunk főtitkára tartott előadást. A „Roll Back Malaria” program keretében a WHO-nál 
kezdeményezte az Anopheles maculipennis előfordulásával és gyakoriságával össze
függő szisztémás vizsgálatok elvégzését, mivel Magyarországon az Anopheles-fajok 
részletes vizsgálata több, mint 60 év óta nem történt meg. Egy olyan átfogó kampány 
megvalósítását javasolta, amely nemcsak Magyarországra, hanem egyidejűleg a szom
szédos országokra is kiterjedne, és amelyet a magyar fél a WHO-val és más tudomá
nyos társaságokkal, továbbá valamennyi érintett szervezettel karöltve és általuk támo
gatva végezne.

Az országos főállatorvos felkérésére a Társaság elnöke 2002. június 25-én „Para- 
zitózisokkal kapcsolatos aktuális kérdések” címmel előadást tartott az igazgató főállat
orvosok országos értekezletén.
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Az év októberében jelent meg az elnökség Tájékoztatója, amelyből a Társaság tag
jai tájékozódhatnak az elnökség és a Társaság munkájáról, a hazai parazitológiai kuta
tás és oktatás eredményeiről és eseményeiről, a személyi hírekről, a nemzetközi ren
dezvények időpontjairól és az időközben megjelent kiadványokról.

A kanadai Vancouverben, 2002. augusztus 4. és 9. között került sor a Parazitoló- 
gusok Világszövetsége (WFP) 10. kongresszusára, ahol a WFP Council két ülésén a 
Világszövetség megújította elnökségét. Társaságunkat Kassai Tibor tiszteletbeli elnök, 
elnökségi tag képviselte. A három pályázó közül az Egyesült Királyság nyert el a 
2006. augusztusában megrendezésre kerülő következő kongresszus (ICOPA XI) ren
dezési jogát, aminek Glasgow lesz a helyszíne.

A Társaság tagjai közül ketten haláloztak el és 15 új tagtárs lépett be. A taglétszám 
2002. év végén 196 volt.
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MELLÉKLET

1. „MAGYARORSZÁG AZ EZREDFORDULÓN” STRATÉGIAI 
KUTATÁSOK A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIÁN

A 32 oldalon 500 példányban kiadott kiváló, színes nyomdai kivitelben megjelent 
füzet címe:

„A program keretében az agrárium területén megjelent kiadványok 1997-2002”
Összeállította: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja , programvezető
Kiadja: Az MTA Agrártudományok Osztálya
Nyomda: AGROINFORM Kiadó és Nyomda Kft.

A Magyar Tudományos Akadémia összesen 28 agrár tárgyú kiadványt jelentetett 
meg 1977-2002 között. Ezeket ismerteti 1-1 oldalon a fenti füzet. E kiadványokat az 
Agrártudományok Osztályának évkönyve („Tájékoztató”) Mellékletében minden év
ben ismertettük. Kivéve a 2002-ben megjelenteket, melyek a következők:

- „Lehetőségek az agrártermelés környezetbarát fejlesztésében” 
Szerkesztette: Kovács Ferenc, Kovács János és Banczerowski Januszné 
Fűzve: 233 oldal

- „Agrártermelés, Élelmiszerminőség, Népegészségügy”
Szerkesztette: Kovács Ferenc
Fűzve: 168 oldal

- „Élelmiszerbiztonság az EU-szabályozás függvényében” 
Szerkesztette: Kovács Ferenc, Bíró Géza
Fűzve: 203 oldal

2. A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA KIADÁSÁBAN
2002-BEN MEGJELENT KÖNYVEK

Emlékbeszédek 2001. 1. kötet
Szerkesztette: Glatz Ferenc (215 oldal)

Közgyűlési előadások 2000. nov. (175 éves a Magyar Tudományos Akadémia ) 
Szerkesztette Glatz Ferenc (364 oldal)

Tudomány Magyarországon 1999. (Országgyűlési jelentések)
Szerkesztette: Glatz Ferenc (192 oldal)

Understanding the Hungárián Acaademy of Sciences. A guide 2002. 
Szerkesztette: Pótó János, Tolnai Márton, Zilahi Péter
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